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3. Information au public des   
 décisions de personnel
/

4. Correspondance

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Gudde Moien alleguerten. No 
der laanger Summervakanz déi éischt Ge -
men  gerotssitzung haut de Moien.
Ech mengen, et war schonn eng flott 
Ou verture virun der Gemengerotssitzung 
ge  wiescht. D’Maartsaison ass op  gaan-
gen, wou mer all present waren. An do 
do  bäi kommen iwwer 50 Studente vun 
der Uni, déi haut an der Gemeng sinn, 
duerch Esch ginn an eis Escher Gemeng 
kenneléieren. En plus war e Stand op 
dem Maart, deen elo regelméisseg do 
ass, vun der Drëttalterkommissioun. Jonk, 
al – all Mënsch ass do gewiescht. Ech 
men gen, dat war eng flott Ouverture, fir 
och eis hei am Gemengerot dann elo de 
Start ze ginn.
Ech wéilt Iech direkt iwwer zwee Punkten 
informéieren. Mir huelen zwee Punkten 
erof vun der Dagesuerdnung. Dat eent 
ass de Punkt 11 b) – Transactions immo-
bilières – vun dem Acte de vente vun 
engem Appartement an den Nonnewi-
sen. Déi sinn net ënnerschreiwe komm. 
An dann, beim Office social de Punkt b): 
Engagement d’un assistant social. Déi 
hunn hir Kommissioun op d’nächst Woch 
verluecht, fir déi Persoun ze bestëmmen, 
soudatt och déi Persoun haut net ge -
stëmmt gëtt. Déi zwee Punkten huele 
mer also erof.
Mir hunn eng Motioun virleie vun der 
CSV iwwert d’Réfugiéspolitik. An do pro-
poséiere mer Iech, déi no dem Contrat 
de rivière ze huelen, no dem Punkt 7. Dir 
gesitt, et geet weider, wéi et opgehalen 
huet. Also Contrat de rivière an duerno 
d’Motioun vun der CSV iwwert d’Réfu-
giéen. Dat zum Ordre du jour. Wéi 
ëmmer kritt Dir d’Decisiounen iwwert 
d’Personal herno ausgedeelt.
Ech géif direkt dem Här Tonnar d’Wuert 
gi fir den Enseignement, wou eng ganz 
Rei Saachen ze stëmme sinn.“

5. Enseignement – Organisation 
scolaire définitive 2015/2016; 
décision:  
a) Affectations du personnel 
enseignant  
b) Effectifs des classes  
c) Travail organique  
d) PEP

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci 
Ma dame Buergermeeschter. Ech wäert 
net, wéi virun der grousser Vakanz, hei 

d’Sit zung mobiliséieren. Dir wësst, dass 
no der provisorescher Schoulorganisa-
tioun ëmmer eng definitiv kënnt. Dat hei 
ass awer nach net déi lescht. De 16. 
Ok tober kënnt de Scolaria dann endlech. 
Well d’Enseignanten hu bis den 30. Sep-
tember, fir sech do anzedroen. Soudass 
mer an der nächster Gemengerotssitzung 
dann dës Scolaria an déi ganz definitiv 
Schoul organisatioun hunn.
Ech wollt just ee Wuert iwwert d’Rentrée 
soen. Dir hutt net vill héieren iwwert 
d’Ren trée, oder guer näischt héieren. Dat 
ass am Fong fir d’Schoulen a fir eis e gutt 
Zee chen. Well wann do vill driwwer 
ge schwat gëtt, dann heescht et, dass 
Pro blemer sinn.
Déi Rentrée ass ganz gutt iwwert d’Bühn 
gaang, a mir hunn och d’iwwernächst 
Woch Schoulkommissioun, wou mer dat 
alles wäerten duerchhuelen. Ech hunn 
Iech hei déi leschten Donnéeë gi mat 
den Enseignanten, mat de Chargéen, 
mat all den Informatiounen, déi Dir 
braucht: d’Effektiver vun de Klassen, den 
Tra vail organique an dann de Plan d’en-
cadrement périscolaire. Ech ginn hei net 
we ider an d’Detailer an, ausser wann 
nach ee Froen dozou hätt. Respektiv 
kënne mir de 16. Oktober, wann d’Scola-
ria dann definitiv ass, nach eng Kéier 
driwwer schwätzen.
Ech wollt awer och soen, dass ech de 16. 
Oktober – ech weess net méi, ob et den 
Här Biltgen oder den Här Kersch war, dee 
gefrot hat, fir op déi Aarbechte vum Brill, 
wou mer zesumme schaffe mam Minis-
tère, mat den Enseignanten... Oder war 
et den Här Mischo? – voilà, de 16. Okto-
ber kritt Dir all déi Rapporten, wat do um 
Brill de Moment leeft a gelaf ass.“
 
Georges Mischo (CSV): „Ech hunn eng 
Fro zum PEP, zum Plan d’encadrement 
pé riscolaire. An der éischter Reunioun 
mam Ministère zesumme waren d’Crè chë 
vun Esch och invitéiert. An ech hunn elo 
vun zwou, dräi Crèchë matkritt, dass déi 
elo ni méi kontaktéiert gi sinn, respektiv 
och elo net an dem ganze Plan d’enca-
drement périscolaire mat dra sinn. Privat-
crèchen, also och Crèchen hei aus Esch – 
déi waren do an der Reunioun mat dobäi, 
an no där Reunioun hu se ni méi eppes 
héieren. A si wieren awer na  tier lech inte-
resséiert, do matzemaachen. Do wollt ech 
froen, ob déi guer net méi kontaktéiert gi 
sinn oder ob dat en Oubli ass.“
 
Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Ech 
muss mech renseignéieren. Ech kann 
Iech elo do net äntwerten. Ech weess 
net, ob dat juristesch vläicht net méig-
lech ass, well se net zu der Gemeng oder 
zum Staat gehéieren. Ech froen dat no, 

an da kënne mer dat de 16. nach eng 
Kéier beschwätzen.“
 
Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Biltgen, w.e.gl.“
 
Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci. 
Ech wollt just nach kuerz op dräi Punkten 
agoen. Dat éischt ass eng Fro, déi ech an 
deem kuerze Joer, wou ech hei Member 
sinn am Gemengerot, schonn dräimol 
ge  stallt hunn, a wou ech awer nach ni 
eng kloer Äntwert drop kritt hunn, ob -
schonns et awer eng präzis Fro war. Dir 
wësst, dass ech ëmmer erëm dee Pro-
blem vun deem Schoulraum uschwätzen. 
Notamment dee, well zu Esch keng rich-
teg Schoule gebaut ginn, sou wéi et am 
Schoulgesetz als Entité scolaire och defi-
néiert ass.
Den Här Tonnar huet mer de 26. Juni 
drop geäntwert, et géif am Zentrum vun 
Esch keen Terrain ginn, deen der Ge -
meng gehéiert, op deem ee kéint eng 
Schoul opriichten. En huet souguer den 
Opruff gemaach, him dach ze mellen, 
wann een esou en Terrain géif kennen. 
An da kommen ech elo zu där Fro, op déi 
ech bis elo nach keng richteg Äntwert 
kritt hunn: Wéi steet et mat dem Projet 
integral Quartiersschoul am Neiduerf? 
Dëst ass e Projet, deen esouguer an Ärem 
eegene Koalitiounsofkommes steet. An 
ech verstinn dofir net, firwat et op déi 
Fro anscheinend keng Äntwert gëtt.
Op dësem Site, deen der Gemeng ge -
héiert, ass genuch Plaz, fir eng Schoul ze 
bauen. Souwäit ech weess, gouf dee-
mools, wou dee bestehende Pavillon ge -
baut gouf, virgesinn, dass een do kéint 
nach drop bauen. Ob dat elo en Neibau 
soll ginn, ob et awer besser ass, elo eppes 
Neies drop ze bauen, dat muss een 
natierlech klären. 
Wahrscheinlech ass d’Äntwert, déi ech 
elo kréien, dass d’Neiduerf jo awer net 
am Zentrum läit. Mä déi Kanner aus dem 
Neiduerf ginn awer aktuell an den Zen-
trum an d’Schoul. A mat enger Quartiers-
schoul am Neiduerf géif op direktem 
Wee d’Dellhéicht-Schoul entlaascht ginn. 
An indirekt géifen dann duerch eng néi-
deg Neiverdeelung an de Secteuren am 
Zentrum dann och déi aner Zentrums-
schou len – d’Groussgaass, den ale Lycée 
an de Brill – entlaascht ginn.
Ech wëll och direkt nach en anert Argu-
ment virgräifen, an zwar deen, dass 
d’Neiduerf ze kleng wär. Dëse Quartier 
ass scho laang grouss genuch, fir eng 
eege Schoul mat Kanner ze fëllen. An dee 
Quartier wiisst och nach. Mir schwätzen 
hei ëmmerhi vun ongeféier 120 bis 150 
schoulflichtege Kanner, déi all Joers an 
deem Quartier do sinn.
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Dobäi kënnt, dass de Site vun der Nei-
duerfschoul e wonnerbare Site no bei der 
Natur ass. En ass vum ganze Quartier aus 
ze Fouss ze erreechen. An de Quartier 
selwer weist eng grouss sozial Mixitéit 
op, déi bewisenermoossen eng gutt Vir-
aussetzung fir e Schoulerfolleg vun alle 
Kanner ass. An duerch déi ugeschwaten 
Neiverdeelunge kann een doriwwer eraus 
och probéieren, eben am Zentrum méi 
eng grouss Mixitéit hierzestellen. Voilà, 
hei géif mech effektiv interesséieren, wéi 
de Schäfferot zu dësem Projet steet.
Dann eng zweet Saach, déi elo e bësse 
méi eppes mat der aktueller Schoulorga-
nisatioun, mä awer och mat der Rentrée 
ze dinn huet, wou mir awer e bësse méi 
vun der Rentrée héieren hunn, wéi den 
Här Tonnar. Vläicht kënnt Dir nach opklä-
ren, wat do wierklech drun ass oder net.
Eis ass vun e puer Säiten erugedroe ginn, 
datt et zu Schlamassel a Chaos komm 
wär beim Opstelle vun den Horairen. Do 
ginn et zwee Voleten u Kritiken. Deen ee 
Volet betrëfft, dass et ongerecht zou-
gaange wär. Dat heescht, dass d’Ancien-
netéit net ëmmer respektéiert gi wär an 
dass et verschidden Enseignantë gi wär, 
déi méi privilegéiert behandelt gi wären. 
Déi zweet Kritik ass, dass ganz ongënsch-
teg – haaptsächlech fir d’Kanner – Pläng 
erauskomm sinn, déi net kandgerecht 
wären. Dass dobäi erauskomm wär, dass 
zum Beispill Spillschoulklasse sollten tur-
ne goen zu enger Zäit, wou se scho fräi 
waren. Do waren anscheinend vill Mësse-
len.
Ech denken, dass déi meescht Enseignan-
ten sech an der Zwëschenzäit arrangéiert 
hunn, fir dat Bescht – virun allem fir hir 
Schüler – aus der Situatioun ze maachen. 
Mä ech wollt awer wëssen, wat do de 
Problem war a wéi et do weidergeet.
Eisen Informatiounen no goufen d’Ston-
nepläng dëst Joer mat engem Computer-
programm ausgeschafft, deen op de 
Se condaire zougeschnidden ass. A mir 
mengen effektiv, dass et eppes anescht 
ass, ob een e Stonneplang fir e grousst 
Gebai mécht, wou ee vill eenzel Fächer 
muss verdeelen, oder ob een dat mécht 
fir aacht verschidde Gebaier, wou et ganz 
aner Contraintë, awer och Objektiver 
gëtt.
Dobäi kënnt och, dass e Programm ëm -
mer nëmme kann erausfannen, wat tech-
nesch machbar ass, awer net wat päda-
gogesch Sënn mécht. Mir stellen eis also 
d’Fro, ob deen Outil wierklech fir eis Stad 
gëeegent ass. Oder ob et awer eng Feel-
investitioun ass an et besser ass, dass dat 
d’Leit maachen.
Doriwwer eraus stelle mir och dann 
d’Fro, ob et eng gutt Idee ass, fir iwwer-
haapt zentral all Schoul-Stonnepläng ze 

maachen. Dat Eenzegt, wat muss zentral 
gemaach ginn, ass d’Benotze vun de ge -
meinschaftlechen Infrastrukturen, wéi 
d’Schwämm an d’Turnsäll, ze verdeelen. 
De Rescht léisst sech besser dezentral an 
de Schoule maachen. Wéi et och soss 
ëmmer an Esch war, a wéi et och an 
anere grousse Gemenge mat e puer 
Schou  len ass. Dat gëtt meeschtens am 
Konsens an am Sënn vun engem gudde 
Fonctionnéiere vun der Schoul gemaach.
Mir mengen, dass dëst am Prinzip zu den 
Aufgabe vun engem Schoulcomité misst 
gehéieren. Vläicht hutt Der do nach 
Informatiounen, fir dass ech do méi kloer 
gesinn.
Dann eng lescht Saach: Ech war e bësse 
verwonnert, wéi ech gesinn hunn, dass 
mer haut déi definitiv Schoulorganisa-
tioun um Ordre du jour hunn an 
d’Schoul  kommissioun awer eréischt 
d’nächst Woch zesummekënnt, wou 
dann deeselwechte Punkt um Ordre du 
jour steet.
Ech weess net, firwat eng Schoulkommis-
sioun da soll en Avis ofginn iwwert ee 
Punkt, deen hei scho gestëmmt gouf. 
Ech erënnere mech, dass d’Madame 
Boffer ding an der Sëtzung am Juni gefrot 
huet, dass d’Rapporte vun der Schoul-
kommissioun sollen un d’Conseillere ver-
deelt ginn. Den Här Tonnar huet dat eng 
gutt Idee fonnt. Mä ech mengen, et ass 
awer schwéier méiglech, wann iwwer-
haapt keng Schoulkommissiounssëtzung 
stattfonnt huet virum Gemengerot. Och 
hei wär ech fou, fir erkläert ze kréien, fir-
wat dat esou ass. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Biltgen. Den 
Här Majerus.“

Luc Majerus (déi gréng): „Ech hu just 
zwee, dräi Wierder. Fir d’éischt wollt ech 
dem Här Tonnar an der ganzer Equipe, 
déi dat heiten ausgeschafft huet, nach 
eng Kéier Merci soen. Déi Brochure, déi 
mer hei kruten, ass ganz komplett a ganz 
interessant, an niewebäi ganz praktesch, 
fir all déi Infoen an engem Block zesum-
men ze hunn.
Ech hätt just zwou Froe par rapport zum 
Fonctionnement vun de Maisons Relais, 
an eng par rapport zum Effectif aus de 
Klassen.
Ech fänke vläicht mat der zweeter Fro un. 
Ech hu constatéiert, dass den Effectif an 
der Moyenne tëscht 14 a 15 Schüler pro 
Klass läit, wat ech eng exzellent Moyenne 
fannen. Notamment freet eis, dass d’Brill-
schoul an der Moyenne déi klengst Effek-
tiver pro Klass huet. Wat héchstwahr-
scheinlech e Bénéfice, en Afloss op dat 
huet, wat do da schlussendlech als Resul-

tat erauskënnt, vu dass dat meeschtens 
déi Klasse si mat der gréisster Mixitéit. 
Dat heescht, wann een do géif 20 an eng 
Klass setzen, wier dat vläicht e bësse kon-
tra produktiv.
Op där anerer Säit, wann d’Moyenne 14 
ass, froen ech mech, wéi et méiglech ass, 
dass et an der Dellhéicht zum Beispill en 
2. Schouljoer gëtt mat 20 oder 21 Kan-
ner an enger eenzeger Klass. Dat ass net 
forcément eng Kritik, eng Klass kann och 
lafe mat 20 Schüler, wann d’Léierkraaft 
Disziplin an Autoritéit huet. Ass dat in -
tern, wou dat decidéiert gëtt? Hu mir do 
eng Main mise driwwer? Meng Fro war 
am Fong geholl, wéi dat opgedeelt gëtt. 
Ass dat intern Schoul pro Schoul? A wéi 
kann et da sinn, dass an eng Klass der 10 
oder 12 kommen an an eng aner 20?
Den zweete Punkt betrëfft d’Maisons 
Relais. Do hunn ech gesinn, dass déi nor-
malerweis bis 19.00 Auer owes op sinn 
an déi ganz éischt Woch an der Vacance 
de Noël zou sinn. Ech huelen un, dass 
mer do vläicht och net 100%eg eng 
Main mise driwwer hunn.
Ech liesen awer och, dass dat Ganzt der 
Demande vun den Elteren net géif ge -
recht ginn. Elo froen ech mech, ob dat 
just par rapport vun de Plazen ass, wou 
fräi sinn. Oder ass dat och par rapport 
vun de Créneaux horaires, déi ugebuede 
ginn? 19.00 Auer schéngt mir fréi fir ver-
schidden Elteren, déi vläicht bis sechs 
oder siwe schaffen, bis se d’Kanner kënne 
siche goen.
A mir schéngt et och komesch, dass déi 
Woch awer vill Leit am allermeeschte 
schaffe mussen: Bäcker, Metzler, Restau-
rateuren, Cafetieren. Dat heescht, déi 
Woch vu Chrëschtdag, wou nach laang 
net all Mënsch an der Vakanz ass, dass do 
all d’Maisons Relais eng ganz Woch zou 
sinn. A meng Fro ass: Ass do e spezife-
sche Grond, dass dat esou ass? Oder 
kéint een dat an Zukunft änneren? Res-
pektiv ass eng Demande do, fir do vläicht 
och déi Woch – vläicht elo Chrëschtdag 
an den Nouvel An excluéieren, mä de 
Rescht vun der Woch, wou awer normal 
Schaffdeeg sinn –, fir déi Leit, déi net am 
Congé sinn, eng Offer ze maachen, déi e 
bësse méi grouss ass. Ech soe Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Den Här 
Tonnar huet d’Wuert.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Dem 
Här Mischo hat ech geäntwert, mengen 
ech. Da kommen ech un den Här Biltgen. 
Här Biltgen, déi Neiduerfschoul hu mer 
guer net aus den Ae verluer. Mer schwät-
ze scho jorelaang dovun a mer hu se 
nach ëmmer ganz an enger Optik, wou 

5. Enseignement
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ze bauen ass. Also dat ass eis bewosst. 
Ech weess net, mä ech mengen net, dass 
ee kann drop bauen. Ech sinn elo net 
Bauteschäffen, mä ech mengen net, dass 
ee kéint do an d‘Héicht bauen. Mä do ass 
hannendrun e ganz groussen Areal, deen 
der Escher Gemeng gehéiert a wou een 
och kéint bauen.
A wann Der Iech kënnt erënneren, mir 
hunn d‘lescht Joer mat aller Méi nach e 
Sall gesicht. Do ware mir och an d‘Nei-
duerf kucken, ob mer dat net do kéinten 
installéieren. A finalement hu mer jo déi 
Léisung fonnt, dass mer d‘Maison Relais 
an de Papillon an dee Sall gemaach 
hunn, an d‘Kanner an d‘Enseignantë sinn 
och ganz zefridden.
Mä op jidde Fall ass dat eng vun de prio-
ritäre Plaze fir de Schäfferot. An ech men-
gen, fir eis esouguer alleguerte kéint ech 
hei schwätzen, dass wa mer nach ganz 
dringend Schoulraum brauchen, dass 
d‘Neiduerf a Fro kënnt.
Et ass awer och esou, dass eng Zäit war, 
wou och vill manner Kanner am Neiduerf 
waren. Well Dir zum Beispill sidd méi 
grouss ginn, an Är Kollegen aus deem 
Eck. An op eemol war do eng Genera-
tioun, wou méi al Leit waren. Mä elo ass 
dat erëm amgaangen ze änneren, well 
do vill gebaut ginn ass, well Jonker do an 
dee Quartier kommen an och sinn.
Mä op jidde Fall ass dat eng vun den 
Optiken, déi eis nach ëmmer virschwieft. 
Et ass awer esou, wéi Der wësst, dass mer 
eis fir de Site vun der Grénger Schoul 
decidéiert hunn. Wat och vläicht elo net 
vun der Säit vum Neiduerf, mä vun der 
Säit vu Wobrécken d‘Schoul vum Dell-
héicht dechargéiert. A wouduerch dann 
och d‘Groussgaass mat dechargéiert 
gëtt. Dat ass de Punkt vum Neiduerf. Mä 
dee wäert nach oft um Ordre du jour 
stoen, well mer effektiv do Proprietär 
sinn.
An et ass ëmmer méi einfach do eppes ze 
bauen, wou een net emol muss ufänken 
Terrainen ze kafen. Mer hunn och esou 
Saachen en vue gehat. An dann huet een 
do mat engem Privatproprietär ze dinn, 
an da richt deen, dass d‘Gemeng dat 
brauch, an da kënnt een do oft an on -
méiglech Situatiounen.
Dat Zweet – ech si frou, dass Der dat 
uschwätzt – ass dat vun de Programmer. 
Do wësst Dir jo wahrscheinlech esou gutt 
wéi ech, mä ech soen awer hei deenen, 
déi net esou bewandt sinn an der Schoul-
organisatioun: Mir haten elo während 12 
Joer e Schoulmeeschter, dee mer alle-
guerte kennen, dat ass den Eugène Miller 
gewiescht, deen huet dat alles op der 
Hand gemaach. Deen huet all Horaire 
vum Turnen, vu Relioun, vun all deene 
Schwammstonnen, deen huet dat alles 

op der Hand gemaach. Dee war an eege-
ner Persoun hei de 25. Juli, wann d‘Char-
géen agestallt gi sinn. Dee war hei, wann 
d‘Bre  vetéiert, déi nei, agestallt gi sinn. 
Dann huet deen dat an de Grapp gedré-
ckt, dann hate se et, an da war et esou.
Mir hu 5-mol gefrot, wien d‘accord wier, 
fir dem Millech Eug seng Charge ze iw -
wer  huelen. Deen hat domadder zwou 
Dechargë kritt vum Ministère, fir dee 
gan  ze Programm ze maachen. An déi 
5-mol hu mer kee fonnt. An do ware mer 
„forcéiert“, muss ech dat nennen.
Ech hätt och léiwer, et wier eng physesch 
Persoun, déi et géif maachen, wéi op e 
Computerprogramm zeréckzegräifen. A 
Gott säi Dank hu mer dat awer scho ganz 
à l‘avance gemaach. Ech mengen, vum 
Januar, Februar un hu mer dee Compu-
terprogramm geholl. Deen heescht 
„Untis“. An d‘Chantal Schoettert huet 
sech ageschafft an dee Programm, an et 
huet dat nieft senger ganzer Aarbecht 
och nach geléiert. An dat huet natierlech 
mat sech bruecht, dass dat e Programm 
ass, dee späizt dann eng Stonn eraus.
Ech wëll awer och soen, dass den Haapt-
nodeel fir déi Enseignanten ass – Dir hutt 
et kuerz ernimmt, mä net esou genannt, 
wéi ech dat elo nennen –, déi méi al 
waren, déi freides mëttes fräi waren. Jo, 
dat mierkt de Computerprogramm net 
méi. An elo ass dann dobäi komm, dass do 
verschidden Enseignanten, déi freides 
mëttes oder méindes mëttes fräi waren, 
elo mëttes Schoul hunn. Ech muss dat 
haart hei soen. Dir hutt mech gefrot, da 
soen ech dat och éierlech. An dass déi, 
mat Recht oder Onrecht – dozou maachen 
ech elo kee Commentaire –, meckeren. 
Ech kann awer net dofir, dat ass de Com-
puterprogramm. An ech fannen et net 
ganz gerecht fir d‘Chantal Schoettert, 
wat sech an dee ganzen Déngen age-
schafft huet, wat eng onheemlech Aar-
becht domadder hat. A wou ech vill méi 
frou gewiescht wier, wa mer en Ensei-
gnant fonnt hätten, deen dem Millech 
Eug seng Tâche iwwerholl hätt an et 
dann zur vollster Zefriddenheet vun den 
Enseignantë gemaach hätt.
Et ass awer esou, dass dee Programm fir 
d‘Kanner guer net méi ongënschteg ass. 
Dat wëll ech awer och soen. Do hunn 
ech awer net eng Kritik bis elo héieren. 
Just iwwer verschidden Enseignanten, déi 
net méi hir fräi Nomëtteger hunn. Dat 
muss ech awer elo hei dann éierlech 
soen, vu dass Der op déi Fro hiweist.
Deen drëtte Punkt ass dee mat der 
Schoulkommissioun. Do ass dat Schoul-
gesetz esou domm, dass ee muss virum 
1. Oktober déi Schoulorganisatioun... An 
ech hunn et d’éinescht gesot, wéi mer 
iwwert de Scolaria geschwat hunn, dee 

kënnt eréischt. Fir den 30. September 
ginn d‘Enseignanten hiert Déngen eran. 
An duerfir ass d‘Schoulkommissioun elo 
de 7. mengen ech. An de 16. wäerte mer 
iwwert dee Scolaria – an et ass och deen, 
deen en fin de compte zielt – diskutéie-
ren. 
An da verdeele mer och, wéi et gefrot gi 
war, d‘Rapporte vun der Schoulkommis-
sioun. Ech hat dat jo och gesot, dass mer 
déi géife verdeelen. Dat ass, wat ech 
dem Här Biltgen wollt soen.
Den Här Majerus huet zwou Froe gestallt. 
Wat d‘Schoulkanner ugeet, ass et esou, 
dass mer versichen – an Der gesitt och, 
wann Der dat verfollegt – an de leschte 
Joren déi Effektiver an de Klassen ëmmer 
méi niddreg ze halen. Wat mat sech 
bréngt , dass d‘Moyenne entretemps 15 
oder 16 Kanner pro Klass ass, wann een 
iwwer ganz Esch kuckt.
Et sinn natierlech ëmmer nach e puer 
Klassen, wou Der fannt, wou 20 Kanner 
sinn. Do gëtt awer da gekuckt, éischtens 
dass se eng Persoun dobäi hunn. Dass et 
net just den Enseignant ass, mä dass eng 
Persoun dobäi ass. An dat anert, wat 
gekuckt gëtt, dat ass, dass de Schoulsall 
op jidde Fall Plaz huet fir déi Kanner ze 
huelen. Mä et ass evident, dass mer a 
Schoulgebaier wéi um Brill, wou aner 
Schwieregkeete sinn, versichen, d‘Effekti-
ver esou kleng wéi méiglech ze halen.
Et ass awer och esou, dass dat alles e 
Präis huet. Ech wëll och nach eng Kéier 
drun erënneren: D‘Gemeng ass zwar net 
méi de Patron vun den Enseignanten, mä 
d‘Gemeng, grad ewéi virdrun, bezilt 
nach ëmmer een Drëttel vun de Paien. A 
wann Der Iech gutt kënnt erënneren, hat 
d‘Buergermeeschtesch virun engem Joer 
gezielt, dass mer eng Norechnung kritt 
hunn, wou de Ministère eis, ech mengen, 
650.000 Euro gefrot huet, well mer esou 
vill Enseignantë méi haten, wéi mer miss-
ten hunn.
Mir hunn eis dat och esou kaschte ge -
looss, a mer maachen dat och an dësem 
Joer. A mer hunn et d‘lescht Joer weider 
esou gemaach, mä dat alles huet awer 
och e ganz deiere Präis. Si ginn eis ganz 
gär d‘Enseignanten, se bezuelen och 
zwee Drëttel, mä mir bezuelen awer 
deen Drëttel, dee Rescht bleift.
Da koum nach d‘Fro iwwert d‘Maisons 
Relais. Et ass esou, Här Majerus, et muss 
awer och alles eng Limite hu mat der 
Zäit. Wann Dir awer do Kanner hutt, déi 
bis siwe kënne bleiwen, wann et kleng 
Kanner sinn, déi musse jo awer iergend-
wann eng Kéier an d‘Bett geluecht ginn. 
Mer kënnen awer och net déi Maisons 
Relais oploossen, bis dee leschten heem 
kënnt um néng, zéng Auer. A se hunn 
zwar giess, se si scho bal am Pyjama, mä 
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et muss een awer op d’mannst och nach 
d‘Kand an d‘Bett kënne leeën zu enger 
Zäit, déi dezent an normal ass.
A wat elo d‘Chrëschtvakanz ugeet, sou 
huet d‘Erfahrung et bruecht, dass dat déi 
eenzeg Zäit vum Joer ass, wou praktesch 
kee Kand an enger Maison Relais ass. 
D‘Ganz  dagsschoul ass och déi Woch zou, 
well bal all Mënsch awer do seng Kanner 
doheem huet a bei sech huet. Also do 
sinn Ëmfroe gemaach ginn. Do sinn och 
Statistike gemaach ginn, well am Ufank 
war do op, an et huet sech awer erausge-
stallt, dass praktesch kee Mënsch déi 
Deeg do viru Chrëschtdag a Stiefesdag 
an eng Maison Relais geet. An dat 
erkläert, firwat mer do decidéiert hunn, 
dat alles global ze maachen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Tonnar. Da 
komme mer zum nächste Punkt.

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Mer 
mussen en awer ofstëmmen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mer mussen ofstëmmen.”

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding –  
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid –  
M. Guy Kersch – M. Pierre-Marc Knaff – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus –  
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’organisation scolaire 
définitive 2015/2016.

6. Urbanisme:  
a) PAP «rue de la Libération»; 
décision  
b) Désignation de deux 
représentants de la Ville au jury 
du concours pour l’école 
Wobrécken; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zum Punkt 6. 
Den Här Kox huet d’Wuert fir de PAP rue 
de la Libération an déi aner zwee Punk-
ten.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci, Madame Buergermeeschter. Ech 
komme fir d’éischt un de PAP rue de la 

Libération. Am Bannenhaff op Nummer 
12 vun der rue de la Libération ass eng 
Imprimerie implantéiert, wou och eng 
Gebailechkeet ass, déi am Moment just 
als Garage genotzt gëtt. An dësem Gebai 
mat enger dach bedeitender Volumétrie 
wëll sech en Tapissier mat sengem Atelier 
installéieren a wéilt och do wunnen. Fir 
dass esou eng Affektatioun am Banne-
beräich vun dësem Haff méiglech ass, 
huet den Initiator vum Projet missten e 
PAP maachen, well e laut eisem Bautere-
glement keng baulech Verännerungen 
dierft tätegen, begrënnt duerch d’Tat-
saach, dass et eng Cour d’habitation ass. 
Dëse PAP mécht also méiglech, dass e 
Chan gement d’affectation ka gemaach 
ginn an dass dës Bannenhaffstruktur och 
baulech ka verbessert ginn. Déi maximal 
Baugrenzen, déi de PAP definéiert, ba -
séiere sech op dem Existent. Just d’Gebai 
vun der Imprimerie kritt mat dësem PAP 
d’Méiglechkeet, déi baulech Struktur ëm 
ee Meter ze hiewen. Sou kann een hei ee 
Stack dropsetzen, oder en éischte Stack 
kann entstoen, deen eise virgeschriw we-
ne Minimal 2,60 Meter entsprécht. Dëse 
PAP mécht et also méiglech, dass weider-
hin hei Betriber kënne bestoe bleiwen, a 
proposéiert Wunnraum no bei der Aar-
bechtsplaz. 
Dëst entsprécht dem Prinzip „d’Stad vun 
de kuerze Weeër“ an ënnerstëtzt eng ver-
stäerkte Mixitéit vun de Fonctiounen am 
zentrale Beräich vun eiser Stad.
D’Reaktioun vum Avis de la Cellule d’éva-
luation läit Iech och hei bäi. De 15. Juli 
huet d’Cellule d’évaluation hiren Avis 
zum Projet PAP rue de la Libératioun redi-
géiert. Et ass festzehalen, dass bestëmm-
ten Upassunge mussen am Dossier PAP 
gemaach ginn, ier en definitiv vum 
Minis  tère kann approuvéiert ginn. Dës 
Modifikatioune sinn an der hei virleiender 
Note opgelëscht.
Ech soen Iech Merci. Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Merci Här Kox. 
Mir géifen am Numm vun der CSV deen 
dote matdroen. Et ass e Projet, dee scho 
méi laang am Raum steet, fir eng Kéier hei 
gestëmmt ze ginn. Déi Politik, fir an den 
Hannerhäff wierklech eppes Neits ze maa-
chen, eppes méi Flottes, eppes méi Wunn-
bares ze maachen, droe mir voll mat. 
Mir hu just ee Bedenken ëmmer erëm, an 
dat soe mer och all Kéiers an der Baute-
kommissioun. Dat ass – mir kennen déi 
Situatiounen, wéi zum Beispill an der 
Zénon-Bernard-Strooss, wou fréier ëm -
mer d’Muzzolinis-Garage war. Do ass och 
e Bau hannenaus an enger Hannerhaff-
politik gemaach ginn –, dass d’Accessibi-
litéit par rapport zu de Pompjeeën an de 
Sekuriste muss garantéiert ginn. Dat ass e 

Volet, dee mer ëmmer erëm gesot hunn. 
Et muss méiglech sinn, dass wann eng 
kleng Katastroph – wat jo keen hofft –, e 
Feier oder Ähnleches, géif kommen, dass 
een dann awer d’Accessibilitéit garan-
téiert, fir dass déi kënnen dohinner kom-
men. An deem Sënn wäerte mer dëse 
Projet awer matstëmmen. Merci.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Här Kersch, w.e.gl.“

Kersch Guy (déi Lénk): „Also den Avis 
vun der Cellule d’évaluation, dee mer vir-
leien hunn, deen ass jo awer negativ. Eise 
PAG wëll jo esou Situatioune verhënneren. 
Dat si Saachen, schlecht Situatiounen, déi 
mer aus der Vergaangenheet geierft hunn. 
Dat hu mer zimlech iwwerall an deenen 
ale Quartiere vun deem gewuessenen 
Esch. Wou een hannert den Haiser dann 
esou Hannerhäff fënnt, déi meeschtens 
ganz verwénkelt an oniw wer  siichtlech 
zougebaut sinn, mat all Zorte vun Halen a 
Scheiere vu fréieren Handwierks- a Ges-
chäftsbetriber. Déi sinn dacks och nach 
baufälleg dobäi. Dat ass déi Situatioun. 
Hei ass déi zwar esou, datt elo um Site 
nach wierklech Aktivitéit ass. Dat ass emol 
deen een Ënnerscheed, an dat wëll een 
natierlech och behalen. Mä de Problem 
ass awer, dass dat fir Nopere ronderëm, fir 
d’Urainer, kee schéinen Ubléck ass. An am 
Prinzip wëllt de PAG sou Saachen net an 
d’Éiwegkeet verlängeren oder esouguer 
ofschafen, well do am Fong Gréngzonen 
an esou weider vill besser géifen higehéie-
ren. 
Esou wéi mer de Projet elo virleien hunn, 
ass e jo net genehmegungsfäeg, dat ass jo 
kloer. Wouriwwer stëmme mer dann elo 
of, dat ass meng Fro. Am Rapport vun der 
Kommissioun ginn déi Reklamatioune vun 
der Cellule d’évaluation nach eng Kéier 
opgezielt, dat an dat an dat misst nach 
alles geännert ginn: also d’Begréngung. 
D’Cellule fënnt och, dass do keng Park-
plaze méi dierfen erakommen, mä e Bam 
an esou weider. 
Meng Fro ass: Wouriwwer stëmme mer 
elo genee of? Kommen dann elo Park-
plazen dohinner? Oder kënnt e Bam 
dohinner? Dat ass mer elo hei net kloer. 
Ass dat alles elo bindend oder net?“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Här Weidig, w.e.gl.“

Paul Weidig (LSAP): „Ech wollt awer 
kloerstellen: Dat Eenzegt, wat sech effek-
tiv do ännert, ass, dass den Niveau an 
den Daach vun der Imprimerie, déi elo 
do ass, déi och relativ gutt fonctionnéiert, 
praktesch ëm ee Meter ugepasst gëtt. A 
soss geschitt iwwerhaapt näischt do. 
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Deen Hannerhaff ass net nëmmen 
do wéinst verbaut, sondern niewendrun 
ass och nach e Parking gebaut ginn. Do 
kann ech mech erënneren, dat hate mer 
och schonn eng Kéier hei virun enger 
gewëssener Zäit. A mir si matten an der 
Stad Esch. An dass mir do an deen Han-
nerhaff, dee gebraucht gëtt fir ze liwwe-
ren, och nach e Bam dra stellen – mä da 
gitt emol eng Kéier kucken, wéi dat do 
ausgesäit. Ech ginn ëfters dohinner 
wéinst Imprimeriessaachen. Mä et ass ee 
frou, wann een iwwerhaapt do gedréint 
kritt a ka mam Auto do erafueren. 
Niewendrun, déi Garage, déi elo do ass, 
do soll en Tapissier hikommen. Wann dat 
elo eng aner Fonctioun kritt, dat ass 
eigentlech just eng Ëmwidmung. Et gëtt 
näischt Zousätzleches do gebaut. 
An ech mengen de PAP beschränkt sech 
leschten Enns – ech hunn dat elo just 
gesot, ech widderhuele mech – just op 
d’Imprimerie, fir den Niveau vun deem 
Haus do e bëssen ze héijen. 
An dat Anert ass eben, dass eng Ëmwid-
mung stattfënnt, dass et och méiglech 
ass, fir dass deen Tapissier do erakënnt 
an och ka wunnen am Hannerhaus. 
An dat ass déi ganz Problematik. An dass 
déi selbstverständlech Parkplaze brau-
chen, fir ze liwweren, a mer kee Bam do 
an deen enken Haff erasetze kënnen. 
Gitt Iech dat emol ukucken. Dat ass jo en 
Nonsens. Dass se et vläicht begréngen, 
dat mag méiglech sinn. Mä ech sinn och 
dofir, dass mir Beem an dass mir Gréngs 
an den Zentrum bréngen, mä op där 
doter Plaz bréngt et näischt.
Wat d’Cellule d’évaluation op fënnef 
Säite gemaach huet – et deet mer leed, 
hunn déi wierklech soss näischt ze doen, 
wéi fënnef Säite Remarquen ze schrei-
wen, wou eng ganz Partie Saache Copy-
paste sinn? 
A mir wëssen, dass och am Zentrum 
solle Quartiere revaloriséiert ginn. Et soll 
ee kucken, dass een also méiglechst vill 
erauskritt. Mä de deux choses l’une: Ent-
weder maache mer eng Mixitéit an déi 
Quartieren do, oder mir soen, mir wëlle 
versichen, do a Richtung Wunnraum 
schafen ze goen, an den Hannerhaff 
wëlle mer begréngen. Dann ass dat eng 
aner Situatioun. 
Da musse mer awer Abstand huele vun 
enger Mixitéit. Ech mengen, dat muss ee 
sech bewosst sinn. Mä wat leschten Enns 
d’Cellule d’évaluation fuerdert, ass just, 
dass eng méi  konsequent Formuléie-
rung vun deem ganze Bericht do soll 
gemaach ginn. An dat soll jo elo noge-
holl ginn. A méi ännert sech net. Also 
dat do ass e PAP, dee leschten Enns Pea-
nuts ännert.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci, Här Weidig. Ech géing dann op 
déi dräi Remarquen agoen. 
Den Här Zwally: Et ass richteg, dat steet 
awer iergendwou notéiert, dass den 
Accès garantéiert muss sinn, dass Sekuris-
ten oder Pompjeeë kënnen erafueren.  
Dat misst och vu baussen hi goen, effek-
tiv iwwert d’Haiser ewech mat enger 
grousser Leeder. 
Dat Anert, wat deen Innenhaff ube-
laangt, respektiv mat deem Bam: Et ass 
erlaabt, dat steet och dran, dass zwou 
Stellplaze méiglech sinn. Dat, wat déi 
Cellule do iwwer fënnef, sechs Säite 
geschriwwen huet, dat sinn Empfehlun-
gen. Et sinn Adaptatiounen ze maachen, 
déi stinn och an Ärem Dossier hei dran. 
Dat sinn zwou Säiten, déi gi mat ge -
stëmmt. 
Wat dee Bam betrëfft, wat och déi Fassa-
debegréngung betrëfft: Wann Der Iech 
dat ukucke gitt, do gëtt kee Bam grouss. 
Dat ass en Eck, wou u sech och vu Plan-
zen näischt ka wuessen. An dat, wat 
zréck behale ginn ass, dat ass, dass 
zumindest déi Diecher, déi flaach sinn, 
begréngt ginn.
Den Här Weidig huet och schonn do 
Positioun geholl. Ech mengen, dat hei ass 
e positive Projet. Wann Der an d’däitsch 
Stied zum Beispill gitt – gitt op Tübin-
gen, gitt op Freiburg –, do ass eben an 
esou Bannenhäff, respektiv an de Quar-
tieren, eng Mixitéit do, zwëschen Artisa-
nat an Wunneng. An et ass genau dat, 
wat mer hei och kréien. Dass emol nees 
en Artisan sech matten an Esch implan-
téiert, en plus och nach an deemsel wech-
te Gebai wunnt. Doduerch ass jo déi 
Adaptatioun gemaach ginn, dass en ee 
Meter méi héich baue kann. Da läit e 
souwisou um Niveau vun deem Haus, 
wat niewendrun ass. Also insgesamt ass 
et e ganz gudde Projet. 
Wann een elo dat Gréngs nach eng Kéier 
usprécht: E Plan directeur hu mer de 
Moment net wëlles an deem Îlot ze maa-
chen, well do x Proprietairë sinn. Do 
komme mer ni weider. Dat ass net 
méiglech. Ech mengen, dat Klengt wat 
mer elo hei als PAP gemaach hunn, ass 
ënnerstëtzungswäert, an deem solle mer 
och zoustëmmen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Kox. Au Vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
Biltgen  – Mme Taina Bofferding –  
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Guy Kersch – M. Pierre-

Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt –  
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le PAP «rue de la Libéra-
tion».

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zum nächste 
Punkt, wou zwee Representantë vun der 
Gemeng Esch solle bestëmmt gi fir de 
Jury vum Concours vun der Wobréckener 
Schoul. Här Kox, w.e.gl.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci, Madame Buergermeeschter. Et 
ass net nëmmen dat, dass déi zwee 
Representantë vun der Stad Esch hei 
nominéiert ginn. Ech wéilt Iech awer 
insgesamt dee ganze Concours d’archi-
tecture, sou wéi en ausgeschriwwe gëtt 
oder amgaang ass ausgeschriwwen ze 
ginn, virstellen. 
Et ass grad wéi iwwert d’Neiduerf ge -
schwat ginn ass, gesot ginn, dass hei 
eben eng Schoul Wobrécken, mat enger 
Maison Relais, elo an de Concours geet. 
Dee Concours d’architecture ass age-
schränkt op den éischten Degré fir d’Rea-
lisatioun vun der Schoul an der Maison 
Relais Wobrécken. 
Den Objektiv vum Concours ass 
d’Konstruktioun vun enger Grondschoul 
mat Vocatioun vun Integratioun an Inclu-
sioun. Integréiert soll eng Maison Relais 
ginn, dat Ganzt verdeelt op dräi Gebaier 
mat engem Total vu 27 Säll, déi nout-
wendeg Annexen an eng Sportshal, déi 
d’Gréisst vun enger Baskethal soll hunn – 
dat huet och mat Subsiden ze dinn –, 
Vestiairen an entspriechend den zou-
gehéirege Baussenamenagement. 
D’Gebaikonstruktioun muss eng passiv 
Energieklass opweisen. De Site, dat wësst 
Der sécherlech, ass am Quartier Wobré-
cken zwëschent der rue Winston Chur-
chill an dem Boulevard Grande-Duchesse 
Charlotte. 
Der kritt och dann hei d’Informatiounen 
zu de Primen. Eng Totalzomm vu 60.000 
Euro ass opgedeelt un déi verschidde 
Präisser. Den éischte Präis vum Concours 
kritt 30.000 Euro, den zweete Präis 
20.000 an den drëtten 10.000 Euro. De 
Jury huet d’Recht, d’Repartitioun vun de 
Beträg opgrond vum Resultat vum Con-
cours ze änneren.
Véierte Punkt: d’Detailer vun der Bezue-
lung vun den Teilnehmer. Insgesamt gi 
fënnef bis siwen Architektebüroen zréck-
behal. All Konkurrent, deen eng Presta-
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tioun konform zum Reglement zum Con-
cours gemaach huet, kritt en Honorar 
vun 18.000 Euro. 
Fënneftens: d’Indemnitéit vun dem Jury 
an dem Pré-Jury: Een Dag Präsenz fir de 
Jury ass 1.000 Euro, am Pré-Jury gëtt et 
500 Euro. D’Frais de route ginn net rem-
bourséiert. D’Membere vum Schäfferot 
am Jury an de Bureau d’études Lux-
consult kréie keng Indemnitéit. D’Mem-
bere vum Jury, déi virgeschloe ginn: zwee 
Schäffen – de Bauteschäffen an de 
Schoul  schäffen – Kox an Tonnar, de Luc 
Everling, Architecte-directeur vun der 
Stad Esch, Martine Vermast, Architecte-
directeur vun der Stad Lëtzebuerg, de 
Jean Goedert, Architecte-directeur en 
retraite vun der Stad Esch, de Marc 
Lukas, Architekt vun der Stad Esch. Een 
Architekt representéiert den Ordre des 
Architectes et des Ingénieurs-conseils. De 
René Biwer, Direkter vu Ponts & Chaus-
sées, de Joa Baum, eisen Inspekter, ee 
Representant vum Ministère de l’Educa-
tion nationale an ee Member vum Syndi-
cat d’intérêt vum Quartier Wobrécken. 
Mir wollten och gläich dann eng Persoun 
vun auswäerts, vum Interesseveräin, mat 
an de Jury mat eranhuelen. Membre sup-
pléant ass d’Daisy Wagner, Développe-
ment urbain, an d’Chantal Schoettert, 
Service de l’enseignement.
D’Nimm vun de Membere vum Pré-Jury: 
de Bureau d’études Luxconsult, de Marc 
Lang vun der Division de l’architecture 
an de Laurent Zimmer, Gestionnaire vun 
de Maisons Relais. Zwou weider Persoune 
kënne supplementar genannt ginn, wann 
dat e Besoin gëtt. Dat zu dem neie Projet 
vun der Wobréckener Schoul, an ech bie-
den Iech deem zouzestëmmen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Madame Hildgen. Wëll soss 
nach een d’Wuert huelen? Den Här 
Kersch . Madame Hildgen, w.e.gl.“

Annette Hildgen (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Ganz kuerz 
ass elo de Programm vun där Schoul 
vum Schäffe virgestallt ginn. An do sinn 
zwee Nimm gefall. Dat eent ass Integra-
tioun, dat anert ass Inclusioun. An ech 
weess net, wéi wäit datt Är Ideeë scho 
sinn, fir déi zwou Saachen ze realiséieren. 
Mir wësse ganz genee, datt Integratioun 
an alle Schoulgebaier hei an Esch scho 
ganz laang gemaach gëtt. Awer Inclu-
sioun: Et wier vläicht interessant – et ass 
en Ënnerscheed – fir gewuer ze ginn, wat 
Der eigentlech dorënner konkret scho 
verstitt. Wann déi Idee iwwerhaapt 
schonn ausgeräift ass. Ech weess net, ob 
schonn ee vun de Schäffe mer dat ka 
soen. Wann net, ass dat keen Drama. Da 

wiere mer awer frou, wa mer iergend-
wann, méi spéit, wann dee Projet am -
gaang ass sech ze konkretiséieren, do -
riwwer méi Informatioune kéinte kréien. 
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Kersch, w.e.gl.“

Kersch Guy (déi Lénk): „Och ganz 
kuerz. Mir hu kee Problem mat deene 
Leit, déi elo an dee Jury solle kommen. 
Den Här Kox huet awer ganz kuerz a sen-
ger Aleitung e bësselchen d’Rahmebe-
dingungen, d’Aufgabestellung beschriw-
wen, wat dann elo vu Schoul soll dohin-
ner kommen, wat do gebraucht gëtt: déi 
27 Säll, d’Turnsäll, d’Maison Relais an 
esou weider. Et wär vläicht méi interes-
sant gewiescht, wa mer dat an eisem 
Dossier gehat hätten. Herno hu mer 
schonn erëm fäerdeg Pläng. Dat misst 
een och kënnen diskutéieren, fannen 
ech.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Vläicht kuerz zu der Madame 
Hildgen hirer Fro. Dat si jo elo Froe ge -
wiescht, déi net zu de Baumesurë gehéie-
ren. Hei geet et ëm den Architekte con-
cours, deen ausgeschriwwe gëtt. Wat de 
Programm ugeet a firwat mer eis ent-
scheed hunn, déi Inclusioun an Integra-
tioun mat eranzehuelen, dat war eng 
Diskussioun, déi mer hei och schonn eng 
Kéier gefouert haten. Mir haten am 
léifste gären eng Ganzdagsschoul gehat. 
Mä Ganzdagsschoul gëtt keng weider 
ge   nehmegt, Dir wësst, wéinst de Käsch-
ten. 
Mir sinn awer absolut der Meenung, datt 
– esou wéi dat och soll weider virgesi 
sinn an den anere Schoulen – d’Inklu-
sioun an d’Integratioun absolut wichteg 
Punkte sinn. Dat gëtt a verschiddene 
Gebaier gemaach, zum Deel op fräiwëlle-
ger a ganz engagéierter Aart a Weis vun 
dem Léierpersonal. 
Déi heite gesäit och ganz speziell Pro-
grammer vir. A mat deem Programm si 
mir amgaangen, mam Ministère, mat 
spe  zialiséierten Organisatiounen, dee 
Pro jet auszeschaffen. An et huet och ee 
Moment gedauert, bis mer den Accord 
vum Ministère dozou kritt hunn, fir kën-
nen op dee Wee do ze goen. 
Et ass e Pilotprojet, dee mer maachen, 
wou de ganzen Inhalt – de pädagoge-
sche Programm an esou weider – steet. 
Selbstverständlech wäerte mer an de 
Gemengerot domadder kommen. Do -
drun  ner hänke selbstverständlech och 
d’bau  lech Mesuren. An elo geet et 
drëms, dat mat an dee Concours ausze-
schreiwen. Datt déi Architekten dat och 

berücksichtegen, och déi baulech Mesu-
ren. Den Här Kox huet awer och nach 
eng Kéier eng Äntwert.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Nach eng ganz kuerz Äntwert, wat de 
Programm ubelaangt, et geet jo hei 
nëmmen ëm d’baulech Moossnamen. 
Ech mengen, dass do 27 Säll dorop kom-
men, an och eng Maison Relais, a Gym-
nastique, dat ass u sech vun der Schoul-
kommissioun schonn duerchgerechent 
ginn. An déi hunn och déi Angaben hei 
dem Architekt mat eraginn. Dofir sinn 
och déi entspriechend Säll do schonn 
norméiert. 
Awer wat de Grondprinzip ubelaangt, 
och fir d’Madame Hildgen, mat Integra-
tioun, Inclusioun, dat huet sécherlech elo 
näischt direkt mat de bauleche Mooss-
namen ze dinn. Dat induzéiert awer 
vläicht déi eng oder aner baulech Mooss-
nam, fir dat ze garantéieren. Dat ass rich-
teg.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
Biltgen  – Mme Taina Bofferding –  
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
Mme Annette Hildgen – M. Guy Kersch 
– M. Pierre-Marc Knaff – M. Luc 
 Majerus – M. Frunnes Maroldt –  
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Everard Wohlfarth –  
M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la désignation des sieurs 
Martin Kox et Jean Tonnar au jury du 
concours pour l’école Wobrécken.

7. Contrat de rivière: 
Stellungnahme zum Entwurf 
des Bewirtschaftungsplans  
für die luxemburgischen Anteile 
an den internationalen 
Flussgebietseinheiten Rhein  
und Maas; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Kox an den Här 
Tonnar  sinn eraus, well se sech net selwer 
däerfe stëmmen – net well se net mam 
Projet d’accord sinn. 
Kéint een den Här Kox elo erëm siche 
goen. En huet e weidere Punkt.
Da komme mer zu engem vun eise Lieb-
lingspunkten an de vergaangene Méint, 
zum Contrat de rivière. Den Här Kox 
huet d’Wuert.“
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Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci Madame Buergermeeschter. Ech 
mengen, dat ass eng neverending story, 
déi sécherlech och mam Zoustand vum 
Waasser ze dinn huet. 
Och wa mir ëfters driwwer musse 
schwät  zen, ech mengen duerch 
d’Schwät  ze gëtt natierlech d’Waasser net 
méi gutt. Et ass eng grouss Problematik, 
déi mer sécherlech net nëmmen hei am 
Land hunn, sondern och um europä-
esche Plang. 
Bekannt ass, dass bei eise Gewässer, wéi 
awer och bei de Gewässer vun den urba-
nen EU-Länner ronderëm – do sinn u 
sech déi Benelux-Länner an Dänemark an 
Däitschland net besser drun –, insgesamt 
e schlechten Zoustand besteet. Am Ënn-
erscheed zu de Südlänner: Do hu se e 
Problem mat der Quantitéit vum Waas-
ser, well do u sech dat ganzt Waasser an 
der Landwirtschaft verbraucht gëtt. En 
éischte Waasserbewirtschaftungsplang 
ass 2009 erstallt ginn, no engem EU-
Direktivkader, zesumme mat de Floss-
gewässersyndikater, wou d’Stad Esch 
quasi vun Ufank un awer mat bedeelegt 
an agebonne war. 
Sécher ass an där Period de gudden Zou-
stand vun de Gewässer am Prinzip, wann 
een elo déi Statistik gesäit, vu 7 op 2% 
zréckgaangen. Wat awer doduerch 
be déngt ass, dass an deene Joren eng 
aner Bewäertung, oder eng méi streng 
Bewäertung geholl ginn ass. Soudass u 
sech nach 2% vun eise Gewässer an 
engem gudden Zoustand sinn. 
An dofir ass ëmmer nees déi Diskussioun, 
wou mer och bedeelegt sinn, wou mer 
och an dem Syndikat si vun der iewesch-
ter Uelzecht, a wou mer ëmmer nees dat 
Thema hei um Dësch hunn. 
Ech wëll awer och do betounen, dass an 
deem Zäitraum vun 2009-2015 – 2015 
mat inclus – 400 Milliounen Euro insge-
samt am Land a Renaturéierung, Kläran-
lag an esou weider investéiert gi sinn. 
Wat och am Widdersproch zu der fal-
scher Behaaptung an dësem Avis steet.
Et läit elo en zweete Bewirtschaftungs-
plang vir, dee sech iwwert déi nächst 
Period 2016-2021 erstreckt. Dat neit 
Dokument ass iwwer dräi Joer vun de 
Beamte vum Waasserwirtschaftsamt, ze -
summe mat de Syndikater vun deene 
fënnef Gewässersyndikater an a Beglee-
dung vun engem Bureau d’études aus 
Éisträich erstallt ginn. Dat ass u sech eng 
Kooperatioun gewiescht vun deenen 
aneren – dat muss een och emol eng 
Kéier betounen – Gewässersyndikater am 
Land, déi jo ganz gutt bäigedroen hunn, 
an eisem Syndikat hei am Süden, respek-
tiv, deem, dee mir hei zesumme mat 
deenen anere véier Gemengen hunn. Un 

der Kooperatioun huet et leider geman-
gelt zwësche Waasserwirtschaftsamt an 
eisem Syndikat.
Den Avis, deen am Dossier virläit ass vum 
Comité technique vun de fënnef Ge -
mengen ausgeschafft ginn. Den éischten 
Deel besteet aus enger Rei vun Analysen 
a Kommentaren, fir entspriechend effi-
zient Moossnamen ze huelen. Am zwee-
ten Deel si konkret Initiativen opgefouert. 
Dat Dokument, wat kritiséiert gëtt, wär 
onlieserlech, resultéiert awer vun engem 
Virgabeprogramm, dat laut EU-Direktiv 
fir de Bericht vun alle concernéierte Län-
ner identesch muss sinn. Och sinn déi 
entspriechend Kapitelen, déi do erwähnt 
sinn, virgeschriwwen. 
Falsch ass, dass dat Dokument an 
Éi sträich erstallt gi wier. D’Oplag war eng 
Consultance a Begleedung vun engem 
éisträichesche Bureau d’études, deen 
iwwregens och déi entspriechend Kom-
missioun zu Bréissel beréit.
Schlussfolgernd wëll ech awer nach be -
mierken, dass d’Stad Esch d’Initiativ 
geholl a Reunioune mat dem Waasser-
wirtschaftsamt an der Ëmweltverwaltung 
virgeholl huet. Heibäi ass eng gemein-
sam Approche deemnächst virzehuelen – 
an Zesummenaarbecht méiglechst och 
mat deene Mitgliedsgemenge vun dem 
Contrat de rivière vum Bassin supérieur 
vun der Uelzecht. Wéi iwwregens och déi 
aner Flosssyndikater vum Land an Zu -
kunft. 
Onsënneg ass et och, zum Beispill, bei 
Analysen en double Emploi ze maachen. 
Dass si vun dem Waasserwirtschaftsamt 
gemaach ginn an dann eng zweet Kopie 
och nach eng Kéier vun de Syndikater. 
Dat ass onnéideg. Et ass sécher, dass 
d’Zi  ler  reechung – eng Verbesserung vun 
dem Gewässer – sech méi laang a 
schwiereg erweist, wéi dat am Ufank 
geduecht ginn ass. Déi Virschléi, déi an 
deem Dokument erwähnt ginn, solle sel-
bstverständlech an der Finalversioun mat 
berücksichtegt ginn.
Nach ganz kuerz, wat eisen Territoire 
ubelaangt: Mir hunn u sech nëmmen 
zwee Fléissgewässer. Op där enger Säit 
d’Dipbech an op där anerer Säit d’Uel-
zecht. Ech mengen, do sti mir natierlech 
dann a Kontakt mat ArcelorMittal, wat 
d’Dipbech ubelaangt. Mir hunn déi 
grouss Problematik mat de Weieren do 
uewen, déi u sech industriell verseucht 
sinn. Awer och organesch, toxesch ass 
den éischte Baseng – och duerch eng 
feelend Kläranlag iwwer Jore bei eiser 
Nopeschgemeng – de Moment an 
engem ganz, ganz schlechten Zoustand.
Dat Anert ass eben eis Uelzecht. Eis 
Uelzecht kënnt aus Frankräich. Och do 
ass eng gutt Noriicht, dass d’Fransousen 

awer interesséiert sinn, mat eis ze 
schwätzen. An den 1. Oktober gëtt elo – 
also gläich an deenen nächsten Deeg – 
eng Ënnerschrëft gesat. Eng konkret Ze -
summenaarbecht zwëschent eisem Syn-
dikat, respektiv och dem Waasserwirt-
schaftsamt, mat den Nopeschgemengen 
a Frankräich gëtt ënnerschriwwen.
Et ass nach en drëtte Punkt, deen ech 
kuerz uschwätzen. D’Renaturéierung vun 
der Dipbech ass an den Nonnewisen 
zum Deel schonn erfollegt. Déi ganz 
Renaturéierung soll u sech no uewe 
goen, bis zu de Weieren. Ech mengen, 
dass déi Problematik vun de Weiere 
bleift. Mir sinn och do an Diskussioune 
weiderhi mat der ArcelorMittal. An op 
där anerer Säit, och an deem Wobrécke-
ner Territoire, wou elo déi Schoul plus 
Elysis integréiert ginn, do muss u sech 
d’Dipbech och renaturéiert ginn. Domat 
wëll ech endegen an hoffen op eng gutt 
Diskussioun.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Affaire à suivre. Wie wëllt 
d’Wuert? Den Här Bernard, den Här 
Zwally, den Här Knaff. Soss nach een? 
Den Här Kersch. Den Här Bernard huet 
d’Wuert.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Wéi mer 
wës  sen, huet eis Gemeng zesumme mat 
véier anere Gemengen, dat heescht mat 
Schëffleng, Suessem, Beetebuerg a Réi-
ser, heftegen, richtege Protest geübt un 
der Waasserwirtschaftspolitik vun der Re -
gierung. A wéi gesot, dat awer nu wierk-
lech zu Recht. Déi Gemengen, déi ech 
elo genannt hunn, hu sech am Detail an 
eingehend mat dem Entworf vum Be -
wirtschaftungsplang befaasst. 
Wou ech awer muss soen, dass deen Text 
an deen Inhalt, ob dat vun der EU kënnt 
als Virschrëft oder vun egal wou, prak-
tesch onverdaulech ass. Dat ass en Text, 
do misst een aacht Joer Universitéit ge -
maach hunn, fir d’Halschent ze verstoen. 
An dat ass u sech typesch fir e puer EU-
Eurokraten, déi gutt Zäit hunn, fir esou 
Texter ze maachen, fir dass méiglechst 
kee Mënsch eppes versteet.
Interessant ass och festzestellen, dass den 
Escher Schäfferot, zu deem den Här  
Kox gehéiert, der Ministesch d’Levitte 
liest. An dat ass interessant. Dat ass kor-
rekt, wann een dat mécht aus der Iw -
werzeegung eraus, dass do eppes falsch 
leeft.
Am Kloertext muss also Folgendes, 
menger Meenung no, gesot ginn: Den 
Ausgangspunkt fir dee folgenden Zyklus 
muss als, loosse mer mol soen, ganz 
ongënschteg ugesi ginn. Wa mer wëssen, 
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dass nëmmen zwee vun 102 natierlechen 
Uewerflächewaasserkierper, OWK ge -
nannt, an engem gudden Zoustand sinn, 
da wësse mer och – an déi Schlussfolge-
rung zitt jiddwereen heibannen –, dass 
d’Zilsetzung, déi sech gesat gi war, kom-
plett verfeelt ginn ass. Déi verantwort-
lech Instanzen hunn – an et ass och aus 
der Press ervirgaangen, an ech deelen déi 
Meenung – de Kampf oder den Asaz fir 
proppert Waasser total verschlof. An et 
herrscht, dat kann ee soen, regelrecht 
Ratlosegkeet.
An där Stellungnahm vun 22 Säite vun 
der Uelzechtflossvertragsgemeinschaft 
gëtt vu regelrechter Waasserver-
schmotzung geschwat. Zum Beispill, 
éischtens, déi erhéichten an zimlech 
zolidd erhéichte PAK-Wäerter, Gren-
zwäerter fir präzis ze sinn, dat heescht 
polizyklesch-aromate sche Kuelewaassers-
toff. Dat ass net einfach. Ech hu mech 
och missen dohannert setzen, fir dat 
doten ze verstoen. 
Zweetens: d’Salzeinträg am Wanter: 
Zénk, Koffer, Bläi, PAK, sou wéi d’Be-
laaschtung duerch aner Pestiziden. 
Véiertens: Problematesch a geféierlech 
ass och d’Lag vun deenen invasiven Neo-
phyten, vun deene kee Wuert, ech präzi-
séieren, kee Wuert am Bericht vum Waas-
serwirtschaftsamt steet.
All dat muss eigentlech zur Schlussfolge-
rung féieren, dass déi offiziell Regierungs-
erklärung zu där Problematik natierlech 
eng regelrecht Konkurserklärung ass. 
Et ass dat, wat ee muss dozou soen, an 
ech mengen dat ass un d’Adress vum 
Schäf ferot geriicht. Ech ënnerstëtzen 
deen Text an déi Kritik, déi se gemaach 
hunn an hirem Rapport. Mä ech men-
gen, och d’Gemeng Esch soll sech hirer 
Verantwortung an deem Dossier do awer 
bewosst sinn. Dir hutt et ugeschnidden, 
zum Beispill d’Dipbecher Baach. D’Escher 
Gemeng huet keng Kontroll iwwert den 
Alaf, well d’Trennung vu Reewaasser a 
Schmotz  waasser net konsequent duerch-
geféiert gëtt. An duerfir si mir der Mee-
nung a mer proposéieren, dass d’Ge-
meng Esch sech soll genéidegt fillen, res-
pektiv hir Verantwortung iwwerhuelen an 
den Alaf kontrolléieren.
Dat gesot, mengen ech, dat wär eng 
Prioritéit, wou d’Gemeng Esch am Kader 
vun där Problematik do net laanscht hir 
Verantwortung kënnt. An ech sinn och 
iwwerzeegt dovun, dass se hir Verant-
wortung do iwwerhëlt. Well wann een 
higeet an et kritiséiert een esou berech-
tegterweis a massiv eng Situatioun an e 
Bericht vun enger staatlecher Instanz, da 
muss een natierlech och selwer d’Kon-
sequenzen zéien an déi richteg Schluss-
folgerungen huelen, fir déi Trennung do 

vum Reewaasser a vum Schmotzwaasser 
duerchzezéien.
Ech soen Iech Merci, dass Der mer noge-
lauschtert hutt.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci Här Bernard. Den nächste war 
den Här Zwally, mengen ech.“

André Zwally (CSV): „Merci Här Kox. 
Ech deelen dat, wat mäi Virriedner gesot 
huet. Wa mer deen Avis hei kucken, dee 
mer virleien hunn, dee mer eigentlech 
och an der Ëmweltkommissioun disku-
téiert an debattéiert hunn, da gesäit een, 
dass villes net gemaach ginn ass. Déi EU-
Richtlinn, vun där aus dee ganze Rapport 
komm ass, dee vun 2000-2015 eigent-
lech sollt ëmgesat ginn – dat sinn 
ëm merhi 15 Joer –, ass elo nach eng 
Kéier verlängert ginn, fir alleguerten déi 
Ziler, déi mer net erreecht hunn a sechs 
Joer. 
Dat heescht, mir sinn eigentlech an 
deem Delai, dass mer net méi 15 Joer 
sollen zréckbehalen, mä 21 Joer, fir dat 
an d’Rei ze bréngen, wat mer sollten um 
Niveau vum Waasser maachen. Déi 102 
Artikelen, déi hei virgesi waren, fir an 
Ugrëff geholl ze ginn, fir dat ze reduzéie-
ren, sinn net erreecht ginn. Dat ass rich-
teg, wat ee viru mir gesot huet. Et sinn 
der just zwee erreecht ginn. An do muss 
jiddweree sech an deem Ganzen a Fro 
stellen.
Et gëtt och hei mentionéiert, dass dat 
gesamt Dokument vun 298 Säiten eig-
entlech een eenzege Justificatif ass, fir-
wat een näischt gemaach huet, respektiv 
firwat et net gemaach konnt ginn. Ech 
fannen dat ëmmer erëm traureg, wa mer 
hei an eng Diskussioun eraginn, wa mer 
da mierken, datt wierklech am Endeffekt 
esou eng laang Zäit huet misse vergoen, 
fir festzestellen, dass iwwerhaapt kee 
Resultat domadder verbonnen ass. 
An do schléissen ech alleguerten déi Leit 
an, oder soen ech, datt jiddwereen 
d’Responsabilitéit huet, och an de Regie-
rungskreeser. Egal, wat fir eng 
Regierung, dass dat duergestallt huet. Et 
gesäit een, dass do verschidde Saache 
verschlof gi sinn, an dat ass net tolerabel 
doranner.
Mir sinn iwwert deen heite Wee jo och 
gewuer ginn, dass mer net méi eleng 
sinn. Kayl huet ze verstoe ginn, si géife 
sech gäre mat an dëse Contrat eraschaf-
fen. Ech fannen dat eng gutt Initiative. 
Wa se beim Pro-Sud eng ähnlech Ap -
proche gehat hätten, da wär dat natier-
lech och flott gewiescht. Soudass mer, 
wa se als sechst Gemeng hei erakom-
men, natierlech nëmme kënne begréis-
sen, dass se dat maachen.  

Déi lokal Begebenheeten... Dat ass och 
dat, wat den Avis hei seet, dass och Dee-
ler do sinn, wou einfach keen drop rea-
géiert. Mir hu selwer en Ëmweltamt, wat 
op eisem Territoire sämtlech Zouflëss 
analyséiert huet. Déi Wäerter leie vir, déi 
si virugedroe ginn op dem Niveau vum 
Wasserwirtschaftsamt, respektiv un de 
Ministère. A sou wéi et schéngt, kënnt do 
keng Réckäntwert, an et ass bis elo nach 
näischt op deem Wee geschitt. Mir sinn 
der Meenung, dass een do soll interve-
néieren als Schäfferot. Dass wa Wäerter 
virleien, déi eis interesséieren, déi och 
eisen Territoire mat agrenzen, dass ee 
vun hinnen op d’mannst soll eng 
Äntwert kréien. 
Fir dass mer och déi Unerkennung kréien, 
wat déi Aarbecht ubelaangt, déi jo bei eis 
gemaach gëtt. Et gëtt och dovunner 
geschwat, dass net genuch un der Quell 
gekuckt gëtt. D’Quelle vun der Be -
laaschtung um Escher Territoire, respektiv 
och op aneren, gi vernoléissegt, an 
d’Struktur feelt, fir deem nozegoen. 
A mir sinn och der Meenung als CSV, 
dass et wichteg ass, dass een eng Struk-
tur op d’Bee stellt, net exklusiv bei eis um 
Territoire oder op deene fënnef, sechs 
Gemengen, déi elo dra sinn. Mä dass ee 
gesamt gesinn, vläicht wat de Süden, 
vläicht wat d’ganzt Land ubelaangt, esou 
eng Struktur muss maachen, e Kader 
muss schafen. Et muss een och déi néi-
deg Finanzen zur Verfügung stellen an et 
muss een och déi néideg Leit zur Verfü-
gung stellen, fir dass dat garantéiert 
bleift.
Mir hunn hei vun der Renaturéierung 
geschwat. Gëschter an der Finanzkom-
missioun ass och een Deel um Ordre du 
jour gewiescht fir d’Renaturéierung, wat 
d’Nonnewisen ubelaangt. Ech erënnere 
mech, dass mer am Joer 2002/2003 uge-
faangen hunn, ënnert Ärem Virgänger, fir 
eng Renaturéierung ze maachen. Déi, déi 
Der elo ugeschwat hutt. Dat war, wéi 
mer de Projet vun den Nonnewisen 
ugaange sinn. An net méi spéit wéi virun 
annerhallwem Joer, zwee Joer, ass gesot 
ginn, dat wier net gelongen, mir mussen 
elo op de Wee goen, eng nei ze maa-
chen. An do hu mer eis dann d’Fro 
gestallt, firwat dass dat esou ass. Et 
schéngt  esou ze sinn – oder op d’mannst 
liest een dat am Rapport eraus –, dass 
eng Prioritéit doranner besteet, dass ee 
fir d’éischt sanéiert, ier een ufänkt ze 
renaturéieren.“

Eng Stëmm: „Dat ass richteg.“

André Zwally (CSV): „An dat ass dee 
Wee, dee mer solle goen. Ech mengen, 
wa mer engersäits Virwërf maachen, par 
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rapport zu deem, wat de Ministère net 
mécht oder net soll maachen, solle mir 
konsequent sinn an och soen an och 
wëssen, datt eng Sanéierung wichteg 
ass. Dass dat déi éischt Prioritéit ass vun 
enger Renaturéierung. An dono op deen 
anere Wee ginn. Well am Endeffekt ginn 
hei duebel Käschten drainéiert, well mer 
eigentlech net richteg wossten, wéi mer 
dat dote sollten upaken.
Ech hunn awer och gesot, an dozou sti 
mer dann och, dass déi Affär, wou mer 
matgestëmmt hunn, fir elo d’Kläranlagen 
à jour ze setzen, respektiv och dat, wat 
d’Kollekteren ubelaangt. Well do ginn och 
Invester gemaach vun iwwer 10 
Milliounen. Dat hu mer och nach um 
Ordre du jour, dass mer dat matdroen. 
Well dat ass nämlech och e Beispill, dass 
ee fir d’éischt soll sanéieren, ier een ufänkt 
ze renaturéieren. Dat gehéiert och dozou. 
Et ass och gesot ginn, dass falsch Uschlëss 
un d’Kollekteren do wieren. Et geet net 
eleng duer, dass mer hei soen, mir ginn 
Analyse maachen, mir fannen eraus, dass 
Zouleef do sinn op dem Uewerflä-
chewaasser, wou mer net erausfannen, 
wat et ass. Ech erënneren do u Monkeler. 
Monkeler ass och eng vun deenen Diskus-
siounen, wat d’Kiemelbaach ubelaangt. 
Wou mer net wëssen, vu wou dass alle-
guerten déi Schuedstoffer kommen. 
Da musse mir och wëssen, dass mir als 
Gemeng gefuerdert sinn, wann hei ier-
gendeppes falsch gemaach gi wier, um 
Niveau vun den Uschlëss. An dass da 
Schmotzwaasser nach iergendwou era-
leeft, wou eigentlech net dierft. Fir dee 
gesonden Zoustand ze kréien.
D’Dipbech an d’Uelzecht: Et ass richteg, 
wat d’Dipbech ubelaangt. Ech mengen 
awer, dass et fir eis eng Kéier wichteg 
wier, net eleng als Gemengerot, mä och 
als Kommissioun, wat ech och gesot 
hunn. Mir schwätzen ëmmer iwwert 
d’Weiere vun ArcelorMittal. Mir kréien 
der elo bäi. Dat eent sinn déi, déi mer 
vum Belval hunn, déi nach ëmmer a 
Betrib sinn. An déi aner sinn déi, déi mer 
dann zu Schëffleng bäikréien. 
Do gëtt et e Service „Environnement“. 
Dee Patron huet ee Service „Environne-
ment“. An ech war der Meenung – fir 
emol eng Kéier Kloerheet ze schafen an 
och ze wëssen, wat dann eigentlech vu 
Wäerter do festgestallt ginn an u wat fir 
eng Prozedure si sech mussen halen –, et 
soll een déi eng Kéier invitéieren an déi 
Kommissioun. A mat hinnen eng Kéier 
kloer Sprooch schwätzen a soen, wat dat 
fir eis bedeit a firwat dass mer se komme 
gelooss hunn. A wat mir gäre vun hinne 
verlaangen, wat misst gemaach ginn. 
Dat kënne mer net eleng maachen, dat 
wësse mer. An dat misste mer och am 

Zesummenhang mat deene Responsa-
bele vun der Regierung oder mat dem 
Ministère maachen. Fir dat emol eng Kéier 
aus dem Wee ze schafen, wat dann do 
alles an eis Dipbech eraleeft. 
Do gëtt gesot, an der Kommodosprozedur 
si Wäerter dran, déi sinn ‘68 agesat ginn. 
Mir sinn awer elo gutt 50 Joer dono. Et 
wär dann och natierlech gutt, wann um 
legislative Plang, bei deenen, déi an deene 
Kommissioune sinn – an ech schwätzen do 
d’Madame Bofferding un –, och eng Kéier 
déi Diskussioun géif opkomme bei de 
Kommodoen. Wat fir eng Wäerter haut 
mussen agesat ginn a wéi mer dat dote 
revidéiere kënnen.
Ech fir mäin Deel mengen, datt mer op 
d’mannst bei eis elo um gudde Wee si mat 
der Diskussioun a mat der Thematiséie-
rung vum Waasser. Mir huelen zur Kennt-
nis, dass och um interregionale Plang, wat 
d’Uelzecht ubelaangt, eng Verbesserung 
kënnt. Dass déi franséisch Säit gäre bereet 
ass, fir opgrond vun hirer Situatioun mat 
eis ze diskutéieren, fir d’Uelzecht méi 
propper eriwwerzekréien. An ech mengen, 
dass de Wëllen do ass, fir Villes ze maa-
chen. Mir sollen dat maachen, mir sollen 
et gemeinsam maachen. 
Mir sollen och op de Ministère goen a 
soen, datt mir bereet sinn, fir mat hinne 
weider ze schaffen. A mir géifen och vun 
hinne fuerderen, dass si déiselwecht Initia-
tiven huelen, par rapport zu eis.
Zum Schluss wollt ech awer nach eppes 
soen, well ech net richteg verstanen hunn, 
wat elo proposéiert gëtt. Ech wollt de 
Schäffe froen – opgrond vun deem, wat 
gesot ginn ass, dass verschidde Saachen 
am Rapport net géife stëmmen, déi vläicht 
net esou wieren, déi aneschters wieren –, 
ob e proposéiert, datt mer deen Avis solle 
stëmmen oder net. Well ech net richteg 
erausfonnt hunn an Ärer Explikatioun, ob 
Dir mat dësem Avis d’accord sidd oder 
net. An deem Sënn soen ech Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Zwally. Den Här 
Knaff.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Madame 
Buergermeeschter, ganz kuerz. Ech fanne 
schonn, datt d’Problematik iwwert d’Waas-
 serverschmotzung hir Plaz an engem 
Gemengerot huet. An ech mengen, et ass 
wierklech e wichtegen an interessante 
Sujet. An et ass gutt, datt mir eis domad-
der mussen auserneesetzen. Ech fannen 
awer net normal, datt mir esou Dokumen-
ter wéi dat heite virgeluecht kréien, wou 
een als, mengen ech, normal instruéierte 
Mann mat enger gewëssener Beruffserfah-
rung awer net wierklech ka liesen a kann 
erausliesen, wat gemengt ass.

Ech hunn hei eppes fonnt, Säite 5 vun 
deem Bericht – ganz kuerz elo, mise à 
part les blagues –, dat net normal ass. Et 
ass net normal, datt mir esou eppes vir-
geluecht kréien, eppes wat sech esou 
unhéiert: „Die Frage des Wie und Wo, 
also genau der fachlichen Aufstellung 
und Priorisierung der Maßnahmen, 
müsste ein zentraler Inhalt des Bewirt-
schaftungsplans sein. Mit der oben zitier-
ten Aussage wird ein Gewässerökosystem 
bestenfalls als ein Zusammenwirken von 
Teilkomponenten verstanden, was kon-
zeptuell nicht der Realität einer ökolo-
gisch funktionalen Einheit auf einer mehr 
oder weniger hohen Komplexitätsstufe 
entspricht. Fakt ist, dass bei den meisten 
bisher ausgeführten geomorphologi-
schen  Maßnahmen hydrologische As  pek-
te im Vordergrund standen. Wir möchten 
vorschlagen, bei zukünftigen Projekten 
ökologisch funktionale Aspekte verstärkt 
mit einfließen zu lassen. Am Beispiel der 
renaturierten Abschnitte an der oberen 
Alzette wirken mehrere Parameter einer 
Verbesserung der aquatischen Fauna 
entgegen, und zwar ein Mangel an geei-
gneten Habitaten und Mikrohabitaten, 
Eutrophierung mit Sauerstoffsättigungen 
über 150%, hohe Wassertemperaturen 
sowie toxische Segmente.“ 
Dat ass dat, wat mir hei virgeluecht 
kréien. An dat, mengen ech, ass net nor-
mal. Ech fannen, mir mussen eng Explika-
tioun respektiv eng Iwwersetzung kréien, 
wann Der eis esou eppes virleet, wou mir 
sollen eng Decisioun driwwer huelen. 
An elo mise à part les blagues, et ass 
effektiv bal net ze verstoen. Et ass net ze 
verstoen, fir mech allemol net. Mä ech 
mengen, mir brauchen awer eng Vulgari-
satioun. Mir sinn net ausgebilte Leit. An 
de Problem, dee sech stellt, dee musse 
mer jo awer kënnen ugoen a verstoen. 
An dofir mengen ech, sollen eis Servicer, 
déi mer hunn, eis dat an normale Wier-
der explizéieren: wat verlaangt ass, wat 
muss gemaach ginn, wat de Problem ass, 
wéi mer de Problem geléist kréien – jee 
se musse Léisungen uginn, déi mer ver-
stinn. Ech fannen dat doten net an der 
Rei, ech hat et jo gesot. Ech hat ge -
duecht, no menger éischter Interven-
tioun géif et besser ginn. Do war de Con-
trat de rivière op franséisch.
(Gelächter)
Elo menge se, wa se géifen esou en 
Däitsch schreiwen, da géife mer et besser 
verstoen. Mä nee, ech muss Iech do 
enttäuschen. Dat do hunn ech net ver-
stanen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Knaff. Den Här 
Kersch  nach.“
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Guy Kersch (déi Lénk): „Et ass alles 
gesot.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Et ass alles gesot.“
(Gelächter)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Kox iwwersetzt eis elo 
dat Ganzt. Här Kox, Dir hutt d’Wuert. 
Ech wëll vläicht just ganz kuerz infor-
méieren, well déi Fro opkomm war mat 
der Arcelor a mat deene Weieren, datt de 
Schäfferot d’lescht Woch eng Sitzung 
mat ArcelorMittal hat, wou et ëm 
d’Friche Esch-Schëffleng goung. An alle-
guerten déi Terrainen, déi Esch betreffen 
– Terres-Rouges an esou weider –, alle-
guerten déi oppestoend Froen, do hu mir 
Problemer e Rapport driwwer ze maa-
chen. 
Mir hunn eng zweet Sitzung festge-
luecht. Et gesäit éischter esou aus, datt si 
sech emol mussen ënnerteneen eens 
ginn, wat si wëllen. An dann triede mir 
nach eng Kéier op de Plang. Dat war 
schonn e bëssen eng speziell Sitzung. A 
fir net méi ze soen, mir hunn elo Mëtt 
Oktober nach eng Kéier e Rendezvous 
mat hinnen. Dann hoffe mer, datt si sech 
eens sinn, wat si eis wëlle matdeelen. An 
och wat déi Weieren Esch-Schëffleng do 
ugeet, hu mir natierlech Kontakt mat der 
Regierung. An déi soen eis dann och, wat 
hir Vue ass. Well och dat war schwéier 
erauszefannen.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Also gläich nach eng Kéier zu deene 
Weieren zréck. Dat ass e Punkt, deen, säit 
mir hei mat ArcelorMittal zesummesët-
zen, ëmmer nees ugesprach gëtt. Deen 
ass elo net ugesprach ginn an där leschter 
Sëtzung, well mer déi verschidde Punkten 
net duerchkritt hunn. Dat ass awer e Pro-
blem. Wa mer am lokale Be  räich bleiwen, 
ech mengen, mir hunn eng Industriekul-
tur respektiv eng Vergaangenheet an déi 
Noxen, déi an deene leschten honnert 
Joer hei deponéiert gi sinn, wierke sécher-
lech och op d’Waasser weider no. Ech 
mengen, do kann eis Natur nëmmen e 
bësse méi hëllefen, bis dat Ganzt méi 
oder wéineger liicht ofgebaut ass. E Waas-
ser, wat duerch Industriegelände vu 
Weiere kënnt, déi wierklech belaascht 
sinn, dat kritt een net vun haut op muer 
propper. 
Ech wëll awer och soen – dat sinn awer 
elo scho sechs Méint hier –, dass eng 
Demande un ArcelorMittal gemaach ginn 
ass, fir Prouwen an de Weieren uewen ze 
maachen. Déi sollt natierlech da mat 
engem Boot sinn an esou weider, op 
be stëmmte Plazen, fir och da wierklech e 

richtegen Echantillon ze kréien. Dat ass 
primär ofgeleent gi vun ArcelorMittal. Dat 
huet elo dräi, véier Méint gedauert, bis se 
endlech jo gesot hunn. Déi Analysen hu 
mer bis elo nach net. Déi ginn Iech dann 
transparent natierlech och nach mat-
gedeelt. Dat ass deen zweete Weier. 
Deen éischte Weier, deen do besteet, ass 
de Moment organesch extrem verseucht, 
doduerch dass Bieles keng Kläranlag hat 
bis virun zwee Joer. Dat heescht, do hëlt 
elo eng Pompelstatioun dat Waasser op a 
geet da vun do aus op Schëffleng. Zu -
mindest ass deen Zoufloss da gerengegt. 
Awer dat Organescht ze sanéieren, dee 
Weier do, dat kascht nach méi deier wéi 
déi Sanéierung vun deem aneren. 
An do sinn de Moment och Diskussiou-
nen a Sträitfäll do, wien dann elo de Pol-
lueur ass. Do sinn u sech an deem Sënn 
zwee Pollueuren, souwuel d’Industrie wéi 
awer och eng aner Gemeng. Dat zu 
deem Punkt do.
Wann elo allgemeng iwwert d’Industrie 
geschwat gëtt – dat ass awer elo schonn 
nees national, dat huet näischt direkt 
mateneen ze dinn, eventuell iwwert en 
Zoufloss aus Frankräich –, d’Landwirt-
schaft ass och net déi propperst, déi mer 
hunn. Leider Gottes kommen déi ganz 
Pestiziden, Insektiziden an esou weider, 
déi lafend versprëtzt ginn, einfach weider 
an d’Waasser. 
An och do muss en Ëmdenken, och an 
der Landwirtschaft, kommen. An da 
kënne mer hei nach laang diskutéieren. 
Wann dat esou weidergeet, dann hu mer 
nach vill Jore virun eis, ier do e bessert 
Waasser wäert sinn.
D’Trennung vu Schmotzwaasser a Ree-
waasser: Ech mengen, mir sinn eng vun 
deene seltene Stied, Gemengen, déi dat 
praktesch säit den – wéini ass et – 20er, 
30er Joren an eise Stroosse leien huet. Mir 
hunn déi Trennung hei an der Stad, wat 
eemoleg ass. A ganz fréi ass déi, duerch 
eis Virvirvirgänger, duerchge fouert ginn. 
Also ech mengen, zumindest do hu mer e 
grousse Pluspunkt, wat Esch betrëfft.
Dat wieren u sech déi gréisser Punkten. 
Ech géif Iech bieden, deem Avis zouze-
stëmmen. Och wa wierklech Saachen dra 
stinn, déi u sech indigest sinn, och no -
deem ech mech erkundegt hunn, och 
beim Waasserwirtschaftsamt. An do kom-
men ech natierlech nach op dat Indigest 
zréck. Et ass indigest – souwuel wat den 
Text vum Waasserwirtschaftsamt ube-
laangt, awer och dat, wat mir hei leien 
hunn. Et ass indigest awer och vun eise 
Beroder. 
Dat hei ass vun Techniker entworf gi vun 
de fënnef Gemenge, respektiv och vum 
Biomonitoring, dee federführend fir deen 
Text hei verantwortlech ass. An ech men -

gen, Dir hutt recht. Ech mengen, dat 
eent ass indigest, dat anert och. Ech muss 
dat nëmmen als solches akzeptéieren. An 
ech hunn hinnen dat awer och gesot 
beim Waasserwirtschaftsamt: Firwat hutt 
Der dann net eng entspriechend méi 
digest Fassung gemaach? 
Ech hunn da gesot kritt, si hunn en Delai 
bis Enn dës Joers, fir dee ganze Rapport 
bei der Kommissioun ofzeginn. A si hunn 
net déi entspriechend zousätzlech Beam-
ten do gehat, respektiv och keng Finanze 
méi gehat, fir dann nach eng Versioun ze 
maachen, déi da besser lieserlech ass. Si 
hunn och als Grond uginn, datt se dat 
opgrond vun der Présidence elo net méi 
hikritt hunn. Awer si hu mer versprach, 
dat wäert sécherlech am nächste Joer da 
kommen. Ech hoffen, dass doduerch 
dann, Här Knaff, och mir alleguerten dat 
besser kënne liesen. 
An op där anerer Säit, mengen ech, 
musse mir selwer bäidroen, jiddweree 
muss bäidroen. Ech mengen, do si mir 
alleguerte gefrot a gefuerdert, dass mir 
eben dann och, jidderee perséinlech, e 
klenge Bäitrag a sengem Haushalt zu  
där Problematik bäidréit. Ech soen Iech 
Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Kox. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding –  
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid –  
M. Guy Kersch – M. Pierre-Marc Knaff – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus –  
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz –  
M. Everard Wohlfarth – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve par 
12 voix oui et 5 abstentions d’émettre 
un avis favorable du contrat de rivière 
du bassin supérieur de l’Alzette con-
cernant le plan de gestion des districts 
hydrographiques du Rhin et de la 
Meuse pour la période 2015-2021.

Abstentions: Mme Annette Hildgen – 
M. Pierre-Marc Knaff – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo –  
M. André Zwally

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Zwally, Dir begrënnt d’Ab-
sten tioun.“
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André Zwally (CSV): „Jo, ech géif et 
awer kuerz maachen. Ech mengen, mir 
gesi jo, dass Efforten hei... Gelift?“

Eng Stëmm: „A lieserlech!“

André Zwally (CSV): „A lieserlech, jo. 
Mä mir all – mat deene Kritiken, déi mer 
hei ubruecht hunn a mat deem, wéi mer 
wëlle virufueren –, hätten awer gären, 
dass mer iergend eng Kéier eng Richtlinn 
kréien. Ech mengen, fir eis ass et ëmmer 
erëm wichteg, dass mir fir eis hei – sief et 
hei um Escher Territoire, sief et mat deene 
fënnef oder sechs Gemengen, déi bei eis 
an deem heiten Deel mat schaffen –, 
wierklech och kloer sinn an deem, wat 
mer gären hätten an op dee Wee, wou 
mer gäre wëlle goen. 
Entweder ass eis gemeinsam Positioun, par 
rapport zu der Regierung oder par rapport 
zu iergend enger EU-Institutioun, datt mer 
dat weiderféieren, dass mer op deen dote 
Wee ginn. An da mengen ech, hunn ech 
och keng Äntwert kritt, wéi et elo virugeet. 
Wat fir eng Struktur gesi mer an deene 
fënnef Gemenge vir? Sinn déi grad esou 
bereet wéi mir, fir op dee Wee ze goen, 
fir Ëmweltämter ze schaffen, fir do eng 
Struktur dran ze setzen, déi eis erlaabt, 
wierklech an der Waasserwirtschaftspoli-
tik regelméisseg heihinner ze kommen, 
och ze wëssen, vu wat mer schwätzen an 
och konkret ze bleiwen an deem, wat 
mer wëllen an der Ëmsetzung. Duerfir hu 
mer déi Abstentioun gemaach. Merci.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Déi Struktur, déi Dir uspriecht, dat sollt 
och an engem anere Kader elo 
ge schéien. Dass mir u sech regelméisseg 
net nëmmen am Contrat de rivière ze -
sum  meschaffen, sondern regelméisseg 
och da mam Waasserwirtschaftsamt ze -
sum   mekommen. Dat ass déi eng Saach. 
Ech mengen, et ass vill Nationalpolitik, 
déi awer schonn iwwer éiweg verschlof 
ginn ass. Do ass jiddweree concernéiert. 
D’Kläranlag – mir waren u sech dat Land, 
wat ganz räich ass an déi wéinegst 
Kläranlagen hat. Ech mengen och, dat 
ass e Punkt, deen ee sollt awer och nach 
eng Kéier erwähnen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Nach kuerz den Här Codello.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Ech 
wéilt dann awer och op de grenziwwer-
schreidende Volet agoen, Här Zwally. 
Den Här Schreiner presidéiert am Mo -
ment op Lëtzebuerger Säit dee Groupe-
ment vun den Uelzechtgemengen. Do 
gëtt elo Mëtt Oktober, mengen ech, déi 
Konventioun mat de franséischen ...“

Eng Stëmm: „Den 1. Oktober.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Oder 
ass et den 1. Oktober. Do gëtt déi 
Konventioun ënnerschriwwen. Mä et ass 
awer och Bestanddeel vun den Aarbechte 
vum GECT Alzette Belval. Wou mer dru 
schaffen, fir en Interact-Projet op d’Been 
ze setzen, fir do eng grenziwwerschrei-
dend Waasserpolitik kënnen ze definéie-
ren. Also déi Diskussioune sinn d’lescht 
Woch am Büro vum GECT ugaangen, a 
mir wäerten och do hannendru bleiwen.“

7bis. Motion CSV concernant  
la situation des réfugiés

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Da komme 
mer zum nächste Punkt, dee mer elo do -
zwësche geplangt hunn, d’Motioun vun 
der CSV. Den Här Mischo huet d’Wuert.“

Georges Mischo (CSV): „Merci Mada-
me Buergermeeschter. Ech wollt déi Mo -
tioun hei kuerz virstellen. Also zanter 
Wochen a Woche gesi mer jo alleguerten 
all Dag, souwuel op der Tëlee wéi an 
deene verschiddene Printmedien an um 
Internet, grujeleg Biller vu Mënschen aus 
Syrien, dem Irak oder anere Länner, déi 
aus hirer Heemecht fortlafen, an dat 
 virun de Barbare vun deem sougenann-
ten islamesche Staat. 
Mä an engem europäesche Land ukom-
men, heescht net onbedéngt an net 
auto  matesch wëllkomm an a Sécherheet 
ze sinn. Ënner anerem dowéinst sinn 
Dausenden an Dausende vu Réfugiéë 
wei  der gereest oder sinn nach ënnerwee. 
Fir déi allermeescht ass Däitschland dat 
grousst Zil. Mä mir däerfen awer net 
mengen, dass Lëtzebuerg eng Insel wier, 
wou d’Flüchtlinge géife laanscht zéien. 
Eiser Meenung no – an ech mengen där 
Meenung ass jiddwereen am Gemenge-
rot – ass et eis Flicht als Politiker, mä awer 
och als Mënschen, deene Leit ze hëllefen. 
Dat ass och de Grond, firwat mer déi 
Motioun agereecht hunn. Fir gewuer ze 
ginn, wat d’Stad Esch bereet ass ze maa-
chen, wann d’Flüchtlingen an eis Stad 
solle kommen. 
Am Moment ginn elo, no laangen a 
schwierege Verhandlungen ënnert den 
europäesche Memberstaaten, 120.000 
Ré  fu  giéen iwwert eise Kontinent verdeelt. 
Mä et brauch ee kee Prophet ze sinn, fir 
ze wëssen, dass dat nach laang net den 
Enn vum Flüchtlingsstroum ass. An et 
wäert och net laang daueren, bis och 
d’Flücht  lingen erausfonnt hunn, dass et 
hei zu Lëtzebuerg op d’mannst genee 
esou flott ass wéi an Däitschland.

Dëse Mount September sinn 398 Flücht-
lingen hei zu Lëtzebuerg ukomm an do 
sinn der 50% drënner, déi aus Syrien 
kommen. Fir de Primo-Accueil am Centre 
de Logopédie an der aler Maternité an 
der Stad, an der Hal 6 vun der Luxexpo 
an am ale Gebai vum CHNP zu Ettelbréck 
ass Plaz fir ronn Dausend Leit. Den Inne-
minister, den Dan Kersch, huet gëschter 
Owend an engem Live-Interview op der 
Tëlee dovunner geschwat, dass nach 
aner Gemenge kontaktéiert ginn, fir 
Flücht  lingen opzehuelen an hien déi 
nächst Wochen eng Campagne start fir e 
Lëtzebuerger Apport zur Flüchtlingspro-
blematik ze organiséieren. 
Den Dan Kersch huet och vun enger 
nationaler Solidaritéit geschwat. An an 
deem Fall wäert Esch och net dolaanscht 
kommen, fir do matzehëllefen. 
Froen, déi mir eis als CSV-Fraktioun 
stellen: Ass d’Regierung schonn un de 
Schäfferot erugetrueden, fir Flüchtlinge 
bei eis zu Esch opzehuelen? Wa jo, vu 
wat fir enger Zuel vu Réfugiéen ass aus -
zegoen? Am Fall, wou Esch Flüchtlingen 
ophëlt, wou sollen dës Leit ënnerbruecht 
ginn? Gëtt Esch vläicht no Stengefort, 
Dikrech a Mamer ee vun deenen nächste 
Container-Dierfer? Wann esou Infrastruk-
ture geplangt sinn oder wären, wou sol-
len dës hikommen? Ginn et hei zu Esch 
Siten, déi sech dofir géifen ubidden? 
Huet d’Stad Esch Kontakt mat engem 
Responsabele vum OLAI an/oder engem 
Responsabele vum Ausseministère, fir 
kën  nen op esou kuerzfristeg a verschäerf-
te Situatiounen ze reagéieren? 
De Fall gesat, Esch géif an enger éischter 
Phas keng Flüchtlingen ophuelen, wier et 
méiglech, dass eis Gemeng an enger 
zwee  ter Phas géif Wunnengen oder 
Gebaier zur Verfügung stellen, fir Flücht-
lingen ënnerzebréngen? 
Sinn déi Escher Servicer à même, fir de 
Flüchtlinge bei hirer Integratioun ze hël-
lefen, ass déi nächst Fro. Well Integra-
tioun heescht zum Beispill, Plaz och 
schafe fir Kanner an de Schoulen. Huet 
d’Escher Gemeng d’Méiglechkeet, esou 
Classes d’accueil unzebidden, fir eben déi 
Kanner opzehuelen? Um Beispill vu Sten-
gefort geet ee bei 300 Flüchtlinge vun 80 
Kanner aus, déi natierlech musse schou-
lesch begleet ginn. Eng Fro, déi sech 
natierlech opdrängt, ass, wat dat kascht 
a wien et bezilt. Iwwerhëlt de Staat déi 
ganz Käschten? Gëtt gedeelt? Oder muss 
d’Gemeng d’Fraisë selwer iwwerhuelen? 
Och eis Sportveräiner kéinten hëllefen, 
den Openthalt vun de Réfugiéen ze 
erliich teren an och fir e puer Stonnen 
den Openthalt hei méi flott ze gestalten. 
Den Handball Esch zum Beispill spillt an 
deem Kontext scho mam Gedanken, fir 
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eppes fir Flüchtlingen an hir Kanner ze 
organiséieren. Och am kulturelle Beräich 
ginn et bestëmmt eng Hellewull vu 
Méiglechkeeten.
Fir ofzeschléissen, wëll ech awer nach 
eng Kéier eis Positioun ënnersträichen, 
wat d’Flüchtlingen am Allgemengen 
ugeet. Mir däerfen op kee Fall eng Selek-
tioun bei Flüchtlinge maachen. Mir däer-
fen och net tëschent Chrëschten, Judden, 
Moslemen oder aner Reliounen ënner-
scheeden. Et gëtt nämlech keng Relioun, 
kee Glawen, och keng Philosophie, wann 
et ëm d’Flüchtlingsproblematik geet. Et 
gëtt just Mënschlechkeet – déi hunn déi 
Escher schonn dacks bewisen. 
Ech wëll awer och hei drun erënneren, 
dass vu viru méi wéi 70 Joer ganz  
vill Escher deportéiert gi sinn, an an 
deem Moment ware si, genee wéi d’Ré-
fugiéen haut, Réfugiéen zu deem Zäit-
punkt.
Et geet eis drëm, déi Escher Awunner ze 
informéieren, wat op si zoukomme kann. 
Well „un homme prévenu en vaut deux“. 
Ech si mer awer sécher, dass mir als 
Escher dee groussen Defi vu Solidaritéit 
kéinte stemmen. An domadder och déi 
xenophob Meenungen a Gedanken, déi 
an deene leschte Wochen an Deeg 
ëmmer méi dacks ze liesen oder ze héiere 
sinn, aus der Welt schafen. 
D’Lëtzebuerger hunn déi lescht Jorzéng-
ten ëmmer Leit aus frieme Länner opge-
holl an integréiert, ob dat aus Polen, Ita-
lien, Portugal oder aus de Staate vum 
fréiere Jugoslawien war. D’Lëtzebuerger 
hu bis elo bei de Kollekte fir Spillsaachen, 
fir Kleeder ganz vill Solidaritéit bewisen. 
Mä dat geet net duer. D’Integratioun vun 
de Flüchtlingen ass eng Aufgab, déi sech 
Lëtzebuerg, awer och d’Stad Esch, musse 
stellen. An an deem Kontext géif ech 
Iech da bieden, dës Motioun matzestëm-
men. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Mischo fir déi 
Froen alleguerten. Ech géif einfach emol 
direkt soen, wat d’Gemeng mécht. An 
dann huet natierlech nach all Mënsch 
eng Kéier d’Recht, d’Wuert ze huelen 
oder Froen ze stellen.
Här Mischo et ass esou, datt scho längst 
Flüchtlingen hei sinn. D’Escher Gemeng 
huet eng éiweg Traditioun, Leit hei opze-
huelen. Ech erënneren un dat Haus nieft 
dem Pitcher, wou aus Montenegro a Ser-
bien an enger ganzer Rei anere Länner 
deemools souwisou Leit schonn op Esch 
komm sinn. An der Hiehl gëtt et och en 
Haus. 
Vläicht zur aktueller Situatioun: An deem 
Haus niewent dem Pitcher, vu datt net 
ëmmer alles ganz kloer an transparent 

ass an der Zesummenaarbecht am Mo -
ment mat verschiddene Ministèren, si 70 
bis 90 oder 100 Leit do. Et sinn der nach 
bäikomm. 
Esch huet Flüchtlingen ëmmer opgeholl. 
An et ass och esou, dass vereenzelt Initia-
tiven nach iwwer Esch verstreet sinn, 
wou de Ministère emol Haiser gelount 
oder Cafészëmmere gelount hat, oder 
wat och ëmmer. Dat ass am Moment 
alles net esou transparent. A mir fuerde-
ren do méi Transparenz. 
Dir hutt richteg gesot, et ware vill Escher 
an anerer viru 70 Joer deportéiert ginn, 
an dat waren och Flüchtlingen. A genau 
aus där Ursaach eraus si mir – an ech 
mengen alleguerten heibannen – bereet, 
alles ze maachen, fir deene Leit ze hëlle-
fen an entgéintzekommen. 
An ech wëll och soen, datt mer heiban-
nen eestëmmeg dem europäesche 
Réseau géint de Rassismus bäigetruede 
sinn, soudatt sech fir eis alleguerten déi 
Froen iwwer Relioun, Sproochen, Kultu-
ren an esou weider eriwwregen. Déi Dis-
kussiounen hu mer jo scho ganz oft hei-
banne gefouert. 
Wou ech immens frou sinn an – stolz ass 
vläicht dat falscht Wuert – houfreg, wéi-
vill Leit sech, zënter dee Flüchtlingsmisär, 
déi humanitär Katastroph lassgaangen 
ass, elo iwwert de Summer, wéivill Escher 
Bierger sech bei eis op der Gemeng 
gemellt hunn, déi ënnert där enger oder 
anerer Form wëllen hëllefen. A wéivill 
Servicer hei am Gebai sech Gedanke 
gemaach hunn, soit iwwert de Service, 
soit och selwer privat engagéiert hunn, 
fir ënnert där enger oder anerer Form ze 
hëllefen. Dat ass elo sou massiv ginn, 
datt mir eng Koordinatiounsstell ageriicht 
hu vun der Gemeng, e Groupe de travail 
Réfugiés, an deem vill Leit ganz intensiv 
zesummeschaffen, ënnert der Regie, soen 
ech elo mol, vum Nicole Jemming, zou-
stänneg a responsabel och fir Integra-
tioun a Chancëgläichheet. Wou e Vertrie-
der vun der Schoulkommissioun mat 
dran ass, eise Jugendservice, de Point 
Info Jeunes, eis nei Responsabel fir den 
Drëtten Alter, Sport, Kultur, Biergeramt – 
fir déi elo mol all ze nennen. A mir gräi-
fen op Leit zréck, op d’Servicer zréck, 
well mer se brauchen, well mer se jo 
onbedéngt wëllen hunn.
Op déi Fro, ob d’Regierung un eis eruge-
trueden ass, fir och Container-Dierfer hei 
anzeriichten: nee. Well d’Regierung 
weess, datt mer schonn esou vill Flücht-
lingen hei hunn an datt mer am soziale 
Beräich immens engagéiert sinn. Et si Ge -
spréicher gelaf. Si hunn awer gemengt, 
datt och soll emol op aner Gemenge 
verdeelt ginn, wat ech dës Kéier eng gutt 
Approche fannen. Well mir hu Leit 

schonn hei. Wat net heescht, datt keng 
neier dobäi kommen. 
Mir hunn eis ëmfrot, gekuckt mat eise 
Servicer, gëtt et iergendwou eng Méig-
lechkeet, wou mer nach Terrain hunn, 
wou een eppes kéint dohinner stellen, 
léiwer Container, keng Zelter. Awer 
ënnert enger Form, datt net – well mir 
alleguerten heibannen dat ni appréciéiert 
hunn – 300 Leit op ee Koup zesummege-
dréckt ginn. Do si mer vehement 
do géint. 
Mamer, Stengefort an Dikrech hunn elo 
do hir Verantwortung iwwerholl a wäer-
ten dat als éischt maachen. Wat d’Ge-
meng Esch awer mécht, dat hu mer och 
decidéiert, ass, datt mer zwee, dräi 
Gemengenhaiser oder Gemenge wunn-
enge wäerten zur Verfügung stellen, 
wann d’Demande un eis erugedroe gëtt. 
Well et sinn net mir, déi dat decidéieren. 
Dat leeft iwwert d’OLAI. Mir gi jo net 
dohinner a soen, stellt Iech emol op a 
mir huelen Iech. Dat gëtt jo vun der OLAI 
zougewisen. An och do besteet e ganz 
enke Kontakt mat deem Grupp ënnert 
der Responsabilitéit vun der Madame 
Jemming. 
Wat nach gemaach ginn ass: Mir wäerten 
dann, deemno wat fir eng Leit se eis mel-
len, kucken, ob et besser eng Wunneng 
oder en Haus ass, wat mer hunn. Sinn et 
Famillen? Sinn et eenzel Persounen? Dat 
ass jo ganz ënnerschiddlech. Awer fir et 
nach eng Kéier kloer ze ënnersträichen, 
mir si géint sou grouss Container-Dierfer. 
Do ass eng Integratioun net méiglech, 
dat si Ghettoen.
Mir hunn och elo scho Kanner an de 
Schoulen. An och dat huet iwwert déi 
ganz Joren ëmmer gutt funktionéiert a soll 
och weider esou funktionéieren. A mir sol-
len och informéiert ginn, do leeft et genau 
d’selwecht. D’Regierung in forméiert dann 
d’Gemeng, respektiv d’Schoul   kommis-
sioun, an da ginn déi Kanner natierlech, 
wéi dat ëmmer de Fall war, an eis Schou-
len integréiert. Dat war bis elo ni e Pro-
blem gewiescht an dat soll och weiderhin 
esou lafen. Dat leeft dann an deem 
Moment iwwert d’Schoulkommissioun.
Dee Groupe de travail trëfft sech regel-
méisseg elo. A si sinn amgaangen, all déi 
Informatiounen, déi néideg sinn, zesum-
menzesammelen an och alleguerten déi 
Propositiounen, déi gemaach gi sinn un 
d’Gemeng, zesummenzesammelen. A 
mir hunn eng – am Moment nach intern 
– E-Mailsadress ageriicht: inforefugies@
villeesch.lu. Herno gëtt et e richtege Site. 
Mir sinn amgaang, e Site ze maachen, 
wou Leit sech kënne mellen. Ee Site dann 
op eisem Escher Site, wou alleguerten déi 
Leit, wou wëlle spenden, déi wëllen en 
nature eppes maachen, sech kënne mel-
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len. An da gëtt dat vun der Madame 
Jemming an hire Leit weider orientéiert. 
Ech wëll awer bemierken, et gëtt keng 
sozial oder juristesch Informatiounen do. 
Och déi Leit ginn un déi zoustänneg aner 
Leit weidergeleet. Wat bis elo schonn 
alles ass, also och de Kontakt mat der 
OLAI, mam Ministère de la Famille, 
Ministère des Affaires étrangères, dat 
leeft jo iwwert dee Wee. 
Et kënnt elo keen hei einfach esou an 
d’Biergeramt sech umellen. Dat leeft 
iwwert aner administrativ Weeër, wou 
mir och informéiert ginn. Mir hunn och 
direkt decidéiert am Schäfferot, fir eise 
Budget fir esou Aktiounen ëm 20.000 
Euro emol ze erhéijen. An dat kënnt och 
d’nächst Joer an de Budget, fir datt mer 
kënnen Aktivitéite plangen, déi gefrot 
sinn, oder Informatiounen, déi gefrot 
sinn.
Alleguerten d’Leit aus dem Haus, all Ser-
vicer, déi mat an deem Grupp do schaf-
fen, kënnen sech un déi E-Mailsadress 
wennen, all hir Infoen eraginn. An et 
wäert eng Sektioun Info-Réfugiés da 
gemaach ginn, dat ass alles amgaangen 
opgebaut ze ginn.
Och d’Biergeramt hëlt mat deel, obwuel 
si jo indirekt dovunner betraff sinn. Trotz-
dem kommen awer Leit emol hei 
laanscht , genau wéi am Point Info 
Jeunes, wou wierklech och vill Jonker hin-
ner kommen, déi Informatioune froen. 
An elo gëtt alles kanaliséiert, an et gëtt 
dann och weidergeleet. Mir hunn och 
decidéiert, datt mer kucken, datt déi 
Informatiounen och un déi Leit erukom-
men. 
Ech erënneren elo vläicht just drun, datt 
haut de Mëtten um véier Auer heibannen 
an der Gemeng eng Versammlung vu 
private Leit ass, – also dat schéngt haut 
de Mëtte scho méi voll ze ginn –, wou 
Flüchtlingen invitéiert sinn, fir mat dee-
nen a Kontakt ze kommen. Et besti Kon-
takter mat Leit, datt och d’Informatioune 
kënne séier weidergoen, wou mer och 
Adressen hunn. Datt déi Informatiounen 
ënnert hinnen och kënne verbreet ginn 
an datt mer och kucken, datt déi 
Informatiounen an enger Sprooch vers-
tändlech sinn, déi si verstinn. Dat ass 
 virun allem Franséisch, Englesch an Ara-
besch. Dat si mer och amgaangen, op 
d’Been ze setzen. Do ass et och esou, 
datt souguer Flüchtlingen, déi elo do 
sinn, schonn hir Hëllef ugebueden hunn. 
Fir do ze hëllefen, respektiv fräiwëlleg 
och Traductiounen an aner Sproochen ze 
maachen oder bei Gäng mat dobäi ze 
sinn, administrative Verwaltungsgäng an 
esou weider. 
De PIJ bitt Sproochecoursen un, dën-
schdes an donneschdes, dat an dräi 

Sproochen an hirem Projet Tandem. Si 
hunn de Projet Inklusioun an Aktivitéite 
mat der Kulturfabrik, dee leeft och 
schonn eng Zäitchen, deen och ganz 
flott ass. An déi Jonk, virun allem déi Jonk 
zwëschen 12 an 30 Joer, un déi et sech 
riicht, kréien och gratis dee Kulturpass. 
Och déi Saache si schonn organiséiert. Et 
sinn esou eng Dose Réfugiéen, déi regel-
méisseg an de PIJ ginn an hir Hëllef och 
mat ubidden. An déi mat anere Jonken 
hei zu Esch och scho Kontakt hunn.
D’Gemeng wëll och d’Sproochecoursen, 
déi mir ubidden, opmaachen, déi owes 
stattfannen, wann de Wonsch do ass, a 
mer mierken, datt do Besoin ass, fir 
kënne Sproochecourse gratis unzebidden 
an dann am Dag. 
Ech mengen, et ass eng risegrouss Pro-
blematik och hannert deem Ganzen. 
Wann d’Leit do sinn, da sëtzen se de 
ganzen Dag iergendwou, déi langweile 
sech. Déi mussen integréiert ginn. A mir 
musse kucken, hinnen Offeren nozebrén-
gen. Dofir wiere Coursen, Sproochecour-
sen am Dag kee Problem vun eiser Säit ze 
organiséieren. 
Programmer iwwer Integratioun duerch 
de Sport gi scho laang vun der Gemeng 
offréiert. Déi ginn alleguerten opgemaa-
ch. D’Madame Zambon huet schonn 
alleguerten d’Sportsorganisatiounen uge-
schriwwen a gefrot, ob se sech géifen 
dru bedeelegen. Wéi Dir elo gesot hutt, 
Här Mischo, den Handball wier bereet. 
Ech weess vu Laftreffen, déi wëllen uge-
buede ginn, Fussball, wou Flüchtlingen 
sech dann och kënne mellen. Déi Ange-
boter sollen hinnen och alleguerte public 
gemaach ginn, ganz onkomplizéiert. 
Datt dat kann opgehaange ginn, hei op 
der Gemeng ewechgeholl ginn, ver-
schéckt ginn, laanschtbruecht gi bei 
deene Leit. Wou se sech da kënnen 
aschreiwen, a wat da vun de jeeweilege 
Servicer koordinéiert gëtt. 
Well et elo Sport ass, leeft et dann iwwert 
d’Madame Zambon, Kultur leeft iwwert 
den Här Waltmans. Also deen Dis-
patching muss elo gemaach ginn an déi 
eenzel Servicer. Och dat ass schonn 
amgaangen.
Ausserdeem gëtt et vun enger Mataar-
bechterin hei op der Gemeng eng Privat-
initiativ vu jonke Mamme fir Flüchtlings-
kanner. Déi sech zesummegedoen hunn 
an déi Material sammele wéi Kutschen, 
kleng Bettercher, an, an, an – wat 
gebraucht ass. Och do kann een nofroen, 
wou ee sech muss mellen, wann ee Saa-
che wëll ofginn.
Ech wëll just soen, mir sammelen hei an 
der Gemeng näischt am Moment. Well 
dat och oft Froe sinn. Dat muss elo 
zesumme koordinéiert ginn. 

An et ass esou, där Demandë kommen 
duerch d’ganz Land. An d’OLAI wäert elo 
och eng Hotline ariichten, wou si de Leit, 
déi privat wëllen hëllefen, da soen, wou 
se wat solle bréngen. A wou déi dat da 
verdeelen am Land, wou et gebraucht 
ass. Déi Hotline steet nach net, déi kënnt 
eréischt. Och dat gëtt dann op eisem 
Info-Site verëffentlecht.
An der Drëtt-Alter-Kommissioun – res-
pektiv Senioren –, déi elo do ënne steet, 
déi och wëll iwwert déi Initiativë beriich-
ten, sinn der, déi sech schonn ugebue-
den hunn, fir och ze hëllefen, deemno 
wat hir Spezialitéit ass. Dat leeft dann 
iwwert d’Madame Matagne. Dat kënne 
Sproochecourse sinn, dat kann Hëllef bei 
administrative Virgäng sinn, also mat de 
Leit iergendwou higoen – dat hänkt ganz 
dovunner of. Wéi gesot, et sinn immens 
vill Angeboter komm, wat ech immens 
schéi fannen. 
An ech fannen dat och wierklech flott, 
wéi déi Escher do reagéiert hunn. Sou-
datt mer a kuerzer Zäit kënnen do déi 
Angeboter och op d’Site setzen.
De Carnet de Bienvenue, dee mir elo 
zënter annerhalleft Joer hunn, wëlle mer 
méi zesummefaasse mat de spezifesche 
Froen, déi déi Leit hunn. An do sinn déi 
eenzel Servicer amgaangen, hir spezi-
fesch Angeboter zesummenzefaassen, 
respektiv dat, wat kéint déi Leit interes-
séieren. Méi en allegéierte Carnet ze 
maachen, deen och da ka permanent 
adap  téiert ginn. Dat loosse mer elo net 
direkt drécken, awer dat soll ënnert 
enger einfacher Form erauskommen, och 
an dräi Sproochen, an dann un déi Leit 
weider adresséiert ginn. An do ass eise 
Service Relations publiques do, fir dat ze 
maachen.
Wéi gesot, also dat gëtt e Mini-Carnet. 
Mir wäerten do och alleguerten déi wich-
teg nëtzlech Adresse wéi de Ministère de 
la Famille, ASTI, OLAI an esou weider mat 
eraginn, un déi d’Leit sech kënne wen-
nen.
Mir hunn d’Internetstuff: 15 Minutte 
kann een do gratis op den Internet goen. 
Dat Angebot soll erweidert ginn. Och dat 
soll erakommen. Och dat – Handy an In -
ternet – ass en immens wichtege Kontakt 
fir déi Leit. Datt se sech kënne mat hire 
Famillen a Verbindung setzen. An do 
den  ken déi Betreffend vun der Internet -
stuff no – esou eppes denkt ee mol net –, 
datt se e Clavier op Arabesch fannen. Dat 
sinn esou einfach Saachen, wou dee 
Grupp am Moment amgaangen ass, 
driwwer ze diskutéieren. Dat muss sinn, 
dat ass keen ABC, wéi mir et hunn. Och 
déi sinn amgaangen ze kucken.
Alleguerten déi Propositiounen, déi elo 
scho vun Escher Organisatioune ge -
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maach gi sinn, sollen doranner zesum-
megefaasst ginn. Nodeem d’Gemeng 
Esch déi Initiative geholl huet – Dir wësst, 
datt et en interkommunale Reseau vun 
de Chargéen an der Integratioun an an 
der Chancëgläichheet gëtt. Déi eng 
Sitzung elo haten, déi déi Idee ënner-
stëtzt a gesot hunn, komm mir schléissen 
eis als Reseau zesummen a bidde ge -
mein  sam dann déi Informatiounen am 
Süden un, an der Regioun oder wou se 
och ëmmer gebraucht sinn. An hunn och 
e Rendezvous mat der OLAI, a wëllen do 
déi Propositiounen och alleguerte vir-
brén gen.
Souguer Privatleit hu sech gemellt, fir hir 
Haiser zur Verfügung ze stellen. An och 
dat hu mer elo opgegraff. Mir hunn e 
ganz seriöt Angebot vun enger Fra, déi 
eigentlech e risegrousst Haus huet, op all 
Stack véier Schlofkummeren, matten an 
Esch. An déi eigentlech wollt et ëmbauen 
oder amgaangen ass, et ëmzebauen, fir 
Studentewunnengen. An déi gesot huet, 
Studentewunnenge kréie mer nach gere-
gelt, awer dat heiten ass esou eng 
schlëmm Katastroph, mir wëllen déi fir 
Flüchtlingen zur Verfügung stellen. An eis 
Servicer sinn amgaangen ze préiwen, ob 
dat passt, ob mer dat kéinte maachen. 
Dat leeft dann erëm iwwert en anere 
Wee, wou mer dat dann och musse mam 
Service Architecte kucken.
Ech wëll grosso modo soen, datt scho 
laang Initiative lafen a mir hei zu Esch, 
besonnesch elo hei an dëser wierklech 
onwahrscheinlecher a mat vun Europa 
selbst verscholtener Kris, ëmmer op ware 
fir Iwwerleeungen. Ech sinn immens frou, 
datt aner Gemengen och hëllefen, elo 
besonnesch, wa se Terrainen zur Verfü-
gung stellen. Ech weess vun enger Ge -
meng, déi een oder zwee Haiser zur Ver-
fügung stellt. Datt do elo déi Solidaritéit 
zielt.
Ech wëll och just einfach soen – an dat 
war an där Reunioun, déi mer zesummen 
hate mat de Servicer –, denkt alleguerten 
un d’Resultat vum Referendum. Wou 
iwwert d’Integratioun geschwat ginn ass. 
Wat bei eis scho vill méi eng laang Tradi-
tioun huet. Firwat muss elo dat heiten eis 
oprëselen. Et ass gutt, et ass ni ze spéit, 
datt elo dee solidaresche Gedanken erëm 
antrëtt. Datt d’Leit soen, mir mussen déi 
Leit integréieren, déi hei bleiwen. Well 
déi mannst wäerte kënnen zeréckgoen, 
déi bis hei sinn aus Syrien. Dir kritt et an 
de Medie mat, wann déi bis hei sinn, déi 
fanne keen Haus méi, wann déi zeréckko-
mmen. An déi hunn och kee Geld méi, fir 
dat ze maachen. 
Datt elo déi risegrouss Solidaritéit do ent-
steet, dat ass enorm gutt. An dat ass 
wichteg, datt et och endlech antrëtt. 

Awer net nëmme fir déi, déi elo kom-
men, mä och fir déi aner, mat deene mer 
hei schonn ze dinn hunn. Mir hunn 117 
Nationalitéiten hei zu Esch, och mat 
deenen. Dat ass praktesch Integratioun a 
sollt och eis dorun erënneren, wann elo 
iergendwann eng Kéier – esou séier net – 
dat Thema net méi grad op der éischter 
Säit vun der Zeitung oder als éischt op 
der Televisioun ass. Dann hoffen ech, 
datt dee solidäre Gedanke wierklech wei-
dergeet. 
An ech mengen, datt méi och elo gehol-
lef gëtt. Wat méi ënnerstëtzt gëtt a wat 
méi Leit opstinn a soen, et geet elo duer 
– och deene Rietse mat hire Spréch op 
de Reseauen –, da kënne mir et wierklech 
fäerdegbréngen, alleguerten déi auslän-
nesch Matbierger am Land hei besser ze 
integréieren. Wéi gesot, et ass ni ze spéit. 
Et wier gutt gewiescht éischter, awer hei 
iwwerhuele mer alleguerten eise Rôle. An 
heibannen, Dir hutt och schonn etlech 
Initiativen oder Iwwerleeungen oder 
Ideeë gehat – alles sammelen –, an ech 
mengen dann ass Esch, esou wéi mer 
ëmmer waren, solidaresch och mat 
deenen aneren, deenen et manner gutt 
geet.
Ech ginn elo d’Wuert un Iech, Här Codel-
lo. An da schreiwen ech awer direkt op: 
den Här Bernard. Déi aner melle sech da 
vläicht duerno.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Well 
dat Wuert Integratioun vill gefall ass a 
well mer doriwwer diskutéiert hunn a 
well mer eis och eens sinn, datt ee grous-
sen Deel vun deene Leit schonn ëmmer 
heihinner komm sinn, wéi d’Madame 
Buergermeeschter richteg gesot huet. 
Well bei deenen Réfugiéen, do sinn der 
scho ganz laang hei. An der Hiehl an 
deem engen Haus sinn der, déi sinn eng 
etlech Joren hei. An ech hunn dat eng 
Kéier gesot, Här Mischo, wéi Dir an der 
Integratiounskommissioun dobäi waart, 
datt d’Integratiounspolitik souwisou net 
nëmmen hei an Esch eng ganz aner Nues 
wäert kréien, duerch nei Immigratiouns-
wellen, awer och duerch déi Well vu 
Réfugiéen, déi elo op eis duerkënnt. 
Är gutt gemengte Motioun hunn ech 
gelies, an ech fannen déi och richteg. 
Ech ënnerstëtzen awer hei déi traditionell 
Haltung vun der Stad Esch, datt mer net 
sollen e Ghetto mat Réfugiéë schafen. 
Mä mir géifen haut e ganz wichtegt 
Zeeche setzen, wa mer fir déi eenzel Me -
su  ren, déi d'Madame Buergermeeschter 
hei opgezielt huet, géife soen, d'Solidari-
téit ass jo net nëmmen Haiser oder Con-
tainer zur Verfügung stellen. 
Mä ech stelle mer och déi Fro, wat déi 
900 an deenen dräi Gemenge maachen, 

well do muss och en Dagesangebot vun 
deene Gemengen ukommen. Et ass gutt 
gemengt, Container zur Verfügung ze 
stellen. Ech menge grad esou wichteg an 
integrativ sinn awer déi Offeren an déi 
Mesuren, déi mir hei proposéieren. An 
ech hoffen, datt déi dräi Gemengen, déi 
do Solidaritéit gewisen hunn, fir Container 
opzestellen, datt se de Réfugiéen och en 
Dagesangebot zur Verfügung ze stellen. 
D’Stad Esch ass awer och op fir déi Leit, 
wa se géife vu Stengefort, vu Mamer, 
oder vun Dikrech hei erofkommen. Ech 
fannen, déi Solidaritéit tëschent eise Ser-
vicer gudd. Eis Servicer, wéi mer se abe-
ruff hunn, waren direkt och oppen, datt 
mir als Politiker esou schnell reagéiert 
hunn, fir d’Koordinatiounsstell hei an der 
Gemeng anzesetzen. Nëmme fir ze soen, 
mir wäerten am PIJ ab nächster Woch e 
Service volontaire astellen, dat ass e jon-
ken Iraker, deen hëlleft eis, wichteg Do -
ku  menter aus dem Franséischen an 
d’Ara  bescht ze iwwersetzen. Dat sinn 
alles Saachen, wou mir net esou konfron-
téiert waren. An et wäert dann eng Ver-
sion allégée vum Carnet de Bienvenue, 
eng ganz wichteg Dokumentatioun fir 
déi Leit, op Arabesch ginn. Dofir géif ech 
virschloen, kommt mir setzen e wichtegt 
Zeechen, dass mer als Gemengerot ees-
tëmmeg hannert deene Mesurë stinn. 
Well dat ass eng integratiounspolitesch 
Mesure, wéi se och an all deenen anere 
Gemenge misst geholl ginn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Wann eng 
Fro de Moment d’Aktualitéit beweegt, 
souwuel an de Medien, wéi an de 
Ge spréicher bei de Leit, an der allgemen-
ger Opfaassung, dann ass et déi Fro, déi 
elo vu mengem Kolleg Mischo hei op 
d’Dagesuerdnung gesat ginn ass. Et ass 
eng aktuell Fro. An et ass gutt, dass hei 
doriwwer diskutéiert gëtt an der Stad 
Esch. Déi an hirer ganzer Geschicht 
ëmmer an ëmmer erëm Solidaritéit bewi-
sen huet vis-à-vis vun deene Leit an Nout 
a vis-à-vis vu Leit, déi hu misse flüchten 
an och duerch déi Flucht an enger grous-
ser Nout sinn. 
Also wéi gesot, ech begréissen d’Initiativ. 
Dat, wat ech just vermëssen an där Mo -
tioun, dat sinn e puer politesch Aspekter. 
D’Madame Buergermeeschter huet der e 
puer ugeschnidden, wou ech och deelen. 
Ech wëll hir och soen, dass dat gutt ass, 
wat gemaach ginn ass an der Vergaan-
genheet. Fir déi Integratioun, wou den 
Här Schäffen elo grad geschwat huet, 
vun auslännesche Bierger hei zu Lëtze-
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buerg beschtméiglechst ze organiséieren. 
Dass dat positiv ass. 
A vu dass den Inneminister gëschter an 
engem Interview – wéi schonn hei 
ugeklongen ass – gesot huet, e géif all 
Gemengen am Land uschreiwen, wat ech 
och richteg a gutt fannen, sinn ech elo 
der Meenung, dass och déi puer Vir-
schléi, déi hei vun der Madame Spautz 
gemaach gi sinn, interessant sinn. An 
alles ass ergänzungsméiglech. Ech wëll 
nëmme soen, wann do nach Ideeë bäi-
kommen, déi positiv sinn, da si se wëll-
komm.
Ech wollt e puer Feststellunge maachen, 
méi politesch. An et soll kee mer soen, 
dat wier elo international Politik. Duerch 
déi international Politik si mer an där 
Situatioun a Westeuropa – an an Europa 
an op der Welt –, wou mer mat esou 
enger rise Problematik konfrontéiert sinn. 
Et ka jo net sinn, dass an deem EU-Euro-
pa hei d’Kapital ka fléissen, wéi et wëllt, a 
wann et ëm Mënsche geet a Grenzen, da 
sinn d’Problemer anescht gelagert. Dat 
heescht, do schonn huet d’EU hir Ideolo-
gie, déi se eigentlech an hirem Text stoen 
huet, verroden a sech selwer lächerlech 
gemaach. Menger Meenung no soll een 
iwwert déi wierklech Ursaachen och e 
puer Wuert – net nëmmen e puer Wuert, 
essentiell Wierder – verléieren. Ech halen 
Iech doudsécher net ze laang op, well déi 
si ganz schnell fonnt.
Mir sinn, wéi gesot, an där Situatioun 
doduerch – an net nëmmen hei zu Lëtze-
buerg, dat wësse mer, mä op der ganzer 
Welt –, well duerch eng Bombardéie-
rungspolitik an eng Krichspolitik Länner 
verwüst ginn. An da wonnere mir eis, 
wann déi versichen, mat hire Kanner res-
pektiv mat hire Grousselteren, mat hirer 
Famill e sécheren Uert ze fannen a fort-
lafen. 
Et kann net sinn, dass do d’NATO bom-
bardéiere geet an am Afghanistan, am 
Irak, a Libyen an elo och a Syrien alles 
kuerz a kleng, alles futti schléit an dann 
op eemol heuchleresch feststellt: Oh, wat 
si mer awer elo gehäit mat deenen Hon-
nertdausenden, respektiv Millioune Leit, 
déi elo do fortlafen an esou virun. Dat si 
Saachen, déi ech condamnéieren. Et 
kann net sinn, dass een alles kapott 
schéisst, an da sech wonnert, wat fir eng 
Konsequenzen dat mat sech bréngt. 
Ech sinn och der Meenung, dass et 
opportun ass vun hei aus deem Escher 
Gemengerot kloer an däitlech ze soen – 
an dat vermëssen ech an der Motioun, 
vläicht ass d’CSV bereet, dat dranzeset-
zen –, dass een net mat enger Krichspoli-
tik versicht, wirtschaftlech a politesch 
Ziler ze erreechen. Dat, mengen ech, 
muss eng Gemeng wéi Esch hei kloer an 

däitlech soen. Well et kann net sinn, dass 
een hei iwwer Flüchtlingspolitik schwätzt, 
ouni déi wierklech Ursaache kloer mam 
Numm ze nennen, déi ech elo genannt 
hunn. 
An duerfir – sou sympathesch mir déi Ini-
tiativ och ass vun der CSV an och, dass 
mer hei driwwer diskutéieren –, ass déi 
Motioun do mir net kloer genuch, wat 
déi Ausso ubelaangt. Mat allem Respekt 
enthalen ech mech bei där Motioun.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Bernard. Wëll nach 
een d’Wuert huelen? D’Madame 
Bofferding . Entschëllegt, wie mellt sech 
nach? D’Madame Bofferding an den Här 
Hansen, an dann ass Schluss.“

Taina Bofferding (LSAP): „Kollegin-
nen a Kollegen, als éischt begréisse mir 
d’Initiativ, dass mer eis hei als Escher 
Gemengerot Zäit huelen, fir déi Diskus-
sioun ze féieren. 
Éier ech op déi eenzel Punkten aginn,  
déi d'CSV-Fraktioun an hirer Motioun 
uschwätzt, wëll ech als éischt an där gan-
zer Diskussioun ronderëm d'Flüchtlings-
politik drop hiweisen, dass mer net 
däerfe vergiessen, dass et sech hei net 
just ëm reng Demandeuren handelt, dee-
nen hire Fall bürokratesch no de Regele 
vum Asylrecht ofgeschafft soll ginn. Mä 
et geet virun allem hei ëm Mënschen. 
Ëm Mënschen, déi oft, et ass scho vir-
drunner gesot ginn, ganz Schlëmmes 
erlieft hunn, an deenen hire Wonsch et 
ass, eng hoffnungsvoll Zukunft a Fridden 
an a Sécherheet ze hunn. 
All Schicksal huet eng Geschicht, all 
Flüchtling huet eng Geschicht. Kee ver-
léisst fräiwëlleg säin Doheem. Vill, déi bei 
eis kommen, ginn do verfollegt, erliewe 
Krich oder terroristesch Gewalt. Wien de 
Schrëtt fir ze flüchte beschléisst, huet 
meeschtens näischt ze verléieren. En hëlt 
eng ganz geféierlech Rees op sech, an 
net emol d’Gefor an engem Transitland 
am Prisong ze landen oder am Mëttel-
mier ze erdrénken, hält dës Leit dovun-
ner of, d’Rees no Europa ze maachen. 
An dat, Kolleginnen a Kollegen, mécht 
eis mengen ech däitlech, wéi grouss de 
Misär vun deene Leit hei ass. Vill Leit hei 
am Land wëssen ëm déi Nout a wëllen, 
dass d’Flüchtlingen, déi grad alles verluer 
hunn, an eisem Land eng fair Chance 
kréien. D’Hëllefsbereetschaft ass enorm 
grouss an huet vill verschidde Gesiichter.
Et gëtt leider och déi aner Säit. Ech 
mengen, net méi spéit wéi virgëscht war 
nees esou eng soi-disant Haass-Affär um 
Geriicht, wou dräi Persoune sech op 
Facebook vis-à-vis vu Flüchtlingen a 
Moslem  ellen ausgelooss hunn. An elo 

denke mer och un Däitschland, wou säit 
dem éischte Semester vun dësem Joer 
202 Ugrëffer op Asylantenheemer verübt 
gi sinn. 
Wien ni mat Migranten oder Flüchtlingen 
a Kontakt kënnt, fält anscheinend méi 
séier op Parolë vu méi, soe mer, subtil 
rassistesche Gruppéierunge bis awer och 
ganz brong gefierfte Beweegungen eran. 
Ëmgedréint gëllt awer och: Wou Mën-
sche verschiddener Hierkonft an Nationa-
litéiten zesummekommen, mierke se, 
dass déi aner sou wéi si sinn an dass et 
eigentlech kee Grond gëtt, fir Angscht ze 
hunn. 
Mënschen ze begéinen ass eppes anesch-
ters, wéi iwwer Statistiken ze schwätzen. 
An och hei huet d’Gemeng eng ganz 
besonnesch Roll. An der politescher Stra-
tegie ass jo dat éischt Zil, genuch Nout-
op namen zur Verfügung ze stellen an an 
der zweeter Phas d’Integratioun vun de 
Flüchtlingen an der Gesellschaft, spréch 
an de Schoulen an och am Wunn- an 
Aarbechtsmarché, ze garantéieren. 
Esch ka fir Flüchtlingen en neit a séchert 
Doheem ginn. Dass Leit zu eis kommen  
a sech hei wëllkomm fillen, soll den 
Usproch vun eiser Gemeng sinn, onof-
hängeg vu wéi enger politescher Couleur 
mer hei sëtzen.
An der Integratioun insgesamt gëtt hei 
zu Esch vill Aarbecht geleescht. Do ass 
virdrunner scho Verschiddenes presen-
téiert ginn. Och de Conseiller Mike 
Hansen  wäert herno op dee Volet nach e 
bësse méi spezifesch agoen, well mer do 
effektiv als Gemeng eng sëllech Projete 
lafen hunn, déi, mengen ech, ganz flott 
sinn.
Ech wëll awer och nach ervirhiewen, dass 
genau esou wéi de Staat eng multidiszi-
plinär Equipe zesummebruecht huet – 
wou eben net nëmmen d’staatlech Insti-
tutiounen dran agebonne sinn, déi direkt 
mat der Thematik betraff sinn, mä eben 
och aner Ministèren a Verwaltunge wéi 
d’Douane an d’Police, fir sech eben esou 
beschtméiglechst op d’Opnamen ze pre-
paréieren – sou begréisse mir et och als 
sozialistesch Fraktioun, dass de Schäfferot 
d’Decisioun geholl huet, fir eben en Aar-
bechtsgrupp ze grënnen. Wou déi eenzel 
Acteuren an déi verschidde Servicer wéi 
och vun der Kultur a Sport zesumme-
kommen, fir gemeinsam kënne Strate-
gien auszeschaffen a gemeinsam kënnen 
ze handelen. Dozou kommen natierlech 
nach déi sëllech Bénévolen, déi mer hei 
hunn, déi eng Hand wëlle mat upaken. 
Déi sécherlech och e ganz flott Bild vun 
Esch zeechnen, och fir d’ganzt Land, dass 
eben d’Mënschlechkeet an d’Solidaritéit 
haut awer nach existéieren. D’sozialis-
tesch Fraktioun wëll den Engagement 
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vun all deene ville Fräiwëllege méi staark 
förderen. An duerfir begréisse mer och 
d’Efforte vum Schäfferot, fir ebe verschid-
den Hürde méi kleng ze maachen. Dass 
et méi einfach ass fir déi Leit, déi hir Hël-
lef wëllen offréieren.
E Problem, dee mer awer nach hunn, mä 
dat ass éischter um nationalen Niveau 
nach ze léisen, ass: Wann eng Persoun 
wëll hëllefen, brauch se nach déi berüh-
mt-berüchtegt Genehmegung. Dat dauert 
an der Regel sechs bis aacht Wo  chen. Dat 
dauert vill ze laang. An ech mengen, dass 
een och hei muss usetzen, fir déi Leit, déi 
hëllefen. Dass se och direkt kënnen eng 
Hand mat upaken a se net nach mussen 
do duerch e puer Büroe schécken, fir 
dann herno en Ziedel ze kréien.
Nach guer net consideréiert sinn awer 
déi Privatinitiativen, fir Flüchtlinge bei 
sech doheem opzehuelen. Sécherlech 
hutt Der och scho vun deem Sujet mat-
kritt. Do war och vill an der Press driwwer 
Rieds. Notamment vun enger Escher 
Biergerin, déi do, mengen ech, e ganz 
gutt Beispill gewisen huet an déi sech 
einfach fräiwëlleg bereet erkläert huet, 
zwee Leit bei sech doheem opzehuelen. 
De Problem ass awer, dass op eng 
Ënnerstëtzung vu staatlecher Säit net 
gezielt ka ginn, sou wéi et de Fall ass, 
wann déi Flüchtlingen an engem Foyer 
wunnen. 
Ech hu mech a menger anerer Funktioun 
och do schonn un d’Familljeministesch 
gewannt, fir nozefroen, ob esou Initia-
tiven net vläicht misste méi berücksich-
tegt ginn, an notamment misste méi 
ënnerstëtzt ginn. D’Regierung huet hei 
ugekënnegt, sech deem unzehuelen an 
ze kucken, wéi se déi Privatinitiative kën-
nen ënnerstëtzen. An den Délai vun der 
Question parlementaire leeft geschwënn 
of, dann dierfte mer endlech d’Äntwert 
kréien.
Well d’Integratioun och ganz gutt duerch 
Aarbecht gelénge kann, mengen ech ass 
et och wichteg, dass mer adequat Plazen 
offréieren. Niewent der Iwwerleeung, fir 
elo am Kader vun der Ëmsetzung vum 
Paquet d’asyle d’Recht op Aarbecht vun 
néng Méint op sechs Méint anzeféieren – 
wat mir als LSAP natierlech nëmme 
begréissen –, wär et vläicht och interes-
sant, um lokale Plang, vläicht zesumme 
mat Escher Patronen, mat dem Ge -
schäfts verband ze kucken, fir Projeten 
auszeschaffen, wou Plaze fräi sinn, wou 
mer kënnen déi Leit op eng Plaz brén-
gen. An och virun allem ze kucken, fir déi 
jonk Flüchtlingen, déi eng Ausbildungs-
plaz sichen, ob sech do net Méiglechkee-
ten erginn, fir se hei an de lokale Betriber 
ënnerzebréngen. Dass se hei kënnen eng 
Ausbildungsplaz kréien.

Wat d’Fräizäitgestaltung vun de Kanner 
betrëfft, sou mengen ech, ass et emol 
sënnvoll ze kucken, wat si interesséiert, 
wat si wëlle maachen. Ech mengen, mir 
hu vill Sportaarten, déi fir eis vläicht nor-
mal sinn. Mä ech mengen, do sinn och 
Kanner drënner, déi dat net alles esou 
kennen. An et wär och flott, fir mat hin-
nen ze kucken, wat si da schlussendlech 
interesséiert. An ech mengen, hei spillt 
och d’ganzt Schoulpersonal eng wichteg 
Roll. 
Wou awer och leider muss gesot ginn, 
dass et net esou evident ass, an engem 
Veräin aktiv ze sinn. Do hu mer erëm dee 
berühmt-berüchtegten Amtsschimmel, fir 
et esou ze nennen. Well wien nämlech 
hei am Land an engem Veräin wëllt Sport 
maachen, brauch eng Lizenz. An d’Vir-
aussetzung fir eng Lizenz erfëlle leider 
d’Flüchtlingen net. Dat heescht, d’Equa-
tioun ass séier gemaach: Keng Lizenz, net 
verséchert = kee Sport. 
An och dat ass e Problem, dee misst 
geléist ginn. Well et ass e bësse schued, 
wa mer esou vill Veräiner hunn – virdrun-
ner sinn der jo nach genannt ginn –, déi 
wëllen eng Hand mat upaken, déi wëllen 
d’Kanner eriwwer huelen. An d’Kanner si 
motivéiert, an da scheitert et herno wéi 
och ëmmer hei un engem Stéck Pabeier 
oder enger Lizenz, déi se dann net zegutt 
hunn. Mä dat ass nach e Match, dee mer 
op engem aneren Niveau musse féieren. 
Wat awer elo d’Motioun vun der CSV 
ubelaangt, ech mengen, do ass scho 
villes vun der Buergermeeschtesch selwer 
erkläert ginn. D’Gesetzgebung gëtt och 
schonn eng Partie Äntwerten op déi 
Revendikatiounen, déi Dir an Ärem 
Pabeier uféiert. De Vertrieder vun der KP 
ass elo net méi heibannen. Et ass schued, 
well dann hätt e sech bestëmmt erfreet, 
wann ech elo gesot hätt, ech wär emol 
eng Kéier e bësse senger Meenung, res-
pektiv mir sinn e bësse senger Meenung. 
Well eis feelt och e bëssen déi politesch 
Revendikatioun an der Motioun. Wat 
eigentlech och eng Motioun iwwerhaapt 
viraussetzt, dass ee politesch Revendika-
tiounen un de Schäfferot stellt, fir dann 
och herno d’Motioun sollen ze stëmmen.
Dofir gesi mir am Fong geholl déi Nout-
wendegkeet vun där Motioun hei net. 
Mä par contre stëmme mer Iech awer 
absolut zou an Ärem Schlusswuert, Här 
Mischo. Och mir als sozialistesch Frak-
tioun si sécher, dass mer duerchaus an 
der Lag sinn, déi nei Erausfuerderungen 
ze bewältegen. Mir brauchen dofir gutt 
Iddien, Solidaritéit a Courage. An dorun-
ner wäert Esch u senger neier Aufgab 
wuessen. A virun allem hoffe mer, dass 
mer all zesumme wuessen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Madame Bofferding. 
Den Här Hansen nach.“

Mike Hansen (LSAP): „Merci Madame 
Buergermeeschtesch, Merci Madame 
Bofferding. Als éischt emol sinn ech 
ëmmer nees houfreg ze héieren, mat 
welcher exemplarescher Solidaritéit 
d’Gemeng an d’Escher Bierger un dëse 
Problem och elo erugaange sinn. Also 
ech mengen, et ass ganz erfreelech, dat 
hei ze héieren.
Ech fänken als éischt emol – wéi d’Ma-
dame Bofferding dat elo kuerz ugeschwat 
huet –, mat der Form vun der Motioun 
un. Fir mech ass emol déi éischt Fro: 
Ouni politesch Revendikatioun ass d’Mo-
tioun u sech fir mech éischter eng Ques-
tioun un de Schäfferot gewiescht. Ech 
soen Iech trotzdem Merci, well et ass e 
ganz wichtege Sujet. An et ass och, 
mengen ech, elementar, wéi den Här 
Bernard gesot huet, datt mer dat hei och 
diskutéieren. A wann dat de Wee ass, 
datt mer haut hei dovu schwätzen, dann 
ass et schonn e gudde Schratt an déi 
richteg Richtung.
Als éischt emol wëll ech ervirhiewen, datt 
dëst e wichtege Sujet ass, awer net nëm-
men a Krisenzäiten, mä ëmmer. Well 
d’Flüchtlingsstréim kommen net nëm-
men elo, mä déi komme permanent säit 
Joren hei un. Et ass awer elo gutt, datt 
dat emol endlech thematiséiert gëtt.
Als Éischt wollt ech och emol dem Här 
Bernard Merci soe fir déi politesch Aspek-
ter, déi e ginn huet. Engersäits läit et un 
enger krichsdreiweger Politik, déi gemaa-
ch ginn ass. Mä och drun, datt Länner 
Waffenexporten héichdreiwen, fir hir 
Konjunktur unzedreiwen. An datt Ausse-
minister léiwer Kollege sinn an d’Diplo-
matie iwwer d’Demokratie stellen. An dat 
ass e grousse Problem. 
Et ass och, wéi Der gesot hutt, mam 
Kapital. Well all Krich muss finanzéiert 
ginn, an do ass Lëtzebuerg och leider 
keen onbeschriwwend Blat. Ech mengen, 
do hu mer all eng grouss Responsabilitéit 
als Land ze huelen. 
Duerfir fannen ech och den Appell vum 
Minister Kersch un d’Nationalsolidaritéit 
richteg. An engem System, wou mer gutt 
profitéieren, musse mer och herno soli-
daresch ginn, wann e Verbriechen 
undreift. 
Eis Motioun vun 2012 géint Xenophobie 
ënnersträicht déi Wichtegkeet, dat haut 
ze debattéieren. Ech mengen, wa mer eis 
zréck erënneren, 2012 gouf et schonn 
eng Demonstratioun zu Péiteng géint 
eng geplangten Ënnerkunft fir Deman-
deurs d’asile. Deemools hu mer gesinn, 
wéi d’Hetzer hei aus dem Land um Ter-
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rain virginn, fir mat den Ängschte vun de 
Leit ze spillen. An och wéi skrupellos ver-
schidde rietspopulistesch Politiker hei 
sinn an do op Wielerfang waren.
Mir hu momentan keng däitsch Zou-
stänn mat e puer Bronger, mä ech 
mengen, wa mer an de soziale Medie 
gesinn – an net nëmmen do, och an de 
Fore vun den Zeitungen –, wat ënnert 
verschidden Artikele gepost gëtt, ech 
mengen da stinn eis awer all d'Hoer zu 
Bierg. Well do gëtt gehetzt géint den 
Asyltourismus, géint Asylanteschwemm, 
d'Iwwerfriemung an ech weess net wat 
nach alles. Et gëtt Haass an Exklusioun 
gepriedegt. 
An ech mengen, dat ass och net nëm-
men do ze verantworten, well et gëtt jo 
och engersäits an der Politik virgelieft, 
vun heiansdo manner honorabelen 
Deputéierten. Déi eben eng Politik accla-
méieren, déi Grenzen zousetzt an d’Leit 
op engem Drot, loosse mer emol esou 
soen, verrecke léisst, mam Stacheldrot. 
An dës allesamt sinn Attacken op eis 
Gesellschaft. An duerfir fannen ech, datt 
et ëmsou méi wichteg ass, datt mer eis 
an der Politik kloer positionéiere mussen 
an transparent, wéi Dir fuerdert, un deen 
Dossier eruginn. Ech mengen, 2012 hu 
mer jo schonn eng Kéier gesot „No 
Pasarán“ – bis heihinn, hei geet et net 
weider fir Iech. Mä dee Message, dee 
musse mer och méi proaktiv erausdroen. 
Dir hutt et ugeschwat: Den Unesco-Städ-
tebündnis, dee mengen ech vum Här 
Codello deemools presentéiert ginn ass, 
musse mer awer proaktiv och méi visibel 
op eis Internetsäit droen. Well et ass zim-
lech verstoppt – la moindre des choses 
qu’on puisse dire. An dat ass eng Politik, 
déi mer op der Internetsäit an iwwerall 
op eis Handye musse sträichen. Hei ass 
Esch, mir si faarweg, mir sinn net brong. 
An ech mengen, dat ass e wichtege Mes-
sage, dee mer haut op de Wee musse 
ginn. 
Et ass och bekannt, datt Esch säit laan-
gem schonn aktiv ass an Demandeurs 
d’asile ophëlt an hebergéiert. A mir hunn 
net, wéi d’Madame Buergermeeschtesch 
gesot huet, op d’Kris gewaart, fir Verant-
wortung ze iwwerhuelen.
Ech sinn och ganz erfreet, datt Der nach 
ënnerstrach hutt, wéi wichteg Mixitéit 
och bei engem Dossier Réfugiés ass, fir 
eng Ghettorisatioun ze verhënneren. Wat 
eben d’Resultat ass vun deenen, solle 
mer soen, vorrübergehende Solutiounen 
do, esou eng Zeltstad opzeriichten. Elo 
gëtt dat opgeriicht, mä wat ass an e puer 
Méint? Wat passéiert mat deene Leit? 
An, wéi den Här Codello och ënnerstrach 
huet, déi mussen och eppes ugebuede 
kréien. Duerfir fannen ech, datt net nëm-

men Integratioun wichteg an där Fro ass, 
mä och d’Inclusioun an d’Gesellschaft. Et 
gëtt net d’Integratioun fir näischt. Ech 
mengen, dat muss eis all bewosst sinn. 
Mir mussen Efforte maachen, ob et finan-
ziell ass oder net. 
Am Sport gëtt et e Projet d’intégration zu 
Hamburg, dat ass den FC Lampedusa. An 
dat ënnersträicht och, wéi wichteg et ass, 
Projets d’intégration zesumme mat den 
Demandeurs d’asile erauszeschaffen. Et 
ass net nëmmen, wat mir ubidden. Mä 
vläicht och eppes zesumme mat hinnen 
ausschaffen, dat mer kënnen ubidden, 
wat laangfristeg och esou Ziler huet. Mä 
et ass awer och ëmsou méi erfreelech, 
nach haut ze héieren, datt d’Sportsclibb 
all ugeschriwwe gi sinn an do wëlle mat-
maachen.
Kultur ass och e ganz wichtege Punkt, 
d’Intégration par la culture – dat huet 
alles d’Assises de l’intégration virun e 
puer Joer ervirgestrach, wéi wichteg déi 
Punkte sinn, fir d’Leit ze integréieren. An 
natierlech och d’Sproochen an d’Cour-
sen, wéi Der gesot hutt.
Privatinitiativen: Do fannen ech och elo 
ganz gutt, datt mer héieren hunn, datt 
d’Gemeng Esch Privatinitiativen ënner-
stëtzt a koordinéiert, och e bësse mat 
Logistik mécht. An ech sinn och op der 
Madame Bofferding hir Äntwert, d’Änt-
wert op d’Question parlementaire 
gespaant, wat do elo erauskënnt. 
Mä et deet mer leed, alles, wat mir maa-
chen oder maache kënnen, ass nëmmen 
eng Drëps op e waarme Steen. Soulaang 
mir sammelen, koordinéieren a maache 
wat mer wëllen, huet dat nëmmen e 
minimalen Effekt op déi Leit. A wann 
nach op der anerer Säit Politiker – a wou 
och mir all, bal all eis Parteie mat respon-
sabel sinn – en eisernen Drot bauen, ob 
et zu Land oder um Mier ass. An dat ass 
den Haaptproblem, deen ech hunn. Do 
misst d’Politik vläicht aner Weeër aschlo-
en, wéi se bis elo ageschloen hat. Well 
soss gëtt de Problem nëmmen nach 
agravéiert, an dann diskutéiere mer an 
engem Joer nach eng Kéier driwwer. 
Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerte fir déi wierk-
lech grouss Ënnerstëtzung iwwert déi 
Thematik. An och dofir, wéi mir hei zu 
Esch souwisou alleguerten, als Parteien 
heibannen, ëmmer mat den Themen 
Integratioun, Flüchtlingen, och bei anere 
Projeten, déi national, respektiv um euro-
päeschen Niveau lafen, ëmgaange sinn. 
Do wierklech e ganz grousse Merci un 
Iech alleguerten. Ech mengen, dat war 
ëmmer de Fall. Ech kennen eis alleguer-
ten esou. 

Ech wéilt direkt, ier ech dem Här Mischo 
d’Wuert nach eng Kéier ginn, soen, datt 
och de Schäfferot dës Motioun net 
unhëlt, well d’Inviten ëmgesat sinn oder 
ginn, scho méi laang amgaange sinn. An 
de Schäfferot dofir och dës Motioun 
natierlech ofstëmme léisst, awer net wëll 
unhuelen. Ech ginn Iech nach eng Kéier 
d’Wuert, Här Mischo.“

Georges Mischo (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter. De But vun 
dëser Motioun war emol sécher net, eng 
geo-politesch Diskussioun hei ze féieren, 
well mir der Meenung sinn, dass hei den 
Escher Gemengerot net grad d’Plaz ass, 
fir geo-politesch Diskussiounen ze féie-
ren. De But war schonn, iwwert d’Proble-
matik ze schwätzen an Informatiounen ze 
kréien, wat zu Esch geschitt, wann de Fall 
antrëtt, wann eng Situatioun sech even-
tuell och nach agravéiert. 
Dofir si mer och frou iwwert d’Mesuren, 
déi Der eis duergeluecht hutt, dass mer 
déi Informatioune kritt hunn. Mir wollten 
nämlech als Gemengerot doriwwer infor-
méiert sinn, well mir all gemierkt hunn – 
ech mengen, ech kann och fir déi aner 
Parteien oder déi aner Kollegen a Kolle-
ginne schwätzen –, dass mir bestëmmt 
net iwwert alleguerten déi Mesuren do 
informéiert waren, déi elo opgezielt gi 
sinn. 
An et war och de But, fir den Escher alle-
guerten déi Informatiounen do matze-
deelen, wat fir Méiglechkeete si hunn, 
wa Flüchtlingen hei op Esch kommen. 
Wat fir eng Méiglechkeete si hunn, ze 
hëllefen, iergendwéi eng Hand mat unze-
paken. 
Dat war am Fong geholl de But vun 
dëser Motioun, fir dass mer mol genau 
wëssen, wat geschitt. An dofir wollte mer 
se trotzdem awer zum Vote komme loos-
sen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dat ass och absolut richteg a 
wäertvoll elo hei gewiescht. Mir hate 
souwisou geplangt gehat, eng ëffentlech 
Sitzung ze maachen. A well e puer Saa-
chen e bëssen daueren, wéi dat mam 
Arabeschen iwwersetzen oder sou, wier 
et net onbedéngt haut gewiescht, mä 
mir hätten de Gemengerot an d’Ëffent-
lechkeet informéiert. 
Et sinn nach e puer Saachen en attente. 
Also den Internetsite gëtt gemaach, dat 
sinn alles méi technesch Saachen och, 
déi nach musse geregelt ginn. Elo awer 
scho bekannt dann, datt d’Leit sech hei 
kënne mellen. Wéi gesot, et gëtt och op 
dem Internetsite richteg visibel gesat. Et 
war keng falsch Initiativ Här Mischo. Ver-
stitt et net falsch. Awer mat den Inviten 
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kënne mir d’Motioun natierlech esou net 
unhuelen. Mer mussen elo nach au vote 
kommen.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Ech 
wéilt kuerz dem Här Hansen äntwerten. 
D’iwwernächst Woch kënnt de Verwal-
tungsrot vun dem Städtebündnis géint 
de Rassismus zesummen. Annerhallwen 
Dag um Ordre du jour, d’Gemenge face 
à la vague des réfugiés. Ech wäert do eis 
Mesurë virstellen. Ech wëll de Punkt net 
op den Ordre du jour setzen, mä ech ver-
spriechen Iech, datt ech Iech d’Konklu-
siounen aus där Verwaltungsrotssitzung 
zoukomme loossen a wéi mer do weider-
fueren, an och da méi presentéieren um 
Internetsite.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerte fir déi grouss 
Zoustëmmung. An da géife mer zum 
Vote kommen.“

Motion CSV concernant la situation des 
réfugiés
Depuis des mois des milliers de réfugiés du 
Proche-Orient et surtout de Syrie tentent de 
sauver leurs vies en rejoignant les pays 
d’Europe. Ces dernières semaines la situa-
tion se dramatise de jour en jour. Approxi-
mativement 160.000 réfugiés doivent être 
répartis dans les différents pays de I’Union 
Européenne.
Le Conseil Communal de la Ville d’Esch-sur-
Alzette,
· Considérant que le flux de réfugiés ne 
semble pas avoir atteint ses limites ;
· Considérant que la situation actuelle met 
a l’épreuve la capacité d’accueil de tous les 
pays d’Europe ;
· Considérant qu’un nombre important de 
réfugiés seront pris en charge par le Gou-
vernement luxembourgeois ;
· Considérant que le Gouvernement 
demande la participation active de ses 
communes.
Invite le Collège des Bourgmestre et Eche-
vins,
· à informer le conseil communal sur une 
éventuelle requête du Gouvernement 
concernant la prise en charge de réfugiés ;
· à présenter, dans ce cas, les possibilités 
d'accueil sur le territoire de la ville d'Esch-
sur-Alzette ;
· à préciser si certains sites ou bâtiments 
ont déjà été sélectionnés a cet effet, et si la 
capacité totale des futurs logements est 
connue ;
· à faire part des mesures de financement 
de ces projets, et implicitement, à informer 
si une aide financière de l'Etat luxembour-
geois est prévue ;
· à vérifier si les services communaux de la 
Ville d'Esch ont les moyens nécessaires pour 

le bon déroulement de la prise en charge 
des réfugiés.
Pour la fraction du CSV, Georges Mischo 
Conseiller communal

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Pierre-Marc Knaff – M. Mar-
tin Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal décide par 4 
voix oui, 10 voix non et 4 abstentions 
de rejeter la motion du parti chrétien-
social.

Voix contre: Mme Taina Bofferding – 
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Martin Kox – M. Luc Maje-
rus – Mme Vera Spautz – M. Jean Ton-
nar – M. Everard Wohlfarth
Abstentions: M. Zénon Bernard – M. 
Laurent Biltgen – M. Guy Kersch – M. 
Pierre-Marc Knaff

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Mir kom-
men elo un d’Questions du personnel, de 
Schäffen.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Den 
Här Kersch, mengen ech, wëll seng 
Ab stentioun begrënnen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Pardon, Dir musst de Fanger 
ëmmer méi grouss erausstrecken, Här 
Kersch, w.e.gl.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Zu eiser 
Ab stentioun. Et ass jo allgemeng begréisst 
ginn, dass dat Thema elo hei ugeschnid-
de ginn ass. D’CSV huet eng Motioun 
gestallt. Domadder fuerdert ee jo norma-
lerweis de Schäfferot op, iergendwéi aktiv 
ze ginn. Zum Beispill huelt 100 Flüchtlin-
gen op oder huelt 300 Flüchtlingen op. 
Dat ass awer elo net de Fall. 
Mir wëssen elo net, zu wat fuerdere mer 
de Schäfferot op. Well an der Motioun 
steet, gitt eis Informatiounen a beäntwert 
eis déi Froen. An dat ass jo elo geschitt. 
Mir gesinn de Sënn vun där Motioun do 
am Fong net richteg an. Dat ass elo eis 
Enthalung, obscho mer alles, wat gesot 
ginn ass, ënnerstëtzen. 

An ech géif och betounen, et muss een 
och e bësselchen iwwert den Tellerrand 
erausgesinn. Net nëmmen elo schoc-
kéiert sinn, wat elo alles op eis duer-
kënnt, mä och déi Consideratiounen, déi 
den Här Bernard awer an d’Feld geféiert 
huet, wou kënnt dat Ganzt dann hier, vu 
geostrategeschen an imperialisteschen 
Interessen...“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir sinn, Här Kersch...“

Guy Kersch (déi Lénk): „... a Waffen-
handel...“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dat hätt zur Diskussioun 
gehéiert.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Fannen ech 
och gutt, datt dat gesot ginn ass. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir sinn eis, mengen ech, all 
eens, ob mer elo enthalen oder dogéint 
sinn. Wierklech, mir sinn eis eens iwwer 
d’Politik, wéi mer se gesinn. Merci alle-
guerten. Da komme mer elo zu de Perso-
nalfroen.“

8. Questions de personnel; 
décision

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Den éischte 
Punkt ass eng Suppressioun vun engem 
Posten Employé carrière A am Service des 
archives, well mer deen duerch e Redak-
terposten ersat hunn. An déi Madame 
huet och de 15. September hir Aufgaben 
hei ugeholl, an dofir bieden ech Iech de 
Posten an der Carrière A an dem Service 
des archives ze suppriméieren. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus 
– M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Everard Wohlfarth – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la suppression d’un poste 
auprès du service des archives.
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Schäffen Dan Codello (LSAP): 
„D’Punkten 8.2 an 8.3 kënne mer zesum-
menhuelen. Dëst sinn zwou Prolonga-
tions de stage. Dat ass alt erëm, wéi 
ëmmer, well d’Datume vun den Exame 
mam Ministère net esou concordéiere 
wéi mat der Stagezäit a mat de Resulta-
ter. An duerfir musse mer déi zwee 
Stagen do prolongéieren. Dat ass bei der 
Madame Julie Barthel a bei der Madame 
Kim Klein, déi allenzwee am Office social 
schaffen. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – M. Jean Tonnar – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la prolongation de deux 
stages.

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Mir 
hunn nach eng Augmentatioun vu Ston-
nen am Conservatoire vun der Madame 
Valérie Knabe. Vu 5 op 10 Stonnen wier 
déi Augmentatioun ze stëmmen. Au Vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – M. Jean Tonnar – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la nouvelle fixation du 
nombre de cours hebdomadaires 
d’une chargée de cours du conserva-
toire de musique.

9. Convention: Contrat 
d’affichage sur le territoire de 
la commune d’Esch-sur-Alzette 
avec la société Publi-Lux; 
décision

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci Här Codello. Nächste Riedner: 
Här Hinterscheid iwwert d’Konventioun 
Publi-Lux.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. Et ass eng Konventioun, déi dréit 
sech ëm den Affichage um Territoire vun 
Esch. Mir haten eng Konventioun vir-
drun, déi war ausgelaf. An déi war och 
net méi esou kloer. Dofir hu mir selwer 
och d’Initiativ geholl, fir se definitiv ze 
kënnegen, fir se nei ze negociéieren, fir 
emol den Objet kloer ze maachen, ëm 
wat dass et sech dréit. 
Ech mengen, et ass eng Konventioun, déi 
mer mat Publi-Lux ofschléissen. Wou mer 
soen, dass Publi-Lux den Droit exclusif 
huet, fir den Affichage ze maachen um 
Mobilier urbain. An de Mobilier urbain, 
dat ass wichteg, begräift och d’Abribus, 
déi grouss Planimeteren, déi mer gesinn, 
d’Colonne d’affichage an déi grouss Pan-
neauen, déi Der iwwerall op der Säit vun 
de Stroosse gesitt. An och eventuell wei-
der grouss Panneauen an der Zukunft. 
Et ass och elo wichteg gewiescht, fir déi 
Konventioun ze maachen, well jo och 
nach d’Extensioun op Belval dobäikënnt. 
Mir hunn eis och virbehalen, dass mer 
weider nei Medie kënnen huelen, wéi 
grouss LED-Panneauen. An de Concessio-
naire, deementspriechend Publi-Lux, 
kann do och Nee soen. A wann en dat 
mécht, dann iwwerhuele mir. 
Wat wichteg ass ervirzehiewen, dat ass, 
dass d’Abribus vun der Publi-Lux dohige-
sat an ënnerhale ginn, dass do d’Käsch-
ten och bei der Publi-Lux leien. Ausser 
dem Génie civil, dat heescht d’Base, 
d’Fondamenter an dat, wat een eventuell 
dobäi muss maachen. Dat ass en net-
onwesentleche Käschtepunkt, deen eis 
do entfält, well mir den Invest vun den 
Abribus als solch net méi brauchen ze 
maachen. An de Concessionaire muss 
och all déi Saachen an engem État de 
propreté impeccable ënnerhalen. 
Et ass och esou, dass mir dofir eppes 
kréien an zwar 22% vun den Netto-Recet-
ten. An do war an der Finanzkommis-
sioun och elo nach eng Kéier eng Fro, an 
no Récksprooch, och mat eise Juristen, hu 
mer dat awer ganz kloer esou verstanen, 
dass de Minimum, dee mer erakréien, 
dann nach 100.000 Euro pro Joer ass. Déi 
al Konventioun war och manner favora-
bel. Wa mir selwer fir eis eege Besoinen 
op deene grousse Planimeteren, op 
deene richteg grousse Publicitéiten – ech 
huele Beachvolley, ech huelen aner Aktivi-
téiten, déi mer maachen –, Reklamm 
maachen, da kréie mer elo eng Remise vu 
50%; virdru war et eng Remise vu 25%. 
Déi Konventioun hëlt Effet op den 1. 
Oktober dëst Joer a leeft iwwer zwielef 
Joer. Zwielef Joer ass relativ laang. Mä et 
ass natierlech och esou, dass déi Leit, déi 
an déi Abribus investéieren, och déi Sue 
mussen erëmkréien.

Eppes, wat ganz wichteg ass, dat ass 
d’Conformité de la publicité. De Conces-
sionaire brauch am Prinzip keen Accord 
préalable vun eis ze hunn, wat d’Affichen 
ugeet. Allerdéngs kënne mir fir Motiver, 
déi mir mengen, dass se justifiéiert 
wären, Publicitéite refuséieren a soen, déi 
do musst Der ewechhuelen, well dat net 
conforme ass. Ech huelen elo d’Beispill: 
Mir sinn an der Réfugiésdiskussioun 
gewiescht, wann do iergendeen Hasspa-
rolen oder esou géif dorop wëlle publi-
zéieren, hu mir schonn d’Recht, fir do ze 
soen, dat do muss ewech, dat wëlle mir 
net op eisem Territoire. 
Ech mengen, alles an allem ass et eng 
Konventioun, wéi Der vill sinn. D’Stad 
Lëtzebuerg huet dat alles mat Decaux 
gemaach. Déi Konventiounen do gëtt et 
zum Beispill och fir den TICE, deen huet 
esou eng. 
A wat fir eis wichteg ass, dat ass, dass et 
kloer ass, dass déi Planimeteren, dass déi 
Abribus och an der Zukunft vun hinnen 
ënnerhale ginn. A si wollten dat och elo 
méi kloer hunn, notamment, well den 
Territoire vun Esch-Belval dobäikënnt, 
deen de Moment nach net an eisem 
Domaine communal ass. Wéi alles dat, 
wat mer nach net iwwerholl hunn, wat 
awer elo iergendwann an eisen Domaine 
public eriwwerkënnt. 
Dir hutt och déi Clibb dobäileien, wou 
mer mengen, déi kéinten an de Genoss 
vun deene Reduktioune kommen. Mir 
mussen dat do herno natierlech och 
selwer als Schäfferot gutt an equilibréiert 
maachen, dass do jiddweree kann an de 
Genoss kommen, och en fonction vun 
deenen Aktivitéiten, déi mir als wichteg 
consideréieren. An dat sinn emol 
notamment all déi, mat deene mer 
Konventiounen och als Stad hunn, déi 
am Gemengerot waren.
D’Finanzkommissioun huet do deen Avis 
ginn, mä ech hunn och nach virdru mat 
eiser Juristin nach eng Kéier Récksprooch 
geholl. Mir verstinn et esou, dass mir 
100.000 Euro sécher hunn. An alles, wat 
iwwer déi 100.000 Euro erausgeet, dann 
op jidde Fall 22% vun de Recetten.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Hinterscheid. Eng 
Fro? Madame Freis.“

Astrid Freis (LSAP): „Merci Madame 
Buergermeeschtesch. Ech wollt just 
eppes kuerz hei nofroen. Wéi den Här 
Hinterscheid jo schonn erkläert huet, kritt 
elo Publi-Lux den Droit exclusif iwwert 
Esch, fir Publicitéit ze maachen. An en 
huet dat jo alles erkläert, da bleift am 
Fong net méi ganz vill Plaz fir déi Publici-
téit, déi mir wëlle maache vum 
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Ge schäftsverband aus, déi mer souwisou 
schonn immens deier bezuelen. 
Ech wollt just hei kuerz vermierken, dass 
mir e Budget vun 100.000 Euro d’Joer hu 
fir d’Publicitéit. An dovunner gi 70% 
effektiv an den Affichage. D’lescht Joer hu 
mer fir déi dräi Braderië bal 35.000 Euro 
bezuelt, fir op deenen honnert Panneaue 
kënne matzewierken, wat net wéineg ass. 
Dann hätt ech just nach eng Fro: Si hunn 
dann och nach e Recht, wann elo nach 
en anere géif op eng Idee kommen, fir 
iergendeng Publicitéit ze maachen. Sou, 
wéi zum Beispill, virun e puer Joer war 
ech eng Kéier bei d’Madame Mutsch 
komm, fir ze froen, ob mir kéinten e Pan-
neau publicitaire installéieren. An do ware 
mer net op oppen Ouere gestouss, well 
do ass gesot ginn, da géifen d’Leit voll 
gestach gi mat Publicitéiten an esou vir-
un. An dat wier net positiv fir Esch. 
An do sinn ech nämlech bei den Other 
Buergermeeschter gaangen, an do hu 
mer dann dee Panneau publicitaire zu 
Audun gestatt kritt. Wou mer dann eis 
Pub kënnen dropmaachen zu engem vill 
méi gënschtege Präis, dat heescht zu 
engem Gratispräis. Dat hate mer ausge-
handelt mat därjéineger Societéit. 
Dat heescht, wa mir elo Publicitéit wëlle 
maachen, well do ganz vill Trafic ass vun 
Esch op Audun an och erëm zréck, do hu 
mir dann dräi Passagë gratis vum 
Ge schäftsverband. Wou mer och schonn 
natierlech, wa mer näischt unzebidden 
haten, den Escher Veräiner wéi der Kul-
turfabrik oder eben elo dem Kulturlaf 
oder dem Syndicat dann eise Passage zur 
Verfügung gestallt hunn. An dat ass dann 
nach ëmmer natierlech bei deene Leit 
ganz gutt ukomm. A si hunn also en 
Droit de regard sou zimlech op alles. 
Dass d’Gemeng do 22% kritt, dat fannen 
ech gutt, well mat 100.000 Euro d’Joer, 
dat ass scho bal e Witz, wat de Minimum 
soll sinn. Ech sinn elo hei vläicht an enger 
schlechter Positioun, fir elo géint e 
Ge schäftsmann ze schwätzen. Dat ass 
och guer net de Sënn vun der Geschicht. 
De Sënn vun der Geschicht ass einfach, 
wa si scho vun engem Client wéi dem 
Ge schäftsverband 30.000 Euro d’Joer 
kréien – an op deene mobile Panneauen 
do lafe jo 40-50 Publicitéiten an der 
Stonn –, da kënne mer eis jo ausrechnen, 
dass se net grad ganz schlecht ewech-
kommen an dass 100.000 Euro elo net 
de Super-Lotto-Gewënn ass. 
Dass d’Geschäftsleit musse Sue verdén-
gen, dat ënnerstëtzen ech 100%. Dass 
mer och keen Droit de regard op d’Publi-
citéit hunn, dat verstinn ech och, dat fan-
nen ech och normal. Obschonn ech net 
ganz frou sinn, wa vu 50 Publicitéiten der 
30 vun Zweibrücken a vu Marques Ave-

nue a vun aner Länner sinn. Also eis 
Nopeschlänner däerfe jo och hei Publici-
téit maachen, do kënne mer jo näischt 
maachen. Dat akzeptéieren ech och. 
Dass si do e Kontrakt hu vun zwielef Joer 
fannen ech och vill, well vläicht nei Leit 
mat neien Iddien a mat méi bëllege Präis-
ser fir d’Geschäftsleit guer keng Chance 
kréien, fir sech an deenen nächsten zwie-
lef Joer iergendwéi hei ze mellen. 
A wat mech am Fong am meeschte 
stéiert, dat ass, dass mir an där Lëscht net 
figuréieren – wou mer jo awer ëmmer 
soen, d’ACAIE an d’Gemeng schaffe 
super zesummen, de Syndicat och. Mir gi 
jo super eens, dat ass guer kee Problem. 
Ech gräifen do e bësse vir fir de Syndicat. 
Wou mir och déi gréissten Evenementer 
hei an Esch maachen, fir Leit erof ze 
kréien, eis dräi Braderien, de Syndicat, de 
Kleeschen, den Ëmzuch, all déi Saachen. 
Mir maache bal all Mount eppes, a mir 
kënnen nëmme mat Publi-Lux zesumme-
schaffe, mat deenen 30.000 Euro, well 
mer einfach net méi Suen hunn. 
Ech sinn total averstanen, dass déi Lëscht 
hei korrekt ass, dass do déi Leit wéi d’Es-
pérance, den Handball an esou da 50% 
kréien, wa se hir Pub maachen. An hei 
géif jo am Fong d’Gemeng näischt ver-
léieren, wa mir och als Geschäftsverband, 
sou wéi de Syndicat, wéinstens och 
kéinte vun deene 50% Publicitéit profi-
téieren. Ech fannen dat wär de Minimum 
fir dat, wat mir maachen, fir Leit op Esch 
ze kréien. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Madame Freis. Ech ginn 
dem Här Hinterscheid d’Wuert, fir ze 
äntwerten.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Wann ech 
gelift.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Kersch, Dir musst Iech...“

Guy Kersch (déi Lénk): „Eng Zousaz-
fro, wat och klenger Geschäftsleit 
betrëfft, déi sech net déi deier Loyeren 
an der Uelzechtstrooss kënne leeschten. 
Déi hunn dacks esou eng kleng Publicité 
de proximité an der Uelzechtstrooss – 20 
Meter an der Niewestrooss, oder 50 
Meter no riets oder no lénks fannt Der 
mäi Buttek. An déi hu scho mam Iwwer-
liewen ze kämpfen, an ech gesinn doran-
ner eng Gefor, wa mer elo engem den 
absolute Monopol ginn. Ech mengen, 
esou Saache mussen onbedéngt weider 
erlaabt bleiwen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Kersch, den Här Hinter-

scheid hätt Iech elo scho geäntwert. 
Loosst den Här Hinterscheid emol sech 
explizéieren.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. Ech mengen, et kann een elo 
soen, déi 100.000 Euro garantéiert, dat 
mag wéineg kléngen. Mer däerfen awer 
net vergiessen, dass do den Invest vun 
den Abribus dran ass. Dat ass jo net 
näischt. Dat ass net näischt, all déi Abri-
bus, déi an Esch stinn, déi ënnerhale 
ginn, déi vun hinnen dohi gesat ginn. 
Iwwert déi 50%: déi Lëscht, déi elo 
hannendru läit: déi ass à titre indicatif. 
Wa mir gär hätten, dass de Geschäftsver-
band – net en eenzelne Commerçant, 
dat wëll ech kloer soen, mä de 
Ge schäftsverband – oder de City Tourist 
Office fir eng Kavalkad, fir eng Braderie 
och ka mat an déi Lëscht kommen, da 
kënnt dee mat an déi Lëscht. 
Dat heescht, mir hunn eng Konventioun. 
D’Iddi war bei eis d’Konventioun mat 
deene Veräiner, wou mir souwisou 
Konventiounen hunn, oder mat deenen 
Associatiounen – ech wëll net soen, dass 
de Geschäftsverband e Veräin ass –, mä 
mat deenen Associatiounen, wou mer 
Konventiounen hunn, dass mer eis dorop 
prioritär fixéieren. An dass dat d’Guide-
line ass. A mir hunn esouwuel mam City 
Tourist Office wéi mat der ACAIE eng 
Konventioun, esou dass ech och do kee 
Problem gesinn, dass déi do kënne mat 
dovun notzen.
Ech mengen, dass een à la limite net ka 
verbidden, wa se fir Möbel Martin – fir 
deen emol esou ze nennen – do 
Reklamm maachen. Mä dat mécht eis 
Dagespress och. Do hu mer Inletten dra 
leien, an an alle Wochenzeitungen hu 
mer der och dra leien. Ech mengen, do si 
mer net dogéint gefeit. 
Wat eis wichteg war, dat ass, dass mer 
kënnen ethesch do agräifen, wann et 
eppes ass, wat awer géint eis ethesch 
Prinzipie vun eiser Politik, vun eiser 
Escher Approche an eisem Escher Ver-
ständnis vun der Gesellschaft géif stoen.
Ech mengen, Här Kersch, de Problem, 
deen Der sot, ass net domat tangéiert. 
Dat hei sinn déi grouss Planimeteren, déi 
grouss Supporte fir Publicitéit. Dat, wat 
Dir sot, wann do een an der Uelzecht-
strooss säi Schëld dohisetzt, hei mäi 
Commerce ass 30 Meter niewendrun, dat 
ass net domat tangéiert. 
Woubäi ech awer wëll soen, dass mer eis 
iwwer kuerz oder laang mussen e 
Reglement ginn, wéi mer domat ëmginn 
an der Uelzechtstrooss. Well jiddwereen 
ufänkt, do seng Panneauen ze setzen, 
wat iergendwéi och net méi geuerdnet 
ass an en anstännegt Bild aussätzt. An do 
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musse mer elo Reflexioune féieren, wéi 
mer deene Leit an der Uelzechtstrooss 
d’Méiglechkeet ginn, déi an de Parallel-
stroosse sinn, fir ze soen, hei mäi Com-
merce ass do. Also dee Problem ass 
erkannt, mä deen ass net domat tan-
géiert. An ech mengen, Dir hutt recht, 
dass et heiansdo och wichteg ass, dass 
een op esou eppes kann hiweisen.
Ech mengen, déi zwielef Joer, déi muss 
een einfach gesinn an deem Kontext vun 
deem Invest. Esou een Abribus kascht 
och richteg Suen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci“.

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Ech hu wohlweislech vum City Tourist 
Office a vun der ACAIE geschwat. Ech 
mengen, wann et elo net sollt verstane 
sinn, steet et op jidde Fall herno am Ana-
lyteschen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Nodeem all déi Froe positiv 
gekläert gi sinn, géif ech elo bieden zum 
Vote ze kommen.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le contrat d’affichage sur 
le territoire de la commune d’Esch-sur-
Alzette avec la société Publi-Lux.

10. Finances communales:
a) Fixation du taux de l’impôt 
foncier; décision 
b) Fixation du taux de l’impôt 
commercial; décision 
c) Taxe relative au service 
Nightrider; décision
d) Taxe relative à la facturation 
des repas; décision
e) Décomptes 2014; décision 
f) Recettes 2014: 
i) Maison Relais – Participation 
au projet «Maison Relais 
fuerscht»;  décision
ii) Electricité et Eclairage – 
remboursement accident; 
décision

iii) Parc Animalier – Vente 
d’animaux; décision
iv) Eclairage Public; décision
v) Ateliers communaux – 
Ferraille; décision
vi) Enseignement – 
remboursement frais déblayage 
– scalare; décision
g) Relevé et Rôle Supplétif; 
décision  
h) Devis: 
i) Aménagement des alentours 
de l’école «Hiel»; décision  
ii) Aménagement d’une aire de 
manœuvre pour bus au 
Galgebierg; décision
iii) Réaménagement de la voirie 
entre la rue Nelson Mandela et 
la rue du Brill; décision 
i) Modification budgétaire: 
renaturation Dipbach; décision 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Déi nächst 
Punkte misste méi zügeg goen. De Punkt 
10: Gemengefinanzen. Et geet ëm d’Fest-
leeung vum Taux vum Impôt foncier, dee 
mer nach wie vor wëlle beloosse bei de 
Prozentsätz, wéi se Iech virleien. 
An dat zweet ass den Impôt commercial. 
Och dee bleift bei 325% bestoen. Mir 
setzen en net erof an am Moment och 
net erop. Dir kritt mat, datt d’Diskus-
sioun um nationalen Niveau vun dem 
Här Inneminister gefouert gëtt, fir ze pro-
béieren, en eenheetlechen Taux an 
d’ganzt Land eranzekréien. Mir bleiwe 
bei deem doten a schloen Iech vir, deem 
och zouzestëmmen. Au vote. Geet dat 
déi zwee mateneen? Jo.“

Conseillers présents:
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus – M. 
Frunnes Maroldt – M. Georges Mischo 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Everard Wohlfarth – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la fixation du taux de l’im-
pôt foncier et la fixation du taux de 
l’impôt commercial.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Hinterscheid huet 
d’Wuert betreffend den Nightrider.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Et ass am Fong eng Regularisatioun vun 

enger Situatioun, wou dem Contrôle 
opgefall ass. Et ass esou, dass d’Konven-
tioun mam Nightrider virgesäit, dass 
wann eng Fahrt, déi bestallt ass, net 
genotzt gëtt an net an engem raisonnabe-
len Délai decommandéiert gëtt, d’Ge-
meng déi a Rechnung gestallt kritt. Dem 
Intérieur war dat opgefall. Dat hu mer och 
bis elo gemaach. Mir hunn dat och factu-
réiert, mir hunn et och bezuelt kritt. An 
den Intérieur huet eis mat recht drop 
higewisen: Dir musst eigentlech eng Tax 
dofir hunn. 
An elo proposéiere mer dann eng Tax, déi 
esou ass, dass „les courses Nightrider non 
décommandées endéans les délais conve-
nus seront facturées à l’utilisateur au tarif 
de l’exploitant du service; au cas où une 
course n’a pas été décommandée dans les 
délais conventionnels, la carte est bloquée 
et ne pourra être débloquée que contre le 
paiement 
à la Ville d’Esch-sur-Alzette du montant en 
souffrance. Le montant est défini par le 
prix fixé par le transporteur Sales-Lentz.“ 
Dat ass deen, mat deem d’Konventioun 
Nightrider besteet. An domat si mer da 
conforme mat deenen Exigencen, déi den 
Intérieur an de Contrôle communal gär 
hätten, dass mer maachen. 
Ech wëll awer dobäifügen, dass mer 
musse virum Joresenn eng Diskussioun 
féieren, souwuel um Niveau vum Pro-Sud, 
wéi awer och um Niveau vun eis, wat den 
Avenir an den Devenir vun deem Nightri-
der ass. Well déi Konventioun leeft elo 
nëmmen nach bis zum 31.12. dëst Joer. 
Et ass esou, dass de Staat, dee bis dohin 
de Sales-Lentz iwwert d’Konventioun 
direkt de Montant subventionéiert huet, 
dat elo net méi mécht an de Gemengen 
eigentlech eng Subventioun gëtt, wa se 
d’Konzept vum Latenight-Bus hunn. An 
dofir kréien d’Gemengen dann eng Sub-
ventioun. Mir mussen do kucken, wat dat 
fir eis an der Zukunft bedeit. 
Mir sinn eigentlech eng vun deene 
Gemengen, déi an der Proportioun vun 
deenen aneren den Nightrider am wéi-
negste gebraucht, well awer op eisem Ter-
ritoire nach vill och selwer lass ass. Soudass 
mir musse kucken, wéi mer eis do positio-
néieren. An iwwerhaapt, aner Gemenge 
sinn amgaang, déiselwecht Reflexioun ze 
féieren. Wéi d’Aufgabestellung vum 
Nightrider oder vun engem eventuelle 
Latenight-Bus, deen an der Regioun orga-
niséiert gëtt, an der Zukunft ass. 
Mä dat hei ass elo nëmme fir dat ze regu-
lariséieren, wat den Intérieur monéiert 
huet, wa mer dem Client net genotzte 
Fahrte refacturéieren. Dat hält sech jo och 
a Grenzen. Dat waren d’lescht Joer ronn 
500 Euro, dëst Joer sinn et 300 Euro. Also 
et sinn ni vill Leit. Mä wann een et net géif 
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facturéieren, a wann dat sech net géif 
erëmschwätzen, da géif wahrscheinlech 
vill bestallt an net genotzt ginn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Solle mer 
déi nächst och nach virstellen an dann 
eventuell alles zesumme stëmmen? Da 
komme mer zu der Facturatioun vun de 
Repas an de Maisons relais. Dat heescht, 
dat eent ass, datt mer jo och un d’Privat-
crèchen Iesse verkafen a kache fir si. An 
do ass den Tarif festgeluecht ginn op 6,5 
Euro pro Repas. A fir d’Maisons relais vun 
dem CIGL, déi eis jo och ënnerstëtzt an 
der Betreiung vu Kanner an déi keng 
eege Kichen huet, ass de Präis, wéi och 
bei den aneren, op 2 Euro pro Repas fest-
gesat ginn. Da géif ech Iech bieden, elo 
alleguerten deenen Taxen zouzestëm-
men, wann ech gelift.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les taxes relatives au ser-
vice Nightrider et à la facturation des 
repas préparés par les cuisines des 
Maison relais.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „D’Décompten 2014, déi Iech 
virleie vu sämtleche Servicer. D’Devisen, 
déi votéiert gi waren, waren op 
21.945.000 Euro gestëmmt ginn. D’Dé-
pensen effektiv, déi elo virleien, sinn op 
19.114.000 Euro. An et gëtt en 
opgerënntene Solde vun 2.832.000 Euro. 
Dëst war dat Joer, wou mer och ee 
Moment gebremst hunn, fir eng Iwwer-
siicht ze kréie vun de Projeten – wéi eng 
Prioritéit hätten a wéi eng mer géife vir-
zéien – an insgesamt en Iwwerbléck ze 
kréien. Wéi gesot, e Solde vun 2.831.000 
plus Projeten, wou awer manner deier gi 
sinn. An ech bieden Iech, deem zouze-
stëmmen. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-

scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les décomptes de l’exercice 
2014.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dann hu mer Recettë vun 
2014. Recettë vun engem enorm flotte 
Projet: Maison relais fuerscht vun der 
Ganzdagsschoul Jean Jaurès. Wou si sech 
un engem Projet bedeelegt hunn vun 
insgesamt 2.065 Euro. 
Ech huelen déi aner och direkt mat 
duerch. Remboursementer aus Accidenter, 
Elektresch an Éclairage vun 2.058,61 Euro. 
Dann aus dem Déirepark do uewe Recet-
të vun Déieren, déi verkaf gi sinn, ënnert 
anerem eisen Highlander Gusti, fir datt 
en och nach aner Meedercher kenne-
léiert, an d’Vente vun zwou Geessen – 
wat eng Recette ass vun 1.400 Euro. Dat 
ass och en normale Virgank, datt ënnert 
den Déireparken Déiere verkaf ginn. Bei 
de Geesse sti keng Nimm. Et ass eng 
weiblech an eng männlech, steet do.
Da komme mer zum Éclairage public, 
wou mer Recetten hu vun 813,20 Euro. 
Vu Ferraille vun den Ateliers communaux 
kréie mer 12.001,70 Euro. An dann nach 
iwwert den Enseignement verschidde 
Frais de déblayage an esou weider vu 
7.854 Euro. Ech bieden Iech deem all 
zouzestëmmen.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la participation au projet 
«Maison Relais fuerscht».

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les recettes diverses 2014 
«électricité et éclairage», «parc anima-
lier» et «éclairage public».

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à l’una-
nimité les recettes diverses 2014 «ate-
liers communaux» et «enseignement – 
remboursement frais déblayage».

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ech fueren direkt mam Relevé 
a Rôle supplétif virun, deen Iech virläit 
vun 8.228,70 Euro a gi weider op d’Devi-
sen, déi nach musse gestëmmt gi vun 
dem Aménagement Ecole primaire Hiehl 
vu 40.000 Euro. Vun dem Aire de 
manœuvre pour bus um Gaalgebierg, 
deen installéiert ginn ass, vu 40.000 
Euro. An da komme mer nach zum Rea-
menagement vun der Voirie zwëschent 
der Nelson-Mandela- a Brillstrooss vu 
60.000 Euro. An och deem alleguerte 
bieden ech zouzestëmmen. A vläicht 
nach d’Modification budgétaire vun der 
Dipbech. Dann hu mer déi och. Do hu 
mer 11.000 Euro.“
(Diskussioun)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ee Moment. Här Kersch, Dir 
wëllt Iech melle fir eng Fro. Iwwert wéi 
ee Punkt? Kënnt Der, wann ech gelift, de 
Micro umaachen.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Il s’agit de 
travaux d’arrachage et d’abattage 
d’arbres au lieu-dit Nonnewisen dans le 
cadre de la renaturation Dipbach“, steet 
drënner.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Kox gëtt dorop eng 
Äntwert.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Dat ass am Beräich vun där Parzell, déi 
renaturéiert ginn ass. Do war e Wëld-
wuess do, an dat huet missen no Réck-
sprooch mat der Ëmweltverwaltung plus 
eisem Här Zimmermann, eisem Fierschter, 
einfach elo geraumt ginn. An dat ass u 
sech elo nees souwisou renaturéiert. Ech 
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mengen, do muss periodesch an deene 
renaturéierten Espacë sécherlech geraumt 
ginn, soss hues de herno en Urwald. Dat 
gehéiert zur Renaturéierung.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ass et elo okay?“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): „Et 
si keng nei Beem, déi elo ewechgeholl 
ginn.“
(Diskussioun)

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Nee, et ass net dat.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Kersch, mir hunn näischt 
verstoppt heiranner. Et ass net dat. Alles 
beieneen? Ass dat okay? Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le relevé et rôle supplétif 
2014.

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les devis.

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la modification budgé-
taire.

11. Transactions immobilières:
a) Acte d’échange de deux 
parcelles sises «rue Portland»; 
décision; 
b) Acte de vente d’un 
appartement, d’une cave et 
d’un emplacement à la 
résidence «Nonnewisen»; 
décision 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dann hu mer en Acte d’échange 
vun zwou Parcellë rue Portland, wou am 
Dossier virleien, fir 2.950 Euro. Ech bieden 
Iech, deem zouzestëmmen. Den nächste 
Punkt, den Acte de vente hu mer jo ero-
fgeholl, well deen net komm ass, fir ze 
ënnerzeechnen. Da bieden ech Iech, deem 
zouzestëmmen, wann ech gelift. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’acte d’échange de deux 
parcelles sises «rue Portland».

12. Office Social:
a) Bilan et comptes de profits et 
pertes de l’exercice 2012; 
décision
b) engagement d’un assistant 
social; décision 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Da leien de Bilan an d’Konte 
vum Office social vum Exercice 2012 vir, 
wou Der e Resultat hutt vun 1.974.659 
Euro. Deem géigeniwwer am Bilan 
826.582 Euro. Ech ronnen op an ech bie-
den Iech, deem, nodeem et dann och 
kontrolléiert ginn ass vun dem Service de 
contrôle de la comptabilité des com-
munes mat engem positiven Avis, och 
zouzestëmmen. Au Vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy Kersch – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le bilan et les comptes de 
profits et pertes de l’exercice 2012 de 
l’office social.

13. Subsides extraordinaires:
a) Subside extraordinaire relatif 
aux heures de permanence 
effectuées par les secouristes de 
la Ville d’Esch au Théâtre 
Municipal ainsi qu’au Centre 
Culturel Kulturfabrik pendant 
l’exercice 2014; décision 
b) Subside extraordinaire à 
l’Initiative Rëm Schaffen; 
décision 
c) Subside extraordinaire à la 
«Stëmm vun der Strooss»; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den nächste Punkt vum Enga-
gement hu mer och vun der Dagesuerd-
nung erofgeholl, well dee Vote nach net 
vum Office social geholl ginn ass. 
Dofir komme mer dann direkt op d’Sub-
sides extraordinaires, wou Iech de Sub-
side vun de Sekuriste virläit, déi an der 
Kulturfabrik hir Aarbecht maachen an do 
an de Permanencë sinn. An do beleeft 
sech de Subside op ronn 4.561 Euro. Dir 
gesitt, wéini déi Permanencë sinn. Et ass 
net nëmmen d’Kulturfabrik, et ass och 
den Theater. 
An ech géif Iech bieden, deem zouzes-
tëmmen, genau esou wéi dem Subside 
extraordinaire, dee mer am Budget 
ageschriwwen hunn, vun der „Initiativ 
Rëm Schaffen“ vun 18.000 Euro. An 
dann als leschte Subside fir d’Stëmm vun 
der Strooss, déi hir Entréesdier hu misse 
remplacéieren, 1.925 Euro, 50% vun de 
Fraisë vum Remplacement, déi mer hinne 
wëllen zoukomme loossen. Och do bie-
den ech Iech, deem allem zouzestëm-
men.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les subsides extraordi-
naires.
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14. Logement: relevé des 
contrats de bail et avenants; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Da komme mer zu de Contrats 
de bail. Den éischten ass een am Kader 
vun der Konventioun mam Jongenheem. 
Da bis fënnef, dat sinn och alles nei 
Kontrakter vun neie Locatairen, sechs a 
siwe si Garagen. Deem bieden ech Iech 
och zouzestëmmen.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus – M. 
Frunnes Maroldt – M. Georges Mischo 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Everard Wohlfarth – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le relevé des contrats de 
bail et avenants.

15. Commissions consultatives; 
modifications; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „An de Gemengekommissioune 
leien haut keng Ännerunge vir, soudatt 
direkt den Här Hinterscheid kann op d’Cir-
culatioun, op d’Reglementer kommen.

16. Règlements de circulation 
routière; confirmation et 
décision

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
Merci. Ech mengen, mir hunn e puer 
Reglementer. Dat éischt ass, dass mer 
d’Reglement ännere ronderëm d’Rési-
dence Michel Rasquin, wou mer elo no 
laangen onklore Situatiounen dat regle-
mentéiert hunn. Et huet ëmmer 
geheescht, et ass e Chemin privé. Mir 
hunn dat elo erausgeholl. Et ass kee Che-
min privé méi, an do gëtt en och regle-
mentéiert. Well sou laang, wéi et e Che-
min privé war, konnte weder eis Agenten 
nach d’Police aktiv ginn, fir do de Wëld-
wuchs beim Parken ze maachen. Dat ass 
och ganz positiv opgeholl gi vun de Leit. 
Dann hu mer eng Voie bus op der Place 
Pierre Krier, déi mer en place setzen. Mir 
hunn d’Installation d’une voie bus an der 
rue Victor Hugo, fir dass de Bus do ka 
lénks ofbéien. An dann hu mer nach e 
ganze Koup provisoresch Reglementer, 
déi iwwert déi ganz zwee Vakanzeméint 
geholl gi sinn, ze confirméieren.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus – M. 

Frunnes Maroldt – M. Georges Mischo 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Everard Wohlfarth – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les règlements de la circu-
lation routière.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir sinn dann um Enn vun 
eiser Gemengerotssitzung ukomm. Ech 
wëll nach eng Kéier drop opmierksam 
maachen, Kolleginnen a Kollegen, datt 
mer déi nächst Gemengerotssitzung ëm 
eng Woch virverluecht hunn, dat heescht 
op de 16. Oktober, well den 23. Oktober 
definitiv de Projet vum Südspidol vum 
Jury moies decidéiert gëtt. An da gëtt de 
ganzen Dag am Fong geholl Südspidol, 
CHEM, dee Projet virgestallt – der Press, 
de Schäffen- a Gemengeréit, de Buerger-
meeschteren, de Ministèren an esou wei-
der an esou fort. 
En Dag Südspidol, wou ech denken, datt 
mer frou sinn, datt et dann endlech esou 
wäit ass an datt mer op deem Punkt och 
kënne weiderschaffen. Dofir huet missten 
eise Gemengerot virverluecht ginn. 
An ech wëll och drop opmierksam maa-
chen, datt de 26. Oktober eng technesch 
Gemengerotssitzung hei an der Gemeng 
ass, moies um zéng, wou och nach den 
Détail nokënnt. 
Ech géif Iech elo alleguerten e gudden 
Appetit wënschen an e schéine Weekend. 
Äddi.“

Résumé en français de la séance du Conseil Communal du 25 septembre 2015
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois.)

3. Information au public des 
décisions de personnel
/ 

4. Correspondance
/

Vera Spautz (LSAP) ouvre la première 
session du conseil communal après les 
vacances d’été avec la remarque que la 
saison des marchés est d’ores et déjà 
ouverte, marché qui verra régulièrement 
la participation de la commission du troi-
sième âge avec un propre étal. Elle 
informe les conseillers que les points 
concernant une transaction immobilière 
et l’engagement d’un assistant social 
pour le compte de l’Office social sont 
reportés à une audience ultérieure. Une 

motion au sujet de la politique pour les 
demandeurs d’asile a été introduite par le 
CSV, motion qui sera traitée après le 
point concernant le contrat de rivière.

5. Enseignement – Organisation 
scolaire définitive 2015/2016; 
décision:  
a) Affectations du personnel 
enseignant  
b) Effectifs des classes  
c) Travail organique  
d) PEP

Jean Tonnar (LSAP) annonce que l’or-
ganisation scolaire définitive sera présen-
tée lors de la prochaine réunion du 
conseil communal, tous les éléments 
nécessaires étant alors disponibles. Il se 

montre réjoui du fait que la rentrée des 
classes s’est déroulée sans aucun accroc, 
signe qu’il n’y a pas eu de difficultés. Il 
signale avoir remis à tous les conseillers 
les informations concernant les ensei-
gnants, les chargés de cours, les effectifs 
des classes, le travail organique, ainsi que 
le plan d’encadrement périscolaire, le 
tout étant disponible pour le 16 octobre 
pour la discussion finale, lorsque la « sco-
laria » sera finalement arrêtée. En outre, il 
annonce qu’un rapport sur les travaux 
effectués à l’école du Brill sera également 
présenté le 16 octobre. Sur la question 
de Georges Mischo (CSV) si les crèches 
privées n’étaient plus convoquées pour 
les réunions concernant le plan d’enca-
drement périscolaire, alors qu’elles parti-
cipaient à la première entrevue, l’échevin 
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Résumé en français

ne saurait donner une réponse, mais pro-
met de se renseigner.

Laurent Biltgen (déi Lénk) plaint le 
fait qu’il n’a toujours pas eu de réponse à 
sa question pourquoi il n’était pas pos-
sible de construire une école de quartier 
intégrale dans le quartier du Neudorf, 
alors qu’il a déjà posé cette question à 
trois reprises et malgré le fait que la 
construction d’une telle école serait pré-
vue dans l’accord de coalition. Le terrain 
envisagé appartiendrait à la commune et 
les enfants seraient présents en nombre 
suffisant pour justifier la construction 
d’une école, le quartier étant en outre en 
croissance constante. Par ailleurs, ce bâti-
ment – situé idéalement en pleine nature 
et facile d’accès – permettrait de soulager 
les écoles « Groussgaass », « ale Lycée » 
et « Brill », et la population du quartier 
présenterait une grande mixité sociale, 
ce qui serait une bonne prémisse pour le 
succès scolaire de tous les enfants.
L’orateur contredit les affirmations de 
Monsieur Tonnar comme quoi il n’y aurait 
pas eu de problèmes à la rentrée scolaire. 
Il aurait été informé, en effet, d’une 
grande pagaille lors de l’établissement 
des horaires. Un premier problème aurait 
consisté dans le fait que les horaires 
n’étaient pas établis de façon équitable, 
qu’il n’aurait pas été tenu compte des 
anciennetés et que certains enseignants 
auraient bénéficié d’un traitement privilé-
gié. Un deuxième soucis se serait montré 
avec les plages horaires très défavorables 
pour les enfants surtout et à titre de spé-
cimen, il cite l’exemple d’une classe de 
maternelle, qui devait avoir une heure de 
natation, alors qu’elle était déjà libre.
Bien que la majorité des enseignants se 
seraient arrangés entre eux dans l’intérêt 
des enfants, on devrait s’interroger sur 
les raisons d’un tel pétrin. Ainsi, les pro-
grammes d’horaire auraient tous été éla-
borés de façon centrale par un ordina-
teur, dont le logiciel aurait été conçu 
pour l’enseignement supérieur et ne 
répondrait par conséquent aucunement 
aux exigences et aux besoins de l’ensei-
gnement fondamental.
L’orateur préconise de laisser la responsa-
bilité de l’établissement des horaires dans 
les unités et de n’organiser que l’utilisa-
tion des infrastructures communes, telles 
les piscines et les salles de gymnastique 
de façon centralisée.
En fin de compte, il s’étonne du fait que 
l’organisation scolaire figure à l’ordre du 
jour du conseil communal, alors que la 
commission scolaire ne siègerait que la 
semaine d’après et son rapport afférent 
deviendrait logiquement caduque. Il se 
rappelle que Madame Bofferding avait 

demandé que les rapports de la commis-
sion scolaire soient envoyés à tous les 
membres du conseil communal, mais 
que cette proposition n’avait pas trouvé 
l’approbation de la part de Monsieur 
Tonnar. Il demande par conséquent des 
explications quant à ce qui précède.

Luc Majerus (déi gréng) remercie et 
félicite Monsieur Tonnar et son équipe 
pour la documentation complète, inté-
ressante et pratique, or, il entend poser 
encore deux questions. La première 
concerne la moyenne des effectifs de 
classe qui serait excellente avec 14 à 15 
élèves par classe, mais qu’il y en aurait 
également qui compteraient quelque 20 
élèves. Tout en saluant le fait que les 
moyennes sont les plus basses pour 
l’école du Brill, fait dû à la grande mixité, 
il aimerait savoir qui prend les décisions 
afférentes, si elles sont prises en interne 
dans les bâtiments d’école et si la com-
mune dispose d’un certain droit de 
regard et d’immixtion. 
La deuxième intervention concerne les 
maisons relais, leurs horaires d’ouverture 
et leur fermeture pendant la première 
semaine de vacances de fin d’année. 
Monsieur Majerus estime que l’ouverture 
limitée à 19 heures poserait problème 
aux parents qui travaillent jusqu’à 18 ou 
19 heures et que la semaine de fermeture 
serait incompréhensible, alors que bon 
nombre de métiers travailleraient davan-
tage pendant cette même semaine et s’il 
n’y aurait pas lieu d’élargir l’offre plutôt 
que de la réduire.

Jean Tonnar (LSAP) affirme que la 
construction d’un bâtiment d’école dans 
le quartier du Neudorf n’a pas été per-
due de vue, qu’il ne serait cependant pas 
situé à l’endroit initialement prévu, mais 
que la commune disposerait d’un autre 
terrain adapté aux besoins. Il fait valoir 
que, pendant longtemps, le Neudorf ne 
comptait plus beaucoup d’enfants, mais 
que cette situation aurait changé depuis 
peu, nombre de jeunes familles y ayant 
construit et s’y étant installées. En ce qui  
concerne la décharge des écoles « Dell-
héicht » et « Groussgaass », le choix de la 
commune d’utiliser le site « Gréng 
Schoul » y contribuerait, bien que le sou-
tien vienne alors du côté de Wobrécken.
Il en vient ensuite aux prétendus pro-
blèmes en relation avec l’établissement 
des horaires. L’orateur rappelle que 
douze années durant, il y avait eu un 
enseignant qui faisait l’organisation des 
horaires « à la main », qu’il pouvait tenir 
compte des spécificités et des besoins et 
souhaits des uns et des autres, ce qu’un 
logiciel informatique ne saurait évidem-

ment pas réaliser. Après le départ de cet 
enseignant, il ne se serait trouvé per-
sonne pour le remplacer, malgré d’itéra-
tives tentatives. Aussi, ce seraient surtout 
les anciens enseignants qui auraient rous-
pété, parce qu’ils ne bénéficieraient plus 
de certains privilèges, qu’ils croyaient 
acquis. L’orateur loue par contre le travail 
effectué par Madame Chantal Schoettert, 
qui se serait dévouée corps et âme pour 
apprendre le logiciel « Untis » en place et 
pour faire fonctionner les classes. Il pré-
cise que l’organisation par le logiciel 
n’aurait cependant aucunement influen-
cé négativement les horaires pour les 
élèves, aucune plainte n’ayant d’ailleurs 
été enregistrée à ce niveau.
Le troisième point de l’intervention de 
Monsieur Biltgen ayant été celui de l’im-
plication de la commission scolaire, Mon-
sieur Tonnar indique que la loi scolaire 
exige la présentation d’une organisation 
scolaire avant le 1er octobre, alors que les 
enseignants ne remettraient leurs plans 
que le 30 septembre. La version défini-
tive de cette organisation serait par 
conséquent soumise à la commission 
scolaire le 7 octobre et au conseil com-
munal le 16 octobre, date à laquelle 
seraient également distribués les rapports 
de la commission.
En réponse à la première question de 
Monsieur Majerus, l’échevin répond que 
la moyenne des élèves par classe s’élève 
à 15 à 16, mais qu’il y a des exceptions 
où une vingtaine d’élèves fréquenteraient 
la même classe, ceci n’étant cependant 
seulement possible, si le personnel était 
présent en nombre suffisant. Il rappelle 
en outre que la commune s’était vue 
signifier une facture sur 650.000 euros 
pour le surplus d’enseignants qui avaient 
été engagés pour garantir le bon fonc-
tionnement et un excellent encadrement 
des élèves, les frais afférents étant pris à 
charge pour les deux tiers par l’État et 
pour un tiers par la commune.
Quant à la question des heures d’ouver-
ture des maisons relais, il fait un appel au 
bon sens dans la mesure où il faudrait 
également tenir compte des besoins réels 
des enfants en matière de sommeil et en 
relation avec leurs liens familiaux. Pour ce 
qui est de la semaine de fermeture avant 
Noël, il se serait avéré, selon les statis-
tiques effectuées, que les maisons relais 
étaient désertes pendant cette période 
de l’année, fait confirmé en outre, car à 
la suite de ce constat, des sondages 
auprès des personnes intéressées auraient 
été effectués.
(Vote)
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6. Urbanisme:  
a) PAP «rue de la Libération»; 
décision
b) Désignation de deux 
représentants de la Ville au jury 
du concours pour l’école 
Wobrécken; décision

Henri Kox (déi gréng) présente, en 
premier lieu, un PAP pour le numéro 12 
de la rue de la Libération. Dans la cour 
intérieure se trouvent une imprimerie et 
des bâtisses servant de garage. Il appert 
qu’un tapissier veut actuellement y instal-
ler ses ateliers et sa demeure, ce qui rend 
nécessaire l’établissement d’un PAP pour 
pouvoir procéder au changement d’af-
fectation et pour rendre l’implantation 
d’une nouvelle entreprise avec logement 
possible. La cellule d’évaluation ayant 
rendu son avis au mois de juillet, le PAP a 
dû subir quelques adaptations.
André Zwally (CSV) apporte son soutien 
à ce PAP, tout en soulignant que les sou-
cis sont toujours les mêmes en ce qui 
concerne les constructions dans les cours 
intérieures, à savoir l’accessibilité par les 
corps de sapeurs-pompiers et les secou-
ristes en cas d’urgence.

Guy Kersch (déi Lénk) constate que 
l’avis de la cellule d’évaluation est résolu-
ment négatif. Il admet qu’il s’agit d’un 
des rares cas où une activité est encore 
présente, mais il fait valoir que le PAG 
était conçu pour éviter, voire même pour 
abolir des situations pareilles et qu’il 
serait mieux de prévoir des espaces verts, 
aussi dans l’intérêt des voisins. Prenant 
acte du fait que le projet ne saurait en 
aucun cas être autorisé, il s’interroge sur 
quoi exactement le vote va porter.

Paul Weidig (LSAP) rappelle que les 
changements à apporter ne sont que des 
légères adaptations de petite envergure. 
Il précise en outre assez bien connaître 
les lieux pour pouvoir affirmer que la 
plantation d’un arbre est parfaitement 
impossible, vu les besoins en stationne-
ment et en circulation, le changement du 
PAP ne représentant en effet rien d’autre 
qu’un tout léger changement d’affecta-
tion. Il critique la cellule d’évaluation 
d’avoir rédigé un rapport de cinq pages 
sur la base de copier/coller, mais qui ne 
tiendrait pas compte de la volonté d’ins-
taller une certaine mixité dans les quar-
tiers entre habitations et activités profes-
sionnelles. Il interprète ledit rapport dans 
la mesure où il est d’avis que la commis-
sion afférente n’aurait demandé qu’une 
formulation plus conséquente et précise.

Martin Kox (déi gréng) confirme que 
l’accès pour les pompiers et secouristes 
doit être garanti, mais qu’il pourra égale-
ment se faire par dessus les toits moyen-
nant une grande échelle. Il confirme en 
outre qu’aucun arbre ou arbuste ne sau-
rait y être planté et encore moins sur-
vivre, mais que ce qui a été retenu serait 
une végétalisation des toitures plates. 
L’orateur précise encore que l’adaptation 
du bâtiment en hauteur l’amènerait 
exactement au même niveau que le local 
avoisinant. Il conclut en affirmant que les 
deux pages de recommandations de la 
cellule d’évaluation feraient partie inté-
grante du PAP et que le projet en soi est 
fortement digne d’être soutenu.
(Vote)

Martin Kox (déi gréng) arrive ensuite 
au point concernant la désignation de 
deux représentants de la Ville au jury du 
concours pour l’école Wobrécken. Avant 
d’y venir, il souhaiterait cependant décrire 
le concours et son objet, la construction 
d’un complexe scolaire sur un site dans le 
quartier Wobrécken, complexe englobant 
une école de l’enseignement fondamen-
tal, avec comme vocation l’intégration et 
l’inclusion, ainsi qu’une maison relais, le 
tout réparti sur 27 salles de classe.
En outre seraient prévues toutes les 
annexes nécessaires et une salle des 
sports de la taille d’un hall de basketball, 
des vestiaires et l’aménagement extérieur, 
le bâtiment devant être en construction 
passive. Des prix au montant total de 
60.000 euros seront répartis sur les trois 
premiers lauréats, le premier touchant 
30.000, le deuxième 20.000 et le troi-
sième 10.000 euros. Cinq à sept bureaux 
d’architectes seront retenus en tant que 
participants, chacun qui aura introduit un 
projet conforme au règlement du 
concours touchant un montant de 
18.000 euros . Les membres du jury tou-
cheront 1.000 euros par séance et ceux 
du préjury 500 euros. L’orateur présente 
ensuite les noms des membres des jury et 
préjury, dont lui-même et Monsieur Ton-
nar comme représentants du collège 
échevinal au sein du jury.

Annette Hildgen (CSV) aimerait savoir 
ce qui se cache exactement derrière la 
notion de l’inclusion et demande, si le 
collège échevinal a déjà une idée précon-
çue à ce sujet.

Guy Kersch (déi Lénk) aurait préféré 
avoir des documents dans son dossier au 
lieu d’une présentation orale, craignant 
d’être mis devant le fait accompli avec 
des plans déjà complètement élaborés 
par la suite.

Vera Spautz (LSAP) renseigne 
Madame Hildgen que la discussion 
autour de l’intégration et de l’inclusion a 
déjà été menée au sein du conseil com-
munal et que la commune aurait préféré 
établir une école à plein temps, qu’une 
telle n’est cependant plus autorisée pour 
des raisons financières. Elle estime en 
outre que les deux aspects sont absolu-
ment importants et qu’ils sont déjà abor-
dés dans différents bâtiments par le per-
sonnel enseignant sur une base béné-
vole. Pour ce nouveau complexe scolaire, 
un programme serait en train d’être éla-
boré ensemble avec le ministère et des 
organisations spécialisées. Il s’agit d’un 
projet pilote, dont le contenu pédago-
gique sera évidemment présenté au 
conseil communal. Y sont liées égale-
ment des contraintes au niveau de la 
construction, ces contraintes devant être 
respectées pour le concours d’architec-
ture envisagé.
(Vote)

7. Contrat de rivière: Avis 
concernant le projet de plan de 
gestion pour les parts 
luxembourgeoises aux districts 
hydrographiques 
internationaux du Rhin et de la 
Meuse ; décision

Martin Kox (déi gréng) qualifie cette 
discussion d’histoire sans fin. Il s’agit 
d’une problématique qui ne se limite pas 
au seul territoire luxembourgeois, mais 
qui connaît une étendue européenne, 
avec la différence que les pays du sud 
connaissent une pénurie d’eau, celle-ci 
étant pratiquement entièrement absor-
bée par l’agriculture.
Un premier plan de la gestion de l’eau 
avait été élaboré suivant une directive 
européenne, pour la période de 2009 à 
2015, pendant laquelle la part des eaux 
de bonne qualité a diminué de sept à 
deux pourcents, malgré l’investissement, 
pendant la même période, de 400 mil-
lions d’euros dans la renaturation, les sta-
tions d’épuration, etc. L’orateur explique 
que des critères d’évaluation plus strictes 
ont été introduits pendant la période de 
référence, ce qui expliquerait cette 
dégradation des valeurs.
Un deuxième plan de gestion, couvrant 
la période de 2016 à 2021, élaboré par 
les fonctionnaires de l’Administration de 
la gestion de l’eau, en collaboration avec 
les cinq syndicats intercommunaux et un 
bureau d’études autrichien, vient d’être 
présenté. L’avis afférent, qui est présenté, 
a été réalisé par le comité technique des 
cinq communes. La première partie 
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contient une série d’analyses et de com-
mentaires, tandis que la deuxième fait 
état d’initiatives concrètes. Il y a lieu de 
signaler qu’une directive européenne 
dicte la forme des rapports et également 
leur contenu, ce qui le rendrait illisible. 
Par ailleurs, il serait faux qu’il aurait été 
rédigé en Autriche, mais la condition 
aurait été la participation d’un bureau 
d’études autrichien, qui figure d’ailleurs 
également comme consultant auprès de 
la commission à Bruxelles.
L’échevin souligne que ce fut la Ville 
d’Esch qui initiait des réunions avec l’Ad-
ministration de la gestion de l’eau et 
l’Administration de l’environnement, 
dont résultait une approche commune 
de collaboration plus étroite entre les 
communes membres du contrat de 
rivière du bassin supérieur de l’Alzette, 
approche qui sera d’ailleurs dorénavant 
adoptée par les autres communes du 
pays liées par un contrat de rivière. Il 
estime aussi que le fait de procéder à des 
analyses et par l’Administration de la ges-
tion de l’eau et par les syndicats serait du 
double emploi et partant parfaitement 
inutile. Il s’avérerait plus difficile et plus 
fastidieux d’atteindre l’objectif d’une 
amélioration des eaux qu’on ne l’avait 
imaginé et les propositions contenues 
dans le document sous avis seraient évi-
demment intégrées dans la version finale.
L’orateur renseigne qu’il y a seulement 
deux eaux courantes sur le territoire, à 
savoir la Dipbach et l’Alzette. On serait en 
contact avec ArcelorMittal en ce qui 
concerne la Dipbach, alors que les étangs 
sont industriellement contaminés, tandis 
qu’un des bassins présente une intoxica-
tion organique, due à l’absence de sta-
tion d’épuration sur le territoire de la 
commune voisine. Aussi, la renaturation 
de la Dipbach serait entamée dans les 
Nonnewisen et devrait s’étendre vers les 
étangs.
Pour l’Alzette, qui prend sa source en 
France, il y a lieu d’annoncer la signature 
imminente d’une convention de collabo-
ration entre le syndicat, l’Administration 
de la gestion de l’eau et les autorités 
communales françaises avoisinantes.

Zénon Bernard (KPL) approuve entiè-
rement les protestations des communes 
d’Esch, de Schifflange, Sanem, Bettem-
bourg et Roeser contre la politique de la 
gestion des eaux de la part du gou-
vernement. Il critique le texte, émanant 
de quelques eurocrates de l’UE, pour être 
indigeste et incompréhensible pour le 
commun des mortels. Partant du constat 
que seulement deux des 102 eaux de 
surface sont de bonne qualité, l’on ne 
pourrait arriver à une autre conclusion 

que celle que la lutte pour l’eau propre a 
complètement échoué et laisse tout un 
chacun dans la perplexité. Citant 
quelques exemples de pollution mani-
feste, l’orateur qualifie la déclaration 
gouvernementale afférente comme un 
aveu de faillite et appelle à la commune 
d’Esch de prendre également ses respon-
sabilités et de commencer à contrôler 
l’arrivée de la Dipbach notamment en 
séparant les eaux de pluie et les eaux pol-
luées.

André Zwally (CSV) se rallie aux décla-
rations de l’orateur précédant et regrette 
que les 15 années prévues par la directive 
initiale n’ont amené aucun résultat au 
niveau de l’amélioration de la qualité des 
eaux, par ailleurs, les 298 pages du docu-
ment actuel ne contiendraient rien 
d’autre que des justifications pourquoi 
rien de concret n’a été entrepris. Il cri-
tique tous les responsables généralement 
quelconques, à quelque niveau qu’ils se 
trouvent, pour cette omission intolérable.
Monsieur Zwally salue l’intention de la 
commune de Kayl de rejoindre les cinq 
communes du contrat de rivière, rend 
attentif au fait qu’il n’a pas été tenu 
compte des circonstances locales non 
plus et déplore que les efforts consentis 
par le service de l’environnement pour 
fournir toutes les valeurs des analyses 
effectuées sur les affluents à l’Administra-
tion de la gestion de l’eau et au minis-
tère, restent sans réponse aucune. Il est 
de l’avis que, pour analyser les problèmes 
à la source, il faudrait se donner un cadre 
et des moyens humains et financiers suf-
fisants sur l’ensemble du pays. Par ail-
leurs, il déduit du rapport sous avis qu’il 
serait plus judicieux de procéder d’abord 
à un assainissement des eaux et seu-
lement à une renaturation par la suite. 
Dans cette logique, il entendra aussi sou-
tenir le projet de mettre à jour les sta-
tions d’épuration et les collecteurs, mise 
à jour qui nécessiterait des investisse-
ments à hauteur de plus de 10 millions.
L’orateur poursuit en précisant qu’il 
s’avère souvent être difficile de détermi-
ner les origines et les sources des conta-
minations et propose d’inviter les res-
ponsables du service de l’environnement 
de l’ArcelorMittal dans une réunion de la 
commission de l’environnement, afin 
qu’on puisse prendre connaissance des 
substances qui coulent dans la Dipbach 
et demander à ce que ces agissements 
cessent, ceci en concordance avec le 
gouvernement ou le ministère. Il estime 
que la commune se trouve sur le bon 
chemin quant à la discussion sur la quali-
té de l’eau et se réjouit du fait que l’Al-
zette connaîtra une amélioration sur le 

plan interrégional et suggère d’aller 
rendre visite au ministère, afin de leur 
démontrer la bonne volonté et pour les 
inciter à participer activement eux aussi. 
N’étant pas certain de la position du col-
lège échevinal quant au document sous 
avis, il demande des précisions à ce 
sujet.

Pierre-Marc Knaff (DP) estime que la 
pollution de l’eau est un sujet qui trouve 
bien sa place dans le conseil communal, 
mais il conteste la forme du rapport qui a 
été présenté quant à son contenu, qui 
serait abstrait et incompréhensible et il 
en récite quelques extraits. Par consé-
quent, il demande une vulgarisation des 
textes. Après une version française indi-
geste, on aurait maintenant soumis la 
version allemande, ce qui n’améliorerait 
pas les choses, bien au contraire.

Vera Spautz (LSAP) informe le conseil 
que le collège échevinal a eu une entre-
vue avec ArcelorMittal au sujet des 
étangs, de l’avenir des friches d’Esch-
Schifflange et de tous les terrains qui se 
trouvent sur le territoire de la commune, 
sans pour autant qu’un rapport concret 
puisse en être dressé. Une nouvelle entre-
vue serait prévue pour la mi-octobre en 
espérant que les responsables d’Arcelor-
Mittal se soient mis d’accord sur un point 
de vue commun.

Martin Kox (déi gréng) revient à la 
question des étangs pour répéter que 
l’un d’entre eux est très certainement 
influencé par le passé industriel et les 
substances nocives qui y ont été dépo-
sées tout au long du dernier siècle. Arce-
lorMittal aurait cependant – et ceci après 
plusieurs mois de négociations – concédé 
de laisser faire des mesurages dans les 
étangs supérieurs, dont les résultats ne 
seraient cependant pas encore dispo-
nibles. Un autre étang serait plutôt 
intoxiqué de façon organique du fait de 
l’absence d’une station d’épuration sur le 
territoire de la commune de Sanem. Les 
eaux polluées seraient actuellement drai-
nées vers la station de Schifflange afin de 
nettoyer au moins l’affluent. Il précise 
que le nettoyage de ce deuxième étang 
s’avérera être plus coûteux que celui 
contaminé par les substances industrielles 
nocives, on serait donc en présence de 
deux pollueurs bien différents.
Un autre facteur polluant serait l’agricul-
ture, dont les pesticides et insecticides 
pénétreraient de façon incontrôlée dans 
les sols et partant dans les eaux souter-
raines. Finalement, l’orateur est fier de 
pouvoir constater que la ville d’Esch a 
commencé à séparer les eaux polluées et 
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l’eau de pluie par un double système de 
drainage et ceci depuis les années 1920.
Il demande aux conseillers de voter l’avis, 
malgré le peu de transparence et son 
contenu indigeste, cet avis ayant été 
rédigé par des techniciens des cinq com-
munes et de Biomonitor, chef de file 
pour ce qui concerne l’avis soumis. Les 
explications de l’Administration de la 
gestion de l’eau sur la complexité du rap-
port se retrouvent dans le surplus de tra-
vail dû à la présidence luxembourgeoise, 
dans le manque de personnel et de 
moyens financiers pour fournir une ver-
sion allégée, le rapport devant être remis 
à la commission européenne avant la fin 
de l’année.
Il conclut en précisant que tout un cha-
cun est appelé individuellement à appor-
ter du sien, afin de contribuer personnel-
lement à remédier à la problématique.
(Vote)

André Zwally (CSV) entend motiver 
l’abstention de son parti par le fait que 
de nombreux points critiquables per-
sistent et qu’une vision concrète de ce 
que pourra apporter l’avenir et de ce que 
sera la façon de procéder ne s’est pas 
encore développée. Quelle est la position 
des cinq autres communes, est-ce 
qu’elles seront disposées à suivre 
l’exemple et de mettre en place des ser-
vices écologiques ? Quelle sera la struc-
ture commune à envisager pour dévelop-
per une politique commune concernant 
la gestion de l’eau et une position 
conjointe vis-à-vis du gouvernement et 
des institutions européennes ? Autant de 
questions auxquelles il n’a pas eu de 
réponse.

Dan Codello (LSAP) aimerait apporter 
des précisions quant au volet transfronta-
lier et informe que le groupement des 
communes de l’Alzette est actuellement 
présidé par Monsieur Schreiner. Le 1er 
octobre sera signée une convention avec 
les autorités françaises. En outre, des pré-
parations seraient en cours au sein du 
GECT Alzette-Belval (Groupement Euro-
péen de Coopération Territoriale n.d.l.r.) 
en vue d’un projet Interact qui définira 
une politique de la gestion de l’eau trans-
frontalière, les discussions afférentes 
ayant débuté la semaine d’avant au sein 
du bureau du GECT.

7bis. Motion CSV concernant la 
situation des réfugiés

Georges Mischo (CSV) introduit la 
motion de son parti en rappelant les 
images cruelles de réfugiés qui s’enfuient 

devant les barbares de l’état islamique et 
qui – même en débarquant enfin en 
Europe – sont loin d’être les bienvenus et 
en sécurité partout, raison pour laquelle 
bon nombre d’entre eux continuent leur 
exode vers d’autres pays, dont 
notamment l’Allemagne. Mais il est cer-
tain que le Luxembourg n’est pas une île 
qu’éviteront les immigrants et d’après 
l’avis du CSV et présumant le consente-
ment du conseil entier, il serait du devoir 
de tout un chacun en tant que politicien, 
mais aussi en tant qu’humain, d’apporter 
de l’aide à ces personnes.
L’objectif de la motion est celui d’ap-
prendre ce que la commune d’Esch 
compte faire, lorsque les réfugiés arrive-
ront. 120.000 réfugiés seraient en train 
d’être répartis sur les pays membres de 
l’Union Européenne, sans que l’on puisse 
admettre que le flux soit terminé. 398 
réfugiés seraient arrivés au Luxembourg 
au mois de septembre et hébergés pour 
le primo-accueil. Le centre de logopédie 
de l’ancienne maternité, le hall 6 de la 
Luxexpo à Luxembourg et les anciens 
bâtiments du CHNP à Ettelbrück peuvent 
accueillir jusqu’à 1.000 personnes.
L’orateur cite le ministre de l’Intérieur, 
Dan Kersch, qui parlait de solidarité 
nationale et qui annonçait que d’autres 
communes seraient contactées pour 
recevoir des réfugiés. Devant ces faits, la 
fraction du CSV pose les questions sui-
vantes :
Est-ce que le collège échevinal a déjà été 
sollicité par le gouvernement pour 
accueillir des réfugiés à Esch ?
Le cas échéant, de combien de per-
sonnes s’agirait-il ?
Pour le cas où Esch accueillerait ces per-
sonnes, où seraient-elles hébergées ?
Est-ce que la Ville d’Esch sera une des 
prochaines à ériger des villages de conte-
neurs après Steinfort, Diekirch et 
Mamer ?
Si de telles infrastructures devaient être 
installées, quel serait l’endroit à choisir et 
est-ce que Esch disposerait de sites 
appropriés ?
Est-ce que la Ville d’Esch dispose d’un 
contact auprès de l’OLAI (Office Luxem-
bourgeois de l’Accueil et de l’Intégration 
n.d.l.r.) ou du ministère des Affaires 
étrangères pour pouvoir réagir rapide-
ment en cas d’aggravation de la situa-
tion ?
Si Esch n’accueillait pas de réfugiés dans 
une première phase, serait-il prévu de 
mettre à disposition des logements ou 
des bâtiments pour héberger des immi-
grants ultérieurement ?
Le deuxième volet de son questionne-
ment concerne surtout la capacité des 
services communaux de soutenir les réfu-

giés dans leur efforts de s’intégrer – au 
sein des écoles moyennant des classes 
d’accueil spéciales notamment –, ainsi 
que la prise en charge des frais afférents. 
L’orateur estime que les associations 
sportives pourraient également apporter 
du leur pour rendre le séjour plus 
agréable, à l’instar du Handball Esch, qui 
serait en train de réfléchir à la question. 
De même, le domaine de la culture pour-
rait dégager d’innombrables possibilités.
Monsieur Mischo met en garde devant 
une éventuelle sélection, arguant qu’il ne 
faut en aucun cas faire une différence 
entre chrétiens, juifs, musulmans ou 
autres religions ; ni religion, ni croyance, 
ni philosophie n’étant primordiales dans 
des questions concernant la probléma-
tique des réfugiés, mais uniquement l’ap-
proche humaine, dont les Eschois ont fait 
preuve à d’itératives reprises. Il rappelle 
que beaucoup d’Eschois étaient en 
déportation il y a plus que 70 années, 
eux aussi étant alors des réfugiés. Il lui 
importe d’informer la population sur ce 
qui peut se produire et reste persuadé 
que cette population maîtrisera ce défi 
de solidarité et arrivera ainsi également à 
faire dissiper les propos xénophobes qui 
remontaient les dernières semaines.
L’orateur conclut en évoquant que le 
Luxembourg a toujours été terre d’ac-
cueil et de solidarité, mais que l’intégra-
tion des réfugiés est une mission dont 
doit se charger le pays entier et, par 
conséquent, la Ville d’Esch aussi et 
demande ainsi aux conseillers de voter la 
motion de son parti.

Vera Spautz (LSAP) aimerait, avant de 
passer la parole aux autres conseillers, 
présenter ce qui est d’ores et déjà réalisé 
par la commune. Elle rappelle que la Ville 
d’Esch a une longue tradition d’accueil 
de réfugiés, abritant actuellement plus de 
100 personnes sur son territoire, mais 
elle déplore le manque de transparence 
dans la collaboration avec différents 
ministères. Ce fut justement le fait que 
beaucoup d’Eschois se trouvaient jadis 
dans la même situation qui a amené l’en-
semble des conseillers à tout entre-
prendre pour venir en aide aux per-
sonnes en fuite, de même qu’il avait été 
décidé à l’unanimité de rejoindre le 
réseau européen contre le racisme, 
toutes les discussions autour de la reli-
gion, des langues et des cultures deve-
nant ainsi sans objet.
Elle est heureuse et fière du fait qu’un 
grand nombre d’habitants de la ville se 
sont manifestés auprès de la commune 
pour proposer leur aide de quelque façon 
que ce soit et que de nombreux services 
de la commune se sont également creu-
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sés la tête à ce sujet. L’afflux a été telle-
ment énorme qu’un groupe de travail 
« réfugiés » a dû se constituer pour coor-
donner toutes les activités, groupe 
auquel participent notamment le service 
de l’intégration et de l’égalité des 
chances, la commission scolaire, le ser-
vice jeunes du Point Info Jeunes, la res-
ponsable du service du troisième âge, la 
commission sportive, la commission 
culturelle et le « Biergeramt ».
À la question si le gouvernement avait 
déjà approché la commune pour 
l'érection d'un village de conteneurs, elle 
répond par la négative, qu'il y avait 
effectivement eu des entretiens, mais que 
le gouvernement aurait préféré solliciter 
d'abord d'autres communes, vu le grand 
nombre de réfugiés qui se trouvent 
d'ores et déjà à Esch. Elle refuse par 
ailleurs le principe des villages de 
conteneurs, dans lesquels sont entassées 
quelque 300 personnes, situation qui 
mènerait tout droit à des ghettos. La 
commune d'Esch préférerait mettre à 
disposition des maisons et des logements 
appartenant à la commune, pour le cas 
où une demande serait formulée par 
l'OLAI, qui est également responsable de 
la répartition des immigrants. Un contact 
très étroit a d'ailleurs été établi entre cet 
office et le groupe de travail 
susmentionné.
L’oratrice poursuit en renseignant que 
l’enseignement accueille déjà aujourd’hui 
des enfants de familles d’immigrés, qu’il 
n’y a jamais eu de soucis particuliers et 
qu’il n’y en a pas à craindre à l’avenir, 
l’intégration scolaire étant organisée par 
la commission communale respective.
Le groupe de travail « réfugiés » se réunit 
régulièrement pour rassembler toutes les 
informations nécessaires et toutes les 
propositions qui ont déjà été faites. Une 
adresse électronique a également été ins-
tallée spécialement et un site internet est 
en train d’être créé, sur lequel les per-
sonnes intéressées peuvent se renseigner 
et se manifester pour apporter de l’aide, 
soit-elle pécuniaire ou en nature. Elle pré-
cise qu’aucune information d’ordre social 
ou juridique ne pourra néanmoins être 
dispensée. Toutes les inscriptions généra-
lement quelconques se font en dehors 
des voies administratives communales, 
les relations nécessaires avec l’OLAI, le 
ministère de la Famille et celui des 
Affaires étrangères étant établies à ces 
fins. Le collège échevinal a d’ailleurs pré-
vu une augmentation du budget à hau-
teur de 20.000 euros pour soutenir des 
activités, le même montant étant inscrit 
dans le budget de l’année suivante. Il 
sera veillé en outre à ce que toutes les 
informations utiles puissent également 

atteindre les personnes cibles, des tra-
ductions en langues française, anglaise et 
arabe étant disponibles, précisant qu’au 
niveau des réfugiés eux-mêmes se 
retrouvent des bénévoles pour les traduc-
tions et pour les démarches administra-
tives. Le Point Info Jeunes, de son côté, 
offre également des cours de langue et 
les jeunes réfugiés bénéficieront, par ail-
leurs, de la gratuité du « Kulturpass ».
La bourgmestre fait savoir que la com-
mune envisage de proposer également 
des cours de langue gratuits pendant la 
journée pour éviter que les immigrants 
s’ennuient et pour qu’ils poursuivent plu-
tôt ces cours importants pour leur inté-
gration. En outre, des activités sportives 
seraient en voie de préparation, elles 
pourraient être rendues publiques et 
facile d’accès, toutes ces initiatives 
devant actuellement être coordonnées 
par les services de la commune.
Une autre action est en train de se déve-
lopper parmi les jeunes mamans, qui se 
rassemblent pour collecter du matériel 
pour les enfants en bas âge. À souligner 
que la commune ne collecte rien pour 
l’instant en attendant que le rassemble-
ment des dons soit organisé par l’OLAI 
pour le dispatching dans le pays entier. 
L’OLAI est d’ailleurs en train de créer une 
hotline pour les personnes privées qui 
veulent offrir leur aide.
Au sein de la commission du 3e âge ont 
été enregistrées des offres pour cours de 
langue ou pour un soutien lors de 
démarches administratives, notamment. 
Le carnet de bienvenue de la commune 
sera allégé et ciblé sur les besoins des 
réfugiés et contiendra également les 
adresses utiles, comme celles du minis-
tère de la Famille, de l’ASTI ou de l’OLAI, 
ainsi qu’une énumération de toutes les 
propositions soumises par les associations 
eschoises, notamment celle de « l’Inter-
netstuff », qui a proposé d’élargir son 
offre d’utilisation gratuite de l’internet, 
moyen important pour les immigrants 
pour communiquer avec leurs proches. 
En outre, les responsables de cette asso-
ciation se seraient engagés à trouver un 
clavier arabe.
La commune d’Esch a initié la création 
d’un réseau des chargés à l’intégration et 
à l’égalité des chances pour diffuser 
toutes les informations en commun, un 
rendez-vous ayant également été pris 
avec l’OLAI pour présenter les proposi-
tions. Des initiatives privées et commu-
nales pour mettre à disposition maisons 
et terrains s’inscrivent également dans le 
grand mouvement solidaire, retrouvé 
après les déboires du referendum et les 
propos d’extrême droite qui ont com-
mencé à se développer sur les réseaux 

sociaux par la suite. La présence de per-
sonnes de 177 nationalités différentes à 
Esch témoigne de la capacité d’intégra-
tion de la commune.

Dan Codello (LSAP) salue la motion 
présentée par Monsieur Mischo, mais 
reste de l’avis que l’attitude traditionnelle 
de la Ville d’Esch de ne pas ghettoïser les 
hommes en les entassant dans des conte-
neurs, mais de leur présenter des offres 
d’activité quotidienne, est à privilégier. 
L’orateur propose d’ailleurs aux com-
munes ayant accepté la mise en place de 
villages conteneurs, de faire profiter les 
réfugiés y abrités des activités quoti-
diennes développées par la commune 
d’Esch afin de faciliter leur intégration. 
Aussi l’orateur souligne-t-il la solidarité 
des services de la commune qui ont 
accueilli à bras ouverts la proposition du 
collège échevinal de domicilier la place 
de coordination à Esch. Un jeune ira-
quien sera engagé comme bénévole au 
sein du PIJ pour aider à traduire d’impor-
tants documents du français en arabe, 
tout comme il y aura une version allégée 
du carnet de bienvenue en langue arabe.

Zénon Bernard (KPL) estime que la 
motion présentée par le CSV est une 
motion d’actualité, que toutes les initia-
tives prises jusque-là sont intéressantes et 
que toute autre proposition sera la bien-
venue, du moment qu’elle servira à sou-
lager la misère des personnes qui ont dû 
fuir leurs foyers. Il regrette l’absence de 
notion politique dans la motion et 
explique que la situation est exclusive-
ment imputable à la politique internatio-
nale, l’Europe de son côté ayant poussé 
jusqu’à l’absurde son idéologie de la libre 
circulation. Il critique la position hypo-
crite qui consiste en s’étonner du fait que 
des centaines de milliers de familles 
entières soient obligées de quitter leurs 
pays dévastés par les bombardements 
des forces occidentales de l’OTAN. Il pro-
pose d’intégrer dans la motion la décla-
ration politique, qu’il est intolérable de 
vouloir atteindre des objectifs écono-
miques et politiques par la voie de 
conflits armés, ces conflits représentant la 
vraie base de la crise actuelle. En l’ab-
sence d’une telle prise de position précise 
de la part du conseil communal, l’orateur 
s’abstiendrait de son vote.

Taina Bofferding (LSAP) rappelle qu’il 
est question d’êtres humains qui ne 
quittent pas leur foyer de façon délibé-
rée, mais que les risques qu’ils encourent 
démontrent à suffisance la gravité des 
circonstances dues à leur persécution, à 
la guerre ou à la violence terroriste. Bien 
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que la volonté d’aider soit énorme, force 
serait cependant de constater également 
la montée de la haine qui se traduit via 
des déclarations sur les réseaux sociaux 
ou via des attaques en nombre croissant 
contre des foyers pour demandeurs 
d’asile en Allemagne notamment. Elle est 
de l’avis que les personnes qui n’ont 
jamais été en contact avec des immi-
grants ou des réfugiés seraient plus 
réceptives pour des paroles de groupe-
ments subtilement racistes ou carrément 
d’extrême droite.
Elle considère que le rôle de la commune 
est un double, le premier objectif à 
atteindre dans le cadre de la stratégie 
politique étant celui de disposer d’empla-
cements pour garantir un accueil d’ur-
gence, le deuxième étant celui de l’inté-
gration sociétale à travers les écoles, le 
logement et le marché du travail. Esch 
peut devenir une nouvelle patrie sûre 
pour bon nombre de réfugiés et beau-
coup d’initiatives ont déjà été prises. 
L’oratrice entend souligner que la frac-
tion socialiste soutient la décision du col-
lège échevinal de créer un groupe de tra-
vail – à l’instar de l’équipe multidiscipli-
naire qui a vu le jour auprès des instances 
étatiques –, dans lequel s’engagent des 
acteurs individuellement, de même que 
les services et commissions et autres 
bénévoles pour développer une stratégie 
commune.
Elle estime que certaines barrières 
doivent encore être enlevées, afin de faci-
liter l’aide par les personnes privées et les 
associations, à commencer par l’autori-
sation qui doit être délivrée et qui prend 
six à huit semaines en moyenne. Les per-
sonnes privées qui abritent des réfugiés 
chez eux n’ont pas les mêmes en droits 
en matière de soutien par l’État que les 
foyers, une question parlementaire affé-
rente ayant été adressée de sa part à la 
ministre de la Famille.
Étant certaine que l'intégration peut se 
réaliser également par le travail, elle 
propose de sonder auprès des 
employeurs et de l'association des 
commerçants quels seraient les emplois 
ou postes d'apprentissage 
éventuellement disponibles et quels 
pourraient être les projets à développer. 
Pour organiser les loisirs des enfants, il 
serait judicieux de s'enquérir sur leurs 
préférences, alors que toutes les activités 
sportives occidentales ne leur seraient 
pas nécessairement connues. En outre se 
poserait un problème au niveau des 
licences, sans lesquelles les associations 
sportives ne sauraient accueillir ces 
enfants.
Revenant à la motion du CSV, elle signale 
également l’absence de revendication 

politique, raison pour laquelle elle lui 
dénie toute raison d’être. Par contre, le 
LSAP partagerait la conclusion qu’Esch 
serait parfaitement à même de relever le 
défi et de le maîtriser; de bonnes idées, la 
solidarité et le courage étant cependant 
requis.

Mike Hansen (LSAP) se montre fier de 
la façon exemplaire avec laquelle la com-
mune et les citoyens eschois ont abordé 
le problème et se rallie à Madame Boffer-
ding pour constater que la motion du 
CSV ne saurait être considérée comme 
telle. Cette interpellation aurait cepen-
dant le mérite d’avoir incité à la discus-
sion, le flux de réfugiés n’étant pas un 
évènement unique, mais plutôt un mou-
vement perpétuel. L’orateur remercie 
Monsieur Bernard d’avoir mis le doigt sur 
la question politique, le rôle des belli-
cistes, celui des pays qui poussent leur 
exportation d’armes pour accélérer leur 
conjoncture, mais aussi celui des 
ministres des Affaires étrangères qui pré-
fèrent rester bon copains et privilégier 
ainsi la diplomatie sur la démocratie. Le 
Luxembourg, quant à lui, jouerait égale-
ment un rôle discutable dans le finan-
cement des actes de guerre et devrait 
assumer sa responsabilité et, dans ce 
sens, Monsieur Hansen ne saurait qu’ap-
plaudir l’appel à la solidarité nationale 
émanant du ministre Kersch. Lui aussi se 
montre offusqué du fait des propos 
xénophobes et racistes propagés sur le 
net et de certains députés moins hono-
rables, qui servent d’exemple pour accla-
mer une politique qui ferme les frontières 
et laisse crever les gens dans des barri-
cades de fil barbelé, politique qui repré-
sente une attaque contre les valeurs de 
notre société.
Il demande à la Ville d’Esch de mettre 
plus en avant sa position, de parler des 
intercommunalités de l’UNESCO contre 
le racisme, d’afficher clairement son 
opposition aux tendances xénophobes et 
le fait qu’Esch n’ait pas attendu la crise 
pour commencer à assumer ses respon-
sabilités.
Il souligne en outre sa désapprobation 
concernant l’érection de villages conte-
neurs, celle-ci menant à la ghettoïsation 
de la population des réfugiés. Non seu-
lement l’intégration serait importante, 
mais également l’inclusion et tout le 
monde devrait être conscient que l’inté-
gration et l’inclusion ont un coût. L’ora-
teur cite l’exemple du FC Lampedusa, un 
projet d’intégration par le sport à Ham-
bourg, lequel démontrerait l’importance 
du développement d’activités en com-
mun entre la commune et les deman-
deurs d’asile en particulier et celle du 

sport en général et se réjouit par consé-
quent de l’écho positif qu’a connu l’ap-
pel de la commune auprès des associa-
tions sportives. La culture et les cours de 
langue seraient également autant d’élé-
ments à prendre en compte.
Monsieur Hansen conclut en constatant 
que tous les efforts consentis ne sauraient 
avoir un effet durable, tant qu’existent 
des politiciens qui misent sur la ferme-
ture des frontières et les barbelés.

Vera Spautz (LSAP) remercie toute 
l’assistance pour le soutien incondition-
nel et l’informe que le collège échevinal 
ne va pas soutenir la motion du CSV 
pour les motifs développés précédem-
ment.

Georges Mischo (CSV) précise qu’il 
n’était pas dans les intentions de son par-
ti de provoquer une discussion géopoli-
tique, le conseil communal n’étant pas le 
cadre approprié pour mener celle-ci. 
L’objectif était celui de prendre la problé-
matique pour sujet et d’avoir des infor-
mations quant aux mesures déjà enta-
mées et quant à celles à intervenir en cas 
d’aggravation de la situation existante. 
Un autre objectif était celui de communi-
quer aux citoyens d’Esch les informations 
sur les moyens dont ils peuvent disposer 
pour le cas où ils seraient intéressés à 
apporter leur aide.

Dan Codello (LSAP) renseigne le 
conseil qu’il va participer à une réunion 
du conseil d’administration des intercom-
munalités qui traitera du sujet d’actualité 
de la situation des communes devant la 
vague des réfugiés et qu’il va y exposer 
les mesures prises par la commune 
d’Esch. En outre, il ne va pas manquer de 
communiquer les conclusions de cette 
réunion et de les publier sur le site inter-
net de la commune.
(Vote)

8. Questions de personnel; 
décision

Dan Codello (LSAP) présente les ques-
tions de personnel qui consistent en la 
suppression d’un poste d’employé au 
profit de la création d’un poste de rédac-
teur au sein du service des archives, ainsi 
qu’en la prolongation de deux contrats 
de stage au sein de l’Office Social, deve-
nue nécessaire à la non-concordance de 
la date de l’affichage des résultats et celle 
de la fin du stage. Par ailleurs, il y aura 
une augmentation de la tâche d’une per-
sonne au conservatoire de musique.
(Vote)
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9. Convention: Contrat 
d’affichage sur le territoire de 
la commune d’Esch-sur-Alzette 
avec la société Publi-Lux; 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) expose la 
nouvelle convention conclue avec la 
société Publi-Lux, qui bénéficiera de l’ex-
clusivité de l’affichage publicitaire sur le 
territoire de la Ville d’Esch, exclusivité 
valant pour les abris-bus, les grands pla-
nimètres, les colonnes Morris et les 
grands panneaux d’affichage se trouvant 
sur le bord des routes et étant étendue 
sur le site du Belval. En contre-partie, 
Publi-Lux s’engage à mettre en place des 
abris-bus et de les entretenir, les seuls 
frais relatifs au génie civil étant à la 
charge de la commune. En outre, la com-
mune touchera une commission de 22 % 
sur les recettes nettes avec un minimum 
de 100.000 euros l’an et elle se verra 
accorder une remise de 50 % sur ses 
propres affichages, la convention portant 
sur une durée de douze années. Une 
liste, qui est présentée aux conseillers, 
déterminera les associations qui pourront 
également bénéficier des avantages, 
prioritaires étant celles qui développent 
des activités importantes et qui sont liées 
à la commune par une convention.
Une attention particulière sera portée à la 
conformité de la publicité, la commune 
gardant un droit de regard et d’interven-
tion, pour le cas où une publicité affichée 
ne serait pas « politiquement correcte ».

Astrid Freis (LSAP) présente les 
craintes de l’association des commer-
çants qui ne dispose que d’un budget 
limité pour ses propres publicités, le seul 
affichage représentant déjà 70 % de ce 
budget. Elle redoute également que les 
publicités de l’ACAIE et de ses membres 
se perdent dans la masse de toutes les 
autres venant notamment de grands 
clients de la grande région. En outre, 
l’exclusivité et la longue durée de celle-ci 
empêcherait d’autres prestataires avec de 
nouvelles idées et des prix moins élevés, 
de prendre pied sur le territoire de la Ville 
d’Esch. Elle raconte l’histoire d’une inter-
diction d’affichage par l’ancienne bourg-
mestre, qui l’avait finalement contraint 
de s’adresser au maire d’Audun-le-Tiche, 
qui lui avait concédé le droit de poser 
des panneaux d’affichage sur le territoire 
de sa commune et ceci à titre gratuit, et 
dont pouvaient également profiter les 
associations d’Esch. Constatant l’absence 
de l’ACAIE et du Syndicat d’Initiative sur 
la liste présentée par Monsieur Hinter-
scheid, Madame Freis sollicite leur ins-
cription sur cette même liste.

Guy Kersch (déi Lénk) invoque la 
situation des petits commerçants, qui ne 
peuvent se permettre de payer les loyers 
chers de la rue de l’Alzette mais qui, de 
temps à autre, installent des petits pan-
neaux d’indication dans la rue piétonne 
pour rendre attentif à leur commerce et il 
estime que cette possibilité ne devrait 
pas leur être enlevée.

Henri Hinterscheid (LSAP) rappelle 
que la société Publi-Lux s’est également 
engagée à installer et à entretenir des 
abris-bus, ce qui constitue un coût non-
négligeable et justifie la durée de l’exclu-
sivité de douze années. Il rassure 
Madame Freis dans la mesure où l’ACAIE 
et le City Tourist Office peuvent parfaite-
ment être inscrits dans la liste des asso-
ciations, celle-ci ne revêtant qu’un carac-
tère indicatif, et Monsieur Kersch dans la 
mesure où les petits panneaux des petits 
commerçants ne sont pas visés par la 
nouvelle convention, bien que l’on doive 
veiller à ce que la rue de l’Alzette garde 
un aspect ordonné et propre.
(Vote)

10. Finances communales:
a) Fixation du taux de l’impôt 
foncier; décision 
b) Fixation du taux de l’impôt 
commercial; décision 
c) Taxe relative au service 
Nightrider; décision
d) Taxe relative à la facturation 
des repas; décision
e) Décomptes 2014; décision 
f) Recettes 2014: 
i) Maison Relais – Participation 
au projet «Maison Relais 
fuerscht»; décision
ii) Electricité et Eclairage – 
remboursement accident; 
décision
iii) Parc Animalier – Vente 
d’animaux; décision
iv) Eclairage Public; décision
v) Ateliers communaux – 
Ferraille; décision
vi) Enseignement – 
remboursement frais déblayage 
– scalare; décision
g) Relevé et Rôle Supplétif; 
décision  
h) Devis:  
i) Aménagement des alentours 
de l’école «Hiel»; décision  
ii) Aménagement d’une aire de 
manœuvre pour bus au 
Galgebierg; décision  
iii) Réaménagement de la voirie 
entre la rue Nelson Mandela et 
la rue du Brill; décision  

i) Modification budgétaire: 
renaturation Dipbach; décision 

Vera Spautz (LSAP) présente les points 
concernant les taux de l’impôt foncier et 
impôt commercial, qu’elle propose de 
maintenir au même niveau, sachant que 
le ministre de l’Intérieur est en train 
d’oeuvrer dans le sens d’une harmonisa-
tion de ces taux au niveau national.
(Vote)

Henri Hinterscheid (LSAP) décrit 
l'introduction d'une taxe relative au service 
Nightrider comme étant la régularisation 
d'une situation non-conforme, sollicitée 
par le contrôle des finances communales 
et par le ministère de l'Intérieur. En effet, la 
commune avait jusque là facturé les 
courses non annulées en temps utile aux 
utilisateurs respectifs, sans y être autorisée 
par un règlement de taxe afférent. 
L'orateur souligne qu'il s'agit cependant de 
cas rares et exceptionnels, mais que 
l'absence de réglementation pourrait 
inciter d'aucuns à profiter de la situation.
Il annonce aussi qu’une discussion appro-
fondie sur le principe du Nightrider devra 
être menée avant la fin de l’année, étant 
donné que l’État ne subventionnera plus 
l’exploitant, la société Sales-Lentz, mais 
directement les communes qui déve-
loppent un concept Latenight-Bus.

Vera Spautz (LSAP) soumet encore au 
vote les tarifs pour les repas servis dans 
les crèches et maisons relais, celui pour 
les crèches privées étant de 6,5 euros par 
repas, celui pour le CIGL et les structures 
publiques étant de 2 euros par repas.
(Vote)

Par la suite, elle présente les décomptes 
de l’année 2014 qui renseignent sur des 
devis à hauteur de quelque 22 millions 
d’euros et des dépenses effectives de 
quelque 19 millions, de sorte qu’il en 
résulte un solde d’à peu près 3 millions 
d’euros.
(Vote)

Les recettes en 2014 proviennent d’un 
projet très intéressant – la Maison Relais 
fait de la recherche –, réalisé par l’école à 
plein temps Jean-Jaurès (2.065 euros), de 
remboursements d’accidents, d’électricité 
et d’éclairage (2.058,61 euros). D’autres 
recettes sont issues de la vente d’animaux 
du « Déierepark » (1.400 euros), de 
l’éclairage public (813,20 euros), de fer-
raille provenant des ateliers communaux 
(12.001,75 euros) et de frais de 
déblayage remboursés par le ministère de 
l’Enseignement (7.854 euros).
(Vote)
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Vera Spautz (LSAP) continue sur sa 
lancée pour présenter le relevé et rôle 
supplétif à hauteur de 8.228,70 euros et 
renseigne sur les devis, qui doivent être 
votés pour l’aménagement de l’école 
fondamentale Hiehl, pour l’aire de 
manœuvre pour bus au Galgebierg, le 
réaménagement de la voirie entre la rue 
Nelson-Mandela et la rue du Brill, ainsi 
que la modification de la Dipbach.

Guy Kersch (déi Lénk) croit savoir 
qu’il s’agit de  travaux d’arrachage et 
d’abattage d’arbres au lieu-dit Nonnewi-
sen, dans le cadre de la renaturation de 
la Dipbach, sur quoi Martin Kox (déi gré-
ng) lui répond qu’il s’agissait d’une par-
celle où la renaturation était déjà effec-
tuée, mais qu’il fallait mettre un frein à la 
prolifération sauvage, afin de ne pas y 
retrouver une forêt vierge par la suite.
(Vote)

11. Transactions immobilières:
a) Acte d’échange de deux 
parcelles sises «rue Portland»; 
décision; 
b) Acte de vente d’un 
appartement, d’une cave et 
d’un emplacement à la 
résidence «Nonnewisen»; 
décision

Vera Spautz (LSAP) propose de voter 
un acte d’échange concernant 2 par-
celles sises dans la rue Portland, l’acte de 
vente n’ayant pas pu être conclu en l’ab-
sence de l’acquéreur.
(Vote)

12. Office Social:
a) Bilan et comptes de profits et 
pertes de l’exercice 2012; 
décision
b) engagement d’un assistant 
social; décision

Elle présente ensuite le bilan et les 
comptes de l’Office social pour l’année 
2012, qui renseignent sur un résultat de 
1.974.659 euros, le bilan ayant prévu un 
montant de 826.582 euros. Elle propose 
d’arrondir vers le haut, ceci après 
contrôle par le service compétent. Le 
point concernant l’engagement d’un 
assistant social est reporté, alors que l’Of-
fice social n’a pas encore procédé à son 
propre vote.
(Vote)

13. Subsides extraordinaires:
a) Subside extraordinaire relatif 
aux heures de permanence 
effectuées par les secouristes de 
la Ville d’Esch au Théâtre 
Municipal ainsi qu’au Centre 
Culturel Kulturfabrik pendant 
l’exercice 2014; décision 
b) Subside extraordinaire à 
l’Initiative Rëm Schaffen; 
décision 
c) Subside extraordinaire à la 
«Stëmm vun der Strooss»; 
décision

Vera Spautz (LSAP) demande aux con-
seillers de se prononcer en faveur de sub-
sides extraordinaires, dont les bénéfi-
ciaires seront les secouristes, qui 
assument les permanences à la Kulturfa-
brik et au Théâtre, à hauteur de 4.561 
euros ; l’association « Initiativ Rëm Schaf-
fen », à hauteur de 18.000 euros et l’as-
sociation « Stëmm vun der Strooss », 
pour 50 % des frais liés au remplacement 
de sa porte d’entrée, à hauteur de 1.925 
euros.
(Vote)

14. Logement: relevé des 
contrats de bail et avenants; 
décision

Le premier des baux à approuver est 
conclu dans le cadre d’une convention 
avec le « Jongenheem », les quatre sui-
vants sont de nouveaux baux avec des 
nouveaux locataires et les deux derniers 
concernent des garages.
(Vote)

15. Commissions consultatives; 
modifications; décision

Aucune modification n’est à l’ordre du 
jour.

16. Règlements de circulation 
routière; confirmation et 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) expose 
que le premier règlement à l’ordre du jour 
touche les alentours de la Résidence 
Michel Rasquin, qui furent longtemps 
considérés comme étant un chemin privé, 
statut qui sera aboli dorénavant, de sorte 
que les agents municipaux et la police 
pourront intervenir. Ce changement aurait 
été très bien accueilli par les riverains.
Le deuxième se rapporte à la place Pierre 
Krier où sera installée une voie de bus, tout 

comme dans la rue Victor Hugo où la voie 
permettra au bus de bifurquer vers la 
gauche. Restent encore à confirmer un tas 
de règlements provisoires, qui ont été pris 
au courant de  la période des vacances.
(Vote)

Vera Spautz (LSAP) signale la fin de la 
réunion du conseil communal et rappelle 
que la prochaine réunion a du être avan-
cée au 16 octobre, le 23 octobre étant 
décidé définitivement sur le projet du 
« Südspidol » par le jury. Le projet sera 
ensuite présenté à longueur de journée à 
la presse, aux collèges échevinaux et 
conseillers communaux, aux bourg-
mestres, aux ministres, etc.







Së
tz

un
g 

vu
m

 E
sc

he
r 

G
em

en
ge

ro
t

Fr
ei

de
g,

 d
e 

16
. O

kt
ob

er
 2

01
5

Conseillers présents:

M. Zénon Bernard – M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. Daniel Codello – 
Mme Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – M. Henri Hinterscheid – 
M. Guy Kersch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally

Conseiller absent:
M. Pierre-Marc Knaff 
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b) SEPA A.S.B.L. – avenant; décision 
c) LASEP ESCH A.S.B.L. – avenant; décision
d) Basket Esch: Minieurope – avenant; décision
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12. Rapport d’activité du foyer de nuit Abrisud et Maison Michels; 
présentation 56

13. CIGL Esch: Budget prévisionnel 2016 du CIGL Esch asbl; décision 60

14. Taxe relative à la mise à disposition des infrastructures sportives  
à l’université; décision 62



15. Titre de Recette: «Sport, Spill a Spaass an Esch»; décision 62

16. Subsides: 62
a) Subside au projet Cohabit’Age; décision 
b) Subsides extraordinaires; décision

17. Logement: relevé des contrats de bail et avenants; décision 63
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19. Circulation: 63
a) Boulevard Pierre Dupong: modification du parking résidentiel; décision 
b) Règlements de circulation routière; confirmation et décision
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3. Information au public des 
décisions de personnel
/ 

4. Correspondance
/

5. Enseignement: Organisation 
scolaire définitive 2015/2016:
a) Statistiques 
b) Scolaria

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Gudde Moien alleguerten. Mir 
fänken u mat eiser ordinärer Sitzung. 
D’Decisioune vum Personal kritt Der 
herno verdeelt. Den Här Schoulschschäf-
fen Jean Tonnar huet d’Wuert iwwert déi 
definitiv Schoulorganisatioun an de Sco-
laria. Här Tonnar.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Et deet 
mer leed, léif Kolleginnen a Kollegen, Dir 
wäert et geschwënn net méi kënnen héie-
ren – d’Schoulorganisatioun –, ech entre-
temps och net méi. Mä mer kommen elo 
zur definitiver Ofstëmmung vum Scolaria. 
Dat heescht, wéi d’Zifferen elo exakt vir-
leien op dem Schoulufank 2015/2016. 
Wat awer ganz interessant ass, dat sinn 
déi Statistiken, déi mer Iech gemaach 
hunn an déi mer Iech ausgedeelt hunn. 
Do gesitt Der genee d’Evolutioun vun de 
Kanner, vun de Klassen, vun de Maisons 
Relais. Do fannt Der, wéivill Jongen a wéi-
vill Meedercher an all Secteur sinn; wéivill 
Lëtzebuerger a wéivill Auslänner. Et ass 
extrem präzis an extrem detailléiert. An 
ech muss och soen, extrem interessant, 
wann ee sech e bëssen Zäit hëlt a sech 
mat deene Statistike beschäftegt. 
Dir gesitt zum Beispill och d’Evolutioun 
vun eisem Personel enseignant. D’Zuel 
vun de Brevetéierte geet ëmmer méi an 
d’Luucht. Mir sinn op 67,55%. Dat ass e 
gutt Zeeche fir Esch. Mir versiche jo och 
all Joer nei Brevetéierter ze kréien. 
D’Zuel vun den Enseignantë geet iwwer-
haapt an d’Luucht. Dat ass och eng wich-
teg Zuel. Mir haten d’lescht Joer 362 Ensei-
gnanten a mer hunn der dëst Joer 379, wat 
eng Augmentatioun vu 17 Leit bedeit.
Da gesitt Der och – ech hat dat schonn 
ausgedeelt, mä hei sinn déi lescht Zifferen 
–, déi Kanner, déi an d’Relioun ginn an 
déi, déi an d’Morale laïque ginn. Do ass 
och eng liicht Evolutioun, awer net deem-
no bedeitend. 
Da fir déi, déi nach ganz gutt kënne 
liesen, hutt Der d’Demandë vu Chan-
gement de secteur oder déi an eng aner 
Gemeng wëlle goen. An dann och ganz 
wichteg Zifferen, déi mer all Joer an all 
Mount praktesch suivéieren: dat ass 
d’Evolutioun vun eiser Populatioun. Do 

gesitt der, dass am September 2015 zu 
Esch 33.734 Awunner waren. Ech 
mengen, déi Zuel hätt schonn erëm liicht 
evoluéiert, vers le haut. 
An dann hu mer nach de Précoce, wou 
entretemps 368 Kanner sinn. An déi lescht 
Statistik ass, wat ech gesot hunn, d’Evolu-
tioun vun den Naissancen an deene ver-
schiddene Quartieren. Wou een dann och 
gesäit, dass dëst Joer d’Zuel erofgaangen 
ass vun de Kanner, déi an d’Schoul ginn, 
déi scolariséiert ginn. Awer déi Joren, déi 
elo kommen – d’nächst Joer an haapt-
sächlech d’iwwernächst Joer –, ginn déi 
Zuelen drastesch an d’Luucht. Wat eis 
dann all zur Konklusioun muss bréngen, 
dass mer nach weider Schoulraum an den 
nächste Joren dréngend wäerte brauchen. 
Dat ass fir de Volet Statistiken. Iwwert 
d’Schoulorganisatioun soen ech elo 
näischt méi. Mir hate se am leschte 
Gemengerot. Dir hutt hei alles ganz 
detailléiert mat allen Nimm, mat allen 
Intervenanten, mat allem, wat se an hire 
Klasse maachen. Ech stinn nach gär zur 
Verfügung, fir verschidde Froen ze beän-
twerten, wa Froen do wieren. A wann dat 
net de Fall ass, géif ech Iech verspriechen, 
dass et fir dëst Joer fir d’lescht ass, wou 
mer iwwert d’Schoulorganisatioun wäerte 
schwätzen. Ech soe Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Tonnar. Huet 
nach een eng Fro? Soss wier et bis 
d’nächst Joer dann. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus 
– M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’organisation scolaire 
définitive 2015/2016.

6. Conservatoire: Organisation 
scolaire définitive 2015/2016; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Dann de Punkt 6 Con-
servatoire. De Schoulschäffen huet nach 
eng Kéier d’Wuert.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Do 
hate mer och schonn déi provisoresch 
Schoulorganisatioun. Hei läit eis elo déi 
definitiv vir. Wat ëmmer interessant ass, 
dat soen ech all Joers, ass d’Zuel vun den 
Élèven, déi ageschriwwe sinn. Déi mages-
ch Zuel ass ëmmer 1.000, an Der gesitt, 
mir sinn dëst Joer op 1.062, wat en neie 
Rekord ass fir de Conservatoire. 
Wat och interessant ass: 31% vun deenen 
Ageschriwwene sinn Escher, 51% sinn 
aus aner Gemengen aus dem Lëtzebuer-
ger Land a bal 18% sinn auslännesch 
Élèven, déi eise Conservatoire besichen. 
Dono hutt Der dann och déi definitiv 
Schoulorganisatioun mat de verschiddene 
Coursë, mat den Nimm. Dir hutt och eng 
Statistik vu wou déi Élèven alleguerte sinn 
a wat se maachen. Och dës Statistik ass 
ganz detailléiert. Wann Der kuckt, bei den 
auslännesche Kanner, dat frappéiert een, 
hu mer awer – ech hu se elo net gezielt – 
eng ronn 50 Nationalitéiten, géif ech 
emol graff soen. Dat geet vum Senegal 
iwwert de Peru, Georgien, de Kosovo, 
Armenien. Ech fannen dat per séinlech 
formidabel, an dat soll een och ervirhie-
wen. Well dat mécht och fir e Conserva-
toire eng ganz interessant Kombinaisoun.  
Ech versiche gär eng Fro ze beäntweren. 
Wann och do keng Fro ass, da géife mer 
definitiv och fir dëst Joer d’Schoulorgani-
satioun vum Conservatoire ofschléissen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den definitive Vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus 
– M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’organisation scolaire 
définitive 2015/2016 du conserva-
toire. 

7. Projet Elysis:
a) Présentation du projet 
b) Contrat de bail 
emphytéotique; décision 
c) Convention avec l’association 
Elysis a.s.b.l.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Da komme mer zu eisem 
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nächste Punkt, de Projet vum Fleegeheim 
Elysis, also d’Presentatioun dovunner. 
Kolleginnen a Kollegen, viru ronn anner-
hallwem Joer ass de Conseil d’administra-
tion vun der Asbl Elysis un d’Escher 
Gemeng erugetrueden, fir ze froen, ob 
d’Escher Gemeng en Terrain hätt, wou si 
kéinten e weidert Fleegeheim bauen. 
Also niewent deem, wat se an der Stat 
um Kierchbierg hunn. 
Et muss ee vläicht wëssen, datt während 
véier Joer verhandelt ginn ass mat der 
Gemeng Leideleng, wou en definitive 
Site fonnt gi war, fir e weidert Flee-
geheim, dat zweet dann, vun der Asbl 
Elysis. An datt d’Partner sech no véier 
Joer net méi eens waren, opgrond och 
vun aneren Diskussiounen. 
Den ehemolege President vum Conseil 
d’administration vun der Elysis Asbl, de 
John Castegnaro, sou gutt wéi den ehe-
molege Buergermeeschter vu Leideleng, 
den Här Rob Roemen, si relativ no han-
nertenee verstuerwen. A mat der neier 
Gemengeféierung sinn et du Problemer 
ginn, op déi ech net wëll agoen. Soudatt 
de Conseil d’administration vun Elysis 
dunn un Esch erugetrueden ass a gefrot 
huet, ob mir en Terrain hätten. Mir hu fir 
d’éischt emol gekuckt, wou nach esou 
Méiglechkeete fir e Fleegeheim géife 
bestoen, a sinn du mat hinnen zesumme-
komm an a Verhandlunge gaangen. 
Dir wësst alleguerten, datt mer de Projet 
am Quartier Wobrécken dunn ugesiedelt 
hunn, do wou déi Gréng Schoul ass a 
wou och déi nei Wobrécke Schoul soll 
hikommen. An dat hu mer Ufank des 
Joers an enger ëffentlecher Versammlung 
dem Quartier Wobrécke och ganz breet 
virgestallt gehat.
Et ass och esou, datt de Projet am Quar-
tier gutt ukomm ass. E Mëttwoch den 
Owend waren dräi Commission-jointen, 
d’Finanz-, den Drëtten Alter a d’Sozial-
kommissioun zesummen, wou de Projet 
och nach eng Kéier virgestallt ginn ass. 
An ech wéilt vläicht kuerz drop agoen, 
wat an deem Ganzen elo virläit. 
Wéi gesot, et ass déi zweet Maison de 
soins vun der Asbl; et ass keen Alter-
sheim. A wann ech ‘Asbl’ betounen, da 
bedeit dat, datt all déi Revenuen, déi bei 
der Asbl erakommen, direkt zréck inves-
téiert ginn an dat Fleegeheim. De Conseil 
d’administration kritt keng Jetonen.
Wat elo u Projet virläit hei zu Esch ass eng 
Maison de soins. Dat bedeit, si huele Leit 
op, déi entweder physesch oder psychesch 
dépendant sinn. An et soll e Maximum 
vun 130 Zëmmere gemaach ginn. Déi 
definitiv Baupläng kommen natierlech, 
wann dat Ganzt definitiv geplangt ass.
Dir wësst, datt mer parallell eng Schoul 
do plangen, wou och dräi Projete virleien 

a wou den Architekteconcours uge-
faangen huet. De Jury ass dës Woch och 
déi éischte Kéier zesummekomm an et 
ass och zum Deel ofhängeg, wéi dee Pro-
jet wäert ausgesinn, wat dann herno och 
d’Finalitéit ass, also wéi dann den Elysis 
am Detail wäert ausgesinn. Dat heescht, 
mir komme souwisou nach eng Kéier 
heihinner zréck, wat de Bauprojet ugeet.
Et gi wéi gesot maximum 130 Zëmme-
ren. Et gëtt ee klengen Deel dovunner 
reservéiert fir Leit, déi manner dépendant 
sinn. Dir wësst, et besteet 
d’Méiglechkeet, sech och anzekafen an 
den Elysis, fir dann, wann een d’Fleeg 
brauch – dat ass bei 21 Stonnen –, een 
da kann innerhalb vun engem Mount an 
den Elysis opgeholl ginn. Wann een 
éischter wëll ëran, da besteet déi 
Méiglechkeet och, mä da muss een 
deementspriechend natierlech méi 
bezuelen. Dann hänkt een net un der 
Dépendance drun, un der Assurance an 
da muss ee méi bezuelen.
Mir hunn eng Rei Saache mat Elysis ver-
handelt. Ënnert anerem solle fir den 
Escher Projet 150 Leit agestallt ginn, also 
nei Leit agestallt ginn. An et gëtt eng 
Preferenz fir Leit, déi hei zu Esch age-
schriwwe sinn oder déi hei zu Esch wun-
nen, wa se d’Qualifikatioun hunn, fir eng 
Aarbechtsplaz am Elysis ze fannen.
D’Leit, déi an de Projet Elysis ginn, kën-
nen hir eege Miwwele matbréngen. Et 
gëtt och ugeroden, datt se an hirem 
Eegene weider kënne liewen. A si mussen 
natierlech Résident vun Esch ginn. 
Et wäert dobäi e Restaurant kommen an 
eng Kichen, déi op der Plaz soll funktio-
néieren a wou d’Platen op der Plaz och 
solle virbereet ginn. All déi Aktivitéiten, 
déi mer och kenne vun anere Fleegehei-
mer an déi och elo um Kierchbierg 
bestinn, wäerten natierlech och do uge-
buede ginn, wéi eng Chorale, Visiten, 
Sortien, Bespriechungen, Virliesungen an 
esou weider. 
Et kënnt eng Cafeteria mat engem Kiosk 
dohinner e Coiffeur, Pédicure, Esthéti-
cienne, Restaurant, alles ass och zou-
gänglech fir den ëffentleche Public. Net 
nëmme fir d’Leit do am Fleegeheim, mä 
fir d’Ëffentlechkeet. An dat ass och e 
Wonsch vun hinnen a vun eis gewiescht, 
fir datt dat net en ofgeschlossene Raum 
ass, wou déi Leit mat kengem Kontakt 
hunn.
Elysis huet sech och dozou verpflicht, 
mat lokale Fournisseuren, respektiv Entre-
prisen zesummen ze schaffen. Och dat 
ass, fannen ech, e ganz wichtege Punkt. 
Si hu sech och bereet erkläert, de Leit, 
déi do embauchéiert ginn, zesumme mat 
Projete wéi zum Beispill der Uni oder 
dem Südspidol, dem CHEM, Léierplazen 

oder en Austausch och vu Stagen unze-
bidden. Dat bedeit natierlech Fleege-
beräich, Kichen, Entretien, Nettoyage, 
alles wat do hannendrun hänkt; do wëlle 
si déi Méiglechkeet och onbedéngt ubid-
den. 
Et ass ganz kloer och festgehalen – dat 
ass awer och schonn de Fall gewiescht, 
wou Elysis sech gegrënnt huet, an et ass 
och elo an eiser Konventioun kloer fest-
gehalen –, datt si kee But commercial 
oder lucratif däerfe suivéieren, weder elo 
nach an Zukunft. 
Mir hunn des Weideren e Contingent vu 
fënnef Persoune verhandelt, déi vun Esch 
kommen, wou mir eng Prioritéit als 
Gemeng hunn, déi mer och kënnen nen-
nen, an déi Prioritéit hunn am Flee-
geheim Elysis. Natierlech ass et och 
ëmmer esou, datt – ech mengen, ech 
hunn dat schonn ernimmt –, d’Leit 
natierlech mussen och hir Adress hei zu 
Esch hunn.
Mir kréien als Gemeng e Membre effectif 
an de Conseil d’administration fir de Pro-
jet vun Esch. Dat ass elo mol esou fest-
gehalen. Et ass awer och esou, datt si bei 
hirer nächster Generalversammlung hir 
Statute wäerten upassen an 
d’Méiglechkeet och opmaachen, datt 
ënner Ëmstänn méi Leit kënnen erakom-
men an datt mer och mat Experte kën-
nen zesumme schaffen. Experten, déi 
och si elo begleede wäerten, beim Bau 
an och herno.
Wéi gesot, 130 Leit wäert de Maximum 
sinn u Persounen, déi do wäerten heber-
géiert ginn. An de Bail, wat jo och net 
onwichteg ass, hu mer elo mol mat hin-
nen ofgeschloss op 49 Joer. Dee kann 
tacitement da renouveléiert ginn, falls 
keng Partei innerhalb vun engem Joer 
deen no 49 Joer per Recommandé kën-
negt. Da kann en op weider eelef Joer an 
esou weider verlängert ginn.
Wann d’Approbatioun vun alleguerten 
de Konventiounen, dem Bail an alleguer-
ten den Demanden, déi virleien, ugeet, 
muss Elysis innerhalb vun dräi Joer no der 
Ënnerschrëft hiert Gebai fäerdeg hunn. A 
si hunn eis och matgedeelt, datt si 
dovunner ausginn, datt dat innerhalb vu 
spéitstens zwee Joer kéint de Fall sinn.
D’Redevance, déi si fir den Terrain un 
d’Escher Gemeng bezuelen, läit bei 
115.000 Euro, indexéiert, an ass bezuel-
bar all Joer zwëschen dem 1. an 10. 
Januar. 
Si wëllen och, an dat hu se ëmmer erëm 
ënnerstrach, sech um kulturelle Liewe 
vun Esch bedeelegen, souwäit dat natier-
lech méiglech ass. Sou, wéi se dat och op 
anere Plaze maachen. 
Si wëlle kucken, fir mat der Schoul, déi 
niewendrun entsteet, kënnen Aktivitéi-
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ten, souwäit et méiglech ass, mat de 
Kanner ze maachen. Dat ass d’Wobrécke-
Schoul. Do soll e gemeinsame Park, soe 
mer mol, entstoen. Si wëlle sech un Akti-
vitéite ronderëm Kleeschen a 
Chrëschtdag bedeelegen an alles, wat 
eist kulturellt Liewen hei zu Esch bitt. 
Mam neie Spidol versiche se och a 
Kontakt ze kommen, fir do och hir Wäsch 
maachen ze loossen. Bref, si wëlle mat de 
lokale Partner op jidde Fall zesumme-
schaffen.
An der Kommissioun hat ech scho gesot 
gehat, datt et dee ‘Problem’, entre Guil-
lemets, mat der Dipbech gëtt. Dee gëtt 
et beim Südspidol, dee gëtt et och um 
Terrain Wobrécken. Och do muss elo 
gekuckt ginn, wéi déi Pläng adaptéiert 
ginn, respektiv wéi de Verlaf wäert sinn. 
Deementspriechend wäert dann och dee 
Park ugeluecht ginn. 
Déi Diskussiounen lafen, och vun der 
Schoul. Respektiv wann elo de Concours 
vun der Schoul eriwwer ass – mat deem 
mer dann och mat der Presentatioun hei 
an de Gemengerot kommen –, wäerten 
dann och déi Problemer vun der Oppä-
pelung vun der Dipbech mat integréiert 
ginn.
Mir wëllen Iech de Projet haut virleeën. 
Haut de Moien ass de Conseil d’adminis-
tration vun Elysis bei der Familljeminis-
tesch. Dat, fir en eventuelle Subsid unze-
froen. Dir musst, wéi gesot, wëssen, dass 
et eng ASBL ass, déi 45 Millioune wäert 
an dëse Projet investéieren, wat jo net e 
Klacks ass. An u sech si mer frou, datt 
mer mat hinnen och konnten alleguerten 
déi eenzel Punkten, déi och wichteg si fir 
eis Escher Bevëlkerung, respektiv fir d’Ge-
meng, verhandelen. An datt se do abso-
lut op dofir waren. An ech mengen, datt 
mer mat aneren, déi méi e kommerzielle 
But hunn, do méi Problemer gehat hät-
ten, dat ze maachen.
Dir hutt elo d’Informatioune kritt. An der 
Konventioun sinn nach Stärecher op ver-
schidde Punkten, well d’Détailer nach net 
genau do sinn, wéi grouss den Terrain elo 
tatsächlech ass. Wann de Concours 
eriwwer ass, wann elo de Projet définitif 
fäerdeg ass, da kënnt d’Konventioun, res-
pektiv de Projet définitif an de Gemenge-
rot, fir natierlech gestëmmt ze ginn. De 
PAP muss och ugepasst ginn. Da kënnt dat. 
Awer mir wollten Iech elo schonn onbe-
déngt dodriwwer informéieren an op 
d’mannst de Contrat de bail, dee virläit, 
vun Iech, also vum Gemengerot, stëmme 
loossen.
Merci fir d’Nolauschteren. 
Den Här Maroldt, den Här Kersch, d’Ma-
dame Bofferding, den Här Majerus, den 
Här Zwally, den Här Mischo. Den Här 
Maroldt huet d’Wuert.“

François Maroldt (CSV): „Madame 
Buergermeeschter. Ech wëll viraussché-
cken, dass ech en fin de compte näischt 
géint de Projet Elysis hunn. Well esou 
Infrastrukture ginn einfach dréngend 
gebraucht. An dat wäert och esou 
bleiwen, well d’Entwécklung vun eiser 
Gesellschaft dat esou mat sech brengt. 
Woumadder ech allerdéngs e Problem 
hunn, dat sinn aner Aspekter, déi dat mat 
sech bréngen. Mer erlaben enger Institu-
tioun, sech op engem Areal ze etabléie-
ren, dee virdrun exklusiv dem Enseigne-
ment zougestane war. Ech weess, et soll 
jo och nees eng Schoul dohinner kom-
men, awer op engem vill méi enke Raum. 
Well d’Schoul, déi nach gebaut wäert 
ginn, sech den Terrain Wobrécken mat 
der neier Infrastruktur muss deelen. Ech 
bedaueren iwweregens, datt am Dossier 
d ‘Pläng feelen. Et ass elo schwéier, wéi 
Der dat och virdrun erkläert hutt, fir sech 
eng Iddi vun der Envergure ze maachen.
Am Moment schéngt all Mënsch zefrid-
den ze sinn, well jo jiddwereen dat kritt, 
wat e kuerzfristeg brauch. Mä wéi laang 
wäert dat dann nach esou bleiwen? Wéi 
laang wäert et daueren, bis esouwuel déi 
nei Infrastrukturen an och déi nei Schoul 
de Besoinen, der steigender Demande 
entsprieche wäerten.
Verpasste Chancen zu Esch: ech kann 
Iech der eng ganz Rei opzielen – kale Kaf-
fi, jo –, mä trotzdem. De Victor Hugo 
hätte mer sengerzäit fir 50 Millioune 
Frang kënne kréien. Oder den Hubert 
Clement, wou d’Escher Gemeng et 
verpasst huet, d’Initiativ ze ergräifen, fir 
eng konkret Offer ze maachen, deemools 
wéi en Neibau um Terres Rouges an der 
Planung war. Zu gudder Lescht d’Lux-
control-Gebai, an optimaler Lag. fir de 
Conservatoire, deen eis ugebuede gouf. 
Was soll’s, et ass nun emol geschitt.
Hei zu Esch – mä tréischt Iech, dat ass op 
anere Plazen hei am Land och esou –, 
genüge mer eis virun allem mat schnelle 
Resultater. An ech vermëssen dobäi d’ 
Nohaltegkeet. Iwweregens sengerzäit ee 
vun deene grousse Schlagwierder hei am 
Land. An dësem Fall trëfft et awer beson-
nesch zou. An der Tëschenzäit si mer Welt-
meeschter op dësem Punkt; ech denken 
nëmmen un d’Escher Spidol. Fir een, deen 
niewent deem éiwege Chantier wunnt, a 
leider och regelméisseg Client do ass, ass 
et schwéier nozevollzéien, datt elo, 
nodeems esou vill do investéiert ginn ass, 
op enger anerer Plaz nei gebaut soll ginn.
Wat geschitt mam aktuellen Escher Spi-
dol? Do wär jo och eng Méiglechkeet – a 
Plaz ass jo genuch do –, fir en neit Kon-
zept ze entwéckelen. Seniore Wunnen-
gen, mat oder ouni Betreiung, niewent 
engem Fleegeheim. 

An et sollt kee mer soen, do wär kee 
Bedarf, wann ech gesinn, wéi schwéier et 
nach ëmmer ass, fir Familljememberen 
an enger Maison de soins ënnerzebrén-
gen. 
Also net, datt Der mech falsch verstitt: 
Ech hunn näischt géint de Projet Elysis u 
sech, mä ech warne just vrun der Limita-
tioun, deem de Projet au départ ausgesat 
ass. Also firwat net Solutioune sichen, déi 
och laangfristeg Bëstand hunn.
No 2000 si mer regelméisseg mat 
Zu kunftsvisioune bombardéiert ginn. Wat 
ass dovunner iwwereg bliwwen. Net 
allzevill kéint ee mengen, oder? Mer 
kachen nees mat Uelzecht Waasser, 
ëmsou méi, well de Goss eis feelt. An d 
‘Resultater sinn déi vill PPPen, well eleng 
hu mer jo net méi d ‘Moyenen, fir eis 
Stad selbststänneg ze entwéckelen, ges-
chweig dann ze änneren. Dat bescht Bei-
spill ass de lamentabelen Zoustand vun 
enger Rei vu Stroossen.
Ech weess, Esch ass am Moment e 
grousse Chantier. Mä et ass jo jorelaang 
net genügend ënnerhale ginn, well aner 
Prioritéiten do waren.
Fir ofzeschléissen, an ech widderhuelen 
nach eng Kéier: Ech sinn net géint e Pro-
jet Elysis u sech, mä ech si géint déi 
Approche, déi mer gewielt hunn. Dat 
heescht, den Areal ass ze vill wäertvoll, fir 
dass mer ze vill däers Gudden dodranner 
erabréngen, sou dass mer dee Projet 
iwwerlueden. Dat heescht, engersäits déi 
Altersheim Struktur an dann anerersäits 
nach erëm eng Schoul. Ech mengen, den 
Här Tonnar freet jo scho wéi laang 
ëmmer fir erëm Raum ze kréien, fir seng 
Schoulen ze installéieren oder ze entwé-
ckelen. 
Also ech hätt éischter gesinn, dass mer 
entweder deen ee Wee oder deen anere 
Wee ginn. Dat heescht, entweder den 
Elysis, deen dann och nach 
Méiglechkeete behält, spéider sech 
auszebreeden, wann en déi Réussite oder 
dee Succès kritt, deen Der Iech erwaart. 
An ech mengen, mir erwaarden eis dat 
alleguerten. Mir maache jo kee spatze 
Mëndchen. 
Mä anerersäits, war dat doten dee lesch-
ten gréisseren fräien  Areal. An ech 
mengen, dat wësst Der, déi scho méi 
laang hei dobäi sinn, dass ech scho jore-
laang soen, do war eng Schoul an ech hätt 
erëm gären eng Schoul dohinner gehat.
Bon, mir hunn eis elo aneschters ent-
scheet, mir ginn en anere Wee. Mä ech 
muss awer nach eng Kéier drop hiweisen, 
dass ech dat doten net gutt fannen. Dat 
doten ass bal eng Supermarchéspolitik. 
Dat heescht, mir bidden alles un, awer 
mir sollten eis fir eppes entscheeden. Dat 
ass meng Meenung.“
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Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Maroldt. Den Här 
Kersch.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Mir als déi 
Lénk begréissen, datt dat neit Fleegeheim 
vun Elysis elo op Esch soll kommen. Mer 
fannen, datt déi zweetgréisst Stad vum 
Land genee déi richteg Plaz ass fir esou 
eng Ariichtung. Mer kréien um Site vun 
der aler Wobréckener Schoul e modernt 
Fleegeheim mat iwwer Honnert Zëmme-
ren, wou d’Qualitéit an de Respekt 
groussgeschriwwe ginn. D’Leit sollen hei 
déi Fleeg, déi Behandlungen an och déi 
Opmierksamkeet kréien, déi se brauchen, 
an dat verbonne mat der méiglechst 
grousser Autonomie, Intimitéit a Privat-
sphär, mat Besuch vu Famill a vu Frënn, 
deen zu all Dageszäit méiglech ass.
D’Gemeng huet och finanziell eppes 
dovunner. Mer kréien e Loyer vun 
115.000 Euro d’Joer. Pro Kummer 
gerechent sinn dat knapps 900 Euro 
d’Joer. Dat ass net schlecht, well mer jo 
nëmmen den Terrain verlounen. Mer 
brauche jo näischt beim Bau bäizeleeën. 
Déi 150 Aarbechtsplazen, déi hei ent-
stinn, sinn och e grousse Plus fir eis Stad. 
Fir d’Verkéiersproblemer awer méiglechst 
kleng ze halen, hoffe mer, datt 
méiglechst vill Leit vun Esch an aus anere 
Südgemenge mam Zuch a mam Bus 
heihinner schaffe kënne kommen. 
De Park an d’Cafeteria vum Fleegeheem 
sinn op fir de Public, soudatt och Leit aus 
dem Quartier an all Escher vum Projet 
Elysis kënne profitéieren. Och déi Priori-
téitsklausel fir Escher Leit an der Konven-
tioun ass eng gutt Saach. Bei de Pension-
näre si jo fënnef Plaze stänneg fir Escher 
Awunner reservéiert. An och bei der 
Astellung vum Personal hunn d’Escher 
Prioritéit, wa se dann déi néideg Qualifi-
katioun hunn. 
Qualifikatioun huet mat Schoul ze dinn. 
Op dësem Site zu Wobrécken, den Här 
Maroldt huet et elo grad ugeschnidden, 
soll jo och nach déi nei Zentrumsschoul 
gebaut ginn, déi jo schonn 2011 an der 
Schäfferotserklärung ugekënnegt gouf. 
Elo läit no nëmmen annerhallwem Joer 
Verhandlungen de Projet vum Flee-
geheem um Dësch. Vun der Schoul ass 
zwar och scho laang a vill hei am 
Gemengerot geschwat ginn, si riskéiert 
awer als Bummelzuch vum TGV Elysis 
iwwerrullt oder iwwerholl ze ginn.
Mer hätten eis bei der Schoul dee-
selwechte politesche Wëllen an dee-
selwechten energeschen Asaz ge wënscht, 
wéi mer en hei beim Projet vum neie 
Fleegeheem gesinn.

Den Här Biltgen wäert herno nach kuerz 
op déi Schoulproblematik am Zesum-
menhang mam Elysis agoen. Dat gesot, 
bleift eis nëmmen dem Schäfferot ze feli-
citéieren, datt en de Projet Elysis op Esch 
kritt huet, an dat zu Bedingungen, déi fir 
eis Stad ganz virdeelhaft sinn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Kersch. Den Här 
Majerus.“

Luc Majerus (déi gréng): „Merci 
Madame Buergermeeschtesch. Ech 
gesinn, et si vill Riedner, déi sech fir dëse 
Sujet interesséieren. Dat heescht, ech 
hale mech kuerz. Vu dass mer jo am 
Moment hei am Fong geholl just d’Pres-
entatioun kréie vun engem Avant-projet, 
wou zwar scho vill geregelt ass, mä wou 
nach net elo konkret geregelt ass, wou 
wat steet, vu wéi enger Superficie mer do 
schwätzen a wéi dat herno konkret soll 
ausgesinn.
Mir als déi gréng begréissen dëse Projet 
formell. Ech hunn nach gëschter de Plai-
séier gehat, eng Zäitche mat, ech 
mengen, et war d’Sous-directrice vun 
Elysis, ze schwätzen, déi mer e bëssen 
erkläert huet, wat Elysis dann ass. 
Ech hu mer och hire Site ugekuckt, ganz 
interessant. Fir deen, deen dat wëll maa-
chen an et nach net gemaach hätt, et ass 
www.elysis.lu, a wou Elysis selwer sech 
beschreift als „Elysis se distingue par son 
cadre de vie et la qualité de ses services“. 
Wann esou e Betrib Esch freet, ob se sech 
kënnen op hirem Territoire installéieren, 
da mengen ech, dass den Escher Gemen-
gerot gutt gemaach huet, fir den Terrain 
esou ze planifiéieren, dass dat méiglech 
ass an dass se net herno um Terrain vun 
enger anerer Gemeng datselwecht 
bauen. Elysis geet et drëm, fir Leit, déi 
minimum 21 Stonne Soine pro Woch 
hunn, e Cadre de vie ze bidden, deen 
hinnen éischtens den Entourage gëtt, 
dee se brauchen a puncto medezinescht 
Personal, deen hinnen awer och eng 
gewëssen Autonomie léisst.
D’Madame Buergermeeschtesch sot et 
schonn, d’Leit, déi kënnen an den Elysis 
goen, kënnen hir eege Miwwele mathue-
len. Um Site vun Elysis gesäit een och 
nach, dass zum Beispill dat Ganzt am 
Fong geholl an der Idee, am Konzept soll 
geduecht si wéi en Hotel. Et si keng Zäi-
ten, déi festgehale gi fir d’Visite vun der 
Famill. Dat heescht, et kann een zu all 
Zäit dohinner goen, etcetera, etcetera. 
Ech mengen, ech muss Iech elo net virlie-
sen, wat um Internetsite steet. Dir kënnt 
kucke bei „Elysis, ses valeurs, ses mis-
sions, son concept“, do stinn eng zéng 
Punkten, op wat all Pensionär recht huet.

Contrairement zu mengem Noper vu 
riets, sinn déi gréng der Meenung, dass 
dee Projet op där Plaz, wou ausgewielt 
ginn ass, am Fong geholl ganz gutt läit. 
Firwat? Ma éischtens déi Idee, eng 
Schoul an en Altersheim mateneen ze 
verbannen, geet ganz an d’Ideeën era 
vun där grénger Partei. Mir hunn hei 
Jonk an Al beieneen. Et kann een natier-
lech elo soen, dass et utopesch ass, dass 
do eng Interaktioun wäert sinn, mä fir-
wat net. D’Madame Buergermeeschtesch 
sot et, fir Kleeserchesdag oder wat och 
ëmmer, kéint ee sech do virstellen, dass 
tatsächlech eng Interaktioun ass tëscht 
deene ganz Jonken an deenen Eeleren.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Lauschtert dem Här Majerus 
no!“

Luc Majerus (déi gréng): „Et muss ee 
wëssen, dass de Moyennesalter vum Pen-
sionnaire bei Elysis 82 Joer ass. Dat sinn 
ech gëschter och gewuer ginn. Dat 
heescht, et ass e bësse méi eng eeler 
Populatioun. Niewendrun hu mer dann 
en éischten, zweete Cycle Primärschoul. 
Ech fannen, dat ass eng ganz flott Com-
binaisoun. 
A wann een dann dono den Amenage-
ment esou gestallt, dass tatsächlech an 
der Mëtt tëscht deenen zwee e Park ass, 
wou ee kéint Aktivitéite maachen, vläicht 
esouguer gemeinsam, ass dat sécher eng 
Plusvalue fir d’Pensionären. An d’Kanner 
kënnen och sécher eppes bäiléieren 
duerch eeler Noperen, déi dann am 
selwechte Park eventuell op enger Bänk 
sëtzen oder spazéiere ginn. Also déi Idee, 
fir dat zesummenzesetzen, fannen déi 
gréng am Fong geholl ganz flott. 
Ech muss och dozou soen, dass virdrun 
net eng Primärschoul do war, mä e 
Lycée, an dee war en plus net forcément 
ganz schéin, soudass dat elo net hei eng 
Plaz ass, wou eng Primärschoul war, déi 
duerch en Altersheim ersat gëtt. Nee, 
eigentlech gëtt e Lycée duerch eng Pri-
märschoul an en Altersheim ersat. Dat 
heescht, ech ginn do net dem Här 
Maroldt 100%eg recht. An natierlech 
muss een an d’Schoulen investéieren, mä 
et kann een awer och net déi eeler Leit 
negligéieren.
Hei gëtt Plaz gemaach fir 130 Leit. Ech 
ginn dovunner aus, dass dat relativ 
schnell wäert voll sinn. An dofir menge 
mer, dass déi Iddi, den Emplacement 
dohinner ze maaachen, eng gutt ass, ..... 
Ech héieren Iech méi, wéi ech mech, 
muss ech soen. Dat heescht, datt ech 
entweder méi haart, oder den anere méi 
lues muss schwätzen.“
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Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Loosst den Här Majerus wann 
ech gelift schwätzen!“

Luc Majerus (déi gréng): „Ech wollt just 
nach eppes soen, an dat ass jo awer och 
e wichtege Punkt, den Trafic. Och do ass 
de Site gutt choiséiert. Do si mer direkt 
un enger Haaptstrooss, déi direkt op 
d’Autobunn erauskënnt. Dat bréngt net 
forcément Trafic an dee Quartier. 
Anscheinend war den Echo jo och relativ 
positiv vun de Leit, déi am Quartier wun-
nen. 
Et ass op där anerer Zäit nieft der Zen-
trumsschoul, den Numm seet et. Et ass 
also net allzewäit vum Zentrum ewech. 
Et ass gutt verbonne mat Buslinne, wou 
een an den Zentrum ka fueren, soudass 
deen Emplacement fir mech ideal ass, fir 
dat doten esou ze bauen. Soudass déi 
gréng hei de Projet voll ënnerstëtzen.
Ech kucken eng Kéier ganz kuerz, ob ech 
näischt hei vergiess hunn. U sech net. 
Ech kommen nach eng Kéier op dee-
selwechte Sujet zréck, wann dann den 
definitive Projet virgestallt gëtt. Wéi 
gesot, et kann een dreemen, dass dat 
esou am Gréngen en Havre de paix wäert 
sinn tëscht zwou grousse Stroossen. Dat 
ass d’Iddi, dat ass och d’Hoffnung. An 
ech mengen, de Gemengerot ka jo do 
aktiv mat agräifen, fir do verschidde Kri-
täre festzeleeën, déi mussen agehale 
ginn. An ech hoffen dat wäert dann och 
gréng Kritäre sinn. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. D’Madame Bofferding, 
w.e.gl.“

Taina Bofferding (LSAP): „Wou d’Ru-
meuren opkomm sinn, dass Elysis interes-
séiert wär, hei an Esch eng Struktur ze 
bauen, si vill positiv Echoe komm. D’so-
zialistesch Fraktioun steet och positiv 
dem Projet géigeniwwer. Eis stéiert et 
net, dass eng Schoul an e Fleegeheem op 
deemselwechten Areal ënnerbruecht 
solle ginn. Sécher, et ass e wäertvolle 
Site, mä fir eis sinn d’Kanner an déi eeler 
Leit genau esou wäertvoll, sou dass mer 
gäre bereet sinn, hinnen ebe Strukturen 
op dësem Site zur Verfügung ze stellen. 
En plus denke mer och, wa sech esou 
eng interessant Geleeënheet ergëtt, da 
soll een zougräifen, da soll een och de 
Courage hunn, dat ze maachen.
Et ass scho gesot ginn, mir brauche Mai-
son-de-soinen hei zu Esch. Eis Bevëlke-
rung gëtt ëmmer méi al, wat zu Veränne-
runge féiert. Den Undeel vun de Seniore 
wäert an den nächste Jore weider klam-
men. Dat huet sécherlech Auswierkun-
gen op d’Fleegebesoinen. Déi meescht 

Leit wéilten am léifsten doheem bleiwen 
an do versuergt ginn. Leider ass dat net 
ëmmer méiglech. An dofir ass et och 
wichteg, dass mer hei an eiser Gemeng 
fir adequat Strukture suergen, wou d’Leit 
ënnerbruecht an och gutt versuergt ginn.
Weider ass de Projet interessant, well 
d’Gemeng hei eng Konventioun mat 
enger ASBL ageet. Hei stécht also net e 
Privatbedreiwer hannendrunner, wou 
dann herno de Gewënn an d’Täsche vun 
den Aktionäre soll goen. Hei beräichert 
sech net e Verwaltungsrot . An et ass 
scho richteg gesot ginn, dass all Euro 
herno an d’Struktur selwer soll investéiert 
ginn.
Interessant ass eben, dass mer eng 
Konventioun hunn, wou och verschidden 
Engagementer geholl ginn. Sou ass fest-
gehalen, dass e Contingent vu fënnef 
Escher Bierger garantéiert ass, wou mir 
als Gemeng da selwer kënne bestëm-
men, wien déi Leit solle sinn.
D’LSAP begréisst och, dass d’Gemeng 
duerch e Membre effectif am Verwal-
tungsrot vertruede ka sinn, wat e perma-
nente Kontakt an Echange domadder 
garantéiert a sécherlech och 
d’Zesummen  aarbecht wäert verstäerken.
Den Här Majerus ass net deen eenzegen, 
deen um Site vun Elysis geluust huet, wat 
hiert Konzept ass. Ech muss soen, et ass 
wierklech ganz interessant, wéi si selwer 
hir Struktur do presentéieren. Si 
behaapte jo vu sech, dass si net einfach e 
Fleegeheem sinn, mä e Lieu de vie, wou 
de Respekt ganz grouss geschriwwe gëtt. 
D’Raimlechkeeten an d’Zëmmere sinn 
esou amenagéiert, dass hir Cliente sech 
solle wuelfillen an e comfortabelen a 
gemittleche Kader solle virfannen. A si 
selwer schreiwen: „Mir wënschen eis, 
dass Der Iech esou spiert, wéi wann Der 
bei Iech doheem wäert.“ 
Dofir gëtt och vill Wäert op d’Ausstat-
tung geluecht, mat vill Opmierksamkeet 
op d’Dekoratioun vun den Etagen, wéi 
och vun dem Mobilier. D’Clienten hunn 
d’Méiglechkeet, zesumme mat hirer 
Famill d’Miwwelen erauszesichen, déi fir 
si eng gewësse Bedeitung hunn an esou 
eben och hir Zëmmer kënnen ariichten, 
fir dass si sech wierklech wéi doheem 
kënne spieren.
D’Konzept vun Elysis berout op der Bien-
Traitance. Wichteg Elementer sinn de 
Respekt, d’Mënschlechkeet an och 
d’Écoute an d’Opmierksamkeet, déi all 
Client soll kréien. Zu de Moyenen, déi 
d’Struktur sech gëtt fir hir Objektiver ze 
erreechen, gehéiert hir Charte des droits 
vun de Pensionnairen, wou si ënner ane-
rem festhalen, dass all Client d’Recht op 
technesch Moyenen huet, fir seng Mobi-
litéit ze ënnerstëtzen. Dës Privatsphär 

muss respektéiert ginn, souwéi och 
d’Liewensgewunnechten en rapport mat 
sengem Vécu. Haaptuleies ass a bleift de 
Maintien vun der Autonomie. 
E weidert Qualitéitsmerkmal sinn déi ver-
schidden Atelier-thérapeutiquen. Hei 
steet eng multidisziplinar Equipe zur Ver-
fügung, woubäi d’Infirmieren e ganz 
wichtege Rôle spillen. Si sollen de Lien 
tëschent der Famill an den Dokteren eta-
bléieren. A besonnesch fir d’Famill ass 
dat wichteg ze wëssen, wien hiren direk-
ten Uspriechpartner ass. 
E weidere Pluspunkt fir den Elysis ass, 
dass d’Résidenten zu all Moment vun 
hirer Famill kënne besicht ginn. Dat ass 
nämlech nach laang net de Fall an all 
Fleegeheim. Dat schwätzt sécherlech fir 
si. 
Wat d’Personal betrëfft, gëtt och vill 
Wäert op d’Qualifikatioun geluecht. Mir 
begréissen d’Intentioun, den Escher Rési-
denten en Accès prioritaire bei der 
Embauche ze ginn, sous condition, dass 
de gesichte Profil natierlech passt. Mir 
fannen dat eng ganz gutt Iddi, sech als 
éischt emol um lokalen Aarbechtsmarché 
ëmzekucken. 
Insgesamt leet och Elysis vill Wäert op 
eng gutt Noperschaft. D’Awunner kënne 
vun de Strukture profitéieren, wéi ebe 
vum Restaurant oder vum Kiosk inner-
halb vum Komplex, a si wëlle och mat de 
lokale Partner zesummeschaffen, wat mer 
nëmme kënne begréissen.
Fir d’sozialistesch Fraktioun soll de ganze 
Projet Wobrécken eng Beräicherung fir 
de Quartier sinn. De Projet vun der 
Schoul soll jo elo an engem Concours 
definéiert ginn. Begréissenswäert ass och 
hei, dass de Quartier mat agebonne gëtt. 
D’Biergerinitiativ huet jo ee vun hinne 
selwer gestëmmte Member am Jury 
zegutt, fir kënnen och esou de Projet 
direkt ze suivéieren.
Fleegeheem a Schoul sollen awer net 
herno just niewentenee gebaut ginn. Si 
sollen och zesummefannen. Dat gëtt 
vläicht en neien Challenge, awer sécher-
lech keen oninteressanten. D’Leit solle 
sech kenneléieren. En Austausch ass hei 
ausdrécklech erwënscht.
Zum Schluss nach eng Remarque zum 
Contrat de bail. Fir eis ass et e wichtegt 
Instrument, fir der Gemeng 
d’Méiglechkeet ze ginn, gewëssen Not-
zen ze definéieren an zur Verfügung ze 
stellen, ouni dobäi awer Matsprooche-
recht ze verléieren. Wann enges Daags 
eppes aneschters mam Terrain soll 
ge schéien, et weess ee jo ni, sou si mer 
net fir all Éiwegkeet dra gefaangen, wéi 
wa mer géifen den Terrain verkafen. Mir 
kréien hei och eng considerabel Recette 
eran. 
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Natierlech kann een ëmmer soen, mir 
kéinte versichen, och méi ze froen. Mä 
ech mengen och, dass dat hei ganz 
bewosst eng politesch Decisioun ass. E 
Schrëtt, dee mir och op Elysis also op 
d’Asbl duermaachen, well mer gären hät-
ten, dass mer mat hinnen hei zesummen 
an Esch fir Fleegebetter suergen an eng 
Maison de soin kënnen etabléieren,  déi 
de Besoine vun de Leit gerecht gëtt.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci der Madame Bofferding. 
Elo den Här Zwally an duerno den Här 
Mischo.“

André Zwally (CSV): „Merci Madame 
Buergermeeschter. Mir gesinn, dass dee 
Projet jo hei fir jiddwereen op de Plang 
rifft a jiddwereen eng Meenung huet zu 
deem, wat eis Entwécklung allgemeng 
ubelaangt.
Ech wollt awer hei kloer un deen Deel 
erënneren, dee mer ëmmer erëm uge-
prangert hunn, oder op d’mannst, wou 
mer ëmmer Suggestioune gemaach 
hunn, dat ass um Niveau vun eiser 
Stadentwécklung als Ganzes. Ech 
mengen, d’CSV huet ëmmer gesot, dass 
mir bereet si fir vill Projete matzedroen. 
Dat hu mer och an der Vergaangenheet 
gemaach. Ech erënneren do drun, dass 
mer um Niveau, wou mer haut de Lycée 
Technique hunn, net zu Lalleng, mä deen 
an der Koch-Strooss, deemools eng aner 
Ausriichtung geholl haten. Mir waren 
och deemools domadder d’accord, wéi 
de Changement komm ass fir de Bio-
Health dohinner ze bauen, well do eng 
Opportunitéit war par rapport zu deem, 
wat mer op der Uni haten. Et ass och 
erweidert ginn. Dat heescht et bleift net 
nëmmen ee Gebai do stoen, mä et kom-
men der nach zwee dobäi. 
An doriwwer eraus ass d’Entwécklung jo 
och esou komm, dass mer herno, oder 
op d’mannst elo mol Diskussiounen 
haten, wéi gesäit et dann aus mat der 
Entwécklung an deem Quartier, 
doduerch dass mer en neit Spidol dohin-
ner kréien. Ech mengen, dat ass ee vun 
deene Beispiller, déi ech elo wollt soen. 
Mir haten awer allgemeng ëmmer, an 
dat hat ech Iech deemools a menger 
Interventioun gesot, e Problem domad-
der, wa mer net kloer an eise Quartiers-
politike waren. Mir hunn ëmmer gesot, 
dass et fir eis wichteg wier, datt mir 
éischter fir eng Quartiersentwécklung 
sinn, wou Aktivitéiten definéiert sinn. 
Dofir hu mir och d’Lentille Terre Rouge 
mat an d’Spill bruecht gehat, well do och 
am Konvent vun der Sportsdiskussioun 
gesot ginn ass, dass de Lentille Terre 
Rouge kéint e Sportsquartier ginn. 

Déi Iddi huet eis gutt gefall, sou wéi mer 
och gesot hu bei der Diskussioun ëm 
d’”Bridderhaus”, dass eigentlech deen 
Deel, deen Areal, deen haut benotzt gëtt, 
doduerch, dass mer en Altersheim do 
hunn, dass mer do och kéinten eis virstel-
len – vu dass jo elo och eng Erweiderung 
kënnt, déi mer jo och eng Kéier an enger 
Diskussioun, an engem technesche 
Gemengerot elo eng Kéier kréien –, datt 
ee soll op de Wee goen, fir eng Quartiers-
aktivitéit ze definéieren an och an där 
Politik ze bleiwen.
Wat dat heiten ubelaangt, wëll ech den 
Historique nach eng Kéier ervirdinn. Mir 
haten deemools Wobrécken an der Dis-
kussioun. Dat war ëm d’Joer 2000. Dee-
mools waren dräi Phase virgestallt ginn. 
Eng Phas dovunner ass realiséiert ginn. 
Déi zweet Phas ass déi vum Park Winston 
Churchill, deen haut an der Diskussioun 
ass um Niveau vum Elysis. An déi drëtt 
Phas war hannenaus, wann d’Schoul bis 
eng Kéier net méi do wier, fir Wunnengs-
bau ze maachen. Dat heescht laanscht de 
Boulevard Grande-Duchesse Charlotte 
sollten Appartementshaiser kommen. An 
deen anere Wee laanscht d’Henri-
Dunant-Strooss intern, also am Haff 
selwer, sollten eenzel Haiser dohinner 
kommen.
Dat heiten sinn eigentlech zwee Voleten. 
Dat eent ass d’Konventioun, dat anert ass 
de Bail emphytéotique, dee jo gläichzäi-
teg dann och den Emplacement beinhalt 
vun deem, vun deem der elo schwätzt. 
Ech setzen et dann an déi Relatioun vun 
deem zweete Volet, deen deemools am 
Joer 2000 an der Diskussioun war. Do 
sollt nämlech en Appartementshaus 
dohinner kommen, mat Rez-de-chaussée 
plus 2 plus 1 Retrait. Ech mengen de 
Bauteschäffen, den Här Hinterscheid, ka 
sech nach dorunner erënneren. 
Mir sinn an der Geometrie deemools ero-
fgaang gewiescht par rapport zu den 
Haiser, déi do waren. Haut, wann ech elo 
nach an Erënnerung hunn, baue mer 
dann den Elysis mat R plus 3 oder 4, 
mengen ech, wann een elo d’Diskussioun 
hëlt. Also mir si jo do an enger Diskus-
sioun, wou mer da geometresch gesi méi 
grouss plangen, wéi dat, wat mer sén-
gerzäit am Joer 2000 virgesinn haten.
Den Emplacement mécht eis Suergen, 
well mer jo och déi Diskussioun am 
leschte Gemengerot haten an och gesot 
ginn ass, d’Dipbech misst fräigeluecht 
ginn. Mir haten déi Diskussioun all-
gemeng, wat d’Waasserrengheet ube-
laangt an d’Entwécklung vun eiser Dip-
bech. A mir hunn och deemools gesot, et 
wier gutt, wa mer ee fir allemol eis Rou 
géife kréien, mir eis ëm de Problem Dip-
bech këmmeren missten a mat deene 

Responsabele vun ArcelorMittal zesum-
menzekommen. Dat fir mol kloer ze 
soen, ob déi Dipbech dann, wa se fräi 
läit, gesond ass fir d’Leit, déi ronderëm 
wunnen oder déi driwwer ginn oder wéi 
och ëmmer, oder eben net. Dat ass bis 
elo nach net geschitt. 
Mir wäre frou, wa mer dann duerch deen 
Emplacement, dee jo dann dohinner soll 
kommen, duerch d’Dipbech, déi soll fräi-
geluecht ginn, iergend eng Kéier Kloer-
heet géife kréien. Dass deem dann eng 
Kéier nogekuckt gëtt, a Hibléck op déi 
Leit, déi dann dohinner spazéiere ginn, 
wat de Kader soll ubelaangen, mat där 
Verschéinerung an der Gréngfläch, déi 
dohinner kënnt an d’Dipbech fräige-
luecht ass. Also dat ass eigentlech och 
dee Volet, deen eigentlech kontradikto-
resch ass. 
Mir maachen elo eng Offer. Mir wëllen 
eppes dohinner bauen, wou jiddwereen 
och domadder d’accord ass, dass et vun 
der Konventioun hier an och vun der Uti-
litéit a vun der Noutwendegkeet hier net 
a Fro gestallt ass. Mä mir sinn net sécher, 
ob dat, wat mer do bidden, allgemeng 
ronderëm gutt ass.
An da kommen ech op deen anere Volet, 
Madame Buergermeeschter, dee vun der 
Verkéierssituatioun. Ech mengen, mir hu 
schonn deemools gesot, dass d’Verkéiers-
situatioun an deem ganze Quartier net 
einfach ass. Mir hunn d’Nonnewisen dee-
mools dobäi kritt. Mir haten de Projet 
Altena kritt. Mir hunn de Projet, deen 
nach ëmmer an der Diskussioun ass. Mir 
haten déi Bebauung hei ausserhalb vun 
dësem Projet.  Mä awer déi Bebauung, 
déi virgesi war, wat Wobrécken ube-
laangt, d’Nonnewisen, déi bäikomm 
sinn... Ech mengen, dat sinn alleguerten 
déi Bedenken, déi mer an der Ver-
gaangenheet gesot hunn an déi och vun 
eis aus gesot gi sinn: Sicht fir d’éischt 
d’Léisungen, ier mer op de Wee ginn, fir 
wierklech eppes kënne gemeinsam 
dohinner ze setzen, wou mer gemeinsam 
kënnen domadder d’accord sinn. 
Mer haten d’Diskussioun beim Tracol-
PAP, wou zousätzlech jo och nach 
d’Sportshal elo dohinner kënnt, wat zwar 
un der Ubannung ass vun der Autobunn 
a vun der Voie express, mä awer de 
Quartier do erëm eng Kéier deelweis méi 
belaascht als dat, wat elo ass. Also mir 
gesinn och do, dass mer eigentlech nach 
ëmmer net richteg wëssen, wat déi 
doten Entwécklung ubelaangt, wouhin-
ner dass se geet, a wéi se kéint ausge-
sinn.
Deen aneren Deel ass dee vun der Mixi-
téit. De grénge Vertrieder seet hei, dass 
dat flott ass. Jo, ech kann déi Meenung 
och deelen, wann ee seet, et bréngt een 
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eng Mixitéit tëschent jonke Leit a méi 
eeleren. Et sinn awer anerer déi soen, an 
der Geschicht mierkt een, dass wann een 
eng Maison de soins huet, da soll een et 
net wäit ewech vun engem Spidol  set-
zen. 
D’Philosophie ass jo och bekannt. Wa 
mer haut de CHEM huelen, deen haut 
besteet, ass et do jo och eng Maison de 
soin ginn. Dat, well do déi kuerz Weeër 
méi einfach sinn, wat d’Traitementer 
ubelaangt oder wéi och ëmmer. Ech 
mengen, och do kann een dann ofliesen, 
wat een am beschte fënnt a wat net. Et 
sinn och Leit, déi gesot hunn, firwat baue 
mer dat doten net bei dat neit Spidol, 
wann een déi Philosophie do wëll suivéie-
ren.
Bon, dat wollt ech och mentionéieren. 
Well alles dat, wat hei gesot gëtt, sché-
ngt op där enger Säit wichteg ze sinn, an 
op där anerer Säit manner wichteg ze 
sinn. 
De soziale Volet, Madame Buerger-
meeschter, dee kënne mer voll mat 
ënnerstëtzen. Wann Der hei sot, dass 
Escher Leit prioritär geholl gi fir do ze 
schaffen, wa gesot gëtt, et gëtt Escher 
lokal Fournisseure gesicht, fir mat deenen 
a Kontakt ze trieden, fir déi Prestatioun 
ze maachen. 
D’Leitmotiv an dësem Projet schéngt jo 
dann Escher Bierger, Escher Leit, Escher 
Geschäftsleit an esou weider ze sinn, fir 
dat ze garantéieren. 
Vun eis aus ass dat e flott Leitmotiv. Mir 
wiere frou, wann an alle Voleten an an 
allem, wat mir bauen a wat mir zousätz-
lech bei eis kréien, mir dat esou kéinte 
mat ënnerstëtzen.
Ofschléissend wëll ech just soen, dass, 
wéi mer gesot hunn, mir net géint 
d’Konventioun sinn. Mir sinn och net 
géint d’Philosophie vum Bail emphytéo-
tique. Mir hu just de Problem mam 
Emplacement. Do feelen eis Detailer, do 
feelt eis eng Gesamtvue a wat fir eng 
Approche, dass mer do wëllen huelen. 
An bei enger Stadentwécklung, wa mer 
déi wëllen als eescht verkafen a wa mer 
se och gäre wëllen an der Philosophie 
vun der Nohaltegkeet mat all deem, wat 
et bedeit, sollte maachen, mengen ech 
wier et gutt gewiescht, wa mer méi eng 
breet Diskussioun gehat hätten a wann 
och jiddwereen hätt kënnen déi Satisfak-
tioun kréien, déi e sech eigentlech hei an 
dëser Diskussioun virstellt.
Deen eenzege Projet – an dann halen ech 
op, da kommen ech zum Schluss –, deen 
eigentlech an enger bestëmmter Logik 
och festgehale ginn ass an och vun eis 
matgedroe ginn ass an unanime nëmme 
matgedroe ginn ass, ass eigentlech de 
Masterplang vum Quartier Belval. An dat 

fannen ech och gutt, quitte dass de Staat 
dat garantéiert huet, quitte dass en dat 
gemaach huet.
An dann zum Schluss nach, wat mech 
awer iwwerrascht huet: ech hat och an 
der Kommissioun d’Fro gestalt vun der 
Subventioun, wat fir eng Subventioune 
se kréien. Da sinn ech dach awer iwwer-
rascht, dass haut den Elysis, wat säi gutt 
Recht ass, bei der Familljeministesch ass. 
Ech hoffen, dass si, wa se dann den 
Accord gëtt, fir hei Subsiden ze maa-
chen, an därselwechter Logik bleift, wéi 
mir scho Joren ëmmer erëm fuerderen, 
well mer déi Diskussioun herno hunn, 
wat den Abrisud ubelaangt. Also dass dës 
Regierung op deeselwechte Wee geet an 
eis och doran esou ënnerstëtzt, wa mir 
dohinnerkommen an eppes fuerdere fir 
eis Leit, wat mer elo schonn iwwer 15 
Joer amgaange sinn ze froen.
An deem Sënn ass dat eis Meenung 
doriwwer.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Den Här Mischo an 
dono den Här Biltgen, an dann den Här 
Bernard. Ee Moment, Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Dat huet 
näischt domat ze dinn. Dir hutt mech net 
genannt, duerfir hunn ech gesot, ‘an ech 
och’. Dat wäert jo awer normal sinn, dass 
een dat däerf soen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ma Dir kritt d’Wuert esou oft, 
wéi Der et wëllt, am Prinzip.“

Zénon Bernard (KPL): „Et war awer 
schonn emol de Fall, net.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Mischo. An dann den 
Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Datt mer e 
bëssen Uerdnung do era kréien.“

Georges Mischo (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech wëll am 
Fong geholl d’Gedanke vum Här 
Maroldt, dem Här Zwally an och dem 
Här Kersch weiderféieren, dass d’Grond-
schoul, respektiv d’Zentralschoul, déi eis 
Fraktioun schonn zënter Jore fuerdert um 
Terrain vun der aler Wobréckener Schoul 
op kee Fall en Accessoire vum Projet Ely-
sis duerf ginn. An der Schoulkommis-
sioun hu mer verschidde Varianten duer-
chdiskutéiert a virun allem festgehalen, 
dass d’Schoul muss an d’Mëtt vun deem 
ganzen Areal kommen. Déi Schoul dierf 
net einfach an den Eck gedréckt ginn, fir 
nëmme wäit genuch vum Projet Elysis 

ewech ze sinn. Eis Schoulkanner aus 
deem Quartier dierfen net als netkünst-
lech Iddie vun engem Architekt zum 
Opfer falen, wéi d’Madame Bofferding et 
jo virdru gesot huet. En Zesummeliewe 
vu Jonk an Al muss jo d’Zil sinn, mä 
d’Kanner dierfen awer net als Störfacteur 
ugesi ginn, well dobausse spillen a Sport 
maachen, einfach Kand sinn, dat muss jo 
awer nach erlaabt sinn. Dofir muss déi 
Synergie mat dem Projet Elysis jo dann 
esou sinn, dass se beienee sinn an dass 
net op eemol d’Schoulkanner an den Eck 
gedréckt ginn.
Ech mengen, et wier net den éischte Pro-
jet, wann elo jiddwereen de Kapp rëselt, 
dass et net verstane gëtt, firwat net op 
den Avis vun Experten, respektiv vun der 
Schoulkommissioun gelauschtert gëtt. 
Do muss een einfach just soen, ‘wehret 
den Anfängen’, dass do awer, wann dee 
Projet esou elo soll duerchgoen, déi 
zwou Saachen op deen Areal kommen, 
dass d’Schoulkanner net ze kuerz kom-
men. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech wollt elo 
den Accord vu menger Partei zu deem 
Avant-projet ginn. Ech hale mer natier-
lech och, wéi dat schonn ugeklongen 
ass, d’Recht vir, wann deen definitive 
Projet do läit, nach eng Kéier Stellung 
dozou ze huelen. Ech gi souguer 
esouwäit ze soen, dass ech et onverant-
wortlech vum Schäfferot fonnt hätt, wa 
se net probéiert hätten, den Elysis op 
Esch ze kréien. 
Mir wëssen alleguer, wéi d’Situatioun ass 
am Land. Mir hu ganz einfach net 
genügend Fleegeheimer. A wa mer dann 
eng Geleeënheet hu wéi hei, da soen ech 
Iech, wär Der gutt beroden – an dofir 
ginn ech och den Appui –, fir ze probéie-
ren, esou eng Institutioun op Esch ze 
kréien. 
Et feele riets a lénks Fleegebetter. An et 
ass u sech eng gutt Saach, wann dat op 
Esch kënnt, déi zweetgréisst Stad aus 
dem Land, déi och nach eng Stad ass, 
déi duerch d’Ëmstänn méi sozial Pro-
blemer huet wéi aner Stied.
En zweet Argument ass vun der Madame 
Bofferding ugesprach ginn, do sinn ech 
och ganz d’accord. Dat ass elo d’Form 
vun der Elysis. Dat heescht, eng Associa-
tion sans but lucratif, wat an der Praxis 
bedeit, dass d’Recetten automatesch zré-
ckfléissen oder afléissen an d’Infra-
struktur. An ech fannen dat positiv. Do 
ass näischt Gebenefiss hei an do, sondern 
wann d’Chifferen do leien, gi se reinves-
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téiert am Interêt vun de Besoine vun eise 
Biergerinnen a Bierger. 
Dat sinn déi Argumenter, déi ech wollt 
soen. An dann nach ee Saz an da schléis-
sen ech of: Et ass ugeklongen Schoul 
Altersheim, respektiv Fleegeheim. Ech 
sinn der Meenung, dass dat eng positiv 
Saach soll sinn. Et ka jo net sinn, wéi mäi 
Virriedner richteg gesot huet, dass wann 
an Zukunft ee spillt a Sport mécht, dass 
dat elo stéiert. Wann dat gutt organi-
séiert ass, sinn ech der Meenung, dass do 
déi Noperschaft tëscht eelere Leit an 
enger Schoul, respektiv jonke Leit muss a 
wäert och positiv Elementer mat sech 
bréngen.
Also wéi gesot, ech ënnerstëtzen deen 
Avant-projet, well ech der Meenung sinn, 
dass et gutt ass, dass Der Iech op déi 
hënnescht Bee gesat hutt fir dat ze reali-
séieren. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Bernard. Dann zum 
Schluss nach den Här Biltgen.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech hale 
mech ganz kuerz. Ech wollt just kuerz 
nach eng Kéier op déi ugeschwate Pro-
blematik mat der Schoul agoen. Effektiv 
deele mer e bëssen, wéi den Här Maroldt 
sot, d’Analys, dass do de Projet Schoul 
op eemol op déi zweet Plaz gerutscht 
ass. 
Op där anerer Säit menge mer awer net, 
dass een do hätt missen onméiglech vill 
Plaz fir eng Schoul nach fräi loossen. Eng 
Schoul däerf net ze grouss ginn. Mir 
mengen, dass déi Plaz, déi virgesinn ass 
fir d’Schoul, duergeet, sou dass d’Schoul 
eben net onendlech grouss kann do 
wuessen. Well soss komme mer dohin, 
wéi op anere Plazen an Esch, dass mer 
esou riseg Schoulen hunn. Dat ass net 
wënschenswäert. 
Mir brauche méi kleng Schoulen amplaz 
e puer riseg Schoulen. Mir hunn effektiv 
de Problem vu Manque u Schoulraum zu 
Esch. Mä mir kënnen deen net esou léi-
sen, dass mer riseg Dénger opbauen op 
ee Site. Mer mussen dat anescht ugoen. 
Mir hu schonn zu Esch grouss Schoulen. 
D’Brillschoul ass déi gréissten aus dem 
Land, hu mer gëschter nach eng Kéier 
héieren. Och wa mer gëschter matkritt 
hunn, dass och an enger grousser Schoul 
interessant Projete méiglech sinn – den 
Här Tonnar gëtt mer bestëmmt Recht 
doranner –, hu mer awer idealerweis méi 
kleng Infrastrukturen. Dofir ass dat, 
mengen ech, scho schlussendlech net 
esou schlecht, wat do geschitt.
Ech gesinn éischter e Problem mam 
Emplacement, dass déi Schoul ëmmer 

méi Richtung déi aner bestehend Schoul 
rutscht, d’Nonnewisen. Déi si ganz no 
beieneen elo. Dat ass éischter dee Beden-
ken, deen ech gehat hätt.
Da schlussendlech d’Proximitéit vum 
Altersheim an d’Schoul: dat ass éischter 
eng Chance. Dat ass elo e puermol och 
scho gesot ginn. Do mengen ech 
schonn, dass interessant Zesummenaar-
bechte kënne méiglech sinn tëschent 
deem Altersheim, deem Fleegeheim an 
der Schoul. An dat ass schonn da wën-
schenswäert. An dofir ass deen Emplace-
ment och vläicht guer net esou schlecht 
an och grad am Quartier, mengen ech, 
ass dat eng flott Saach.
A mir bleiwen dofir averstan mat deem 
Projet. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Villmools Merci dem Här Bilt-
gen an alle Riedner. 
Ech versichen op Froen nach ze äntwer-
ten, respektiv op Bemierkungen. Den Ely-
sis an eng Schoul um selwechte Site: De 
Site ass e gudden Hektar grouss. Wann 
ee sech an der Mëtt dropstellt, da kritt 
een eréischt richteg mat, wéi grouss den 
Terrain ass. 
Mir kommen hei mam Projet Elysis als 
Virinformatioun an de Gemengerot. De 
Bail, dee gëtt gestëmmt als Virinforma-
tioun an an der Konventioun stinn och, 
wéi ech gesot hunn, nach Stärecher 
dran. Dat well mer jo nach eng Kéier 
mussen zréckkommen, wann de Bau 
dann definitiv geplangt ass. Ech denken, 
datt et wichteg ass, datt Der déi Virinfor-
matiounen hutt a gläichzäiteg och d’In-
formatioun – dat ass scho méi wéi eng 
Virinformatioun, Dir wësst dat –, datt de 
Concours Wobrécke leeft. 
An do ginn ech direkt op eng Bemier-
kung an, déi den Här Biltgen elo gemaa-
ch huet. D’Schoul am Wobrécke gëtt 
keng Brillschoul. Dat ass kloer. Dat hu 
mer och ëmmer ënnerstrach an d’Diskus-
sioune ronderëm d’Quartiersschoulen, 
déi hate mer iwwregens och schonn am 
leschte Gemengerot gehat, wou den Här 
Tonnar drop geäntwert huet. An de 
Wobrécke soll keng Brillschoul dohinner 
kommen. Mä do sinn dräi ënnerschidd-
lech Modeller elo mol virgesinn, wou den 
Architekteconcours drop schafft, fir do 
eng Schoul ze implantéieren. 
De Jury war déi éischte Kéier dës Woch 
zesummen a schléisst of de 17. Mäerz. 
Dat si fënnef Méint. De 17. Mäerz 
komme mer dann natierlech och erëm 
mat deenen Infoen hei an de Gemenge-
rot. 
Ech wëll awer och drun erënneren, datt 
an engem Mount d’Budgetspresenta-
tioun ass, wou mer natierlech, wat de 

Schoulraum betrëfft, och wäerte mat 
weidere Propositioune kommen.
Wa mer iwwert d’Thema Stadentwé-
cklung schwätzen, wat e permanent The-
ma ass, dann ass et ëmmer schwiereg, un 
engem Projet festzehalen, oder un 
engem Plang festzehalen, well d’Ge-
gebenheete sech permanent veränneren. 
Well datt mer iergendwann eng Kéier 
géifen d’Friche Esch-Schëffleng kréien, 
hu mer bis virun zéng Joer nach net 
geduecht. An ob mer se kréien, wësse 
mer nach net. Och do lafen d’Diskussiou-
nen. 
Et hätt kee geduecht, datt eng Uni géif 
dohinnerkommen. Dat stoung an de Stä-
ren. A wat mat Terres Rouges passéiert, 
kënne mer Iech am Moment nach 
ëmmer net soen. Well eigentlech sollte 
mer do informéiert ginn – ech mengen, 
si hunn nach Zäit bis elo Enn Oktober –, 
wat dann elo mat Terres Rouges ass an 
der Hiehl. Well do en neie Promoter drop 
ass, an dat läit awer net an eisen Hänn. 
Dat läit an den Hänn vun der ArcelorMit-
tal, mat deene mer och eng Entrevue 
haten.
Ech mengen, ech hat am leschte Gemen-
gerot gesot, datt et eigentlech schwiereg 
ass, Iech matzedeelen, wat dobäi eraus-
komm ass, well mir et selwer net richteg 
verstanen hunn. A mir hunn eng nei 
Entrevue mat hinnen elo am November, 
wou mer dann hoffen, datt se da méi 
kloer sinn, wéi dat, wat bis elo de Fall 
war. Soudatt dat natierlech enorm 
schwéier ass.
Wat d’Südspidol ugeet an dat Gebai, wat 
am Moment d’Spidol hei zu Esch ass, ass 
genau haut an enger Woch ëm dës Zäit 
wahrscheinlech de Vote hoffentlech ofge-
schloss.“

Eng Stëmm: „Wat bass Du optimis-
tesch.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ech versichen, aus dräi Projet-
en nach een ze maachen. De Jury fängt 
en Dënschdeg erëm un, schafft bis e Frei-
deg an da wäert ëm dës Zäit ongeféier 
den definitive Vote fir den eenzege Pro-
jet, deen dann iwwreg bleift, sinn. 
Mëttes sidd Der alleguerte jo invitéiert. Et 
gëtt e ganzen Dag Südspidol. 
An da muss natierlech e Grupp agesat 
ginn, fir ze kucken, wat passéiert dann 
elo mam Spidol, wat elo do ass. Do ginn 
et eng ganz Rei Méiglechkeeten. An do 
kann der Fantasie keng Grenze gesat 
ginn. Dat ka goe vu Centres de 
Recherche, déi dohinner komme bis e 
ganze Koup aner Saachen. Et ass op jidde 
Fall eng Saach kloer, dat wäert net ofge-
rappt ginn. 
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Firwat gëtt weider dran investéiert? Majo 
well dat anert Südspidol, dat neit, wat 
gebaut gëtt, jo nach siwen, aacht oder 
néng Joer dauert. Da muss elo an dat 
heiten nach weider investéiert ginn. Mir 
operéieren d’Leit jo net do an Opera-
tiounssäll, déi net hygienesch sinn. Oder 
d’Leit sinn an Zëmmeren, déi net an der 
Rei sinn. Mir musse jo weider do kënnen 
investéieren, wat de Wäert vun esou 
engem Gebai jo och an d’Luucht setzt. 
Dofir wäert natierlech d’Diskussioun do 
opgoen, soubal dat mam Südspidol 
gekläert ass, a mer dann den Accord 
hunn, datt et dann och ka gebaut ginn.
Wat de Lycée Hubert Clément ugeet oder 
de Lycée Technique oder all déi Gebaier, 
déi mer an der Vergaangenheet haten, 
oder Luxcontrol zum Beispill. Ech war 
nach viru Kuerzem bei Luxcontrol, well 
de Grand-Duc héritier dohinner eng 
Visite maache komm ass. Dat ass e won-
nerbaart Gebai. Et huet net an eise Bud-
get eragepasst zu där Zäit, wou mer et 
ugebuede kritt hunn. A Luxcontrol muss 
och en anere Site dann hunn. Mir musse 
jo och e bësse Prioritéite setzen. 
Deemools war dat natierlech eng gutt 
Iddi gewiescht vum Här Harles, ze soen, 
da kënne mer de Conservatoire dohinner 
ausbauen. Mir mussen awer Prioritéite 
setzen, wou mer mussen investéieren. An 
et ass permanent och hei, a mat Recht, 
d’Diskussioun, dass Schoul, Schoulraum 
gebraucht gëtt. Mir wuessen, mir sinn op 
33.700 oder bal 33.800 Awunner. Et si 
Studente bäikomm. Mir musse weider u 
Schoulraum denken, ale renovéieren, 
neie bäimaachen. Dofir sinn dat ëmmer 
nach d’Haaptakzenter, dat wäert Der och 
gesinn an eisen Diskussiounen ronderëm 
de Budget.
Terrainen, déi fräi sinn: Dir wësst, do 
brauch ech net méi drop anzegoen, datt 
mer eis am Moment net allzevill mussen 
erwaarde vun der Arcelor. Mir ginn uge-
schwat, an dat war och bei Elysis de Fall, 
iwwer fräi Terrainen, déi et nach hei zu 
Esch ginn. Där ginn et der net méi vill. 
An da musse mer kucken, wéi mer déi 
Terrainen, déi mer nach hunn, kënnen 
esou notzen, datt se awer trotzdeem 
nach fir eng gewësse Liewensqualitéit fir 
déi Leit, déi do an deene Quartiere wun-
nen, respektiv fir déi, déi sollen dohinner-
kommen, weiderhi bewahren.
Mir haten dräi ëffentlech Versammlunge 
wéinst gréissere Projeten, déi hei zu Esch 
geplangt sinn. Mir si fir d’Éischt alleguer-
ten, an Dir waart all invitéiert, bei déi Leit 
gaange vun de Quartieren an hunn déi 
Projete virgestallt. Bei zwee vun deene 
Projete gi mer nach eng Kéier an den 
Détail an der nächster technescher 
Gemengerotssitzung. Wou nach eng 

Kéier alles op den Dësch geluecht gëtt.
Wat d’Proximitéit ugeet vum Elysis zum 
Spidol elo nach oder zum Südspidol 
herno: Et ass knapp e Kilometer bis 
dohinner. Soss komme mer jo an eng 
Logik eran, dass wann dat neit Südspidol 
gebaut gëtt, mer Servior musse zoumaa-
chen. Well dann ass Servior och net méi 
no genuch beim Südspidol. 
Mir kënne jo net an esou Logike verfalen. 
Mir hu jo keng Distanzen hei zu Esch. Et 
ass alles enorm no beieneen an dat ass jo 
och e Virdeel, och fir d’Leit aus dem 
Quartier, déi do wunnen. Et ass e grousse 
Virdeel a mir hunn och ëmmer hei, fan-
nen ech zu Recht alleguerten dru fest-
gehalen, datt mer net Altersheimer oder 
och anerer – herno komme mer op den 
Abrisud –, op d’Frichen iergendwou sët-
zen oder ausserhalb, wou keng Uban-
nung ass zu dem Liewen an der Gemeng. 
Vläicht just nach eng Kéier d’Stadentwé-
cklung: do si mer net ëmmer Här a 
Meeschter. Do ergi sech Projeten, un 
deenen ee laang geschafft huet, an déi 
falen dann zesummen. An da muss ee 
permanent natierlech dodrunner schaf-
fen. Ech mengen awer och, datt Der alle-
guerten iwwerall agebonne sidd an déi 
Diskussiounen, sou gutt iwwert d’Ëffent-
lechkeet, iwwer ëffentlech Versammlun-
gen, wéi an de Kommissiounen. An och 
op anere Plazen, wou mer dann 
zesummen diskutéieren.
 An hei hu mer elo iwwert ee Projet dis-
kutéiert, deen esou lues kann op 
d’Schinne goen an dee mat enger 
Wobrécke-Schoul zesummegemaach 
gëtt. Also den Elysis, deen nëmme wëll 
net méi wéi 130 Zëmmer Plaz hunn, well 
se selwer soen, dass se keng Fabrik wëlle 
ginn. Genau wéi mir och der Meenung 
sinn, datt déi Schoul, déi dohinner kënnt, 
déi Primärschoul, déi dohinner kënnt, 
keng weider Brillschoul soll sinn. Mä si 
soll eng Quartiersschoul ginn.
 An da sinn et zwee Projeten, déi sech 
ergänzen, zesummefannen. An ech 
mengen, datt dat och de Sënn ass an 
och fir am Quartier sou ugeduecht ass, 
an dass et dann och wéinst dem Quartier 
an am Quartier gutt ugeholl ginn ass. 
An als lescht Informatioun: am Jury vun 
der Wobrécke-Schoul ass och eng Per-
soun mat dran, déi vun der Biergerinitia-
tiv Wobrécken nominéiert ginn ass. Mir 
haten do ugefrot, datt si eng Persoun sol-
len nennen, déi mat dran ass, an déi och 
dës Woch déi éischte Kéier hei mat dobäi 
war. Also datt déi dann d’Interessen och 
vum Quartier mat vertrëtt. 
Ech mengen, ech hätt op d’Froen geänt-
wert. Den Här Tonnar wëll nach eppes 
soen.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Ech 
wollt awer och all déi Ängschten aus 
dem Wee schafen. Dee Jury war, wéi 
d’Madame Buergermeeschter et gesot 
huet, de ganze Mëttwoch Mëtteg 
zesummen. Et sinn zwee Schäffen an 
deem Jury. Den Här Kox an ech selwer. 
Nieft deene Spezialisten, Architekten, déi 
een onbedéngt brauch an esou engem 
Jury, déi de Gros vun der Aarbecht maa-
chen, ass den Inspekter, ass e Représen-
tant vum Ministère dran, d’Madame 
Sevenig, a wéi d’Buergermeeschtesch et 
seet, eng Persoun vun der Biergerinitiativ. 
An, wéi den Zoufall et wëllt oder net 
wëllt – ech weess et net, mir hunn déi 
Persoun net genannt, mä d’Biergerinitia-
tiv huet déi Persoun genannt –, ass et 
eng Léierin. Wat net ka schueden, géif 
ech mengen. 
Et ass och gesot ginn, déi Délaie sinn 
extrem kuerz. Et sinn 33 Projeten era-
komm. 33 Projeten! Do ass dee ganze 
Mëtten emol en Tri gemaach ginn, mä 
déi hätt ee praktesch all kënne bäibeha-
len. Mä et muss een op ee reduzéieren. 
Et sinn der do op siwe reduzéiert ginn. 
An et gëtt elo déi gefrot, dass se dann 
hire Projet sollen eraginn. 
Ech fannen net, dass et en Inconvénient 
wier fir d’Schoul, wann den Elysis fir 
d’Éischt säi Projet eragëtt. Dat kann alles 
iwwerteneen ofgeschwat ginn. 
A meng lescht Remarque: dee Cahier de 
charges ass esou präzis an esou detail-
léiert, dass wierklech un all Minimim-Sall 
geduecht ginn ass an all-Minimum 
Raum. Dat fir déi total innovativ Schoul, 
déi et awer soll ginn, wou d’Maison 
Relais an der Schoul ass, wou d’Kanner 
d’Maison Relais hunn, net wou se 
mussen dorëmmer plënneren a wäit 
goen. Dee ganze Projet ass ganz exakt 
mat den Enseignementsservicer ausge-
schwat ginn, mat der Madame Schoet-
tert. An ech si guer net beonrouegt, dass 
dat net géif e flotte Projet ginn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Vun de Projeten dovunner. Mir 
kënnen och een nom anere stëmmen.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Frot 
de Vote séparé.“

(Interruptioun) 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „E Vote séparé ass gefrot, fir et 
dann auszeschwätzen. Här Espen, mir 
stëmmen elo d’Konventioun. Den Här 
Kersch huet recht, well et esou do steet, 
fir elo net nach méi Duercherneen ze 
maachen. D’Konventioun, w.e.gl.

7. Projet Elysis

Escher Gemengerot vum Freideg 16. Oktober 2015

49



Escher Gemengerot vum Freideg 16. Oktober 2015

50

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus 
– M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la convention avec l’asso-
ciation Elysis a.s.b.l.

An elo komme mer zum Contrat de bail.

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus 
– M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve avec 
14 voix oui et 4 abstentions le contrat 
de bail emphytéotique du projet Elysis.
Abstentions: Mme Annette Hildgen – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – M. André Zwally

Den Här Zwally wëll d’Abstentioun vun 
der CSV begrënnen?“

André Zwally (CSV): „Jo, Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech 
mengen, dass mer an eisen Aussoen, déi 
mer gemaach hunn, soen, dass de Bail 
emphytéotique eng gutt Saach ass. Dat 
Eenzegt, wat eis stéiert, ass effektiv den 
Emplacement. Dofir enthale mer eis. Dat, 
well do eis einfach déi Detailfroe feelen, 
wéi dat Ganzt an der Entwécklung vun 
eiser Stad soll ausgesinn. 
Kuerz nach op de CHEM ze schwätzen, 
wat Der jo och mentionéiert hat an Ärer 
Äntwert: Et ass gutt, wa mer elo den 23. 
dat dote kréien an och kënne presentéie-
ren. Ech wëll Iech awer och drun erënne-
ren, dass mer och de Finanzéierungs-
plang net sollen aus den Ae verléieren. 
Well dës Regierung muss elo op de Wee 
goen, fir dat doten ze maachen, well soss 
ass all déi Viraarbecht fir näischt 
gewiescht. An deem Sënn wollt ech dat 
dann och nach mentionnéieren. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Do ginn ech dem Här Zwally 
absolut recht, wat de Finanzéierungs-
plang ubetrëfft. Mir hunn deen Dag ganz 
vill Zäit mat de richteg wichtege Leit, fir 
och do nach eng Kéier ze insistéieren. 
Merci alleguerten. 
Elo Pacte Climat. Den Ëmweltschäffen, 
den Här Kox huet d’Wuert.“

8. Pacte climat: présentation du 
rapport d’activité

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci Madame Buergermeeschter. D’Ba-
sis vum Klimapakt ass e Vertrag vun der 
Gemeng an dem Stat. Esch ass mat der 
Deliberatioun vum Gemengerot am Sep-
tember 2013 dem Klimapakt bäigetrue-
den an domat d’Verflichtung agaangen, 
fir bis 2020 jährlech mindestens 2% un 
CO2 anzespueren. Dës Ziler ginn eréischt 
konkret am Kader vum Leitbild Kapitel 1 
proposéiert. Mir hunn domat als Gemeng 
eng Virreiderroll ze iwwerhuelen an zur 
Reduzéierung vum Klimawandel bäize-
droen. 
Duerch de Bäitrëtt vun der Gemeng zum 
Klimapakt verpflicht si sech, 
d’”Qualitéitsmanagementsystem” ëmze-
setzen an en “Energiebuchhaltungssys-
tem” opzebauen. D’Zil ass d’Erspuernes 
vun Energiesteigerung, vun Effizienz a 
Sécherheet, esou wéi d’Erhéijung vum 
Asaz vun erneierbarer Energie. Et erfollegt 
duerch d’Ëmsetzung vum Klimapakt auto-
matesch eng Strukturéierung vum Klimas-
chutzzil vun der Gemeng. Et gëtt eng 
nohalteg Entwécklung am Beräich vun 
Energieoffall, Waasser a Mobilitéit weider-
gedriwwen, respektiv an d’Wee geleet.
Fir dëse Prozess ze steieren ass eng Équipe 
‘Klima’ geschafe ginn. Ausser den zwee 
Ressortschäffen Mobilitéit respektiv Bauten 
an Ëmwelt, si sämtlech Chef-de-servicë vun 
der Gemeng an déi Équipe integréiert 
ginn. Encadréiert gëtt de Grupp vun eisem 
externe Klimaberoder, de Sébastien Koch 
an dem internen Energieberoder, dem 
Jeannot Behm. Schliisslech kompletéieren 
nach zwee Vertrieder vun der Zivilgesell-
schaft de Grupp, ee Vertrieder vun Transi-
tion Minett an ee vum MECO. Dëse Grupp 
hëlt Decisioune fir d’Ëmsetzung an 
d’Orientéierung vum Klimapakt. D’zen-
traalt Instrument ass de bestehende Moos-
snamekatalog, d’Kapitele vum Klimapakt, 
déi och am Dossier mat dra sinn:
1. d’Entwécklungsplanung a Raum-
uerdung;
2. kommunal Gebaier an Anlagen, wou 
ech gläich dozou Stellung huelen;
3. Versuergung an Entsuergung;
4. Mobilitéit.

Dann d’intern Organisatioun a schliisslech 
d’Kommunikatioun.
Ënnerstëtzt gëtt d'Équipe Klima duerch en 
technesche Grupp an déi jeeweils een 
Techniker aus deenen entspriechende Ser-
vicer integréiert ass. 
Zum Kapitel 2: D’Analys vun eise kommu-
nale Gebaier, wäitaus dee gréissten an 
opwändegsten Dossier läit elo vir. Hei sinn 
d’Energie, Waassermanagment, d’ëffent-
lech Beliichtung a besonnesch Mooss-
namen analyséiert ginn. Gläichzäiteg sinn 
d’Zilwäerter fir Energieeffizienz a Kli-
mawierkung bestëmmt ginn. 
Heibäi si 55% vun de Punkten erreecht 
ginn. Dat bedeit, wann no Ofschloss vun 
alle Kapitele mat insgesamt enger 
Moyenne vun iwwer 50% an der Zertifi-
zéierung duerch den Audite Stuf 2, 
600.000 Euro, verdeelt bis 2020, vum Stat 
als Subsid accordéiert kënne ginn. Selbs-
tverständlech mussen déi Moossname 
kontinuéierlech realiséiert ginn. Energieef-
fizienz spuert och Geld. Bei eisen 112 
Gebaier, mat engem Energieverbrauch 
vun 3,1 Milliounen Euro, besteet en 
Aspuerpotenzial vun 1,8 Milliounen. Dat 
geet un u sech vu ganz liichten einfache 
Methoden, ouni Invest. Ech mengen, et 
ass och ausgerechent ginn. D’Schléissung 
vun den Dieren an der Sportshal ass ouni 
Invest. Op där anerer Säit muss een och 
isoléieren an a Lagertechnik investéieren, 
fir d’Gebaier méi energieeffizient ze maa-
chen. 
Ech kommen ofschléissend nach eng Kéier 
op den Dossier vun der Sportshal Lalleng 
zréck.
De Moment huet d’Gemeng keng iwwert 
d’Norm erausgehend energetesch Stan-
darde fir d’Kommunalgebaier, weder 
beim Neibau, nach an der Renovatioun. 
De Gemengerot souwéi d’Utilisateure vun 
de Gebaier kréien elo e jährleche Wäert 
vum Energie- a Waasserverbrauch mat-
gedeelt. De Service écologique kritt och 
dann direkt d’Verbräich vun de verschid-
denen Energieversuerger Sudcal, Sud-
stroum, Sudgaz an de Waasserverbrauch 
vun der RSA.
Éischt Decisioune si geholl ginn, den 
Objektiv a d’Certifikatioun Stuf 2 fir Mëtt 
2016 unzestriewen.
2. Do, wou Compteure fir Stroum, Waas-
ser, Wäermt feelen, ginn no an no Comp-
teuren installéiert. Déi ware bis elo net do.
3. Méi exigent Normen, wéi déi legal 
Prescriptioune betrëffs der energetescher 
Performanz vun de kommunale Gebaier 
ginn definéiert no Accord vum Direc-
teur-architecte.
4. Den Affichage op all Gebai vun deem 
entspriechende Verbrauch vun Energie a 
Waasser gëtt virgeholl an ass och schonn 
amgaang.

7. Projet Elysis / 8. Pacte climat
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5. Ech kommen och op déi nei Wobré-
ckener Schoul zréck, wou mer elo grad 
driwwer diskutéiert hunn. Och am 
Concours ass eng Energieklass Passiv AA 
integréiert. Et soll en exemplaresche Pro-
jet och an deem Sënn ginn.
6. De Budget fir de Klimapakt ass mat 
100.000 Euro am Budget deemnächst 
proposéiert.
Bäigefügt ass den Dossier Lallenger 
Sportshal, deen am Kader vun der Lear-
ning Factory erstallt ginn ass. Do e 
grousse Merci vu mir aus oder vun eis 
aus, dem Tommasino Favaro an dem 
Jeannot Behm, déi eng exzellent Aar-
becht do gemaach hunn. Wann Der dat 
emol eng Kéier duerchbliedert, do stinn 
d’Bestandsopnam, d’Identifikatioun, Vir-
schléi fir Mesuren. 
Ech mengen, et muss een dovun aus-
goen, dass mir 27.000 Euro pro Joer an 
dësem Gebai vun Energiekäschten hunn. 
Ech sinn och schonn eng Kéier op déi 
Beispiller vun der Diereschléissung, déi 
steet och an dem Kommentar dran, 
agaangen; d’Temperaturventilatioun 
erofsetzen, alternativ Notzung vun Halen 
a Vestiairen. Et geet duer, dass wa mer 
grouss Halen hunn, déi kéinte gedeelt 
ginn. Do kënnen natierlech dann och 
zwou Équipen dra spillen, ouni dass mer 
zwou risen Halen ophëtzen. 
Lescht Virschléi, iwwert déi ee muss 
deemnächst och emol eng Kéier disku-
téieren, ass de Poste vun engem Coordi-
nateur énergétique, fir dass mer all déi 
Bauten, déi 112, déi mer hunn, och 
energetesch-effizient notzen. 
Ech ginn dann nach op en Zousaz an. 
Politesch sinn natierlech och d’Kommis-
sioune mat an dee ganze Projet agebon-
nen. Souwuel d’Bauten- an d’Energie-
kommissioun, wéi och d’Commission 
écologique. D’Zivilgesellschaft ass och 
vertrueden, respektiv déi gëtt an der 
Kommunikatioun am Moossnamekata-
log 6 dann nach vill méi agebonnen, fir 
de Projet nach weiderhin ze realiséieren 
a fir en ze suivéieren. Ech soen Iech Mer-
ci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Kox. Ech 
schreiwen op: Den Här Zwally, den Här 
Kersch, den Här Bernard ass net do. Här 
Zwally, Dir hutt d’Wuert.“

André Zwally (CSV): „Merci Madame 
Buergermeeschter. Ech gesinn, dass de 
Sall e bëssen eidel ginn ass. Si se all gutt 
duuschtereg gi vun deem Punkt virdrun? 
Neen. Ech wollt awer kuerz e puer Wuert 
zum Klimapakt soen. 
Déi lescht Diskussioun, déi mer haten, 
war de 27. September 2013. Et sinn 

eigentlech elo gutt zwee Joer hier an ech 
ka mech nach gutt un Äre Virgänger 
erënneren, deen och mat vollem Elan an 
der Diskussioun vun dem Klimaschutz hei 
geschwat huet. Mir hunn deemools gesot 
gehat, dass mer alles géife mat ënnerstët-
zen. Mir hunn och des Öfteren Diskus-
sioune gefuerdert gehat, dass ee wierk-
lech den Inventaire soll maache vun eise 
Gebaier. Dat hutt Der elo gemaach. Mir 
kënnen Iech nëmmen dofir felicitéieren. 
An et stellt sech dann och elo eraus, dass 
mer wierklech wëssen, wou mer dru sinn 
an dass dat Klima-Team, wat Der hei 
geschafen hutt, net fir näischt an d’Liewe 
geruff ginn ass.
Ech wonnere mech awer, dass Der am 
Bericht sot, dass Der dat Ufank 2015 net 
konnt virstellen, well Der eigentlech 
schonn an deem Zesummeschaffen 
zwëschen deenen eenzelne Servicer net 
déi richteg Leit fonnt hutt oder op 
d’mannst net dat kritt hutt, wat Der néi-
deg gehat hätt, fir et kënnen éischter ze 
maachen. Ech stellen elo fest, dass nach 
ëmmer, nach wie vor, déi Formatioun, 
déi mir och deemools gefuerdert hunn, 
wichteg ass. An dass all Mënsch soll wës-
sen, dass wann en op engem Gefier hei 
zu Esch schafft oder domadder fiert, a wa 
se an engem Gebai sinn, a wa se Respon-
sabilitéiten hunn an hirer Aarbecht, 
d’Ëmweltpolitik eng Prioritéit soll fir si 
sinn. An dass se virun allem och do solle 
matschaffen.
Mir hunn Certificatiounen, déi mer upei-
len. Ech hu gekuckt gehat, dass 23 
Gemengen e Präis kritt hunn. Ënnert ane-
rem huet Schëffleng e Präis kritt, Déif-
ferdeng huet e Präis kritt. Ech mierken, 
dass mir nach net annähernd an dee 
Beräich vun der Certificatioun komm 
sinn. An domadder stellen ech dann och 
fest, dass mer wierklech e Retard hunn, 
wat dat doten ubelaangt. 
Ech muss och soen, dass wann ech 
natierlech kucken, wat fir eng Mesuren, 
dass Der elo proposéiert, dat fir all Gebai 
dann zielt, mer net genuch nohalteg an 
deene vergaangene Joren domadder 
ëmgaange sinn.
Dir sot elo, mir hunn 3,1 Milliounen, 
wou mer musse bezuelen un Ener-
giekäschten. Mir maachen Aspuerunge 
vun 1,8 Milliounen. Dann huet eigent-
lech dee Retard, dee mer hunn, eis erëm 
eng Kéier finanziell Schued gemaach. An 
dat si Suen, déi mer bestëmmt och 
gebraucht hätten, fir kënnen éischter 
eppes aneschters domadder ze maachen.
Den Deel vum Plafonnage: Ech hu 
schonn deemools bei Ärem Virgänger am 
September gesot gehat, dass jo awer fir 
déi Suen, déi mir kënnen zur Dispositioun 
kréien, an dat och vum deemolege Minis-

ter gesot ginn ass, e Plafonnage ass. A mir 
hunn och deemools gesot, Dir sollt Iech a 
Verbindung setze mat deenen, déi an der 
Chamber sinn, respektiv déi an der 
Regierung sinn, fir dee Plafonnage 
opzehiewen. Well et dierf menger Mee-
nung no do kee Kritär gëllen, wann ee 
sech wierklech investéiert an Energie-
Moossnamen hëlt.  Da soll een dat 
aneschters gestalten. Da soll een och 
d’Méiglechkeet ginn, fir motivéiert-finan-
ziell Suen ze kréien. 
Äre Virgänger huet och deemools gesot – 
dat war am September, kënnt Der Iech 
erënneren, well am Oktober si mer nei 
wiele gaangen –, hie wier souguer iwwer-
zeegt, dass wann elo eng nei Regierung 
géif kommen oder eng aner Regierung an 
aner Responsabel géife kommen, da wär 
dat alles kee Problem. Dat kënnt Der 
noliesen an eisem Escher Gemengerot 
vum 27. September. 
Mir sinn elo zwee Joer dono. Et ass nach 
ëmmer näischt geschitt. Ech géif Iech da 
bieden, nach eng Kéier déiselwecht Sug-
gestioun opzehuelen a bei Äre Leit, déi 
bei Iech an der Regierung sinn, déi doten 
Diskussioun nach eng Kéier ze féieren. 
Elo, fir awer zum Schluss ze kommen: Ech 
mengen, dass zënter d’Ëmweltkommis-
sioun regelméisseg zesummekënnt – ech 
hunn héieren, dass déi en neie President 
kritt –, och dee Problem vun der Ëmwelt 
hei an Esch erëm eng Kéier eescht geholl 
gëtt. Mir hunn eng gutt Équipe do. Mir 
schaffen och gäre mat an all deene Pro-
positiounen, déi Der maacht. An ech hof-
fen, dass deen Élan, dee mer elo anner-
halleft Joer haten, mat deem neie Pre-
sident, ähnlech gëtt. A mir sinn natierlech 
och bereet als CSV, eise Beitrag ze leesch-
ten, wann et dorëms geet, fir hei de Kli-
maschutz mat ze ënnerstëtzen. 
An deem Sënn Merci dem zoustännege 
Schäffe fir d’Presentatioun an eis Ënner-
stëtzung wäert Der kréien. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Zwally. Den 
Här Kersch.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Et geet hei 
drëm, datt mer als Stad Esch manner 
CO2 ausstoussen. Dozou hu mer eis jo 
2013 verpflicht, wéi mer de Klimaschutz-
pakt ënnerschriwwen hunn. D’Zil ass et 
ënner anerem, datt mer am Joer 2016 
déi éischt Stuf vum Label vun enger Kli-
maschutzgemeng kënne kréien. 
Mer hunn den Ament d’Bestandsopnam 
vum Energieverbrauch vun de Gemenge-
gebaier virleien. Aner energierelevant 
Beräicher komme méi spéit drun, wéi 
zum Beispill den Transport. 
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Beim Hëtze verbrauchen d’Schwämm an 
d’Sportshal am meeschten Energie, wie 
wonnert et? An och d’Schoulen, d’Non-
newisen a Brill 2, déi hu jo allenzwee och 
eng Schwämm, leien och iwwert 100 
Megawattstonnen d’Joer. Dono komme 
mat iwwer 500 Megawattstonnen d’Joer 
véier aner grouss Schoulen an den Thea-
ter, de Conservatoire an d’Kulturfabrik. 
Och beim Verbrauch vum elektresche 
Stroum gesäit et ganz ähnlech aus. Erëm 
eng Kéier leien déi Gebaier un der Spëtzt 
vum Verbrauch, déi ee sech am Fong 
erwaarde konnt. 
Mer hunn elo déi déckst Energieverbrau-
cher identifizéiert. Dofir sammele mer 
Pluspunkte fir dee Klimaschutzlabel ze 
kréien. Nach keng Punkte kréie mer, well 
mer bis elo keng Mesurë geholl hu fir 
energieineffizient Gebaier ze sanéieren. 
Dat geschitt eréischt am Laf vun deenen 
nächste Joren. Mir sti jo elo eréischt och 
am Ufank vun der Ëmsetzung vum Kli-
maschutzplang. 
Mä schonn eleng well eis Gebaier, grad 
ewéi d’Escher Stéit, nëmme Stroum aus 
erneierbaren Energiequelle vu Sudstroum 
kréien, hu mer scho Pluspunkten zegutt. 
Bei der Schwämm a bei der Sportshal 
gëtt et och scho weider Iwwerleeungen, 
wéi een Energie kann aspueren. Den Här 
Kox ass kuerz schonn op d’Sportshal 
agaangen. 
Bei der Schwämm huet d’Firma KSB eng 
Energieanalys vun de Filterpompele 
gemaach. An déi Firma rechent eis vir, 
datt mer bal d’Halschent un Energie kéin-
ten aspueren. Dat, wa mer amplaz vun 
den aktuelle Motoren, hir Motore géifen 
abauen an datt deen Invest sech no zwee 
Joer scho rentéiert hätt. An da leeë se 
och gläich en Devis bäi, fir hir nei Moto-
ren: 40.000 Euro ouni TVA.
Et freet eis natierlech, wa mer hei Energie 
a Käschte kënne spueren. Mä mir hätten 
awer och nach gär eng neutral Analys. 
Well dat, wat elo virläit, ass eis awer ze 
vill an eegener Saach plädéiert.
Da gouf, wéi gesot, och d’Sportshal ana-
lyséiert. Souwuel den Zoustand vun den 
zwee Gebaier, wéi och vun den techne-
schen Installatiounen. Hei si virun allem 
d’Chaudièren al a loosse sech net méi 
sou richteg reguléieren. Mer verbrauchen 
doduercher duebel sou vill Gas wéi néi-
deg am Verglach mat engem Referenzge-
bai. 43% méi Elektresch wéi néideg. Just 
beim Waasserverbrauch an der Sportshal 
leie mer 43% besser wéi d’Referenzgebai. 
En Aarbechtsgrupp vu Gemengeservicer 
huet sech Gedanke gemaach iwwert 
d’Sportshal a si koumen op eng maximal 
méiglech Erspuernis vu 74% Energie, wat 
einfach enorm ass. Si hunn eng Rei Iddie 
gesammelt, déi deelweis emol guer 

näischt kaschten. Den Här Kox huet se 
opgezielt. 
E bësselche kascht, wa mer d’Halogen-
luuchten duerch LED-Luuchten ersetzen. 
Dat rentéiert sech awer schonn no zwee 
an engem halwe Joer. Bei de Chaudièren 
a bei de Ventilatioune si gréisser Investi-
tiounen néideg, mä och hei gëtt de Kli-
ma direkt geschützt an d’Gemengekeess 
awer och mëttel- a laangfristeg. Insge-
samt freet et eis festzestellen, datt de Kli-
maschutzpakt elo sou lues a lues éischt 
konkret Resultater an eiser Gemeng kritt, 
op déi mer ganz ongedëlleg gewaart 
hunn. Wat bei der Ëmsetzung vum Kli-
maschutzpakt virun allem Ulass zum 
Optimismus gëtt, ass datt mer vill Kom-
petenz an eise Gemengeservicer a bei 
eisem Personal hunn. A si hunn och ganz 
motivéiert matgeschafft a si wäerten dat 
och weider maachen, wann ee se emol 
ëm hir Meenung freet. Wat leider net 
dacks genuch de Fall ass. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Kersch. Den 
Här Kox huet d’Wuert fir d’Äntwerten.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Den Här Zwally ass de Moment nach net 
do. Vläicht fänken ech mam Här Kersch 
un. Ech mengen, Dir hutt dee ganzen 
Dossier gelies. Et gi Moossnamen, déi u 
sech näischt kaschten, déi awer vill Ener-
gie a vill Käschten spueren. Dat heescht, 
mir mussen och elo eng Wäertung opset-
zen, wou fänke mer elo un. Ech mengen, 
mir fänken zunächst mat deene Saachen 
un, wou mer u sech net mussen investéie-
ren. 
Dat Zweet: natierlech och an eisem Bud-
get, deen elo deemnächst presentéiert 
gëtt, wäerte mer awer och Invester maa-
chen, fir zum Beispill sécherlech energieef-
fizient Moossnamen duerchzeféieren. Dir 
hutt ganz recht, mir hunn al Gebaier, mir 
hunn energieineffizient Gebaier. Ech 
menge, mir kënnen awer och elo net 
ufänken, all Gebai energieeffizient direkt 
ëmzesetzen. Dat Ganzt brauch e laangen 
Otem. Dee Klimapakt ass elo net duerch 
déi Analys fäerdeg, well dat ass en Dauer-
prozess, deen ouni Enn weidergeet. 
Ech mengen, Dir hutt d’LED-Luuchten 
ugesprach, déi sinn amgaang, schonn 
ersat ze ginn. Déi ginn och virfinanzéiert 
vu Sudstroum. Dat ass en Invest, dee rela-
tiv schnell ze maachen ass. Do huet een 
och direkt de Gewënn dovun nees eran. 
Filter an déi Pompelen an der Schwämm: 
dat si bis elo Energieschleidere. Do ass et 
sécherlech elo deen Devis, deen do dra 
läit. Do muss fir d’Éischt eng neutral Ana-
lys gemaach ginn, do hutt Der recht. 
Awer ech mengen, deen een oder anere 

Filter zwëschenduerch auszewiesselen, dat 
ass kee groussen Invest, mä dat bréngt eis 
awer manner Energieverbrauch.
Wat den Här Zwally gesot huet: Dir hutt 
vläicht recht, vun 2013 bis elo hu mer 
keng ëffentlech Analys hei virbruecht. Dat 
ass och richteg. Ech mengen, pro Joer 
muss eng Analys gemaach ginn. Déi muss 
och Iech virgedroe ginn. Op där enger 
Säit kritt Der awer och elo scho lafend de 
Verbrauch respektiv de Joresverbrauch 
matgedeelt. Déi sinn och elo am Dossier 
dran. Repetitiv déi nächst Jore gitt Der do 
informéiert.
Ech muss och soen, an et ass elo keng Kri-
tik, dass ech ganz frou sinn, dass mer den 
Energieberoder konnten d’lescht Joer 
iwwer Sudstroum astellen. Ech mengen, 
et ass ganz schwéier. Mir hu mat deem 
schwéiersten Dossier ugefaang. Dat sinn 
d’Gebaier an eis Anlagen. Dat ass e rise 
Chantier. Dat huet elo annerhallef Joer 
gedauert, bis mer endlech de Rapport 
final virleien hunn. Do gesitt Der jo, wat 
dobäi erauskomm ass. Et ass ganz 
schwéier. 
Mir hunn a Gebaier keng Compteure 
gehat. Déi sinn elo deelweis nodréiglech 
installéiert ginn. Mä mir sinn awer vläicht 
als Esch net gudd opgestallt. Dir hutt elo 
gesot, dass een Drëttel scho certifiéiert 
ass; dat sinn déi kleng Gemengen.
Schëffleng ass vläicht eng kleng Ausnam, 
se ass awer net certifiéiert, se ass net 
duerch den Audit duerch. 
Ech hu mech och renseignéiert, wat eis 
Haaptstad ubelaangt. Déi wäerten esoubal 
nach net an der Certificatioun dra sinn. 
Also ech mengen, dee ganzen Dossier ass 
ganz sportlech, a mir brauchen natierlech 
vun all eise Servicer Hëllef. Mir hunn déi 
Hëllef deelweis och kritt. Mä et geet net 
duer, dass d’Leit dann eis d’Donnéeën 
eraginn. 
Ech mengen, et sinn Donnéeën do, mä 
déi mer musse wierklech aus der Literatur 
eraushuelen. Et muss eng Deliberatioun 
dobäi sinn, et muss e Certificat dobäi sinn. 
Also et ass net ganz einfach. 
Ech mengen, dat entschëllegt net. Mir si 
ganz gutt elo opgestallt. Déi aner Dossier-
en, déi ginn elo relativ schnell virun. Mir si 
scho beim Kapitel 3 a 4; déi ginn elo 
gläich zäiteg duerchgezunn. A bis Mäerz si 
mer fäerdeg, fir dass mer bis Juli d’Zertifi-
zéierung hunn. Ech mengen, mir steiere 
Grupp 2 un. Mir packen et sécherlech net, 
eleng scho wéinst deem Dossier, dee mer 
elo virleien hunn, mat de Punkten, fir an 
d’Kategorie 1 ze kommen. Dat ass sécher-
lech onméiglech. Mir hunn natierlech elo 
gutt ugefaangen. Mir si bei 55% fir dee 
risen Dossier. Mir wäerten da sécherlech 
am Mäerz respektiv am Juli de Grupp Stuf 
2 certifiéiert kréien. Ech soen Iech Merci.“

 8. Pacte climat



Escher Gemengerot vum Freideg 16. Oktober 2015

53

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Kox fir d’Pres-
entatioun vum Pacte Climat. Mir kom-
men elo zu verschidde Konventiounen. 
D’Konventioun mat der Société Lexmark, 
Här Hinterscheid.“

9. Conventions:
a) Convention de cession d’une 
cabine moyenne tension avec la 
société LEXMAR S.à.R.L.; 
décision 
b) SEPA A.S.B.L. – avenant; 
décision 
c) LASEP ESCH A.S.B.L. – 
avenant; décision
d) Basket Esch: Minieurope – 
avenant; décision

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Eigentlech ass dat nëmme fir eng Situa-
tion de fait ze regulariséieren. Mir hunn 
dohannen an der rue Belval op deem Ter-
rain, wou den Naturata drop ass, eng 
Mëttelspannungszell, déi awer op engem 
Privatterrain steet, deen deem Grupp do 
iwwert eng Emphytéos zur Verfügung 
gestallt ass. Dat ass eng ongënschteg 
Situatioun. Déi Mëttelspannungszell huet 
deem Grupp Lexmark gehéiert. A wa mir 
den Entretien solle maachen an d’Acces-
sibilitéit sécherstellen, hätte mir gär 
gehat, dass déi Mëttelspannungszell an 
d’Proprietéit vun der Gemeng iwwer-
geet. Dann hu mer eng kloer Situatioun. 
An no laangen a villen Diskussiounen ass 
d’Societéit Lexmark domat d’accord 
gewiescht, dass si se der Gemeng fir een 
Euro cedéiert. Domat behale mir iwwert 
de Prinzip vun de Servitudes publiques 
ëmmer Accès drop.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Hinterscheid. Soll 
ech d’Konventiounen alleguerte beie-
neen huelen? Jo. Dann den Här Kox fir 
den Avenant zur Konventioun iwwert 
d’Déierenasyl.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Dat betrëfft eng zousätzlech Ënners-
tëtzung vun eisem Déierenasyl, déi eng 
gutt Aarbecht maachen. Dat ass och mat 
hinnen ofgeschwat ginn an dat ass och 
budgetsméisseg diskutéiert ginn. Mir 
iwwerhuelen elo 50% vun de Frais vétéri-
naires bis zu engem Plafong vun 12.000 
Euro. Dann déi Persounen, déi si ënner 
Kontrakt hunn. Do steiere mer vun der 
Gemeng aus an d’Masse salariale globale 
maximal 2.500 Euro pro Mount bäi. Mir 
ginn hinnen dann awer eng Avance men-
suelle, déi se och da gefrot hunn. 

A schliisslech si mer natierlech och 
deelweis responsabel fir déi ganz Gebaier. 
Si hunn nach en Asbestdaach. Do hu mer 
elo d’Devisë virleie. Den Désamiantage 
vun deem Daach, wou d’Hënn dra sinn, 
gëtt dann deemnaächst duerchgefouert. 
Do hu mer eis awer och esou gëeenegt, 
dass mir den Daach erneieren. Awer de 
Virdaach, dee se wëllen hunn, wäert 
d’ASBL selwer finanzéieren.
Ech géif Iech bieden deem zouzestëm-
men.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen dann zu zwou 
Konventiounen betreffend d’LASEP an de 
Basket Mini Europe. Dat ass en Avenant. 
Här Sportschäffen, w.e.gl.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci Madame Buergermeeschter. Also 
dat éischt ass eigentlech eng Formula-
tioun, déi kloer mécht, wéini wat 
stattfënnt. An an deem Sënn, gëtt mam 
Budget fir d’Joer N+1 definéiert, wéi d’Par-
ticipatioun vun der Gemeng un de Fraisë 
vun der LASEP ass. An dass soubal wéi de 
Budget approuvéiert ass, déi dann am 
Januar verséiert ginn, fir dass dat ka lafen. 
Ech mengen, et ass eng technesch Refor-
mulatioun vun engem Artikel. Eise Mon-
tant ass deeselwechte wéi en d’lescht Joer 
am Budget war, also 110.000 Euro. Déi 
stoungen och scho fir dëst Joer am Bud-
get. A fir d’nächst Joer ass en deeselwech-
ten. Domat huet d’LASEP elo schonn 
d’Certitude, sous réserve, dass de Budget 
approuvéiert gëtt, an dass déi Suen am 
Januar kënne liquidéiert ginn, well jo do all 
Mount musse Sue verséiert ginn.
Déi zweet Konventioun ass en Avenant zu 
der Konventioun mam Basket Esch fir 
d’Organisatioun vum Mini Europe, wou de 
Basket zousätzlech Geld kritt. E kritt 6.000 
Euro fir déi Organisatioun, déi mëttlerweil 
ganz grouss ginn ass. Dat ass fir d’Partici-
pation auprès de l’organisation, fir Coupë 
fir déi véier bescht Équipë vum Tournéier, 
fir de Logement vun eiser Équipe vun eiser 
Partnerstad Mödling a fir eng Sonorisa-
tioun um Sportszenter; dat heescht eng 
Sonorisatioun am Henri Schmitz. Dat ass 
alles ‘tout confondu’, an da kënnt näischt 
weider dobäi.
Ech géif Iech bieden, deene Konventiou-
nen dann och zouzestëmmen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ginn et Froen zu deene véier 
Konventiounen. Kënne mer se all beienee 
stëmmen? Jo, dann au Vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-

gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
Mme Annette Hildgen – M. Henri Hin-
terscheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la convention de cession 
d’une cabine moyenne tension avec la 
société LEXMAR S.à.R.L.

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
Mme Annette Hildgen – M. Henri Hin-
terscheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’avenant à la convention 
SEPA a.s.b.l.

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
Mme Annette Hildgen – M. Henri Hin-
terscheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’avenant à la convention 
LASEP ESCH a.s.b.l.

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
Mme Annette Hildgen – M. Henri Hin-
terscheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’avenant à la convention 
Basket Esch: Minieurope.
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10. Questions de personnel; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zu de Questions 
de personnel. De Personalschäffen huet 
d’Wuert.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Mir hu fir 
d’Éischt an dem Département vun den 
Travaux municipaux d’Kreatioun vun 
zéng Poste ,Garde champêtre’. Dëst ass 
ze erklären, well mer de Champs de 
compétences vun eisen Agents munici-
paux wëllen erweideren. 
Dir wësst, datt mer keen Ordnungsamt 
hu wéi an däitsche Stied an datt d’Kom-
petenze vun den Agents municipaux 
sech limitéieren op Incivilités oder op 
Saachen, déi am Parkraum geschéien. 
Well awer elo d’Regierung ugedeit huet, 
datt de Projet de loi an der Maach ass fir 
d’Kompetenzen ze erweideren, mä fir net 
dorobber kënnen direkt ze reagéieren, hu 
mer gesot, mir ginn op de Wee wéi aner 
Gemengen – Hesper an Déifferdeng 
hunn dat och scho gemaach –, datt mer 
innerhalb vun eisen Agents municipaux 
da froen, wien do Garde champêtre wëll 
ginn. Well da kënnen d’Kompetenze vis-
à-vis vun Incivilitéiten am hygienesche 
Beräich am Stadraum erweidert ginn. 
Dofir kreéiere mer déi zéng Posten a 
froen dann innerhalb vun eisen Agents 
municipaux, wien op deen dote Wee wëll 
goen. Dat bréngt mat sech, datt da 
finanziell gesinn eng Prime d’astreinte 
fixe vun 22 Punkten de Mount deene Leit 
zougestane gëtt, déi dat do wëlle maa-
chen.
Ech fannen et och interessant, datt d’Per-
sonalkommissioun d’Bemierkung gemaa-
ch huet – an dat hate mer och am Schäf-
ferot undiskutéiert –, datt mer awer 
deene Leit, déi sech op déi Posten do 
mellen, awer och eng adequat Forma-
tioun solle ginn. Dat ass de Wee, wou 
mer wëlle goen. 
Soll ech déi aner direkt och mat virstel-
len?“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Jo, w.e.gl.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Dir 
wësst jo, dass am Service informatique 
verschidde Changementer sinn. Et ass 
eng Retraite an eng kleng Reorganisa-
tioun. 
De Chef de service, den Här Remakel, hu 
mer an d’Pensioun gestëmmt. Mir 
mussen awer och nach den Här Aniset 
ersetzen. An dofir wëlle mer en Expédi-
tionnaire an deem Service kreéieren an 

en Employé an der Carrière D oder E. Do 
schreiwe mer e bësse méi breet aus, fir ze 
kucken, fir déi richteg Persoun do ze fan-
nen. An doduercher wéilte mer dann 
awer och de Redakterposten, deen am 
Service informatique besteet, suppriméie-
ren. Dat sinn déi eenzel Froen, déi sech 
an de Personaldossieren erginn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Zwally, den Här Bilt-
gen, d’Madame Bofferding. Här Zwally, 
Dir hutt d’Wuert.“

André Zwally (CSV): „Merci Madame 
Buergermeeschter. Ech wollt eigentlech 
just eng Remarque maachen zu der Créa-
tion de poste, Suppression de poste, wat 
déi zéng Emploien ubelaangt, déi zwou 
Fonctiounen. Ech mengen, mir sinn elo 
amgaangen hei e Binôme ze schafen. Dat 
heescht eigentlech zwou Fonctiounen an 
eng eran ze setzen. Dir hutt et jo gesot, 
do gëtt et awer eng Remunératioun, déi 
an d’Luucht geet. Dat a Form vun enger 
Prime d’astreinte, déi da kënnt. Kee Won-
ner, et gi jo och méi Responsabilitéiten. 
Domadder verbonne kréie se jo e ganz 
anert Aufgabefeld, dat dann op se 
zoukënnt.
Mir waren och der Meenung an der 
Kommissioun, dass et wichteg ass, eng 
Formatioun mat de Leit ze maachen. Ech 
hunn eigentlech do och nach gesot, oder 
mir hunn als CSV och nach gesot, dass et 
vläicht och am Ufank wichteg wier –  
well mer jo awer Informatiounen un 
d’Leit musse bréngen –, der Bevëlkerung 
ze soen, datt déi do elo net méi exklusiv 
do sinn, fir eis Protokoller ze maachen. 
Mä si maachen och elo aner Saachen. Si 
hunn och aner Obligatiounen, déi se da 
kréien. An et wier vläicht fir am Ufank 
gudd, fir d’Autoritéite mat ze huelen um 
Niveau vun der Police vläicht. Zwee Leit 
ginn dann. Dass also am Ufank ee Polizist 
matgeet, fir dat mat ze begleeden. Fir 
dass och d’Leit dobausse vläicht spieren, 
dass elo eppes aneschters kënnt wéi dat, 
wat virdrun ëmmer de Fall war. An dat 
géif déi Leit selwer och am Virfeld vun 
deem Ganzen entlaaschten.
Fir dee Rescht si mer d’accord domadder 
an et ass och eng gutt Initiativ. An ech 
hoffen, dass d’Regierung op de Wee 
geet, elo endlech dat doten emol ausze-
droen, fir dass dat och iwwerall an deene 
Groussstied ugeet, do, wou et gebraucht 
gëtt. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Biltgen. An dono 
d’Madame Bofferding.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Mir sinn 
averstan, dass Garde-champêtren agesat 
ginn, fir verschidde Problemer, deene 
mer ëmmer hei zu Esch begéinen, unze-
goen. Mir sinn awer, wéi d’Personalkom-
missioun och, der Meenung, dass et hei 
onbedéngt wichteg ass, dass déi Leit eng 
adequat Formatioun kréien, wéi et och 
elo scho puermol gesot ginn ass. Dat ass 
effektiv eng Viraussetzung. 
Ech mengen, dass den Erfolleg hei zu 
engem gudden Deel dorunner hänkt, 
wéivill Fangerspëtzegefill déi Beamten 
hei weisen am Ëmgang mat de Leit. An 
d’Gewiicht däerf hei net nëmmen, an net 
zevill, op d’Repressioun geluecht ginn, 
mä et muss haaptsächlech och op Pre-
ventioun a Berodung ausgeriicht sinn. 
Och wann Iwwerzeegungsaarbecht déi 
méi laangwiereg Saach ass, ass se awer 
och méi nohalteg. Well eng reng Repres-
sioun wierkt normalerweis nëmmen 
esoulaang, wéi de Polizist oder an dësem 
Fall de Bannhidder niewent hinne steet. 
Leider hale sech jo vill Leit nëmmen un 
dat berühmtend eeleft Gebot: ,Looss 
Dech net erwëschen’. Et ginn zu dësem 
Thema souguer Etüden, déi beweisen, 
dass bis zu 40% manner Vandalismus ze 
erwaarden ass, wann d’Leit frëndlech 
opgefuerdert ginn, eppes ze respektéie-
ren, wéi wann hinne just mat Strofe 
gedroht gëtt.
Ech mengen, et wär positiv an erfolleg-
verspriechend fir Esch, wann déi zéng 
virgesinne Beamten éischter géifen no 
esou engem Konzept handelen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „An dann nach d’Madame Bof-
ferding.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci. 
Meng Remarque gëllt dann och der 
Création d’emploi vun de Garde-cham-
pêtres. Et ass also net nei, dass d’Gemen-
gen drop hiweisen, dass eng gewësse 
Stroffräiheet beim Verstouss bei de 
Gemengereglementer hinne Problemer 
zoubereet. Och wa streng geholl eis Édu-
catioun a moralesch Virstellungen eis den 
néidege Bagage liwweren, fir en harmo-
nescht Zesummeliewen tëschent de 
Bierger ze garantéieren, sou leeft dat an 
der Praxis awer net ëmmer esou einfach 
of, wéi mer dat gären hätten. E ganze 
Koup u Gesetzer a Reglementer si Beweis 
genuch. 
Et ass grad gesot ginn, dass d’Preven-
tioun wichteg ass. Preventioun am Sënn 
vun Informatiouns- an Opklärungsaar-
becht. Et soll net exklusiv op Repressioun 
gesat ginn, mä op Preventioun an de 
Schoulen an och op Sensibiliséierungs-
kampagnë fir eis Bierger. Mir brauche 
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keng ,Law and Order’-Zoustänn oder 
eng Nulltolleranzpolitik, awer Instrumen-
ter. An ech mengen, dat ass de 
sprangende Punkt. Mir brauchen Instru-
menter fir d’Gesetzes- a Reglementer-
verstéiss kënnen ze sanktionéieren. Dofir 
ass jo och d’Zesummenaarbecht mat der 
Police an de Geriichter wichteg.
Nu wësse mer, dass et Leit ginn, déi 
mengen, se géife sech an engem indivi-
duelle Rechtsraum beweegen a kéinte prak-
tesch maachen, wat se wëllen. Sou gi 
baulech Ëmännerungen un den Haiser ouni 
Autorisatioun virgeholl. En Auto gëtt egal 
wou geparkt. Sonndes gëtt nach de Wuess 
geméint. An de klenge Muppes, deen duerf 
dann och maache wou e wëll, well schliiss-
lech bezilt säi Besëtzer jo eng Hondstax. 
Dat provozéiert natierlech oft Onzefridden-
heet a Kaméidi tëschent de Leit. 
Zënter Jore verlaangen d’Gemengepoliti-
ker, dass se méi geziilt fir Sécherheet an 
Uerdnung op hirem Territoire suerge 
kënnen. Duerfir gëtt scho längst disku-
téiert, dass d’Agents municipaux, also 
d’Pecherten, zousätzlech Kompetenze 
solle kréien.
Interessant ass, dass schonn 2002 sech 
drop gëeenegt ginn ass, dass keng zweet 
Police duerf geschafe ginn. D’Haaptmis-
sioun vun de Pecherte soll dra bestoen, 
dass si éischter preventiv wierken a bis zu 
engem gewësse Grad mussen och 
d’Recht kréien, Avertissements taxés aus-
zestellen, sou wéi dat scho beim 
Falschparken de Fall ass. 
Viru fënnef Joer huet och den deemolege 
Generaldirekter vun der Police gesot, dass 
si prinzipiell d’accord wären, dass d’Pe-
cherte méi Kompetenze kéinte kréien, 
well si eben engem Personalmangel 
entgéint stinn a sech net ëmmer ëm déi 
méi kleng Zwëschefäll kënne këmmeren. 
En huet awer gesot, dass d’Pecherte miss-
ten der Police ënnerstallt sinn. Dat ass 
alles net esou eng ganz einfach Saach. 
Interessant ass och, dass 2006 effektiv 
schonn e Projet de loi deposéiert gouf, 
wou de Conseil d’État e relativ vernich-
tenden Avis dozou ginn huet. Ëmmerhi 
goufen den Häre Frieden an Halsdorf fir 
Aarbecht sechs Oppositions formelles 
guttgeschriwwen. Dono war de Projet 
gestuerwen. Am Abrëll 2013 ass de Pro-
jet carrément vum Rôle erofgeholl ginn. 
Mä et ass scho gesot ginn, déi aktuell 
Regierung huet ugekënnegt, elo e Geset-
zestext ze maachen. Op der Sécherheets-
konferenz am vergaangene Juli, huet den 
zoustännege Verdeegegungsminister hei 
am Sall souguer nach eng Kéier ugekën-
negt, dass d’Pecherte méi Kompetenze 
solle kréien. 
De leschte Mount, op enger Receptioun 
am Kader vum Mëchelsdag, sot d’Staats-

sekretärin Francine Closener, dass de 
Minister Kersch amgaangen ass, Proposi-
tiounen auszeschaffen, wat d’Kompe-
tenze vun de Pecherten ugeet. An en 
huet och nach eng Kéier confirméiert, 
dass mer keng zweet Police sollte kréien, 
oder eng Police bis. 
D’Beméiunge schéngen also do ze sinn, 
fir en nationale Kader ze schafen, mat 
enger klorer Fixéierung vun de Strofen an 
de Kompetenze vum Parquet an dem 
Buergermeeschter. E gesetzleche Kader 
wär schlussendlech am Sënn vun enger 
besserer Uerdnung an engem méi gere-
gelten Zesummeliewen an eiser Gesell-
schaft, well wéinst enger Minoritéit 
ëmmer nees mussen esou Moossnamen 
ebe leider geholl ginn.
Ech denken, et bleift spannend, wéini 
d’Gesetz da wäert kommen. Ëmmerhin, 
mengen ech, an dat ass richteg ze soen: 
Esch hëlt hei seng Verantwortung, wéi 
och schonn aner Gemengen dat gemaach 
hunn. Mir probéieren awer do e Schrëtt 
méi wäit ze goen. 
Ech mengen, Déifferdeng huet och een 
oder zwee Garde-champêtres agesat, déi 
awer net fir d’ganz Woch déi Tâchen aus-
fëllen. Déi sollen sech do ofwiesselen. 
Ech perséinlech fannen deen heite Projet 
méi interessant. An et ass gutt, dass mer 
op dee Wee ginn. A spannend bleift et 
natierlech och, ob mer elo d’Zoustëm-
mung vum Ministère kréien. Mä da 
loosse mer eis iwwerraschen. Op alle Fall 
fanne mer de Projet gutt a mir ënnerstët-
zen deen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Den Här Codello huet 
d’Wuert.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Merci 
Madame Buergermeeschtesch. Zu der Fro 
vun der Remunératioun: un der Remuné-
ratioun ännert sech näischt. Et kënnt just 
eng Prime d’astreinte fixe bäi. D’Agents 
municipaux hunn eng Variabel. 
Duerch de Fait, datt mer se Garde-cham-
pêtre nennen, kréie se eng Prime d’as-
treinte fixe. Dat ass déi eenzeg Ännerung, 
déi sech am Fall vun der Remunératioun 
ännere wäert.
Formatioun: Här Zwally an och Här Bilt-
gen, do sidd Der och um selwechte Wee 
vum Schäfferot. Mir hunn eis souguer 
Gedanke gemaach an den zoustännegen 
Hygièneschäffen, mat deem dat heiten 
ausgeschafft ginn ass, wäert nach drop 
agoen. Mir kënnen eis souguer virstellen, 
am interne Conseil de recrutement e Ver-
trieder vun der Polizei als Expert externe 
mat ze nennen. Deen dann och kuckt, ob 
déi Persounen, wéi Der et gesot hutt, 
d’Fangerspëtzegefill oder déi charakter-

lech Fäegkeeten hunn, fir déi Erausfuerde-
rungen do kënnen unzegoen. 
Also mir sinn eis deene Froen do bewosst. 
Mat all Virléift fir d’preventiv Politik. Dat 
stëmmt, déi gëtt och gemaach, an déi 
wäert och weidergemaach ginn. Mä et 
ass awer op därselwechter Sécherheets-
konferenz hei am Sall am Juli och eraus-
komm, datt den Escher Bierger et sat 
huet mat deenen Incivilitéiten, déi net 
bestrooft ginn. An och mat alle gudde 
Viraussetzunge vun de Regierungsaus-
soen hu mir eis zesummegesat mam 
Hygièneschäffen a mir hu gesot, mir 
mussen elo aktiv ginn. Well den Escher 
Bierger wëll och hei Äntwerten, an déi 
mussen och leider heiansdo repressiv 
sinn. Well mir kënnen déi schéinste 
Reglementer stëmmen: wa se net ëmge-
sat an executéiert ginn, da gëtt de 
Bierger och rosen. 
An dofir déi heite Solutioun, wou den 
Här Hinterscheid awer bestëmmt nach 
als Hygièneschäffen deen een oder ane-
ren Détail wëll ginn.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. Ech mengen, d’Madame Boffer-
ding huet eppes gesot, wat eis interpel-
léiert hei am Schäfferot. De Projet de loi 
ass vum Rôle erofgeholl. A wann ee 
weess, wat d’Viraarbecht vun engem 
Gesetz dann ass, bis et erëm eng Kéier 
gestëmmt ass, mengen ech, kënne mer 
net méi éiweg der Situatioun nokucken.
Mir sinn hei permanent mat Incivilitéiten 
befaasst an eiser Stad. D’Leit sinn onze-
fridden. Mir reglementéieren, mir regle-
mentéieren eis dout. Mir motivéieren, 
mir maache Flyeren, mir maache Konfe-
renzen, an et sinn awer ëmmer esou vill 
Prozent vun de Leit, déi sech einfach net 
concernéiert spieren. 
An et si leider Gottes déi, déi dann awer 
e schlechten Image maachen an déi all 
déi aner Leit onzefridde maachen. 
An dofir muss een awer iergendwann, 
mat aller Motivatioun, déi bestrofen, déi 
et einfach net anescht verstinn. Et ass 
ganz evident: mir wëllen hei keng texa-
nesch Zoustänn, wou ee muss fäerten, 
wann een eng Kéier eng Zigarett op de 
Buedem geheit huet, dass een dono mat 
Handschelle flaachgeluecht gëtt. Also dat 
sécher net. Mir wëllen awer och kee 
rechtsfräie Raum méi zouloossen, fir all 
déi Incivilitéiten, déi vun enger ver-
schwindend klenger Minoritéit gemaach 
ginn. 
Hei ass op verschidde Saachen higewise 
ginn. Mir huelen haut eng Decisioun an 
domat gi mer eng Signalwierkung, dass 
mer eigentlech och d’Regierung indirekt 
dann dono nach eng Kéier motivéieren, 
dann déi gesetzlech Aarbecht virun ze 
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dreiwen. No Gespréicher, déi éischter 
informeller Natur mat der Police waren, 
kann ech just soen, dass d’Police dat do 
net negativ bewert an dass d’Police eis 
och wäert do zur Säit stoen. 
Et gëtt kloer Kompetenzen haut tëschent 
der Police an den Agents municipaux an 
eigentlech och d’Verbalisatioun am 
rouende Verkéier maachen eis Agente fir 
d’Police. A wann ee weess – de Syvicol 
war jo och do mat dran –, wéi herno 
deen éischte Projet de loi zermuel ginn 
ass, da war et virun allem de Kompeten-
zsträit tëschent der Police an der Magis-
tratur, déi dozou gefouert huet, dass mer 
dann do sinn, wou mer sinn.
Ech mengen, all déi Recommandatioune 
vu Formatioun si richteg.
Firwat hu mer och zéng Posten, wou mer 
23 oder 24 Agents municipaux hunn? 
Ma well Basiskompetenze gebraucht 
ginn, fir dat do ze maachen. Ech 
mengen, et muss een emol d’Polizeire-
glement kennen. D’Polizeireglement: ech 
invitéiere jiddwereen, et eng Kéier duer-
chzeliesen. Da gesäit een, dass mer dat 
meescht geregelt hunn. 
Et muss ee gewësse redaktionell Capaci-
téiten hunn, well et muss een e Procès 
verbal dresséieren, deen dono virugeet 
un d’Friddensgeriicht. Et brauch ee ganz 
vill Fangerspëtzegefill, ass gesot ginn. Et 
brauch een also sozial Kompetenzen; et 
brauch ee psychologesch Kompetenzen. 
Ech hoffen, dass et net allzu laang 
dauert, bis dat hei dann approuvéiert 
erëm ass. Ech wéisst och net firwat. Well 
aner Gemengen hunn et jo schliisslech 
gemaach. Et gëtt jo juristesch keen Argu-
ment méi, fir dat doten net ze approu-
véieren. Well wann et zu Déifferdeng 
gaang ass, zu Suessem gaang ass, zu 
Hesper gaang ass, an nach op e puer 
Plaze gaang ass, da wéisst ech gär, firwat 
dass et net zu Esch soll goen. 
Mir maachen dat do, an da geet elo 
d’Detailaarbecht un, fir zesumme mat de 
Servicer, mat de Leit dann dat ze prepa-
réieren, fir déi intern Ausschreiwung, 
deen interne Recrutement. A wou mer 
sécher d’Police wäerte mat froen, fir do 
dobäi ze sinn. Well  mir wëllen e partner-
schaftlecht Verhältnis maachen. An dann 
hoffe mer, dass déi Leit sech dann där 
neier Aufgab responsabel weisen.
Ech hat gëschter Gespréicher mat eisen 
Agents municipaux. Ech däerf Iech versé-
cheren, dass do e ganze Koup Leit sech 
motivéiert spieren, déi sech elo frustréiert 
spieren, wa se do duerch Esch trëppelen 
an all déi Incivilitéite gesinn an näischt 
kënne maachen. Dat ass awer e Gefill, 
wat mech immens motivéiert huet 
gëschter, dass Leit do gesot hunn, “ah, 
vläicht däerfe mer dann endlech och 

emol eppes soen, wann een de Muppes 
an d’Uelzechtstrooss kacke léisst”, fir et 
emol esou ze soen. Oder wann een aner 
Incivilitéite begeet. 
Ech sinn iwwerzeegt, dass mer déi Leit a 
gutt motivéiert Leit fannen. A mer wäer-
ten och d’Kollaboratioun mat der Police 
esou optimal gestalten, wéi et méiglech 
ass, an och mat eiser Hygiènekommis-
sioun déi Démarchen a Prioritéitspläng 
maachen, déi noutwenneg sinn.
Ech hoffen, dass mer all dat gemeinsam 
droen an domat och e Signal erausginn, 
dass mer elo wëlle wierklech aktiv ginn, 
géint dat onzivillt Behuele vun enger ver-
schwindend klenger Minoritéit, net nëm-
men hei vun Escher, mä och vu Leit, déi 
net vun Esch sinn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen 
– M. Henri Hinterscheid – M. Guy Ker-
sch – M. Martin Kox – M. Luc Majerus 
– M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les questions de personnel.

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Hu 
mer alles beienee votéiert?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Jo, mer hunn alles beienee geholl.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Da 
musst Dir d’Deliberatiounen herno  tesse-
len. Well wann Der dat do wollt sepa-
réiert stëmmen, elo ass et ze spéit. Elo 
gëtt de Service informatique mat refor-
méiert.“

11. Transactions immobilières; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zu den Trans-
actions immobilières. An Ärem Dossier läit 
den Acte de cession an der rue de Schiff-
lange vu 5 ca, deen integréiert gëtt an 
den Domaine public communal. 
Dann zwëschen de Konsorten Intini. 
Dann hu mer nach den Acte de vente vun 
der Résidence Nonnewisen am Lot 4N, 

deen iwwert eng Soumission cachetée 
gemaach ginn ass. An ech bieden Iech, 
deenen zwee Acten zouzestëmmen.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent Bilt-
gen – Mme Taina Bofferding – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les transactions immobi-
lières.

12. Rapport d’activité du foyer 
de nuit Abrisud et Maison 
Michels; présentation

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zum nächste 
Punkt: De Rapport d’activités, wéi all 
Joer, vum Foyer de nuit Abrisud. E läit 
Iech vir. Iwwert den Historique brauch 
ech, mengen ech, heibannen näischt méi 
ze soen. Also wéi d’Entwécklung 
gaangen ass vum Abrisud. 
Ech wéilt awer kuerz op déi verschidden 
Entwécklunge bei hinnen agoen. Dir 
wësst, datt 2013 d’Équipe socio-éduca-
tive sech opgedeelt huet an eng Équipe 
de jour an eng Équipe de nuit. Dëst, fir 
kënnen déi individuell sozial Projete méi 
enk ze begleeden. 
An dat fänkt och un, seng Friichten ze 
droen. Si hunn 18 regulär Better a 4 fir 
d’Wanteraktioun, déi och elo gläich 
wäert ufänken. Am Prinzip am Dezember. 
Ausser et gëtt virdru vill méi kal, da fänkt 
déi Wanteraktioun och éischter un. 
Fir 2014 hate se an dem Foyer de nuit 
82,6% u Männer a 17,4% u Frae gehat, 
mat insgesamt 5.561 Nuechten. Wat 
d’Fraen ugeet, do geet d’Zuel vun den 
Openthalter permanent an d’Luucht an 
huet 2014 wierklech eng Spëtzt erreecht. 
2012 waren et nach 10% vun de Bewun-
ner vum Foyer de nuit vum Abrisud. 
2014 sinn et der scho 17,4% gewiescht. 
Wat weist, datt do wierklech déi Zuel an 
d’Luucht geet. Dat sinn 149 ënnerschid-
dlech Persoune gewiescht an dem Foyer 
de nuit. A vun deenen 149 sinn, wéi 
gesot, dann 33 Frae gewiescht an 116 
Männer.
Den Altersduerchschnëtt vun de Leit, déi 
an de Foyer de nuit ginn, läit bei enger 
Moyenne vu 37,7 Joer. Ab 18 Joer kann 
een an de Foyer de nuit goen. Déi eelste 
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Persoun war 72 Joer al gewiescht. An den 
éischte Grupp u Leit, also d’Alters-
tranche, déi am meeschten am Foyer de 
nuit vertruede sinn, sinn déi zwëschent 
41 a 50 Joer. Dat waren insgesamt 42 
Persounen. Dono kommen déi zwëschent 
der Kategorie 31 bis 40 Joer an dann déi 
Jonk 18 bis 25 Joer. 
Dir gesitt awer an Ärem Dossier, datt 
véier Persounen tëschent 61 a 70 Joer 
waren an nach esouguer eng Persoun 
iwwer 70, dat heescht zwëschen 71 an 
80 Joer. 31 Persounen ass och eng Spëtzt 
2014 gewiescht vun der Kategorie 18 bis 
25 Joer. Dëst ass duerch d’Ursaach 
be déngt, datt déi Jonk eréischt ab 25 
Joer den RMG zegutt hunn. An all Joers 
schwätze mer och hei doriwwer, datt 
mer mengen, datt et an Zäite wéi an 
dësen absolut noutwendeg wier, beson-
nesch och wou de Jugendchômage esou 
héich ass, datt eigentlech den Alter vun 
dem RMG misst erofgesat ginn. Well sech 
déi Jonk näischt kënne leeschten. Well se 
keng Aarbecht hunn, kënne se sech net 
en Zëmmer leeschten, e Cafészëmmer 
oder wéi och ëmmer. A bei bestëmmte 
Problematike musse se dann an de Foyer 
de nuit goen.
Mir hu 24 verschidden Nationalitéite 
gehat, 2014. Dovunner ware 70 Persoune 
Lëtzebuerger, 64 kommen der aus den 
EU-Staaten an 13 aus engem Pays tiers. 
Een Drëttel vun de lëtzebuergesche Per-
sounen am Foyer de nuit si Fraen. Och do 
all Joers d’Bemierkung, d’Frae ginn 
eréischt an den Abrisud, wa guer, guer 
näischt méi geet. Virdrun notze se 
Geleeënheete bei Frënn oder versichen 
aneschters en Ënnerdaach ze fannen. Hei 
ass wierklech och ëmmer d’Situatioun, 
wa guer näischt méi geet, ier se op der 
Strooss schlofen, dann an den Abrisud ze 
goen. 
Et ware par rapport zu 2013 och méi 
Matbewunner aus Pays frontaliers repre-
sentéiert gewiescht. 7 Persounen haten 
déi franséisch Nationalitéit, 5 déi däitsch 
an eng Persoun déi belsch Nationalitéit.
29 Persounen, deenen hir Pabeiere net 
an der Rei gewiescht waren. Dat heescht, 
déi hu keng Carte d’identité oder Pass 
oder Carte de séjour oder wéi och 
ëmmer gehat. An och do ginn d’Zuelen 
an d’Luucht. 
Wat erofgeet, sinn d’Zuele vun de Leit, 
déi un der Action Hiver deelhuelen. Dat 
zënter dem leschte Joer, wou de Foyer 
d’hébergement d’urgence um Findel 
opgaangen ass, deen de Ministère de la 
Famille ageriicht huet. Deen huet eng 
Capacitéit vu ronn 180 Leit, wou da kën-
nen déi Obdachlos higoen, wa se am 
Wanter wëllen ënnerkommen an am 
Abrisud keng Plaz méi ass.

Vläicht fir och kuerz drop anzegoen, vu 
wou kommen d’Leit, déi hei vu Lëtze-
buerg kommen. Dat ass och ëmmer 
erëm eng interessant Zuel. 29 Persoune 
waren 2012 vun Esch gewiescht. 2013 
waren et der 41. Mëttlerweilen, 2014, si 
47 Persoune vun Esch am Foyer de nuit 
gewiescht. Aus der Stad Lëtzebuerg 23. 
Da komme mer op déi aner Länner: dat 
waren der 22. An dann ass direkt och déi 
Spëtzt, an dee Chiffer geet och an 
d’Luucht, vun Déifferdeng 11, vu Sues-
sem 7, vun Diddeleng 5, Rëmeleng 5, 
Péiteng 5, Käl 3, Klierf 2. 
An da geet et weider esou duerch 
d’Land. Soudatt ee mat all deene Chiffe-
ren absolut beweise kann, datt de Foyer 
de nuit Abrisud e regionale Foyer ass, 
och wann dat nach wie vor net vum 
Ministère de la Famille an der zoustänne-
ger Ministesch esou gesi gëtt. Do kom-
men ech och nach eng Kéier ganz kuerz 
drop zréck wou mer dru si mat dem 
Foyer de nuit.
Wéi gesot, 149 Persoune si suivéiert ginn, 
64 hu vun de Servicer vun den Travailleurs 
sociaux profitéiert an hunn och ee Projet 
de vie mat hire Betreier, mat den Éduca-
teuren ausgeschafft, fir erëm an eng Aar-
becht ze kommen, eng Wunneng ze fan-
nen, respektiv alleguerten aner 
administrativ Schrëtt ze maachen.
Vläicht nach fir drop zréckzekommen: 
wann 2013 15 Persounen en eegene 
Logement fonnt hunn, sou waren et der 5 
Persounen 2014. 16 Persounen si geplën-
nert an e Logement encadré; 7 sinn der 
fest an der Maison Michels. D’Maison 
Michels ass am Fong geholl een zweet 
Phasenhaus vun dem Abrisud. Zwou Per-
soune sinn an den Housing First; d’Stëmm 
vun der Strooss huet zwou Persounen 
ënnerbruecht iwwert hir Servicer; d’Croix 
Rouge, d’Jugend- an Drogenhëllef iwwert 
de Service Niches, de Réseau Psy, 
d’Agence immobilière sociale an de Foyer 
d’entraide. 5 Leit sinn an e Sevrage 
gaangen, a 4 Persoune sinn an de Foyer 
Ulysse an der Stad gaangen. Zwou Per-
soune sinn an hir Pays d’origine zré-
ckgaangen, well se alleguerten hir Droits 
sociaux zréckgezu kritt haten.
D’Maison Michels ass den 1. Mäerz 2013 
opgaangen. Dir wësst, datt zéng Studioen 
do ageriicht gi sinn. Dovunner 8 fir Een-
zelpersounen an ee fir eng Koppel. 7 sinn 
der an deem Haus besat. 8 Persounen 
hunn déi lëtzebuergesch Nationalitéit, 4 
déi portugiesesch an eng Persoun huet 
déi franséisch Nationalitéit. 5 Persounen 
hunn en Aarbechtskontrakt, déi an der 
Maison Michels sinn. 3 Persounen hu sou-
guer ee fonnt um éischten Aarbechts-
maart. Och dat ass vläicht nach eng Kéier 
ze ënnersträichen. 

Zwou Persoune sinn an enger Réinsertion 
professionelle ënnerkomm an eng Per-
soun huet geschafft als Bénévole an enger 
sozialer Institutioun. Déi lescht Persoun 
ass Student. 
D’Amis vum Foyer de nuit Abrisud, wou 
den Här Paul Weidig de President ass, 
begleede weiderhin alleguerten d’Aktivi-
téite ganz enk, a bidden och Aktivitéiten 
un am sportlechen, kulturellen oder artis-
tesche Beräich. Si hunn 2014 dräi gréisser 
Aktivitéiten zesummen organiséiert. Op 
där enger Säit Keele spille goen, e Gril-
lowend an dann déi traditionell 
Chrëschtdaagsfeier d’lescht Joer an 
engem Restaurant. 
An natierlech hunn och, wéi all Joers, 
d’Bénéficiairen e Bong kritt vu 60 Euro, fir 
sech dovunner och eppes kënnen ze 
kafen, wat se dréngend brauchen. Dat ass 
virum Wanter, wat meeschtens Kleeder 
sinn, waarm Jacquetten oder wat den 
Eenzelnen och brauch.
Dëst zum Rapport vun dem Foyer de nuit. 
Eigentlech kann ech Iech näischt weider 
ziele wéi dat, wat ech ëmmer erëm zielen. 
No véier Ministeren oder mat der véierter 
Ministesch sti mer do, wou mer stinn. Dat 
heescht, mir kommen net weider. Mir 
hunn e weidere Bréif geschéckt gehat un 
d’Ministesch, wou mer gefrot hunn, wou 
mer mam Projet Abrisud dru sinn. Wou jo 
déi definitiv Pläng scho méi laang fäerdeg 
sinn a wou déi finanziell Ënnerstëtzung 
vum Ministère net déi ass, déi mer ver-
sprach kritt haten. Also net dee Subsid, 
dee mer versprach kritt haten. 
Dee Bréif ass elo och schonn e puer Méint 
fort a mir waarde weiderhi gedëlleg op 
eng Äntwert. Vläicht bréngt de Kleesche 
jo eng Äntwert. Dat zu der endloser Story 
Foyer de nuit. 
Ech soen Iech dann awer trotzdeem, datt 
d’Fixerstuff wäert ab Februar d’nächst Joer 
mam Bau ufänken. Do si mer mat allem 
fäerdeg. Déi fänken un. 
Mir si gudder Hoffnung, wat den Abrisud 
ugeet. Et wier souwisou ze wënschen, well 
wann déi Containeren nach laang do 
stinn, da fale se vu sech aus zesummen. 
Mir hunn am Moment enorm vill Renova-
tiouns- an Entretienskäschten an deene 
Containeren. An ech mengen, den Här 
Weidig weess dat, fir se iwwerhaapt nach 
kënnen um Liewen ze halen, ass et ganz 
schwéier. Si waren ni virgesinn, fir se esou 
laang stoen ze loossen. Mir maachen eist 
Bescht, setzen déi Käschten och dran. 
Awer et wier Zäit, datt endlech eng 
Äntwert vum Ministère géif kommen. Ech 
soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.
Madame Hildgen, den Här Majerus, den 
Här Biltgen, d’Madame Bofferding.“
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Annette Hildgen (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter, ech mengen, 
mir hunn alleguerten hei den Dossier kritt 
an ech sinn iwwerzeegt, datt jiddwereen e 
ganz genee studéiert huet. Mä op eng 
magistral Manéier hutt Der en nach eng 
Kéier virgestallt. Mir soen Iech dofir Merci. 
An et ass all Joer am Fong geholl e bës-
selchen datselwecht, wat kënnt. Ech 
mengen, mir ginn hei konfrontéiert mat 
Zuelen a mir vergiessen heiansdo, datt 
hannert all Zuel e mënschlecht Schicksal 
steet, wat guer net ze evitéieren ass. 
Wat d’Nuitéiten ubelaangt vun 2014, do 
ware se e bësselchen erofgaangen. Et 
weess een och net firwat. Ech mengen, 
Uersaacheforschung brauche mer hei net 
ze maachen. Héchstwahrscheinlech war et 
do net grad esou kal, datt d’Leit net hu 
missten dohinnergoen. 
Mä wat eis am Fong geholl schockéiert 
huet, dat huet d’Madame Buerger-
meeschtesch scho gesot d’éinescht, dat 
war datt d’Zuel vun de Fraen extrem an 
d’Luucht gaangen ass. An do wier et inte-
ressant fir ze wëssen, firwat. Dat si prak-
tesch vun 2007-2014 30%. Dat ass 
enorm. 
D’Madame Buergermeeschter huet och 
gesot, d’Frae gi just an de Foyer, an den 
Abrisud, wa si absolut net méi anescht 
kënnen. Dat heescht, mir gesinn, datt déi 
sozial Konditioune vun de Fraen ëmmer 
méi schlecht ginn. An et wier interessant 
fir eng Uersaacheforschung ze maachen, 
wouhier datt dat kënnt. 
Vun 2007-14 ass eigentlech eng gewësse 
Konstanz an den Nuitéiten ze gesinn. Dat 
ass 137-149. An ech sinn iwwerzeegt, datt 
dat bedéngt ass, well mer einfach net méi 
Better hunn. Mir kënne jo d’Leit net op 
eng Terrass setzen oder op den Dach 
pechen; dat geet mam beschte Wëllen 
net. 
Ech kommen nach eng Kéier op d’Fraen 
zréck. Dat heescht, tëschent 18 a 25 Joer, 
do ass d’Zuel vun de Fraen am héchsten. 
Also sinn et déi jonk Fraen, déi am 
meeschte gefährded sinn, aus iergend-
engem ominöse Grond, déi duerch all 
Rasteren, all Masche falen vun engem 
sozialen Netz, wat eis ze bedenke léisst. 
An ech mengen, do kéint een och kucken, 
ass et Éducatioun, ass et familiär bedéngt. 
Firwat kommen déi Fraen op eemol an 
esou eng Zwangslag, déi absolut net flott 
ass, dat wësse mer alleguerten. 
Déi Jore stoung hei am Rapport, wéivill 
Kanner, datt do waren. Gott sei Dank ass 
dat erausgeholl ginn, well d’lescht Joer 
huet d’Madame Buergermeeschter gesot, 
et gi keng Kanner an den Abrisud. Gott sei 
Dank, dat wier jo eng Katastroph. 
Et ass och elo hei aus dem Bilan erausge-
holl ginn. Dat heescht, do kënne mer och 

net op gelunge Gedanke kommen, fir ze 
soen, firwat steet nach bei Kanner eng ‘0’, 
well Kanner gi Gott sei Dank anescht 
opgefaasst.
Wou kommen déi Leit alleguerten hier? 
Mir gesinn, déi meescht kommen effektiv 
hei vun Esch. Mä op dat elo Escher Leit 
sinn, dat ass och nach eng gutt Fro. Ech 
mengen, déi Leit si vläicht iergendwéi hei 
ugemellt, op enger anerer Plaz, iergend-
wéi bei Frënn oder esou. Mä de Rescht 
kënnt aus dem ganze Land. 
An d’Madame Buergermeeschter huet 
scho gesot, wann Der elo kuckt, vu wou 
datt déi Leit hierkommen, dat heescht dat 
sinn 41 Persounen, déi aus dem ganze 
Süde kommen. 47 sinn der reng Escher an 
41 kommen duerch de ganze Süden. A 
wéi scho gesot ginn ass, mir sinn e Centre 
régional. An et muss einfach nach eng 
Kéier Drock gemaach ginn, fir datt dat och 
bei der Regierung unerkannt gëtt an déi 
och emol hir Responsabilitéiten huelen. 
Awer datt och de ganze Süde seng Res-
ponsabilitéit hëlt. Well wann Der kuckt, 
zum Beispill, 11 vun Déifferdeng. Déif-
ferdeng: wa si op Suessem ginn a si huelen 
eventuell nach déi Bascharager bäi, dann 
hätte si schonn en Abrisud gefëllt. Dat 
heescht, si sollen hir Responsabilitéit hue-
len. Si solle kucken, datt hir Leit ënner-
kommen an net einfach soen, gitt op Esch. 
Well mir erliewen ëmmer erëm, datt Leit 
uewen aus dem héijen Éisléck optauchen, 
well iergendee gesot huet, gitt op Esch, do 
gëtt Iech gehollef. 
Mir kënnen net all Mënsch ophuelen. a) 
ass dat e finanzielle Problem, b) ass dat e 
Plazproblem. Dat heescht, och am Norde 
kéint esou e Centre sinn. Ech denken un 
Ettelbréck, un Dikrech zum Beispill, déi 
kéinte roueg hir Responabilitéiten huelen 
an net alles op Esch oflueden.
Vum neie Gebai ass geschwat ginn. Dat 
bedauere mir enorm. Mir hu gehofft, datt 
et elo awer schliisslech géif e bësse viru 
goen, fir datt dat neit Gebai kéint gréng 
Luucht kréien. An ech mengen, fir de 
Moment misst Dir als LSAP awer am 
beschte placéiert sinn, fir do nach méi 
Drock ze maachen, fir datt Är eege Leit 
d’Necessitéit agesinn. Datt Är eege Leit 
géife soen, voilà, mir hëllefen Iech. D’Ne-
cessitéit ass do. Also mir kënnen do net 
eng Schëpp noleeën, mä leet Dir da wann 
ech gelift der zwou no. Dir hutt jo zwou 
Hänn, da maacht dat.
Wat elo guer net ugeschwat ginn ass, dat 
ass, dass mir net genuch Plaz hunn. Elo 
komme ganz vill Flüchtlingen hei an 
d’Land. Et kommen och Flüchtlingen 
eran, déi net enregistréiert ginn. Wou 
ginn déi Leit hin, wann déi net ënner-
kommen an engem Foyer, déi elo kuerz-
fristeg opgeriicht ginn? Mir fäerten, datt 

iergendwann eng Kéier och mir hei op 
Esch Flüchtlinge kréien, déi schwaarz hei 
sinn an déi och net wëllen op der Strooss 
leien. A wou setze mer se dann hin? Mir 
hunn och hei keng Plaz, mam beschte 
Wëllen net.
Et ass och net vu Studente geschwat 
ginn. An der Zwëschenzäit weess ech 
vun engem Student, deen hei aus finan-
zielle Grënn keng Plaz fënnt fir ënnerze-
kommen. Och dat kënnt vläicht – vläicht 
net an enger enormer Zuel – op eis duer. 
Datt och Studenten eng Hëllef sichen, fir 
e puer Nuechten ënnerzekommen, bis se 
hir Situatioun regléiert hunn. Dat 
heescht, och dann hu mir keng Plaz méi. 
Also d’Zuel ass no uewen op. A mir wiere 
frou, wann endlech deen neien Abrisud 
géif gebaut ginn. A wat d’Containeren 
ubelaangt, Madame Buergermeeschter, 
hutt Der recht, ouni elo béis ze sinn, 
géife mer wëllen, datt se da muer zesum-
mefalen an da misst eng Léisung fonnt 
ginn. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Madame Hildgen. Den 
Här Majerus an dono den Här Biltgen.“

Luc Majerus (déi gréng): „Madame 
Buergermeeschtesch, ech wollt och 
opgräifen, wat hei vun Iech schonn uge-
deit ginn ass a vun der Madame Hildgen 
elo energesch weidergefouert gouf. 
Ech hunn Abrisud Esch an de Google 
aginn a sinn dunn zoufällegerweis op 
d’Archive gefall vum ‘Land’ vum 20. 
Abrëll 2012, wou dann dra steet: ,Es 
waren ernüchternde Fakten, die die 
Escher Sozialschöffin Vera Spautz im 
Februar 2012 im Gemeinderat vorlas, 
5.285 Übernachtungen im Jahr 2011, 
das sind 5% mehr als im Vorjahr im 
Escher Nachtasyl Abrisud, das derzeit 
noch provisorisch in Containern unterge-
bracht ist.‘ 
Deemools sot d’Sozialschöffin Vera 
Spautz och, dass Esch eng Aarbechtslo-
segkeet vun 18% hätt, an dass 2011 de 
moyenste Loyer bei 1.000 Euro loung.
Dunn den zweeten Artikel, deen och 
direkt opgetaucht ass, mat mengem 
Googlen. Dat war dann erëm en Archi-
vartikel aus der Zeitung, ech mengen 
och vum ,Land’, vum 14.3.2013, wou 
d’Madame Marie-Josée Jacobs, deemoleg 
Ministesch d’Stratégie nationale contre le 
sans-abrisme et l’exclusion liée au 
logement virgestallt huet. An dee 
Moment si 14 konkret Aktioune festgeha-
le ginn an notamment zitéieren ech, 
,dass der Staat ein Haus für  60 Langzei-
tobdachloser in Esch-Belval einrichten 
will. Im Sinne einer Dezentralisierung der 
Auffangstrukturen sollen weitere Notun-
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terkünfte in einer oder mehreren 
Gemeinden des Landes hinzukommen.‘ 
Dir sot elo, mir géife gedëlleg weider-
waarden, dass mer dann do elo eng 
Äntwert kréien. Wann ech déi Datumme 
gesinn, wéini dat dote gesot ginn ass, déi 
provisoresch Containeren 2011, déi nach 
ëmmer provisoresch Containeren 2015 
sinn, da mengen ech, dass hei Gedold 
net méi ubruecht wier. Hei muss intensiv 
en Appell un d’Regierung gemaach ginn, 
dass eppes ännert. Den Abrisud ass vun 
enger Wichtegkeet, déi net ze iwwertref-
fen ass. Dat ass déi viciéiest vu Cercles 
vicieux, wann een esou wëll, wann een 
ouni Pabeieren an ouni Certificats de rési-
dence, op Wunnengssich, Aarbechtssich 
oder wat ee sech ëmmer nëmme ka vir-
stelle, geet.
Déi am Abrisud, muss ech soen, maa-
chen eng exzellent Aarbecht. Si ginn da 
vläit de temps à autre an iergendengem 
Fall e juristesche Rot. Mä stellt Iech vir, 
Dir hutt keng Pabeieren, oder Dir kommt 
aus dem Prisong an Dir wëllt Iech 
iergendwou installéieren, domiciléieren. 
Da brauch ee fir d’Alleréischt eng Adress 
an da kritt een e Certificat de résidence. 
Ouni de Certificat de résidence kann ee 
sech néierens aschreiwen. 
Datselchwecht zielt fir d’Dokumentatioun 
an d’Identitéitspabeieren. Ouni Identi-
téitspabeieren ass ee leider administrativ 
verluer. Et kann ee sech net bei der Adem 
aschreiwen. Et kann ee sech net beim 
RMG aschreiwen. Et kann een näischt. 
Den Abrisud bitt eng duebel Hëllef. 
Éischtens sinn d’ Assistants socialen do, 
déi de Leit hëllefen, Démarchen ze maa-
che fir den RMG unzefroen, fir Assistance 
judiciaire unzefroen, etcetera. 
An zweetens gi se de Leit eng 
Méiglechkeet, eng offiziell Adress ze 
hunn, sief et och just temporär. An iwwert 
déi Adress kann eng Persoun dann 
eréischt eng Rëtsch aner administrativ 
Démarchë maachen. 
Dofir ass et menger Meenung ganz wich-
teg, dass hei massiv Drock gemaach gëtt. 
Et ass genau esou wichteg wéi d’Schou-
len a genau esou wichteg wéi eng Mai-
son de soins. Mä dans l’immédiat ass et 
souguer nach méi wichteg, dass déi Leit 
net op der Strooss sinn an dass déi Leit 
net herno an en anere Cercle vicieux era-
rutschen. Dat, well se eben déi 
Méiglechkeeten net hunn, déi administra-
tiv Démarchen ze maachen.
Mir ass eppes opgefall, wat elo net ervir-
gehuewe ginn ass. D’Madame Hildgen 
sot, säit 2007-2014 wier de Pourcentage 
vun de Fraen 30% an d’Luucht gaang. 
Ech hu gemierkt, dass de Pourcentage 
vun den Escher tëscht 2011 an 2014 ëm 
100% an d’Luucht gaangen ass. 

Do misst ee vläicht emol eng Analys maa-
chen, u wat dat läit. Wann 2011 25 
Escher ware vun deene Leit, déi am Abri-
sud en Daach fonnt hu fir eng Nuecht 
oder fir esouguer eng méi laang Zäit, sinn 
et der 2014 47. An dat ass awer wierklech 
e Chiffer, do muss ech soen, dass dee 
mech angoisséiert. 100% méi iwwer 
zwee Joer. An do misst een da vläicht och 
kucken, Uersaacheforschung maachen. 
Well et geet net aus dem Rapport ervir, 
firwat dee Chiffer esou phenomenal an 
d’Luucht gaangen ass. 
A justement an der Zäit hat d’Madame 
Spautz gesot, mir brauchen do Ënner-
stëtzung vun anere Südgemengen. De Pro-
blem ass nach ëmmer deeselwechten. Mä 
et ass awer net, dass déi Leit, déi vun 
auswäerts kommen, onbedéngt vill an 
d’Luucht gaange wäre säitdeem. Déi si sta-
bel. Mir sinn nach ëmmer effektiv e regio-
naalt Abrisud, mä haaptsächlech déi Escher 
si ganz vill an d’Luucht gaangen. An ech hu 
perséinlech keng Erklärung dofir. 
Ech hunn och keng Ahnung, wéivill de 
Chômage-Taux elo zu Esch ass. Ech hue-
len un, dass d’Loyeren net méi 1.000 
Euro an der Moyenne sinn, mä 
héchstwahrscheinlech 1.100, 1.200. Mä 
dat eleng bréngt wuel d’Erklärung net, 
firwat deen Taux ëm 100% an d’Luucht 
geklommen ass. Vläicht huet d’Madame 
Buergermeeschtesch eng Äntwert oder 
vläicht muss een do intern nohaken, fir-
wat dee Chiffer esou an d’Luucht 
gaangen ass.
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Den Här Biltgen. An 
dono nach d’Madame Bofferding.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Virun allem 
wëll ech de Responsabele vum Abrisud 
an der Maison Michels Merci soe fir deen 
interessante Rapport. Effektiv ass dee 
Rapport hei e Spigel vun der sozialer Rea-
litéit hei zu Esch an iwwerhaapt hei am 
ganze Süde vum Land. 
An da ginn et e puer Saachen, déi opfa-
len an déi och Grond zur Suerg sinn. Do 
verännert sech de Public ëmmer méi. Et 
sinn ëmmer méi Jonker, dat ass schonn e 
puermol och ugeschwat ginn, an och 
ëmmer méi jonk Fraen, déi op den Abri-
sud mussen zréckgräifen. Vill vun hinne 
sinn en rupture mat hirer Famill, hu wéi-
neg Schoulausbildung a fanne keng 
Wunneng zu engem abordabele Loyer. 
Hei gesi mer also erëm, dass mir onbedé-
ngt méi bëllege Wunnraum bei eis hei 
am Land an och am Süde brauchen. Dass 
grad Jonker net wësse wouhin, fannen 
ech dramatesch. 

Leider ass et och esou, dass ëmmer méi 
Frae mussen op den Abrisud zréckgräi-
fen. Heizou kënne mir dann och am Rap-
port liesen, dass besonnesch d’Fraen 
nëmme kuerz Séjouren hunn, well si méi 
séier no anere Méiglechkeete sichen, fir 
net mussen am Foyer de nuit ze bleiwen. 
Awer leider géife se awer och hei op 
schlecht a virun allem entwürdegend Léi-
sungen zréckgräifen, wéi zum Beispill 
sech ze prostituéieren. 
Ech fannen, dass déi Zoustänn erschre-
ckend sinn. Am Abrisud gëtt op alle Fall 
eng immens wichteg Aarbecht gemaach, 
fir all deene Leit ze hëllefen, sech erëm 
an engem normale Liewen zurecht ze 
fannen. 
Am Rapport gi mer jo och vun den Erfol-
leger gewuer, déi se hei ze verbuchen 
hunn. Dofir wär et och immens wichteg, 
dass den Neibau vum Abrisud, dee 
schonn esou laang geplangt ass, endlech 
kéint realiséiert ginn. Mir si frou, dann 
nach eng Kéier ze héieren, dass de Schäf-
ferot do um Ball bleift an hoffen dann, 
dass iergendeng Kéier déi Démarchen do 
vun Erfolleg gekréint wäerte sinn.
Ech wëll awer och net vergiessen, kuerz 
eppes zur Maison Michels ze soen, wat 
ech fir en immens wichtege Projet halen. 
Hei gëtt de Leit erméiglecht, en Neiufank 
ze maachen, erëm zu engem normale 
Liewen ze fannen. Hei léiere si erëm Res-
ponsabilitéiten ze iwwerhuelen, an 
engem Grupp Leit eens ze ginn. An net 
zulescht hu se och hei e feste Wunnsëtz, 
dee jo esou wichteg ass, wéi mer och elo 
grad nach eng Kéier vum Här Majerus 
héieren hunn. 
Immens frou sinn ech driwwer, dass 
d’Maison Michels awer och an der 
Zwëschenzäit gutt an deem Quartier 
integréiert ass. Souguer Bierger, déi zum 
Ufank Zweifelen an Ängscht haten, wéi 
dee Projet ugekënnegt ginn ass, hunn an 
der Zwëschenzäit guer kee Problem méi 
mat deem Projet. Och dat weist, dass hei 
eng gutt Aarbecht geleescht gëtt.
Dofir zum Schluss dann nach eng Kéier e 
grousse Merci un all déi Équipen, déi an 
deenen zwee Projeten hei schaffen an 
eng wichteg a gutt Aarbecht maachen. 
Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Madame Bofferding 
dann.“
Taina Bofferding (LSAP): „Als Éischt 
wëll ech mech uschléissen an dem ganze 
Personal aus dem Abrisud an och aus der 
Maison Michels Merci soe fir hir gutt Aar-
becht, an och deene Bénévolen, déi och 
eng Hand mat upaken. 
Beim Abrisud geet et net nëmmen 
drëms, eng Iwwernuechtung am Waar-
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men an am Drëschenen ze hunn. Hei 
kommen d’Clienten, wann ee se sou wëll 
nennen, déi och ee Moment Rou fannen. 
Si fanne Sécherheet a virun allem 
begéine se e frëndlecht Gesiicht, wat se 
zur Ofwiesselung emol net jugéiert oder 
hinne schlecht wëll. Au contraire, si fan-
nen e wäertneutralen Encadrement vir, 
mat enger multidisziplinarer Équipe, déi 
sech ëm si këmmert an hinnen déi 
Ënnerstëtzung gëtt, déi si dee Moment 
brauchen.
Wat d’Zuel vun den Iwwernuechtungen 
ubelaangt, do ass jo elo scho puermol 
festgestallt ginn, dass déi erofgaangen 
ass. Et ass virdrunner gesot ginn an et 
wäre keng Explicatiounen do ze gesinn. 
Wann een awer de Rapport do liest, do 
gëtt d’Personal selwer schonn Erklärun-
gen, an et ass och virdrunner gesot ginn, 
se hunn déi Opdeelung gemaach an der 
sozio-éducativer Équipe. Si hu sech 
aneschters organiséiert, dat sécherlech 
matsechbruecht huet, dass si och do 
konnten d’Leit aneschters encadréieren. 
En plus gëtt et nach déi Noutstruktur um 
Findel. An och an de Gemenge ginn et 
lénks a riets awer kleng Logementer, déi 
geschafe ginn. 
Dat ass natierlech net esou eng rise 
Struktur, wéi mer se elo am Abrisud 
hunn, mä et sinn awer och Gemengen, 
déi, sief et mat der Stëmm vun der 
Strooss, do Logementer zur Verfügung 
stellen an d’Leit fir eng Zäit do ënner-
daach kréien. 
Zu deem Constat, dass méi Fraen den 
Abrisud opsichen, mengen ech vläicht, 
dass et eng einfach Erklärung do gëtt. 
Well et sinn insgesamt véier Better fir 
Frae virgesinn. A wann ee kuckt, wéi 
laang déi bleiwen, bleiwen déi an der 
Regel just ee bis dräi Deeg. Wat natier-
lech dann zur Konsequenz huet, mengen 
ech, dass och vill méi en Déroulement 
dran ass, wat jo da logesch och erkläert, 
firwat do méi Fraen herno an der Statistik 
erëmzefanne sinn. 
Ech weess awer net, ob ee ka soen, dass 
d’office méi Fraen insgesamt elo méi den 
Abrisud opsiche ginn, well mer wëssen, 
dass et awer meeschtens Männer sinn. 
Dat well ëmmer gesot gëtt, Fraen, déi 
Kanner hunn, nach probéieren, iwwert 
aner Moyenen Hëllef ze kréien. En plus 
solle jo och keng Kanner am Abrisud 
toleréiert ginn. A fir d’Fraen, déi a 
prekäre Situatioune sinn, hu mer jo och 
Fraenhaiser an aner Strukturen, fir se do 
ënnerzekréien.
Dann ass virdrunner nach gesot ginn 
vum Här Majerus, wat ganz richteg ass, 
ouni eng fix Adress ass et fir déi Leit 
schwéier, iwwerhaapt an de sozialen 
Domän eranzekommen. Dat heescht, si 

hunn och dee Moment keen Usproch, 
kee Recht op Sozialleeschtungen. 
Wat awer interessant ass, ass dass mer 
säit 2006, mengen ech, hei am Land 
esou eng Kommissioun hunn, wou Ver-
trieder vum Ministère an och vun, 
mengen ech, Croix-Rouge dra vertruede 
sinn. An dass déi effektiv eenzel Deman-
den analyséieren an dass et  awer 
méiglech ass, dass een eng Adress an 
enger Institutioun ka kréien, wou eng 
Konventioun mam Ministère huet. An 
ech hat dozou och eng Question parle-
mentaire gestallt, doarausser ass ervir 
gaangen, dass 2014 731 där Demanden 
erakomm sinn. An dovunner sinn der och 
270 verlängert ginn. 
Also do ass an deene leschte Joren dee 
Problem iwwert dee Wee probéiert ginn 
e bëssen ze léisen. Mä de Problem ass, 
dass mir ëmmer eng legal Basis 
brauchen, fir dat do ganz kloer ze 
trennen. Dat ass nach e grousse Problem, 
dee mer do hunn. Well wéi gesot, wann 
d’Leit keng fix Adress hunn, hu se mol 
scho keen Usproch op den RMG an dee 
ganze Rateschwanz, deen do hannen-
drunner hänkt, deen hinnen d’Liewen 
dee Moment dann nach méi schwéier 
mécht. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Also och 
dee Punkt ass einfach wichteg 
ervirzehiewen. Datt déi Leit am Abrisud 
natierlech kënnen do eng Domiciliatioun 
kréien, wa se och de Kontrakt erfëllen, 
wat virdrun net de Fall war. An dat ass, fir 
dee Cercle vicieux kënnen opzebriechen:  
Adress, dann eng Aarbecht fannen, uge-
mellt ze sinn; dat funktionéiert iwwert 
den Abrisud och besser.
Ech wéilt just op eng Bemierkung zréck-
kommen, wat den Neibau oder den 
neien alen, oder alen neie Projet vun 
dem Abrisud ugeet. D’Madame Hildgen 
huet gesot gehat, als LSAP hu mer Leit an 
der Regierung sëtzen, mir sollen do inter-
venéieren. Ech fannen, an dat ënnersträi-
chen ech, dat doten huet iwwerhaapt 
näischt mat Parteipolitik ze dinn. Dat 
doten huet just nach mat engem klore 
Mënscheverstand ze dinn, vu responsa-
bele Leit an der Regierung, egal vu wéi 
enger Couleur – a mir hate scho vill Cou-
leure vu Ministere virdru gehat. Egal wéi 
eng Couleur se hunn, wéi eng Fuerf se 
hunn, solle si endlech d’Verantwortung 
ze iwwerhuelen. 
Wa se schonn eng Gemeng hu wéi Esch, 
déi hir Verantwortung iwwerhëlt, wou 
sechs Parteien aus dem Gemengerot per-
manent hannert deem Projet hei stinn – 
sou wéi hannert der Fixerstuff –, dann 
huet dat näischt méi mat blo, gréng, 

rout, schwaarz oder wat och ëmmer ze 
dinn. Mä dat huet eppes domadder ze 
dinn, déi sozial Verantwortung ze iwwer-
huelen an der Regierung, an eis endlech 
ze ënnerstëtzen, datt mir dee Foyer de 
nuit kënne maachen. Well et geet net ëm 
eis, et geet ëm Leit, déi op der Strooss 
sinn an déi gläich an deem Container do 
mam Container zesummefalen. Wou vir-
dru scho Schwieregkeete gehat hunn, 
mer selwer eis engagéiert hunn. 
Mir bezuelen och nach Persoune selwer, 
déi mer net zur Verfügung gestallt kréien 
an deem Abrisud. Also mir hunn eis Ver-
antwortung iwwerholl, an et stëmmt, et 
geet duer. All Joers schwätze mer dovun-
ner an endlech solle se hir Verantwortung 
iwwerhuelen. Onofhängeg dovunner, 
wéi eis Parteie sech nennen a wéi d’Mi-
nistere virdru waren. Et gëtt elo héich 
Zäit. Ech hunn dat elo eng Kéier misste 
lassginn. Ech mengen et geet duer.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Bra-
vo!“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Hei muss näischt gestëmmt 
ginn. Mä ech mengen, ech kéint soen, 
sechs Parteie fuerderen d’Ministesch op, 
iwwerhuelt Är Verantwortung.“

Eng Stëmm: „Très bien!“

13. CIGL Esch: Budget 
prévisionnel 2016 du CIGL Esch 
asbl; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Et muss näischt ofgestëmmt 
ginn. Ech géif dann zum nächste Punkt 
kommen, deen dann nämlech beweist, 
wat da passéiert, wa Leit a problema-
tesche Situatiounen dra sinn. 
Als nächste Punkt hu mer de Budget vun 
dem Escher CIGL op der Dagesuerd-
nung, wou déi Escher Gemeng och zën-
ter Joren hir Verantwortung iwwerhëlt. 
De Budget prévisionnel fir 2016, deen 
da wäert ageschriwwe sinn elo am Bud-
get, dee mer den nächste Mount wäerte 
presentéieren. 
De CIGL huet mam Ministère du travail 
en Accord fonnt, datt se kënne fir 2016 
53 Bénéficiairë méi ufroen, wéi dat elo 
de Fall ass. Dat verännert net enorm vill 
am Budget an et wäerten och keng wei-
der nei Projete kommen. Si versichen hir 
Projeten ze stabiliséieren, déi mer hunn. 
Et geet net drëms, ëmmer méi an 
ëmmer nei Projeten ze maachen, mä déi, 
déi gutt funktionéieren a wou e groussen 
Erfolleg do ass, ze stabiliséieren. 
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Dat bedeit, datt fir 2016 150 CDDen do 
sinn, also Leit an engem Contrat de tra-
vail à durée déterminée sinn, 40 CDIen 
fest da beim CIGL agestallt sinn, an 9 
Apprentien. An déi 53 Leit, déi ugefrot 
sinn, gëtt d’Méiglechkeet dem CIGL, 
dovunner zéng Contrats de travail indé-
terminés anzestellen. 
Dir wësst, op 9 Bénéficiairë gëtt et 
ëmmer een CDI, ee Betreier, dee ka mat 
agestallt ginn. Déi wäerte sech erëmfan-
nen an dem Projet, dee wierklech eng 
Erfollegstory ass, nämlech dem Escher 
Geméisgaart. Do niewendrun ass e wei-
dere Geméisgaart geplangt op der 
Gläicht, wou am Moment amgaangen 
ass, Buedemanalyse gemaach ze ginn, 
ob den Terrain sech eegent. An et ass do 
méi geduecht och fir Buedemgeméis, 
wéi Kürbissen, Gromperen an déi 
Geschichten ze planzen, wou och eng 
grouss Nofro ass. Et ass en offene Gaart, 
net an den Zären, also Freilandkultur. Dir 
wësst, wat ech mengen. D’Gäertner 
wëssen, wat ech mengen. Dat ass 
douewe geplangt. 
De Projet huet wierklech en Erfolleg. Si 
hunn ëmmer hei hire Stand. Si hu 
Geméiskëschten, déi ee ka bestellen. 
An et ass och esou, datt eng ganz Rei 
aner Projeten niewendrun nach solle 
kommen. Dir wësst, de Kontrakt, dee 
mam Südspidol sollt gemaach ginn, mat 
de Maisons Relais, dat leeft ganz gutt, 
soudatt déi Persounen do och noutwen-
deg sinn, fir kënne matzeschaffen a mat-
zehëllefen. A wéi mer och ëmmer gesot 
hunn, ass et besser, si hunn eng Beschäf-
tegung als wéi datt se einfach Chômage 
kréien an dann doheem sinn.
Déi Leit sollen am neie Geméisgaart och 
kënne mat agestallt ginn, am Déiere-
park, am Beräich vum Camping, wou elo 
schonn Aktivitéite sinn, an dann natier-
lech och am Beräich vum Service à la 
personne, vun dem Handkesselchen, 
wou och ëmmer méi eng zunehmend 
Demande ass bei de Leit.
Wat och nei ass, dat ass, datt de CIGL an 
de Verwaltungsrot decidéiert huet, an 
dat kënne mer hei nëmmen ënnerstët-
zen, datt hir Kontrakter vun de Per-
sounen, déi e Contrat à durée indétermi-
née hunn, och dem Kollektivvertrag SAS 
ënnerleeë wäerte sinn, fir datt déi 
Ongläich heeten ophalen, déi bis elo do 
bestanen hunn. Ech erënneren do vläicht 
einfach drun, datt de CIGL jo och eng 
Maison Relais mat der Gemeng 
zesumme mécht, d’Heemelmaus, an 
datt déi Ongläichheeten do sinn. 
Nämlech datt d’Leit an de Maisons Relais 
nom SAS bezuelt ginn an op anere 
Plazen dann net. Dat kann elo domat 
ausgeglach ginn.

Dann ass natierlech de Projet vum 
Vëlo’Ok, deen och scho virgestallt gi war 
vum Här Hinterscheid, e grousse Projet 
mat anere Südgemengen zesummen. Do 
ass et esou, datt mer jo do och Rentréeë 
wäerten hunn. Dat heescht, och Gelder, 
déi mer kréie vun de Gemengen.
De Budget wäert da fir d’nächst Joer eng 
Augmentatioun vu 50.667 Euro hunn. 
An ech mengen, datt mer deem heite 
sollten zoustëmmen. Vläicht just nach 
dee leschte Chiffer, wat d’Escher 
Gemeng de Projet oder d’Projeten insge-
samt vun dem CIGL kaschten. Bei 
engem Gesamtmontant vu ronn 
8.050.000 Euro iwwer hëlt d’Gemeng 
ronn 660.000 Euro vun de Gesamtpro-
jete vum CIGL, en Invest, deen absolut 
wichteg an noutwendeg ass, fir datt net 
nach méi Leit an den Abrisud kommen. 
Ech mengen, do hu mer elo virdrun 
dovunner geschwat.
Den Här Zwally, d’Madame Hildgen. Här 
Zwally, w.e.gl.“

André Zwally (CSV): „Merci fir d’Ex-
plicatiounen, Madame Buerger-
meeschter. Mir wäerten dat heiten als 
CSV selbst verständlech matdroen, well 
mer jo ëmmer gesot hunn, dass mer hei 
an der Solidaritéit bleiwen. 
Ech hätt just zwou Remarquen ze maa-
chen oder zwou Froen: Déi éischt, dat 
ass emol déi vun deene Leit, déi mer net 
placéiert kréien. Et ass ëmmer erëm 
schued, wa mer se zwee Joer bei eis 
hunn, an dann duerno gëtt dann eng 
sougenannten, ech wëll net soen ‘Selek-
tioun’ gemaach. Do sinn der dann, déi 
hunn et net gepackt, fir iergendwou bei 
eis virun ze bleiwen. 
Dir musst onbedéngt um Ball bleiwen, 
dass dat och eng Begleedung gëtt, wou 
déi dote Leit net exklusiv am Chômage si 
während den nächsten zwee Joer an 
dann erëm eng Kéier bei eis kënnen 
zréck kommen. Mir schwätzen hei net 
vun engem CIGLbis, mä mir schwätze 
ganz einfach vun engem Effort, deen ee 
sollt maachen, entweder déi zwee Joer 
ausweiten op dräi Joer, an dann awer 
iergendwou kucken, dass mer an eng 
Situatioun erakommen, wou déi doten 
awer kënne garantéiert e Liewe féiere 
mat engem Akommes oder mat enger 
fester sozialer Bindung.
Déi zweet Saach ass déi vun der Delega-
tioun. Mir hunn elo iwwer 20 Leit, déi an 
engem CDI sinn, déi an deem Kontrakt 
vum SAS sinn. Mussen déi eng Delega-
tioun hunn? Et soll een awer do emol 
nofroen. Oder ob déi bei eis op der 
Gemeng an der Delegatioun sinn, oder 
wéi dat leeft? 
(Interruptioun)

Neen, okay. Ech wollt dat just soen, dass 
mer do och Kloerheet solle kréien, dass 
de CIGL, och wa et eng Beschäftegungs-
initiativ ass, soll dofir suergen, dass si ver-
tratt sinn an hiren Interessen zu hirer Aar-
bechtswelt.
Ech mengen, dat ass dat, wat ech dozou 
wollt soen. An deem Sënn Merci och fir 
d’Presentatioun. Mir wäerten dat heiten 
och selbstverständlech matdroen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „D’Madame Hildgen, w.e.gl.“

Annette Hildgen (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech hätt just 
gären eng Explikatioun, wann Der déi 
iwwerhaapt elo scho kënnt ginn, par rap-
port zu deem neie Gaart, deen op der 
Gläicht soll entstoen, wou et jo Bue-
demgeméis a Blatgeméis gëtt. Mir ware 
kucken, wéi de Gaart opgaangen ass, an 
et ass fantastesch gewiescht, wat do 
geschafft gëtt. Ech beneide se haut nach 
fir déi vill Tomaten, déi se do haten. 
An elo kënnt dann en neie Gaart bäi. An 
do ass gesot ginn, dass do nach Buedem-
analyse gemaach ginn. Elo soen ech 
awer, op der Gläicht gëtt et jo awer scho 
Gäert. Dat heescht, reng theoretesch 
misst dat jo awer voll funktionéieren. Ech 
ka mer net virstellen, datt de Buedem 
véier Meter eriwwer e bësselchen 
aneschters ass.
An da géif mech och nach interesséiere 
fir ze wëssen, wéi grouss datt dann deen 
neie Gaart gëtt. An ob nach aner Infra-
strukturen dobäi kommen, zum Beispill 
iergend ee Raum, wou déi Leit sech kën-
nen ophalen, wou Installations sanitaires 
sinn zum Beispill oder wéi dat herno 
ausgesäit? Ob dat Ganzt nëmmen e Pro-
jet ass oder ob et schonn iergendwéi 
sprochräif ass? 
Well ech sinn iwwerzeegt, datt, och 
wann dat ka realiséiert ginn, dat en abso-
luten Erfolleg gëtt. A mir wënschen deem 
neie Gaart dat op jidde Fall. Merci 
Madame.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Jo, natierlech, op der Gläicht si 
scho Gäert. Dat ass wouer. Et ginn awer 
nach Analyse gemaach an ech mengen, 
et huet och domat ze dinn, wéi eng Zort 
vu Geméis do kann ugebaut ginn. Also 
ech hu selwer emol e Gaart gehat, deen 
no beim Bësch war, an do hunn alleguer-
ten d’Schleeken d’Gromperen, déi do 
ugesat gi sinn, gefriess.
Et muss ee jo eventuell dat vun der Fiich-
tegkeet kucken. Och kucken, wéi d’Be-
schafung vum Buedem ass, zu wat e sech 
eegent. 
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Dee Projet gëtt och hei virgestallt. Et soll 
do natierlech eng Zesummenaarbecht si 
mat de Leit vun de Gäert op der Gläicht. 
Well en plus ass jo do nach, erënnert Iech 
drun, dee grousse Gemengebongert. Mir 
hunn e Gemengebongert do mat Uebst-
beem, deen do soll mat integréiert ginn. 
Wann de Projet definitiv ass a wa mer déi 
Analysen hunn, wéi eng Zort vu Geméis 
kann ugebaut ginn, wäerte mer en hei 
och mat erabréngen.
Dann nach d’Fro zur Delegatioun.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Also 
se gehéiert doudsécher net zu der 
Delegatioun vun der Gemeng, dat ass 
kloer.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Also et ass eng ASBL. Wa si 
dann intern wëlle sech eng Delegatioun 
ginn, dann ass dat esou. Elo komme se 
an den SAS eran, da wäerte se dat maa-
chen. Ech mengen, et ass net un eis, elo 
hinnen dat ze soen. Mir hunn eis Leit 
souwisou alleguerten, déi am SAS sinn, 
duerch eis Delegatioun mat vertrueden. 
Si kommen elo an den SAS. Et ass eng 
Beschäftegungsinitiativ. Gewerkschaftler, 
Här Zwally, wat sot Dir? Wat mengt 
Der?“

André Zwally (CSV): „Doduerch, dass 
en CDI besteet an dass se jo awer vun eis 
deelweis och bezuelt ginn, respektiv och 
vum Staat, misst eng Kéier kloer defi-
néiert ginn, wat een do wëll maachen. 
Si kéinte sech jo awer hir Rechter huelen 
doranner, an da muss ee jo kucken, ob se 
kënnen an iergendenger Delegatioun 
matschaffen oder net. Oder a wat fir 
enger Aktivitéit, dass se kënne sech mel-
len, fir gewerkschaftlech Aktivitéit ze maa-
chen. Dat ass eigentlech déi Fro, déi ech 
wollt opwäerfen an déi ee sollt klären.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kënnen Iech am Moment 
net drop äntwerten, Här Zwally. Awer 
mir maachen dat dann, soubal mer do 
méi schlau sinn. Dir hutt recht, d’Majori-
téit sinn CDDen. Mä si leien schonn no 
un der Grenz, mengen ech, mat hiren 
CDIen. Mir kommen drop zréck.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le budget prévisionnel.

14. Taxe relative à la mise à 
disposition des infrastructures 
sportives à l’université; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zu dem Kontrakt, 
dee mer hu mat der Uni, wéinst eisen 
Infrastructures sportives, déi mer hinnen 
zur Verfügung stellen. Här Hinterscheid, 
w.egl.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. Ech mengen, dat ka ganz séier 
fäerdeg sinn. Mir ginn elo regelméisseg 
vun der Uni kontaktéiert, fir kënnen eis 
Infrastrukturen ze notzen. 
Mir haten eng Tax vu 5 Euro pro Schüler, 
pro Cours, mä dat war net applicabel. 
Déi hate mer séngerzäit gestëmmt, wa 
mer Schoulen eppes zur Verfügung 
gestallt hunn. Hei proposéiere mer elo 
eng Tax vu 40 Euro par Unité d’entraîne-
ment ze stëmmen. An déi dann eben ze 
facturéieren. An dann ass et egal, wéivill 
Schüler oder wéivill Studenten dass do 
sinn. Et ass einfach pro Occupatioun vum 
Sall, dat heescht pro Unité d’entraîne-
ment. 
An ech mengen, déi ass net prohibitiv, an 
déi huet sech och inspiréiert un deem, 
wat soss dorëmmer gemaach gëtt.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – Mme Astrid Freis – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la taxe relative à la mise à 
disposition des infrastructures spor-
tives à l’université.

15. Titre de Recette: «Sport, 
Spill a Spaass an Esch»; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „D’Recettë vum Sport, Spill a 
Spaass an Esch, wou mer 2.000 Euro, Här 
Hinterscheid, kritt hunn. Wëllt Dir dat 
erklären?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Jo, regelméisseg froe mer e Sponsoring 
a mer hunn nach ee Sponsor, deen eis 
regelméisseg eppes gëtt. Dat ass 
d’Spuerkeess, déi eis 2.000 Euro gëtt, fir 
dat do ze cofinanzéieren. Anerer si lues a 
lues ewechgefall, mä d’Spuerkeess bleift 
awer do nach ëmmer eis trei. Dofir och e 
grousse Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le titre de Recette: «Sport, 
Spill a Spaass an Esch».

16. Subsides:
a) Subside au projet 
Cohabit’Age; décision 
b) Subsides extraordinaires; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen dann zu de Sub-
siden. Den éischten ass e Subside 
extraordinaire vun 10.000 Euro, deen als 
Subventioun un de Projet Cohabitage 
geduecht ass. Dir wësst, datt am Kader 
vum Parcours 1,2,3 GO Social 2013, dëst 
vun der Escher Gemeng accordéiert gi 
war, fir hire Projet hei zu Esch. Mir huelen 
dee fir d’éischt an dann huelen ech 
herno déi extraordinär. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le subside au projet Coha-
bit’Age.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zu de Subsides 
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extraordinaires, wou d’Amicale sportive 
des handicapés physiques e Subsid vu 50 
Euro kritt, d’Sécurité 250, de Foyer de la 
Femme am Kader vum 85. Anniversaire 
kréien 100 Euro. De Lëtzebuerger Maar-
teverband wéinst diversen Aktiounen 
1.000 Euro, d’Association luxembour-
geoise des groupes sportives pour car-
diaques kritt fir hir 6. Journée du sportif 
cardiaque 250 Euro an d’Bouschéisser 
vun Esch e Subsid fir de Chauffage vum 
Joer 2015 vu 1.500 Euro. An ech bieden 
Iech, deem och zouzestëmmen.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les subsides extraordi-
naires.

17. Logement: relevé des 
contrats de bail et avenants; 
décision

Néant

18. Commissions consultatives; 
modifications; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dës Kéier leie keng Contrats de 
bail vir. Dofir awer e Changement an de 
Commissions consultatives, deen eis déi 
Lénk eraginn hunn. An zwar wäert den 
Här John Rossi den Här Ronald Mordiconi 
als Membre suppléant ersetzen an der 
Sportskommissioun. Dat ass e Vote 
secret.“

(Vote secret)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „An dann hunn déi gréng och e 
Changement, dee mer schonn uge-
schwat haten, nämlech datt den Här 
André Gilbertz d’Presidentschaft iwwer-
hëlt vun der Commission de l’environne-
ment an d’Madame Nadine Schmit rem-
placéiere wäert. Mir kënnen déi zwou 
Saache matenee stëmmen. Här Sekretär, 
geet dat? Jo. Sidd Der d’accord domat. 
D’accord.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve les 
modifications dans les commissions 
consultatives.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ech kommen direkt op d’Tran-
saktioun, déi mer am huis-clos uge-
schwat haten. Dir hutt d’Konventioun 
virleien, d’Dokument konnte studéieren. 
Ginn et nach Froen? Oder kënne mer 
of stëmmen?

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Et 
gesäit net dono aus, Madame Buerger-
meeschter.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dozou, Här Weidig? Elo 
dozou?“

Paul Weidig (LSAP): „Bon, eng all-
gemeng Remarque.“

Eng Stëmm: „Dat misst am huis-clos 
gemaach ginn.“

Paul Weidig (LSAP): „Nee.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Weidig, Dir hutt d’Wuert.“

Paul Weidig (LSAP): „Jo, da maache 
mer e huis-clos. Mä ech mengen, en 
Arrangement an der Persoun ass ëmmer 
méi gënschteg, wéi eng juristesch Pro-
zedur. Dat ass ganz kloer. 
Mä dat anert wëll ech awer nach festha-
len, dass awer hei hannendrun dach e 
gewëssenen, wéi soll ech dat ausdrécken, 
Feeler steet vun der Gemeng. Wa mir hei 
awer engem eppes refuséieren, wat jo 
hei geschitt ass an där Geschicht, an dass 
mer herno awer kuerz noginn a soen, 
okay, mir bezuelen awer trotzdeem dat 
zréck, dann ass dat awer eng Situatioun, 
déi dann einfach esou vum Dësch ewech-
geschobe gëtt. Well et geet hei awer ëm 
en zolitte Betrag. 
An do ass manifestement e Feeler 
ge maach ginn, an zwar héchstwahr-
scheinlech vun eiser Säit aus. Mir refu-
séieren eppes, an herno gi mer no. An 
dorop wëll ech awer hiweisen. Et ass eng 

Situatioun, déi mer net kënnen einfach 
esou vum Dësch wäerfen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Weidig. Ech hat dat 
och an der Erklärung gesot, datt op zwou 
Säite Feeler gemaach gi sinn, an et elo 
Zäit ass, e Schlussstréch ze zéien, datt 
mer net weider prozesséieren. Dofir géif 
ech dann elo bieden, dëser Convention 
transactionnelle, wann ech gelift, zouze-
stëmmen. Au vote.“
(Vote secret)

19. Circulation:
a) Boulevard Pierre Dupong: 
modification du parking 
résidentiel; décision 
b) Règlements de circulation 
routière; confirmation et 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „D’Resultat vun de Commis-
sions consultatives ass 15 mol Jo. An da 
kritt zum Schluss nach de Verkéiersschäf-
fen d’Wuert. Här Hinterscheid, w.e.gl.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Mat de Verkéiersreglementer hu mer 
eigentlech näischt Extraes drop. Mer hunn 
d’Confirmatioun vun deene provisoresche 
Reglementer. 
An do ass ee provisorescht Reglement, wat 
mer och gläichzäiteg elo proposéieren defi-
nitiv ze maachen. Wéi mer de Résidentiel 
op der Lallenger Säit agefouert hunn, 
waren op eng Kéier vun de Leit zwee 
Schlupflächer entdeckt ginn, notamment 
virun deenen zwou Residenzen um Boule-
vard Pierre Dupong, wat bis elo als 
Domaine privé communal consideréiert 
ginn ass. 
Mir haten déiselwecht Situatioun schonn 
um Boulevard Aloyse Meyer virun der Rési-
dence Theisen. Dat war eigentlech och 
ëmmer Domaine privé communal. Mä 
wann et Domaine privé communal ass, an 
et ass ëffentlech zougänglech, da kënne 
mer et och reglementéieren. An do hu mer 
op d’Demande vun deene Leit, déi do wun-
nen, dat elo an de Résidentiel erageholl. 
Mir hunn dat iwwert e Règlement d’ur-
gence gemaach a mir proposéieren Iech, 
dat dann och elo definitiv ze stëmmen.
Ech wëll net ausschléissen, dass mer dat 
eent oder dat anert Schlupflach elo nach 
iergendwou entdecken. D’Résidence Ras-
quin war eent esou, wat mer nach fonnt 
haten. Ech wëll och net verstoppen, dass 
mëttlerweil d’Leit aus dem Quartier Raeme-
rech ufänken, sech ze mellen, dass do elo 
de Quartier Raemerech och nach eng Kéier 
geholl gëtt als Park & Ride. Dat, well vis-à-
vis vum Quartier Raemerech hu mer 

16. Subsides / 17. Logement / 18. Commissions consultatives / 19. Circulation
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exzellent Busverbindungen, bal am Dräimi-
nuttentakt an den Zentrum, soudass et net 
auszeschléissen ass, dass mer an enger 
nächster Sitzung dann och hei d’Reglement 
hunn, fir de Quartier Raemerech och mat 
an de Résidentiel definitif ze integréieren. 
Mir froen d’Leit elo nach, wéi si dat 
gesinn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Wa keng Froen dozou sinn, da 
géife mer ofstëmmen. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. André Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la modification du par-
king résidentiel au  Boulevard Pierre 
Dupong.

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Martin Kox – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Paul Weidig – M. André 
Zwally

Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les règlements de circula-
tion routière.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Mir sinn um 
Schluss vun eiser Sitzung ukomm. An déi 

nächst ordinär Gemengerotssitzung ass 
d’Virstellung vum Budget. An da maache 
mer zéng Minutte Paus a fuere weider an 
där Sitzung, fir datt net erëm eng Kéier 
muss eng weider ordinär Sitzung aberuff 
ginn. Dir kritt dann Zäit fir Kaffi ze drén-
ken an e Croissant ze iessen. An da fuere 
mer normal weider. 
A mir hunn deen technesche Gemenge-
rot méindes, de 26. Do gesi mer eis dann, 
an da wënschen ech Iech e schéine Frei-
den, e schéine Weekend an e gudden 
Appetit.“

Résumé en français de la séance du Conseil Communal du 16 octobre 2015
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois.)

3. Information au public des 
décisions de personnel 
/

4. Correspondance 
/

5. Enseignement: Organisation 
scolaire définitive 2015/2016: 
a) Statistiques 
b) Scolaria

Vera Spautz (LSAP) ouvre la séance et 
donne la parole à l’échevin Jean Tonnar 
pour évoquer l’organisation définitive de 
l’enseignement.

Jean Tonnar (LSAP) annonce que le 
vote des conseillers est requis sur l’orga-
nisation telle qu’à la reprise des cours 
pour l’année 2015-2016. Il indique, à 
partir d’un document distribué à l’en-
semble du conseil, que l’évolution des 
effectifs des enfants, des classes et des 
maisons relais est particulièrement inté-
ressante, tant par secteur que par natio-
nalité, et enjoint aux conseillers de lire 
ces données en détail.
Le taux d’enseignants brevetés par 
exemple est 67,55%, une bonne 
moyenne que la commune essaye d’aug-

menter. Une augmentation de 362 ensei-
gnants à 379 est également à constater. 
En ce qui concerne la répartition des 
enfants entre les cours de morale laïque 
et de religion, l’évolution est par contre 
peu significative.
Le document distribué inclut aussi les 
demandes de mutation dans d’autres 
communes, et bien entendu un chiffre 
suivi de tous: l’évolution de la population 
de la ville. En septembre 2015, Esch avait 
33.734 habitants.
L’enseignement précoce compte 368 
enfants. L’évolution des naissances dans 
les différents quartiers l’influence. Si, 
cette année scolaire, le nombre d’enfants 
scolarisés a diminué, ce nombre augmen-
tera beaucoup dans les années à venir. Il 
faut donc en conclure à un besoin urgent 
de lieux scolaires à l’avenir.
Sur le sujet de l’organisation scolaire, qui 
a fait l’objet d’une communication dans 
le conseil précédent, M. Tonnar annonce 
ne pas avoir l’intention d’en dire plus. Il 
se tient cependant à la disposition des 
conseillers pour toute question, et leur 
promet que ce sujet déjà tant discuté ne 
sera plus abordé cette année.

Vera Spautz (LSAP), en l’absence de 
questions, ouvre le vote.
(Vote)

6. Conservatoire: Organisation 
scolaire définitive 2015/2016; 
décision
Vera Spautz (LSAP) redonne la parole 
à M. Tonnar, cette fois à propos du con-
servatoire.

Jean Tonnar (LSAP) indique que l’or-
ganisation définitive des études est 
désormais disponible, et que le nombre 
d’élèves se situe cette année encore au-
dessus du seuil magique de 1.000, soit 
1.062 exactement.
Statistique intéressante, 31% des élèves 
sont eschois, 51% viennent d’autres 
communes grand-ducales et 18% 
viennent de l’étranger.
Le document remis au conseil comprend 
l’organisation des études avec le nom des 
différentes disciplines, ainsi que le 
nombre d’élèves par discipline. Ce qui 
frappe d’emblée est que les élèves étran-
gers représentent environ 50 nationalités, 
du Sénégal au Pérou en passant par le 
Kosovo et l’Arménie. L’échevin s’en féli-
cite et se dit prêt à répondre à d’éven-
tuelles questions.

Vera Spautz (LSAP), en l’absence de 
questions, ouvre le vote.
(Vote)

19. Circulation
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7. Projet Elysis:
a) Présentation du projet 
b) Contrat de bail 
emphytéotique; décision 
c) Convention avec l’association 
Elysis a.s.b.l.

Vera Spautz (LSAP) passe ensuite au 
point suivant qui concerne la maison de 
soins Elysis. Environ un an et demi aupa-
ravant, le conseil d’administration de 
 l’asbl Elysis avait sollicité du conseil un 
terrain pour y construire une maison de 
soins. Il faut rappeler que des discussions 
pour une telle maison ont été conduites 
pendant 4 ans avec la commune de Leu-
delange sans possibilité d’accord défini-
tif. Les décès rapprochés de John Casteg-
naro, à l’époque président du CA d’Elysis, 
et de l’ex-bourgmestre de Leudelange 
Rob Roemen ont conduit l’organisation à 
se rapprocher de la commune d’Esch.
Le site retenu est le quartier Wobrécken, 
qui s’est vu présenter le projet en début 
d’année. Celui-ci a été bien reçu. Le mer-
credi précédent ce conseil, trois commis-
sions consultatives ont été réunies en 
commission conjointe (commissions des 
finances, du troisième âge et sociale) 
pour se voir présenter également le pro-
jet.
Il s’agit de la deuxième maison de soins 
d’Elysis asbl. Ce n’est pas une maison de 
retraite. Si la bourgmestre insiste sur le 
terme «asbl», c’est que tous les revenus 
sont réinvestis dans la maison de soins. 
Le conseil d’administration ne reçoit pas 
de jetons de présence.
Cette maison accueillera des personnes 
physiquement ou psychiquement dépen-
dantes. Un maximum de 130 chambres 
sera construit, sur la base de plans qui 
naturellement seront communiqués une 
fois la décision définitive prise.
Mme Spautz rappelle qu’une école est 
également planifiée pour ce quartier. 
Trois projets sont en concurrence et le 
concours d’architectes a commencé. Le 
jury s’est récemment réuni une première 
fois, mais le projet dépend aussi de ce 
que sera la maison de soins. 
Une partie des 130 chambres sera réser-
vée à des personnes moins dépendantes. 
Le seuil d’admission est de 21 heures de 
soins nécessaires par semaine, mais il 
existe une possibilité de déroger à cette 
règle et d’être admis dans la maison de 
soins sans avoir une telle dépendance; il 
faut alors évidemment payer un surcoût.
L’embauche de 150 personnes, de préfé-
rence résidentes eschoises sous réserve 
de leurs qualifications, a été négociée 
avec Elysis. Une partie des pensionnaires 
seront aussi eschois. Le restaurant de 
l’établissement fera les préparations culi-

naires sur place. Toutes les activités habi-
tuelles (chorale, sorties, conférences…) 
seront également proposées. Il y a aura 
en outre un coiffeur, une pédicure, une 
esthéticienne, tous accessibles au grand 
public. C’est en effet important pour que 
la maison de soins ne fonctionne pas en 
vase clos. Elysis s’est engagé à utiliser des 
fournisseurs locaux et à proposer des 
stages à des étudiants locaux, dans tous 
les domaines, que ce soit le nettoyage, la 
cuisine, l’entretien ou les soins.
Bien entendu, la convention entre Elysis 
et la commune mentionne clairement 
qu’aucun but commercial ne pourra être 
poursuivi, que ce soit maintenant ou à 
l’avenir. Cinq personnes résidentes de la 
commune ont été placées sur une liste 
prioritaire pour leur admission dans la 
maison de soins. La commune nommera 
de surcroît un membre effectif du conseil 
d’administration pour la maison de soin 
eschoise. La prochaine assemblée géné-
rale d’Elysis, d’ailleurs, prévoit de voter 
un changement des statuts pour autori-
ser le recours à plusieurs autres per-
sonnes dans certaines circonstances, et 
notamment à des experts dans le 
domaine de la construction.
Comme précédemment indiqué, le 
nombre de personnes hébergées sera de 
130. Le bail concédé par la commune 
sera de 49 ans, tacitement renouvelé 
pour 11 ans si aucune des deux parties 
ne le résilie. Après l’approbation par le 
conseil des conventions et du bail, Elysis 
devra construire le bâtiment dans les 
trois ans. L’asbl a cependant indiqué 
qu’elle pensait le faire dans les deux ans. 
La redevance due à la commune s’élève à 
115.000 euros annuels indexés, payables 
entre le 1er et le 10 janvier.
Elysis s’est aussi engagé à participer à la 
vie culturelle eschoise. Par ailleurs, on 
pourrait envisager avec l’école voisine 
des activités, notamment autour de la 
Saint-Nicolas ou de Noël. L’asbl se rap-
prochera aussi du nouvel hôpital pour 
mutualiser la laverie. En résumé, elle se 
pose en véritable partenaire.
En commission, la bourgmestre a indiqué 
un «problème» avec le Dipbech: celui-ci 
traverse le terrain Wobrécken. Il y a donc 
lieu d’adapter les plans de son tracé là où 
le parc sera créé. Le renforcement du 
Dipbech sera aussi intégré dans la planifi-
cation de l’école, dont le concours d’ar-
chitecture vient de se terminer et qui fera 
l’objet d’une communication dans cette 
même séance.
Le conseil d’administration d’Elysis est ce 
jour au ministère de la Famille pour 
demander une subvention: il investit tout 
de même 45 millions d’euros dans le pro-
jet. La commune se réjouit de ce parte-

nariat, et constate que cette asbl pose 
moins de problèmes que d’autres parte-
naires poursuivant un but commercial.
Sur les informations distribuées aux con-
seillers figurent des signes rappelant que 
la taille du terrain n’est pas encore défini-
tive, et qu’elle le sera lorsque le concours 
sera clôturé et le plan d’aménagement 
particulier (PAP) modifié. Le collège éche-
vinal souhaitait cependant faire voter le 
bail dans cette séance.

François Maroldt (CSV) commence 
par affirmer qu’il n’a rien contre le projet 
Elysis en tant que tel. Il pointe cependant 
les problèmes sur certains aspects que ce 
projet amène. La commune autorise une 
institution à s’installer sur un terrain 
auparavant réservé à l’enseignement. 
Certes, une école sera bâtie, mais sur une 
surface plus réduite. Il est donc à regret-
ter que des plans détaillés ne figurent pas 
au dossier. Il est effectivement difficile de 
se faire une idée de la répartition de l’es-
pace.
Tout le monde semble satisfait, car cha-
cun obtient ce qu’il souhaitait à court 
terme. Mais combien de temps cette 
situation durera-t-elle?
Le conseiller pourrait rappeler toute une 
série d’occasions manquées à Esch: les 
bâtiments Victor Hugo ou Hubert Cle-
ment, voire celui de Luxcontrol. À Esch 
comme ailleurs, la commune cherche à 
obtenir des résultats rapides. M. Maroldt 
regrette l’absence de planification 
durable.
Le développement durable est parfois 
une formule toute faite, mais dans ce cas 
il s’applique réellement. Le conseiller rap-
pelle que pour un riverain de l’hôpital 
d’Esch, il est difficile de constater 
qu’après tant d’investissements on doive 
construire un nouveau bâtiment. Pour 
l’actuel hôpital, il y aurait la possibilité de 
développer un nouveau concept de rési-
dence pour seniors, avec ou sans soins, à 
côté d’une maison de soins.
Personne ne peut contester ce besoin, 
lorsqu’on voit combien il est difficile pour 
les familles de trouver une place en mai-
son de soins. Encore une fois, le conseil-
ler n’a rien contre le projet Elysis, 
mais celui-ci a déjà des limites: pourquoi 
ne pas chercher une solution à long 
terme?
Depuis 2000, il a été beaucoup question 
de visions d’avenir, mais qu’en reste-t-il? 
Beaucoup de partenariats public-privé, 
car la commune n’a plus les moyens de 
se développer elle-même. Le meilleur 
exemple en est l’état de certaines rues. 
Oui, Esch est un grand chantier pour le 
moment, mais c’est le résultat d’années 
de mauvaises priorités.
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En résumé, le conseiller affirme être 
contre l’approche du projet Elysis, qui 
consiste à partager le terrain entre la mai-
son de soins et l’école. Il aurait fallu choi-
sir, et pourquoi pas Elysis, en lui souhai-
tant le succès que tous attendent. Les 
conseillers de longue date savent cepen-
dant que c’est une école que M. Maroldt 
appelle de ses vœux à cet emplacement 
depuis déjà des années.
Il est d’avis que la décision prise par la 
commune relève de la politique du 
supermarché: tout offrir et ne pas choisir.

Guy Kersch (déi Lénk) indique que sa 
fraction se réjouit de l’arrivée d’Elysis à 
Esch, deuxième plus grande ville du pays. 
Plus de 100 chambres, une qualité garan-
tie dans une maison de soins moderne, 
tout cela est positif. Les personnes 
dépendantes y trouveront les soins et 
l’attention dont ils ont besoin, tout en 
maintenant leur autonomie et leur inti-
mité avec possibilité de visites en perma-
nence.
La commune bénéficie aussi de ce projet, 
à travers un loyer de 115.000 euros par 
an, soit environ 900 euros par an et par 
chambre, surtout qu’elle ne doit pas par-
ticiper à la construction. Les 150 emplois 
sont importants pour la ville. Il est cepen-
dant à espérer que les employés pour-
ront emprunter les transports en com-
mun afin de minimiser l’impact sur le tra-
fic routier.
Le parc et la cafétéria seront ouverts au 
public, et la convention prévoit une prio-
rité pour les habitants d’Esch, que ce soit 
pour les pensionnaires ou pour les 
employés, qui devront être qualifiés.
La qualification est l’affaire de l’école. Jus-
tement, sur ce terrain sera construite 
l’école du centre, qui avait déjà été pré-
sentée en 2011. Le projet Elysis n’a pris 
qu’un an et demi avant de se concrétiser; 
il ne faudrait pas que l’école se fasse 
dépasser par le TGV Elysis. Il aurait été 
souhaitable de voir l’école soutenue avec 
le même engagement que l’a été le pro-
jet de la maison de soins.
M. Biltgen parlera plus tard de la problé-
matique de l’école en relation avec ce 
projet, d’ailleurs. Cela étant dit, la 
Gauche félicite le collège échevinal pour 
avoir obtenu l’implantation de la maison 
de soins Elysis à Esch.

Luc Majerus (déi gréng) constate que 
beaucoup d’orateurs s’intéressent à ce 
sujet et s’efforcera d’être court, étant 
donné que pour l’instant les conseillers 
ne disposent que d’un avant-projet où 
certains détails concrets, telle la superfi-
cie, ne sont pas encore disponibles. Les 
Verts saluent ce projet. Le conseiller a 

parlé le jour précédent à la sous-direc-
trice d’Elysis, qui lui a aussi expliqué le 
concept.
Il est aussi allé visiter le site internet, et 
conseille à ses collègues de faire de 
même. On peut y lire qu’«Elysis se dis-
tingue par son cadre de vie et la qualité 
de ses services». Une telle entreprise se 
devait de recevoir un accueil favorable de 
la commune d’Esch au lieu de chercher 
ailleurs. Elysis propose à des personnes 
qui ont besoin d’au moins 21 heures de 
soins par semaine un cadre de vie qui 
leur garantit un entourage médical tout 
en préservant leur autonomie.
Sur le site, on peut voir que le concept 
est similaire à celui d’un hôtel. Il n’y a pas 
d’heures de visite pour les familles, qui 
peuvent venir lorsqu’elles le souhaitent. 
M. Majerus enjoint aux conseillers de 
vraiment aller lire les valeurs, missions et 
concept sur le site.
Contrairement à son voisin de droite, le 
conseiller pense que le projet tel qu’il est 
planifié est adéquat. Pourquoi?
Parce que l’idée de relier école et maison 
de soins est en ligne avec le programme 
des Verts, mettre jeunes et personnes 
âgées ensemble. On peut penser que 
c’est utopique, qu’il n’y aura aucune 
interaction: mais les animations prévues 
pour la Saint-Nicolas par exemple pour-
raient bien générer cette interaction.
La moyenne d’âge des pensionnaires 
d’Elysis est de 82 ans. Juste à côté, il y 
aura des élèves du premier et du deu-
xième cycle primaire. Le conseiller trouve 
cette combinaison très appropriée.
Et puis, lorsqu’on se figure qu’entre les 
deux institutions un parc sera créé, on 
imagine très bien la valeur ajoutée pour 
les pensionnaires en pensant à d’éven-
tuelles activités communes. Les enfants 
pourraient apprendre beaucoup de ces 
aînés qui se promèneront ou s’assiéront 
sur les bancs du parc.
Il faut aussi comprendre que, auparavant, 
c’est un lycée qui occupait cet espace, et 
qui n’était pas forcément en très bon 
état. On ne remplace donc pas une école 
primaire par une maison pour seniors, 
comme l’insinue M. Maroldt. Bien sûr, il 
faut investir dans les écoles, mais ce n’est 
pas une raison pour négliger les per-
sonnes âgées.
130 personnes seront hébergées. Le 
conseiller est d’avis que l’établissement 
sera rapidement complet. 

Vera Spautz (LSAP) doit rappeler à 
une personne de l’assemblée de ne pas 
interrompre M. Majerus, qui est dérangé.

Luc Majerus (déi gréng) enchaîne sur 
la question du trafic routier, importante à 

ses yeux. Le site semble de ce point de 
vue bien choisi, puisqu’il se situe sur une 
route principale qui débouche 
directement sur l’autoroute. Il en résulte 
qu’il n’y aura pas forcément d’augmenta-
tion du trafic dans le quartier, et d’ail-
leurs les échos des habitants sont 
apparemment positifs.
D’autre part, et le nom d’«école du 
centre» le dit bien, le centre-ville n’est 
pas loin et les connexions au réseau de 
bus sont bonnes. Les Verts sont donc en 
faveur du projet.
En conclusion, le conseiller indique que 
selon lui l’idée de ce projet est celle d’un 
havre de paix vert entre deux grandes 
routes, et qu’il a l’espoir de le voir se 
concrétiser comme tel. Le conseil com-
munal peut aussi proposer des critères 
qui vont dans ce sens.

Taina Bofferding (LSAP) dit que 
lorsque les premières rumeurs ont fait 
état de l’intérêt d’Elysis pour la construc-
tion d’une structure à Esch, beaucoup 
d’échos positifs ont été reçus. La fraction 
socialiste a également une opinion posi-
tive de ce projet. Elle n’est pas dérangée 
par la juxtaposition d’une école et d’une 
maison de soins à cet endroit. Certes, le 
terrain est précieux, mais aux yeux des 
socialistes, enfants et personnes âgées 
sont tout aussi précieux.
Il a déjà été dit qu’Esch avait besoin de 
maisons de soins, étant donné le vieillis-
sement de la population. La proportion 
de seniors ira en augmentant les pro-
chaines années, ce qui engendrera des 
conséquences sur les besoins. Si la plu-
part souhaitent rester à la maison et y 
bénéficier de soins, cela n’est pas tou-
jours possible. C’est pourquoi la com-
mune doit faire le nécessaire pour que 
des structures adéquates soient dispo-
nibles. L’intérêt ici est que la commune 
signera une convention avec une asbl; les 
profits n’iront donc pas, comme cela 
aurait été le cas pour un partenaire com-
mercial, dans la poche d’actionnaires, ni 
dans celle d’administrateurs. Tout sera 
réinvesti dans la structure elle-même. 
Les engagements d’Elysis dans cette 
convention sont aussi importants. Le 
LSAP salue le fait que la commune aura 
un représentant au conseil d’administra-
tion.
La conseillère est aussi allée consulter le 
site internet d’Elysis. L’asbl se définit 
comme lieu de vie plutôt que maison de 
soins, et insiste sur le respect. Les 
chambres sont aménagées avec le bien-
être des pensionnaires en tête, afin qu’ils 
se sentent à la maison.
C’est pourquoi une attention particulière 
est portée à la décoration des étages; 
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quant au mobilier, il y a possibilité de 
déménager les meubles qui ont une impor-
tance particulière pour les clients afin qu’ils 
se sentent véritablement chez eux.
La bientraitance est partie intégrante du 
concept d’Elysis, ce qui comprend des 
éléments comme le respect, l’humanité, 
l’écoute et l’attention dus à tous les 
clients. Il existe une charte des droits des 
pensionnaires où il est stipulé que cha-
cun a droit aux moyens techniques qui 
préservent sa mobilité. La sphère privée 
doit être respectée, ainsi que les habi-
tudes concernant les véhicules. Le main-
tien de l’autonomie est important.
Les ateliers thérapeutiques sont aussi à 
signaler. Une équipe pluridisciplinaire où 
les infirmiers jouent un rôle important se 
tient à disposition pour faire le lien entre 
docteur et familles. Le fait que les familles 
peuvent visiter à toute heure n’est pas la 
norme dans certaines autres maisons de 
soins.
La qualification est un point important 
pour le personnel. La priorité donnée aux 
résidents eschois qualifiés est une bonne 
chose. Elysis sera un bon voisin: les rive-
rains pourront profiter de ses structures, 
et les partenaires locaux seront privilégiés.
Pour les socialistes, l’ensemble du projet 
Wobrécken est un enrichissement pour le 
quartier, qui a été consulté pour le projet 
de l’école, notamment à travers un 
membre du comité de quartier dans le 
jury du concours.
Les échanges entre maison de soins et 
école devront naturellement être encou-
ragés, même si c’est effectivement un 
défi.
Le contrat de bail est un outil important 
par lequel la commune peut donner un 
usufruit sans perdre de contrôle.
Si elle souhaitait affecter le terrain à une 
autre utilisation, ce qui est une décision 
politique, elle pourrait le faire, contraire-
ment à ce qui se passerait avec une 
simple vente. Même avec un loyer, les 
recettes ne sont pas négligeables. Et ce 
bail est un outil qui permet de clairement 
montrer l’engagement de la commune 
envers Elysis et la nécessité de créer des 
places en maison de soins à Esch.

André Zwally (CSV) remarque que 
chacun a sa propre opinion sur ce projet 
et le développement de la commune. Il 
tient à rappeler que les chrétiens-sociaux 
ont toujours fait des remarques sur le 
développement de la commune dans son 
ensemble. Par exemple, là où se trouve 
actuellement le lycée technique, dans la 
rue Koch, ils auraient préféré une autre 
direction. Ils étaient d’accord quand le 
changement afin de bâtir BioHealth est 
arrivé, car il y avait alors une opportuni-

té. Maintenant, en plus d’un bâtiment, 
vide, deux s’y ajoutent. Et puis le déve-
loppement du quartier a fait qu’un nou-
vel hôpital a été planifié.
Le CSV a toujours eu un problème avec 
l’absence de clarté quant à la politique 
des quartiers, notamment parce qu’à ses 
yeux le développement doit être accom-
pagné d’activités définies. C’est pourquoi 
il a pesé sur le dossier de la lentille Terre-
Rouge lorsque la discussion sur les activi-
tés sportives y a proposé un quartier 
sportif.
C’était une bonne idée, et l’occasion par-
faite d’aller dans la voie d’une définition 
d’une politique de quartier.
Pour l’affaire qui occupe le conseil ce 
jour, M. Zwally souhaite faire à nouveau 
l’historique. Le quartier Wobrécken a été 
discuté en 2000 déjà. Trois phases étaient 
alors prévues. La première a été réalisée. 
La deuxième est celle du parc Winston 
Churchill, qui occupe le conseil mainte-
nant dans le cadre de la discussion sur 
Elysis. Une troisième phase était alors la 
construction d’immeubles d’apparte-
ments, le long du boulevard Grande-
Duchesse Charlotte. Sur la rue Henri 
Dunant étaient également prévues des 
maisons individuelles.
Il est aujourd’hui question de deux 
volets: la convention et le bail emphytéo-
tique. Le conseiller les rapproche de la 
discussion en l’an 2000, durant laquelle 
avaient été évoqués des immeubles d’ap-
partements, ce dont l’échevin des infra-
structures, M. Hinterscheid, se souvien-
dra certainement. En ce qui concerne la 
taille des bâtiments, il semble qu’Elysis 
sera bâti sur une base plus grande que 
celle évoquée à l’époque pour les habita-
tions.
Les chrétiens-sociaux sont préoccupés 
par cet emplacement en raison des tra-
vaux nécessaires pour mettre au jour le 
Dipbech. Ils ont déjà fait part de leur sou-
hait de voir le problème réglé avec Arce-
lorMittal, afin que le cours d’eau soit 
salubre pour les riverains. Cela ne s’est 
pas fait.
Il serait donc intéressant d’obtenir une 
clarification sur ce problème, notamment 
sur un aménagement tenant compte des 
futurs promeneurs dans l’espace vert où 
le Dipbech s’écoulera. Ce qui sera 
construit sur ce terrain est incontestable-
ment utile, et l’urgence ne saurait en être 
remise en question. Mais le CSV n’est pas 
certain que ce qui est planifié est bon 
pour tout le monde.
Un autre aspect est la circulation auto-
mobile. Les chrétiens-sociaux ont déjà 
pointé les difficultés dans ce quartier. 
Nonnewisen, Altena… d’abord ces amé-
nagements, et maintenant ce projet: il y 

a vraiment lieu de chercher ensemble des 
solutions à l’accroissement du trafic.
Lors du débat sur le PAP Tracol, où main-
tenant sera construit un hall des sports, 
s’était posée la question de savoir si la 
connexion à l’autoroute n’avait pas par-
tiellement engorgé davantage les envi-
rons. Dans ce cas, on voit bien qu’il n’est 
pas toujours possible de prédire les résul-
tats du développement d’un quartier.
Un autre thème est la mixité. L’orateur 
vert a affirmé qu’elle était une bonne 
chose. On peut lui donner raison sur la 
mixité entre jeunes et personnes âgées. 
D’autres sont cependant d’avis qu’une 
maison de soins devrait se trouver tou-
jours près d’un hôpital. C’est la philoso-
phie qui a présidé au fait que le CHEM en 
installe une, à cause de la facilité de faire 
suivre les traitements nécessaires. Il fallait 
évoquer ce point.
M. Zwally confirme le soutien de sa frac-
tion à propos du volet social, notamment 
sur la priorité donnée aux résidents 
eschois pour être pensionnaires et aux 
travailleurs eschois pour travailler à la 
maison de soins Elysis. Le leitmotiv du 
projet semble être les citoyens et les 
entreprises de la commune, ce qui ren-
contre son approbation. Il serait appro-
prié que ce soit toujours le cas pour l’en-
semble des projets proposés au conseil.
Pour conclure, le conseiller rappelle que 
le CSV n’a rien contre la convention pré-
vue. Il a juste un problème avec l’empla-
cement; des détails, une vue d’ensemble 
et une approche qu’il pourrait soutenir 
lui manquent.
Puisqu’il est souvent question du déve-
loppement de la ville comme argument 
de promotion de celle-ci et que le déve-
loppement durable est important, il 
aurait été positif d’avoir une discussion 
plus approfondie qui aurait pu donner à 
chacun la satisfaction d’avoir participé 
concrètement.
Le seul projet qui rencontre une appro-
bation unanime des chrétiens-sociaux est 
le plan d’ensemble concernant le quar-
tier Belval, avec la garantie de l’État.
En commission, M. Zwally a posé la 
question de savoir quelle serait la subven-
tion que recevrait Elysis. Il a été étonné 
d’apprendre que l’asbl se rendait au 
ministère de la Famille – ce qui est pour-
tant son bon droit. Il espère que, si un 
accord est trouvé, la même logique y 
présidera entre l’État et la commune, 
comme cela a été le cas pour le foyer 
Abrisud. Cette remarque conclut l’inter-
vention de M. Zwally.

Zénon Bernard (KPL) fait remarquer 
que Mme Spautz a oublié de le citer dans 
les prochains intervenants.
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Vera Spautz (LSAP) lui confirme qu’il a 
la parole lorsqu’il le souhaite et qu’elle a 
noté une prise de parole sur ce sujet.

Georges Mischo (CSV) complète les 
remarques de MM. Maroldt, Zwally et 
Kersch et affirme qu’en aucun cas l’école 
prévue au Wobrécken ne peut être un 
élément accessoire du projet Elysis.
Les discussions en commission scolaire 
ont porté sur plusieurs variantes, et il a 
été constaté que, en premier lieu, l’école 
devrait se situer au milieu du terrain. Il ne 
faut pas reléguer l’école dans un coin. 
Les élèves du quartier ne doivent pas être 
les victimes d’un architecte. Le but doit 
être le vivre-ensemble des jeunes et des 
personnes âgées, et les enfants ne 
peuvent pas être vus comme un poten-
tiel facteur de dérangement. C’est pour-
quoi les synergies sont nécessaires entre 
maisons de soins et école.
Si certains semblent en douter, ce ne 
serait pas le premier projet où les avis des 
experts et de la commission scolaire ne 
seraient pas écoutés. Il faut donc faire le 
nécessaire afin que les deux bâtiments 
soient construits sur ce terrain et que les 
écoliers ne soient pas lésés.

Zénon Bernard (KPL) se prononce en 
faveur de l’avant-projet – sous réserve de 
prendre définitivement position quand le 
projet final sera présenté –, il estime 
même – au vu de la pénurie de structures 
de soins – qu’il aurait été irresponsable 
de la part du collège échevinal de ne pas 
attirer Elysis à Esch, ceci d’autant plus 
qu’Esch est la deuxième plus grande ville 
du pays et qu’elle rencontre des pro-
blèmes sociaux autrement plus impor-
tants. En outre, il salue le fait qu’Elysis est 
constituée comme association sans but 
lucratif, ce qui garantit que les recettes 
sont immédiatement réinvesties dans 
l’infrastructure. Par ailleurs, il estime que 
le voisinage entre personnes âgées et 
jeunes gens va certainement apporter 
des éléments positifs.

Laurent Biltgen (déi Lénk) partage 
l’avis de Monsieur Maroldt que l’école 
risque de passer au deuxième plan. Il 
n’est cependant pas de l’avis que le bâti-
ment de l’école devrait occuper beau-
coup plus de terrain, alors qu’il serait pré-
férable, malgré le manque d’espace éco-
lier, de fonctionner avec des unités plus 
petites, de sorte que la solution choisie 
n’est pas la plus mauvaise. La seule chose 
qu’il redoute est celle que la nouvelle 
école risque de se rapprocher trop du 
bâtiment déjà existent dans les « Non-
newisen ». Monsieur Biltgen considère la 
proximité entre une maison de soins et 

une école plutôt comme une chance, 
offrant des perspectives de collaborations 
intéressantes. Son parti continue de sou-
tenir le projet.
Vera Spautz (LSAP) fait valoir que le ter-
rain dont question contient plus d’un 
hectare de surface. Par ailleurs, elle 
répète que les informations fournies ne 
sauraient être définitives et complètes 
que lorsque la construction sera irrévoca-
blement planifiée. Elle confirme qu’il 
n’est pas dans l’intention du collège 
échevinal de créer des grandes structures 
écolières et que le projet Wobrécken ne 
ressemblera certainement pas à l’école 
du Brill. Aussi renvoie-t-elle au concours 
d’architectes actuellement en cours et 
pour lequel le jury s’est réuni une pre-
mière fois dans la semaine et clôturera le 
17 mars. Elle annonce que des proposi-
tions concernant l’espace écolier seront 
formulées lors de la présentation du bud-
get dans un mois.
Abordant le sujet du développement 
urbain, la bourgmestre explique qu’il 
s’agit d’un sujet perpétuel, au motif que 
les données changent en permanence, 
rendant ainsi une planification très diffi-
cile. Pour appuyer ses paroles, elle 
invoque les exemples des friches d’Esch-
Schifflange – qui aurait cru qu’elles 
reviendraient un jour à Esch, ce qui n’est 
cependant pas encore chose décidée – ; 
du site de Belval – personne ne pensait 
qu’une université s’y installerait – et de 
celui de « Terres Rouges » dans la Hiehl 
qui est géré par un nouveau promoteur 
et qui dépend du bon vouloir d’Arcelor-
Mittal.
Quant à l’hôpital du sud (Südspidol) et 
au sort à réserver aux bâtiments abritant 
l’hôpital actuel, elle ose espérer que le 
vote afférent sera pris dans le délai d’une 
semaine. Par la suite, un groupe de tra-
vail devra se pencher sur l’orientation 
que prendra l’hôpital actuel et il ne saura 
y avoir aucune limite à l’imagination ; 
une chose étant certaine, c’est que les 
bâtisses ne seront pas démolies. Les 
investissements qui sont toujours et 
encore concédés, servent à maintenir les 
salles d’opération à un excellent niveau, 
de même que les chambres, sachant que 
le nouvel hôpital ne sera achevé que 
dans plusieurs années.
Toujours est-il qu’il importe de définir des 
priorités pour les investissements, étant 
entendu que l’espace scolaire est une des 
priorités absolues, ce qui se remarquera 
également lors des discussions autour du 
budget 2016.
Les terrains disponibles deviennent un 
article rare à Esch et ceux qui restent 
doivent être exploités de façon à garantir 
une certaine qualité de vie aux habitants 

des quartiers respectifs. En tout état de 
cause, les projets de grande envergure 
sont toujours présentés en premier lieu 
aux riverains concernés.
L’argument qu’Elysis se trouverait trop 
loin de l’hôpital actuel ou du « Südspi-
dol » par la suite n’est pas retenu par 
l’oratrice, la ville d’Esch ne connaissant 
pas vraiment de grandes distances et il 
aurait toujours été veillé à ce que des 
structures comme des maisons de retraite 
ou autres ne soient établies dans des 
friches industrielles ou dans des endroits 
qui n’ont aucun lien avec la vie citadine.
Tout en réitérant ses regrets que des pro-
jets préparés de longue haleine ne soient 
pas réalisés du fait que la commune n’est 
pas seule maître à bord, elle salue l’avan-
cement du projet Elysis qui saura être 
réalisé ensemble avec l’école Wobrécken, 
deux projets qui sont complémentaires et 
dont la complémentarité a très bien été 
accueillie dans le quartier. Pour conclure, 
elle renseigne les conseillers qu’une per-
sonne de la « Biergerinitiativ Wobréc-
ken » a été nommée dans le jury pour 
représenter les habitants du quartier.

Jean Tonnar (LSAP) fait le rapport de 
la première rencontre du jury pour dissi-
per d’entrée d’éventuelles réticences. 
Monsieur Kox et lui-même représentent 
le collège échevinal au sein de ce jury. 
Outre les spécialistes architectes qui sont 
indispensables pour un tel projet, parti-
cipent encore aux travaux l’inspecteur 
d’école, un représentant du ministère et 
la représentante de la « Biergerinitiativ 
Wobrécken » qui est d’ailleurs ensei-
gnante de profession.
Il informe encore que 33 projets ont été 
introduits qui auraient tous pu être pris 
en considération, mais que seulement 
sept ont été retenus, dont les auteurs ont 
maintenant été appelés à introduire leur 
dossier définitif. Le cahier des charges 
serait d’une précision telle que chaque 
pièce et chaque espace nécessités y 
figurent, afin que puisse être réalisée 
cette école innovante tellement voulue 
avec la Maison relais intégrée, projet 
exactement discuté avec les services de 
l’enseignement. Monsieur Tonnar ne voit 
par ailleurs aucun inconvénient à ce que 
Elysis rentre son projet avant celui de 
l’école.

Vera Spautz (LSAP) fait voter la 
convention et le contrat de bail de façon 
séparée.
(Votes)

André Zwally (CSV) entend motiver 
l’abstention de son parti par un doute 
sérieux quant à l’emplacement du projet, 
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tout en approuvant le bail emphytéo-
tique, les détails quant à l’impact sur le 
développement de la ville faisant cepen-
dant défaut.
Il profite de l’occasion pour rappeler qu’il 
ne faudra surtout pas perdre de vue le 
plan de financement relatif au CHEM à 
adopter par le gouvernement. Une autre 
évolution que celle escomptée réduirait à 
néant tous les efforts consentis jusque-là.

8. Pacte climat: présentation du 
rapport d’activité

Martin Kox (déi gréng) rappelle que 
la commune a adhéré au pacte climat 
par délibération du conseil communal en 
septembre 2013 et qu’elle s’est engagée, 
de ce fait, de réduire annuellement ses 
émissions de CO2 d’au moins 2 % 
jusqu’en l’an 2020. Les objectifs afférents 
ne sont déterminés concrètement que 
dans le cadre du chapitre 1er du concept 
directeur. Par ce faire, la commune est 
censée jouer un rôle de précurseur pour 
contribuer à la réduction du changement 
climatique. L’adhésion au pacte climat 
l’oblige à transposer un système de 
management de la qualité et de mettre 
en place un système de comptabilisation 
de l’énergie. L’objectif est celui de dimi-
nuer les besoins croissants en énergie, de 
gagner en efficience et en sécurité et 
d’augmenter le recours aux sources 
d’énergie renouvelables. La transposition 
du pacte climat engendre automati-
quement une structuration des objectifs 
communaux en matière de protection du 
climat. Est également mis en route, res-
pectivement accéléré, un développement 
durable dans les domaines des déchets 
d’énergie, de l’eau et de la mobilité.
Afin de suivre et de diriger tout ce pro-
cessus, une équipe « climat » a été mise 
en place qui regroupe, outre les échevins 
en charge de la mobilité et des bâtisses 
et environnement, tous les chefs de ser-
vice de la commune. L’encadrement est 
assuré par le consultant climat externe, 
Sébastien Koff et le consultant énergie 
interne, Jeannot Behm. Le groupe est 
complété par deux représentants de la 
société civile délégués de Transition 
Minett et du Meco. Il prend les décisions 
en vue de l’orientation et de la transposi-
tion du pacte climat sur la base des cha-
pitres du pacte climat qui sont les sui-
vants :
1. planification du développement et 
aménagement du territoire
2. bâtisses communales et installations
3. alimentation et évacuation
4. mobilité et finalement l’organisation 
interne et la communication.

L’équipe s’est adjointe un groupe tech-
nique composé de techniciens des ser-
vices impliqués.
L’orateur annonce que l’analyse des 
bâtisses communales est dorénavant dis-
ponible. Il s’agit du dossier le plus impor-
tant et le plus dispendieux et concerne 
l’énergie, la gestion de l’eau, l’éclairage 
public et les mesures spéciales. Parallèle-
ment, les valeurs des objectifs en vue de 
l’efficience énergétique et du chan-
gement climatique. 55 % des points 
auraient été atteints, ce qui signifie que 
600.000 euros peuvent être accordés 
comme subside par l’Etat quand tous les 
chapitres auront pu être clôturés avec en 
moyenne 50 % des points, certifiés lors 
de la deuxième étape de l’audit. L’effi-
cience énergétique aide également à 
économiser de l’argent, un tel potentiel 
existe pour les 112 bâtisses communales, 
dont les frais afférents pourraient passer 
de 3,1 millions d’euros à 1,8 millions, 
même sans grands investissements et 
l’orateur cite l’exemple de la fermeture 
régulière des portes dans le centre spor-
tif.
Actuellement, la commune ne dispose 
pas de standards énergétiques pour les 
bâtisses communales qui dépasseraient la 
norme. Le conseil communal, tout 
comme les utilisateurs, se verront com-
muniquer dorénavant les valeurs 
annuelles de la consommation en éner-
gie et en eau. Les fournisseurs en énergie 
Sudcal, Sudstroum et Sudgaz, ainsi que 
celui en eau, RSA, fourniront directement 
les données concernant la consommation 
au service écologique. Des premières 
décisions ont été prises afin d’atteindre 
jusqu’à mi-2016 l’objectif de la certifica-
tion au degré 2 :
- des compteurs d’électricité, d’eau et de 
chaleur seront installés là où ils font 
actuellement défaut ;
- des normes plus exigeantes que les 
prescriptions légales pour la performance 
énergétique des bâtisses seront définies 
après accord du directeur-architecte ;
- dans tous les bâtiments seront affichées 
les consommations en énergie et en eau 
respectives ;
- le concours pour la nouvelle école 
Wobrécken requiert une construction du 
type classe énergétique AA, devenant 
ainsi un projet exemplaire à ce niveau 
également ;
- le budget pour le pacte climat, qui sera 
proposé pour le prochain budget, s’élè-
vera à 100.000 euros.
Joint à la documentation est le dossier du 
hall sportif de Lallange, établi dans le 
cadre de la Learning Factory, contenant 
un état des lieux, l’identification et des 
propositions pour d’éventuelles mesures, 

le coût de l’énergie pour ce bâtiment 
s’élevant à 27.000 euros par année. Ce 
coût pourrait être réduit par des mesures 
simples, telle la fermeture des portes, la 
diminution de la température de la venti-
lation, l’utilisation alternative des salles et 
des vestiaires et la possibilité de scinder 
les grandes salles en deux, ce qui per-
mettrait à deux équipes l’utilisation en 
parallèle, sans devoir chauffer deux 
énormes halls. 
L’orateur ajoute une dernière proposi-
tion, à savoir celle d’engager un coordi-
nateur énergétique qui veillera à une uti-
lisation efficiente de l’énergie dans les 
112 bâtiments communaux.
Politiquement sont évidemment impli-
quées la commission des bâtisses et de 
l’énergie et la commission écologique, la 
société civile devant être impliquée 
davantage dans la communication pré-
vue au catalogue de mesures 6, afin de 
bien réaliser et suivre le projet.

André Zwally (CSV) félicite le collège 
échevinal d’avoir réalisé l’inventaire des 
bâtiments et ainsi avoir répondu à une 
revendication présentée itérativement 
par son parti dans le passé. Il s’étonne de 
ce que l’analyse n’ait pas pu être présen-
tée début 2015 du fait que tous les ser-
vices n’aient pas trouvé les personnes 
appropriées pour la collaboration. Il 
estime que tout un chacun qui utilise un 
véhicule ou qui est responsable d’un 
bâtiment, devrait être formé de façon 
adéquate, considérer la politique envi-
ronnementale comme étant une priorité 
et collaborer étroitement.
Il invoque le fait que 23 communes ont 
d’ores et déjà obtenu une distinction 
pour constater qu’Esch accuse un retard 
sérieux, étant même encore loin d’une 
possible certification. Partant du fait que 
1,8 millions d’euros peuvent être écono-
misés sur les 3,1 millions de frais d’éner-
gie, il conclut que le retard ainsi accumu-
lé a causé un préjudice financier et que 
les moyens afférents auraient pu être uti-
lisés autrement.
Aussi entend-il revenir sur la question du 
plafonnement des subventions étatiques 
déjà soulevée en septembre 2013. L’ora-
teur reste de l’avis que les subventions 
pour des mesures prises avec l’objectif de 
réduire la consommation d’énergie 
devraient être déplafonnées et réitère son 
appel d’intervenir dans le sens voulu 
auprès des ministères compétents, alors 
qu’il avait été promis en 2013 que cette 
intervention serait faite et qu’un nouveau 
gouvernement accèderait volontiers à 
cette demande, quod non.
Pour conclure, il loue l’action de la com-
mission de l’environnement, qui a fait 
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que la problématique soit redevenue un 
sujet dans Esch, espère que l’élan sera 
maintenu sous la direction d’un nouveau 
président, promet que le CSV apportera 
son soutien pour la protection du climat, 
remercie l’échevin pour sa présentation 
et lui assure son acquiescement.

Guy Kersch (déi Lénk) rappelle l’ob-
jectif qui est celui de réduire les émissions 
de CO2 en tant que ville d’Esch, cet 
engagement ayant été pris avec la signa-
ture du pacte climat en 2013 en vue de 
franchir la première étape d’obtention du 
label d’une commune pour la protection 
du climat. Le premier pas a été celui de 
faire le bilan de la consommation d’éner-
gie dans les bâtisses communales, 
d’autres domaines importants, tels le 
transport, suivront. L’orateur énumère les 
infrastructures qui consomment le plus 
d’énergie et qui sont logiquement la pis-
cine et le centre sportif, les écoles, le 
théâtre, le conservatoire et la Kulturfa-
brik. Cette détection permet déjà de 
récolter des points pour atteindre le label 
tant convoité. Le fait de ne pas encore 
avoir commencé à assainir des bâtiments 
quant à leur efficience énergétique n’ap-
porte évidemment pas de points, cette 
activité ne devant démarrer qu’ultérieu-
rement. Cependant, étant donné que les 
bâtiments – tout comme les ménages 
eschois – sont exclusivement alimentés 
en électricité gagnée de ressources 
renouvelables, des points supplémen-
taires pourront être collectés.
Tandis que Monsieur Kox parlait du hall 
sportif, l’orateur signale qu’une analyse 
énergétique a été effectuée au niveau des 
pompes de filtrage de la piscine, selon 
laquelle la moitié de l’énergie pourrait 
être économisée avec l’installation de 
nouvelles pompes et que cet investisse-
ment s’amortirait déjà après deux 
années. Il se réjouit que des économies 
en énergie pourront être réalisées, 
demande néanmoins une analyse neutre, 
alors les plaidoyers seraient trop égocen-
triques.
En ce qui concerne les deux bâtiments 
du hall sportif, il constate que les chau-
dières présentent un mauvais rendement 
en raison de leur vétusté et que le besoin 
en électricité dépasse celui du bâtiment 
de référence de 43 %. Il souligne qu’un 
groupe de travail composé de membres 
de plusieurs services communaux a déve-
loppé des stratégies pour économiser 
74 % de l’énergie, dont certaines sont 
gratuites. D’autres, comme l’installation 
de lampes LED au lieu des halogènes, 
auraient un coût raisonnable, mais 
deviendraient déjà rentables après deux 
années et demie. Les chaudières et la 

ventilation nécessiteraient des investisse-
ments plus importants, or ces investisse-
ments protégeraient le climat à court et 
les caisses de la commune à moyen et 
long terme. Le pacte climat commence-
rait enfin à montrer les premiers résultats, 
mais l’orateur est optimiste en ce qui 
concerne la transposition du pacte au vu 
du nombre important de compétences et 
de motivation au sein des services et 
auprès des personnels de la commune. Il 
regrette qu’ils ne soient pas plus souvent 
sollicités pour rendre leur avis.

Martin Kox (déi gréng) explique que 
seront d’abord prises les mesures qui ne 
représentent pas un coût direct, mais 
qu’il faudra certainement investir, 
sachant que la transformation des bâti-
ments existants en bâtiments à efficience 
énergétique est une opération de longue 
haleine qui ne sera jamais finie. Il ren-
seigne que les lampes LED sont en train 
d’être installées et préfinancées par Sud-
stroum, par ailleurs il estime que les 
pompes à la piscine seraient de vrais gas-
pilleurs d’énergie et qu’il faudrait éven-
tuellement commencer par les remplacer 
une par une. Il admet que les analyses 
annuelles, qui sont de rigueur, n’ont plus 
été effectuées depuis 2013, que ceci s’ex-
plique cependant par le fait que la com-
mune a commencé par le dossier le plus 
complexe, que sont les bâtisses et les ins-
tallations et que le rapport final afférent a 
mis une année et demie pour être finali-
sé. L’engagement d’un conseiller en 
énergie, par le biais de Sudstroum, est 
considéré comme étant bénéfique.
Monsieur Kox fait valoir que les com-
munes qui se sont d’ores et déjà vues 
certifier sont des petites communes, mais 
que les grandes villes, à l’instar d’Esch, 
sont encore loin d’une certification éven-
tuelle. Par contre, Esch avancerait bien, 
les chapitres 3 et 4 étant abordés en 
parallèle, de sorte qu’il est envisageable 
que la certification au groupe 2 soit pos-
sible jusqu’au mois de juillet.

9. Conventions: 
a) Convention de cession d’une 
cabine moyenne tension avec la 
société LEXMAR S.à.R.L.; 
décision 
b) SEPA A.S.B.L. – avenant; 
décision 
c) LASEP ESCH A.S.B.L. – 
avenant; décision 
d) Basket Esch: Minieurope - 
avenant; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente 
une convention qui servira à régulariser 

l’accès à une cabine moyenne tension 
par une cession de cette cabine par la 
société Lexmar à la commune.

Martin Kox (déi gréng) informe sur 
l’avenant à la convention avec l’asile pour 
animaux qui a pour sujet la participation 
de la commune aux frais de vétérinaire à 
raison de 50 %, plafonnée à 12.000 
euros. Par ailleurs, la commune participe 
à hauteur de 2.500 euros par mois à la 
masse salariale globale, le tout par 
avances mensuelles. En outre, la com-
mune porte une responsabilité partielle 
pour les bâtiments. Un des bâtiments 
étant couvert d’un toit en amiante, celui-
ci devra être remplacé et le sera aux frais 
de la commune, tandis que l’association 
financera l’auvent qu’elle a sollicité.

Henri Hinterscheid (LSAP) explique 
que la convention existante a été refor-
mulée partiellement pour garantir à la 
LASEP un financement continu, sans que 
les montants inscrits au budget ne 
varient et en restent à 110.000 euros par 
année, cette reformulation permettant à 
la LASEP une certaine sécurité de planifi-
cation.
Un deuxième avenant concerne la 
convention conclue avec le Basket Esch, 
qui se verra allouer un subside supplé-
mentaire de 6.000 euros pour l’organisa-
tion du Mini Europe, qui a gagné subs-
tantiellement en envergure. Le subside 
servira à mettre à disposition les coupes 
pour les quatre meilleures équipes du 
tournoi, pour le logement de l’équipe de 
Mödling, ville partenaire et pour une 
sonorisation au centre sportif Henri 
Schmitz.
(Vote)

10. Questions de personnel; 
décision

Dan Codello (LSAP) annonce la créa-
tion de 10 postes de garde-champêtre 
suite à la déclaration du gouvernement 
de vouloir présenter un projet de loi por-
tant augmentation des compétences des 
agents municipaux. Les pouvoirs des 
agents municipaux se limitant actuelle-
ment à des incivilités et à l’espace sta-
tionnement, ceux-ci seraient étendus en 
étant également applicables aux incivili-
tés en matière d’hygiène dans l’espace 
urbain. À l’instar d’autres communes, il 
serait sondé parmi les agents municipaux 
qui voudrait assumer cette nouvelle res-
ponsabilité ; ils bénéficieraient, du point 
de vue financier, d’une prime d’astreinte 
fixe de 22 points et du point de vue 
compétences, d’une formation adéquate.
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Le deuxième point personnel concerne le 
service informatique où le chef de ser-
vice, Monsieur Remakel, a pris sa retraite 
et qu’il faudrait également remplacer 
Monsieur Aniset. L’orateur explique qu’il 
est envisagé de créer un poste d’expédi-
tionnaire de la carrière D ou E et de faire 
une description des tâches plus large 
pour trouver le bon profil. En même 
temps serait supprimé le poste de rédac-
teur existant.

André Zwally (LSAP) entend intervenir 
sur le point des agents municipaux qui 
rempliront donc deux fonctions et qui 
bénéficieront d’une rémunération supé-
rieure en raison des responsabilités 
accrues. Il lui importe que ces personnes 
puissent bénéficier d’une formation 
appropriée et que la population soit 
informée que les missions de l’agent ne 
consiste plus exclusivement à coller des 
avertissements taxés. Dans cet ordre 
d’idées, il suggère que les agents se 
fassent accompagner par un policier au 
début, pour bien montrer que les choses 
ont changé. Il marque son accord avec 
les propositions et espère que le gou-
vernement fasse en sorte que les change-
ments afférents puissent être opérés rapi-
dement.

Laurent Biltgen (déi Lénk) partage 
l’avis déjà formulé que les gardes-cham-
pêtres en herbe devraient suivre une 
formation idoine. Il estime que le succès 
de l’opération dépendra en bonne par-
tie du doigté dont sauront faire preuve 
les agents dans le cadre de leurs 
contacts avec la population, leur action 
devant être axée plus sur la prévention 
et le conseil que sur la répression. L’ora-
teur convient que le travail de persua-
sion est un travail de longue haleine, 
mais que les résultats en sont d’autant 
plus durables. Une étude à ce sujet 
aurait démontré que les actes de vanda-
lisme peuvent être réduits de 40 %, 
lorsque les auteurs potentiels sont gen-
timent invités à respecter la propriété 
d’autrui au lieu d’être menacés de pour-
suites et Monsieur Biltgen espère que 
les dix agents prévus agissent selon ce 
concept.

Taina Bofferding (LSAP) regrette que 
l’éducation et les valeurs morales ne 
soient pas suffisantes pour garantir une 
cohabitation harmonieuse entre tous les 
citoyens et que souvent seules les lois et 
règlements le permettraient. Elle rallie 
l’opinion qu’il ne faudra surtout pas 
focusser uniquement sur la répression, 
mais de privilégier la prévention dans le 
sens d’une campagne d’information et 

de sensibilisation dans les écoles et 
auprès des citoyens.
On n’aurait certes pas besoin d’une 
mentalité « Law and Order », mais d’ins-
truments qui permettent quand même 
de sanctionner des infractions aux lois et 
aux règlements, la collaboration avec la 
police et avec les tribunaux revêtant un 
caractère important dans ce sens. 
Sachant qu’il y a des individus qui font 
ce qu’ils ont envie de faire, le méconten-
tement des concitoyens devient inévi-
table tout comme les différends qui 
peuvent en naître.
Les responsables communaux ont 
revendiqué depuis bien longtemps pou-
voir s’occuper de l’ordre public sur leur 
territoire et la discussion autour des 
compétences supplémentaires pour les 
agents communaux en fait partie, sans 
qu’un deuxième corps de police en 
émerge. La mission principale des 
« Pecherten » doit consister en une 
action préventive, mais ils doivent égale-
ment disposer de certains pouvoirs, 
comme celui d’émettre un avertisse-
ment taxé, comme tel est le cas lors 
d’une contravention à la réglementation 
de stationnement. Madame Bofferding 
constate que même le directeur de la 
police favorise l’augmentation des com-
pétences des agents municipaux, mais 
qu’il revendique aussi que ceux-ci 
oeuvrent sous la direction de la police.
Après qu’un projet de loi de 2006 ait 
définitivement été abandonné en 2013, 
le gouvernement actuel a annoncé un 
nouveau projet de texte et le ministre de 
la Défense aurait annoncé, lors de la 
dernière conférence sur la sécurité dans 
la salle même des séances, que les 
agents municipaux se verraient dotés de 
plus de compétences, fait confirmé par 
la secrétaire d’État, lorsqu’elle affirmait 
que le ministre de l’Intérieur serait en 
train d’élaborer des propositions. Sem-
blerait-il donc que des projets dans la 
direction d’un cadre national soient en 
voie d’être concoctés, avec des dis-
positions claires en ce qui concerne les 
pouvoirs des bourgmestres et du par-
quet.
L’oratrice estime qu’un cadre légal serait 
finalement le moyen approprié pour 
atteindre un meilleur ordre et une coha-
bitation plus réglementée dans la socié-
té, ces initiatives législatives étant mal-
heureusement nécessaires à cause d’une 
minorité de personnes. Elle conclut en 
signalant que son parti va soutenir le 
projet du collège échevinal, étant enten-
du qu’elle le préfère à celui d’autres 
communes, notamment celui de la com-
mune de Differdange, où deux gardes-
champêtres se partagent le travail à tour 

de rôle. En fin, elle est curieuse de voir si 
le projet de la Ville d’Esch trouvera l’ap-
probation du ministère.

Dan Codello (LSAP) précise qu’il n’y 
aura aucun changement au niveau de la 
rémunération des agents municipaux 
devenant gardes-champêtres à l’excep-
tion de la prime d’astreinte qui passera 
de variable à fixe. La formation adéquate 
étant sous-entendue, il serait même envi-
sagé de s’adjoindre un policier en tant 
qu’expert pour le comité de recrute-
ment. L’orateur partage la préférence 
pour la prévention, il estime qu’il serait 
néanmoins inévitable de recourir égale-
ment à la répression, alors que les règle-
ments ne sont nullement observés et que 
les citoyens ont clairement manifesté leur 
grogne contre toutes les incivilités lors de 
la conférence sur la sécurité au mois de 
juillet.

Henri Hinterscheid (LSAP) ajoute que 
tous les essais de prévention n’ont pas 
apporté le résultat escompté, de sorte 
qu’il faudra nécessairement passer à la 
phase de la répression contre une mino-
rité absolue de personnes, la décision à 
prendre ce jour ayant déjà un effet de 
signal. Il confirme avoir eu un entretien 
informel avec la police, qui ne se serait 
pas prononcée de façon négative et qui 
serait disposée à soutenir la commune 
dans ses démarches, sachant que d’ores 
et déjà, il existe un partage de compé-
tences à certains niveaux.
Il explique le nombre de dix postes par 
rapport à celui des 24 agents munici-
paux par le fait que des connaissances 
de base – dont notamment celle du 
règlement de police – et des capacités 
rédactionnelles sont requises pour dres-
ser les procès-verbaux qui sont censés 
être transmises aux juridictions. En 
outre, les candidats devront avoir beau-
coup de doigté et disposer de compé-
tences sociales et psychologiques.
Il ne voit pas pourquoi la Ville d’Esch se 
verrait refuser l’approbation ministé-
rielle, alors que d’autres communes, en 
l’occurrence Differdange, Sanem et Hes-
pérange l’ont eu et il espère qu’elle ne 
va pas tarder, afin que les procédures 
internes de recrutement, en collabora-
tion avec la police, puissent être enta-
mées. Il signale également avoir eu un 
entretien avec les agents municipaux, 
qui se sont montrés très motivés de 
pouvoir enfin réagir vis-à-vis du compor-
tement peu civilisé d’une minorité de 
personnes venant d’Esch, mais égale-
ment d’autres localités.
(Vote)
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11. Transactions immobilières; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente plusieurs 
transactions immobilières, dont un acte 
de cession d’un terrain situé dans la rue 
de Schifflange, qui sera intégré dans le 
domaine public communal et un acte de 
vente de la résidence Nonnewisen dans 
le lot 4N, qui a été réalisée via une sou-
mission cachetée.
(Vote)

12. Rapport d’activité du foyer 
de nuit Abrisud et Maison 
Michels; présentation

Vera Spautz (LSAP) rappelle que 
l’équipe socio-éducative a été scindée en 
une équipe de jour et une équipe de nuit 
en 2013, pour mieux pouvoir accompa-
gner les projets sociaux individuels, ce 
qui commence à porter ses fruits. Sur les 
personnes qui fréquentaient le foyer de 
nuit en 2014, il y avait 82,6 % 
d’hommes et 17,4 % de femmes pour 
un total de 149 personnes, dont 33 
femmes et 116 hommes, représentant 
5.561 nuitées, le taux des femmes étant 
passé de 10 % en 2012 à 17,4 % en 
2014.
La moyenne d’âge est de 37,7 ans, la 
personne la plus âgée ayant 72 ans, la 
catégorie des 41 à 50 ans étant la plus 
représentée avec 42 personnes, suivie de 
celle des 31 à 40 et des jeunes de 18 à 
25 ans. Cette dernière catégorie serait en 
augmentation constante dû au fait que 
le revenu minimum garanti n’est accor-
dé qu’à partir de 25 ans et que les 
jeunes, qui se retrouvent sans emploi, 
n’ont aucun revenu qui leur permettrait 
de louer une chambre. D’où aussi la 
revendication de baisser l’âge de l’accès 
au RMG.
Les utilisateurs étaient de 24 nationalités 
différentes, 70 personnes étant de natio-
nalité luxembourgeoise, 64 venant d’un 
pays-membre du l’Union Européenne et 
13 personnes d’un pays tiers, tandis que 
le nombre des transfrontaliers a égale-
ment augmenté par rapport à 2013. Un 
tiers des luxembourgeois sont des 
femmes qui ne recourent aux services de 
l’Abrisud que quand il n’y a plus d’autres 
voies et moyens.
Pour 29 personnes, les pièces d’identité 
étaient manquantes, ce chiffre étant 
également en augmentation. Moins de 
personnes ont cependant profité de l’ac-
tion « hiver », ceci étant dû au fait que le 
foyer d’hébergement d’urgence du 
ministère de la Famille a ouvert ses 
portes au Findel.

Madame Spautz présente les origines 
géographiques des usagers pour 
conclure que l’Abrisud est bel et bien un 
foyer régional, ce qui n’est cependant 
pas reconnu tel quel par la ministre de la 
Famille.
Des 149 personnes suivies, 64 ont recou-
ru aux services des travailleurs sociaux 
pour établir un nouveau projet de vie. 
Ensuite, l’oratrice présente le rapport sur 
le devenir professionnel des habitants et 
sur leurs efforts de trouver un autre 
logement et informe que l’association 
« Les amis du Foyer de nuit Abrisud » 
continue à organiser et à accompagner 
des activités sportives, culturelles et artis-
tiques, dont notamment des sorties pour 
jouer aux quilles, une soirée barbecue et 
la traditionnelle fête de Noël. Évidem-
ment, tous les bénéficiaires ont reçu leur 
bon annuel de 60 euros pour subvenir à 
leurs besoins les plus urgents, pour la 
plupart d’entre eux des vêtements 
chauds avant l’hiver.
Elle regrette ne toujours pas avoir 
d’autres nouvelles en ce qui concerne 
l’Abrisud malgré d’itératives interventions 
auprès de 4 ministres successifs, le der-
nier courrier en date aurait été envoyé il 
y a quelques mois et n’aurait toujours 
pas connu de réponse, alors que les 
containers actuels seraient en train de se 
désintégrer et nécessiteraient d’énormes 
investissements pour la rénovation et 
pour l’entretien. Elle clôture sur une note 
positive, annonçant que les travaux de 
construction pour la « Fixerstuff » 
seraient entamés dès le mois de février 
2016.

Annette Hildgen (CSV) constate que 
les rapports restent sensiblement les 
mêmes d’année en année, mais que le 
taux des femmes qui affluent est en 
constante augmentation, ce qui l’in-
quiète, ceci d’autant plus que ce sont 
surtout les jeunes entre 18 et 25 ans qui 
cherchent refuge. Il y aurait lieu de s’in-
terroger sur les raisons de cette évolu-
tion, si elle est liée à l’éducation ou à la 
situation familiale.
Par ailleurs, l’oratrice rejoint la bourg-
mestre dans son constat qu’Esch est un 
centre régional et qu’il faudrait augmen-
ter la pression vis-à-vis du gouvernement 
pour qu’il le reconnaisse et prenne ses 
responsabilités, la même chose valant 
pour la région du sud et celle du nord, 
qui drainent leurs clients vers Esch, au 
lieu de créer leurs propres infrastructures 
d’accueil. Elle s’offusque que le nouveau 
bâtiment pour l’Abrisud ne soit toujours 
pas en construction d’un côté, mais que 
d’un autre côté il existerait une pénurie 
sérieuse de places pour les nombreuses 

personnes sans domicile fixe, situation 
aggravée par la venue de réfugiés sans 
papiers qui vont s’y installer et elle 
connaît même l’histoire d’un étudiant de 
l’université qui y aurait cherché abri. Elle 
invite donc le LSAP d’Esch de faire une 
intervention musclée auprès de qui de 
droit au sein du gouvernement. En ce qui 
concerne les containers, elle suggère de 
les laisser collapser, des solutions 
devraient alors automatiquement être 
trouvées.

Luc Majerus (déi gréng) cite des 
articles de presse de 2011 et de 2013 qui 
traitaient de l’état provisoire de la solu-
tion des containers et qui évoquaient les 
déclarations de l’ancienne ministre de la 
Famille qui annonçait 14 mesures 
concrètes, dont la construction d’un abri 
pour personnes sans domicile fixe à Esch/
Belval, aucune de ces mesures n’ayant 
cependant été réalisée jusqu’à ce jour et 
en conclut que le temps est définitive-
ment venu d’abandonner la tactique de 
la patience et d’exercer toute la pression 
possible sur le gouvernement.
Il estime que l’Abrisud joue un rôle hau-
tement important dans la société, per-
mettant d’offrir un toit aux personnes 
concernées et, par conséquent, une 
adresse même temporaire, ce qui les 
autorise à régulariser leurs documents 
personnels avec l’aide des collaborateurs, 
qui font un travail exemplaire en les 
accompagnant lors de leurs démarches 
administratives.
Par ailleurs, l’orateur s’étonne de la forte 
montée en chiffres de citoyens eschois 
qui fréquentent l’Abrisud, ce chiffre ayant 
augmenté de 100 % en trois ans, sans 
que le rapport ne fasse état d’une quel-
conque analyse ou fournisse des explica-
tions y afférentes.

Laurent Biltgen (déi Lénk) tient à 
remercier les responsables de l’Abrisud et 
de la Maison Michels pour ce rapport 
très intéressant qui serait d’ailleurs le 
reflet de la réalité sociale à Esch et au 
sud du pays. Il s’inquiète du fait que la 
population contient de plus en plus de 
jeunes et surtout de jeunes femmes qui 
sont en rupture avec leurs familles, qui 
n’ont que peu de formation et qui ne 
trouvent pas de logement pour un loyer 
abordable, confirmant ainsi la réalité que 
tout le pays et plus particulièrement le 
sud, connaît une pénurie de logements à 
loyer raisonnable. Il constate que les 
jeunes femmes séjournent moins long-
temps dans les structures, mais 
cherchent plus tôt d’autres solutions, 
dont malheureusement aussi la prostitu-
tion.
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Monsieur Biltgen souligne l’importance 
du projet Maison Michels pour per-
mettre aux personnes concernées de 
commencer une nouvelle vie, pour 
apprendre de nouveau à prendre leurs 
responsabilités et d’avoir un logement 
fixe. Ce projet serait bien établi dans le 
quartier et d’ailleurs aussi bien accepté 
par les résidents, signe du bon travail qui 
y est effectué et il remercie toutes les 
équipes actives dans les deux projets 
pour ce bon travail.

Taina Bofferding (LSAP) se rallie à ces 
remerciements et fait à son tour l’analyse 
du rapport. Elle constate que le nombre 
des nuitées est en recul, ce qui serait cer-
tainement dû à l’implantation de la struc-
ture d’urgence installée au Findel, mais 
également au fait que beaucoup de com-
munes avoisinantes mettent des loge-
ments à disposition et ceci également et 
spécialement pour les femmes. Elle sou-
ligne encore une fois l’importance de dis-
poser d’un logement afin de pourvoir 
accéder aux prestations sociales.

Vera Spautz (LSAP) est de l’avis que la 
nouvelle construction de l’Abrisud n’est 
aucunement une question de couleur 
politique, mais une question de bon sens 
pure et simple, diverses couleurs poli-
tiques ayant déjà eu le ministère dans 
leurs responsabilités et toutes les couleurs 
politiques représentées au sein du conseil 
communal ayant oeuvré depuis des 
années pour ce projet. Elle estime que le 
gouvernement devrait enfin prendre sa 
responsabilité sociale et soutenir la com-
mune d’Esch dans ses efforts qui con-
sistent notamment aussi dans le finan-
cement des salaires entièrement assumé 
par la commune et clôture son interven-
tion sur un ras le bol.

13. CIGL ESCH: Budget 
prévisionnel 2016 du CIGL Esch 
asbl; décision

Vera Spautz (LSAP) annonce que le 
CIGL s’est vu accorder l’autorisation par 
le ministère du Travail d’engager 53 
bénéficiaires supplémentaires en 2016, 
ce qui n’influencera pas énormément sur 
le budget et n’apportera pas de nou-
veaux projets, mais servira à stabiliser les 
projets existants. 150 personnes seront 
donc sous contrat à durée déterminée en 
2016, 40 sous contrat à durée indétermi-
née et neuf sous contrat d’apprentissage, 
les 53 bénéficiaires supplémentaires per-
mettant de procéder à l’engagement de 
10 encadrants sous CDI.
Ils se retrouveront sur un projet qui est 

vraiment une histoire à succès, le Escher 
Geméisgaart, qui sera complété par un 
jardin supplémentaire plutôt axé sur les 
cultures dans le groupe des citrouilles ou 
des pommes de terre. D’autres projets 
sont en vue tels le contrat avec le « Süds-
pidol », avec les Maisons relais et les per-
sonnes à engager pourront également 
être occupées au « Déierepark », au cam-
ping et au sein du service de proximité 
« Handkesselchen ».
L’oratrice informe aussi que le conseil 
d’administration du CIGL a décidé de 
passer les personnes bénéficiant d’un CDI 
sous la convention collective SAS, remé-
diant ainsi aux inégalités existantes 
jusqu’à ce jour, notamment dans le cadre 
des Maisons relais. Elle rappelle égale-
ment le grand projet Vël’Ok, étendu sur 
plusieurs grandes communes du sud et 
qui va générer des recettes pour la com-
mune. 
Arguant qu’il vaut mieux garder les per-
sonnes en activité que de les laisser moi-
sir au chômage, elle présente une aug-
mentation budgétaire de 50.667 euros 
pour un total de la participation commu-
nale de 660.000 euros au budget global 
de 8.050.000 euros.

André Zwally (CSV) annonce d’entrée 
que son parti va soutenir le projet pour 
son aspect de solidarité. Il regrette qu’il 
ne soit pas possible de trouver pour 
chaque bénéficiaire un emploi fixe après 
les deux années de CDD passées au sein 
du CIGL et propose d’étendre éventuelle-
ment cette durée à trois années pour 
donner à ces gens plus de chances pour 
retrouver une situation d’emploi et de 
sécurité sociale stable. En outre, il pose la 
question, si le CIGL ne devait pas avoir 
une délégation du personnel, le nombre 
des personnes sous CDI ayant dépassé la 
vingtaine ou si celles-ci sont éventuelle-
ment représentées par la délégation de la 
commune. Un peu plus tard Dan Codello 
(LSAP) répondra par la négative à cette 
partie de la question.

Annette Hildgen (CSV) demande des 
précisions quant au nouveau jardin qui 
est censé être installé « op der Gläicht » – 
tout en répétant son enthousiasme pour 
le jardin existant –, s’interroge pourquoi 
des analyses de sol sont nécessaires, sur 
les dimensions de ce nouveau jardin et 
sur la présence éventuelle d’installations 
sanitaires ou d’un espace de séjour.

Vera Spautz (LSAP) précise que les 
analyses sont nécessaires pour détermi-
ner la teneur en humidité et les caracté-
ristiques du sol, sachant qu’une collabo-
ration avec les propriétaires de jardins 

existants sera envisagée et que le grand 
verger communal qui s’y trouve sera 
intégré dans le projet.
En ce qui concerne l’implantation d’une 
délégation du personnel et vu le fait que 
le CIGL est une initiative pour l’emploi 
sous forme d’ASBL, elle ne saurait 
répondre à la question, mais promet de 
se renseigner et d’y revenir.
(Vote)

14. Taxe relative à la mise à 
disposition des infrastructures 
sportives à l’Université; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) propose 
de demander à l’université une taxe de 
40 euros par unité d’entraînement pour 
les infrastructures utilisées, n’importe le 
nombre d’étudiants qui participent à ces 
entraînements. Il estime que cette taxe 
n’est pas exagérée et qu’elle correspond 
à ce qui est réclamé un peu partout.
(Vote)

15. Titre de Recette: «Sport, 
Spill a Spaass an Esch»; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) remercie la 
Banque et Caisse d’Épargne de l’État 
pour sa fidélité et d’avoir maintenu son 
sponsoring à hauteur de 2.000 euros 
pour cofinancer l’évènement, tandis que 
d’autres ont cessé leur soutien.
(Vote)

16. Subsides: 
a) Subside au projet 
Cohabit’Age; décision 
b) Subsides extraordinaires; 
décision

Vera Spautz (LSAP) soumet au vote un 
subside au projet Cohabit’Age à hauteur 
de 10.000 euros, projet développé dans 
le cadre du 1, 2, 3 Go Social en 2013.
(Vote)

Les subsides extraordinaires à allouer 
vont à l’Amicale sportive des handicapés 
physiques (50 euros), la Sécurité (250 
euros), le Foyer de la Femme (100 
euros) dans le cadre de son 85e anniver-
saire, le « Lëtzebuerger Maarteverband » 
(1.000 euros) pour diverses actions, l’As-
sociation luxembourgeoise des groupes 
sportifs pour cardiaques (250 euros) 
pour sa 6e journée du sportif cardiaque 
et les Archers d’Esch (1.500 euros) pour 
subsidier leurs frais de chauffage de 
2015.
(Vote)
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17. Logement: relevé des 
contrats de bail et avenants; 
décision

Aucun contrat de bail n’est à l’ordre du 
jour.

18. Commissions consultatives; 
modifications; décision

Vera Spautz (LSAP) annonce une 
modification dans la composition de la 
commission sportive de la part du parti 
déi Lénk, Monsieur John Rossi rempla-
çant Monsieur Ronald Moriconi dans ses 
fonctions de membre suppléant.
(Vote secret)

Du côté du parti déi gréng, Monsieur 
André Gilbertz va remplacer Madame 
Nadine Schmit à la présidence de la com-
mission de l’environnement.
(Vote)

19. Circulation: 
a) Boulevard Pierre Dupong: 
modification du parking 
résidentiel; décision 
b) Règlements de circulation 
routière; confirmation et 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) propose 
de confirmer certains règlements provi-
soires et d’en rendre un définitif qui 
concerne le quartier résidentiel à Lal-
lange. 
Deux failles auraient été découvertes 
devant les deux résidences sur le boule-
vard Pierre Dupong, qui furent, jusque-
là, considérées comme domaine privé-
communal, la même situation s’étant 
déjà présentée devant la résidence Thei-
sen sur le boulevard Aloyse Meyer. Or, 
l’accès étant public, la commune est en 
droit de le réglementer, ce qui a été fait à 
la demande des riverains et par le biais 
d’un règlement d’urgence qui nécessite 
d’être rendu définitif.
L’orateur ajoute que le quartier Raeme-

rich sera également classé résidentiel d’ici 
peu, après discussion avec les riverains. 
Les possibilités d’un park&ride sont évo-
quées, le quartier disposant d’excellentes 
connexions au réseau des autobus pour 
accéder au centre de la commune.
(Vote)

Vera Spautz (LSAP) remercie tous les 
conseillers et annonce que lors de la pro-
chaine réunion le budget sera présenté. 
Celle-ci sera suivie d’une autre réunion 
ordinaire après une pause de dix minutes 
et le conseil communal technique se réu-
nira le 26. Sur ce, elle souhaite à toutes 
et à tous un bon weekend.



du 10/03/2016

2016-02-15-002-CCRéf. Laboratoire:

Rapport AGE-16-27347

N° échantillon(s): BD00919 - BD00919

BD00919
15/02/2016 à 08:30
eau potable

Votre référence

Nature de l'échantillon

prélevé le 

N° échantillon date de début des analyses 15/02/2016

PARAMETRE Méthodes 
d'analyse

RESULTAT Unité Valeur paramétriqueNote

Esch/Alzette, 58 rue Large (cave)RESEAU-304-Z01

par CLIENT échantillonnage hors accréditation - ponctuel

Microbiologie
Germes totaux à 22°C (72 h) cfu/ml<1ISO 6222# <100 §

Germes totaux à 36°C (48 h) cfu/ml1ISO 6222# <20 §

Entérocoques intestinaux cfu/100ml<1ISO 7899-2# <1

Coliformes totaux NPP/100ml<1ISO 9308-2# <1 §

Escherichia coli NPP/100ml<1ISO 9308-2# <1
Physico-Chimie
Aspect de l'échantillon propre
Couleur-Visuel incolore
Odeur-saveur inodore
Turbidité FNU<0.50ISO 7027 0.50# <5 §

pH (à 20.3°C) 8.0ISO 10523# 6.5 - 9.5

Conductibilité électrique 20°C µS/cm375ISO 7888 2# <2500

Dureté carbonatée d°fr12.0ISO 9963-1 1.0#

Dureté totale d°fr19.0calc. (ISO14911) 1.0#

Ammonium-NH4 mg/l<0.05ISO 7150-1 0.05# <0.50

Nitrites-NO2 mg/l<0.05ISO 6777 0.01# <0.50

Fluorures mg/l<0.20ISO 10359-1 0.20# <1.5

Chlorures-Cl mg/l22ISO 10304-1 0.50# <250

Nitrates-NO3 mg/l12ISO 10304-1 0.50# <50

Sulfates-SO4 mg/l45ISO 10304-1 0.50# <250

Calcium-Ca mg/l67ISO 14911 1.0#

Magnésium-Mg mg/l5.4ISO 14911 1.0#

Potassium-K mg/l<2ISO 14911 1.0#

Sodium-Na mg/l7.1ISO 14911 1.0# <200
Métaux Totaux
Mercure ug/l<0.005ISO 17852 0.005#
métaux totaux par ICP-MS #
    Aluminium mg/l<0.005ISO 17294-1/2 0.005# <0.20
    Antimoine mg/l<0.001ISO 17294-1/2 0.001# <0.005
    Arsenic mg/l<0.0005ISO 17294-1/2 0.0005# <0.010
    Bore mg/l0.025ISO 17294-1/2 0.005# <1.0
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métaux totaux par ICP-MS #
    Cadmium mg/l<0.0001ISO 17294-1/2 0.0001# <0.005
    Chrome mg/l<0.001ISO 17294-1/2 0.001# <0.050
    Cuivre mg/l0.0016ISO 17294-1/2 0.0005# <1.0
    Fer mg/l0.042ISO 17294-1/2 0.005# <0.20
    Manganèse mg/l<0.005ISO 17294-1/2 0.005# <0.050
    Nickel mg/l<0.0005ISO 17294-1/2 0.0005# <0.020
    Plomb mg/l<0.0005ISO 17294-1/2 0.0005# <0.010
    Sélénium mg/l<0.001ISO 17294-1/2 0.001# <0.010
    Silicium mg/l2.68ISO 17294-1/2 0.51#
    Zinc mg/l0.035ISO 17294-1/2 0.005# <5 §
Organique
VOLATILS #
    1,1,1-Trichloroéthane ug/l<1ISO 10301#
    1,2-Dichloroéthane ug/l<2ISO 10301#
    Benzène ug/l<1ISO 10301#
    Bromoforme ug/l<1ISO 10301#
    Chlorodibromométhane ug/l<1ISO 10301#
    Chloroforme ug/l<1ISO 10301#
    Dichlorobromométhane ug/l<1ISO 10301#
    Dichlorométhane ug/l<1ISO 10301#
    Ethylbenzène ug/l<1ISO 10301#
    m-Xylène/p-Xylène(somme) ug/l<2ISO 10301#
    o-Xylène ug/l<1ISO 10301#
    Tétrachloroéthylène ug/l<1ISO 10301#
    Tétrachlorométhane ug/l<1ISO 10301#
    Toluène ug/l<1ISO 10301#
    Total Trihalométhanes (TTHM) ug/l<4ISO 10301#
    Trichloroéthylène ug/l<1ISO 10301#
    Xylènes totaux ug/l<3ISO 10301#
HYDROCARB.POLYCYCL.AROMATIQUES #
    Acénaphthène ug/l<0.002EPA 8270D 0.0022#
    Acénaphthylène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
    Anthracène ug/l0.0020EPA 8270D 0.0018#
    Benzo(a)anthracène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
    Benzo(a)pyrène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
    Benzo(b)fluoranthène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
    Benzo(ghi)pérylène ug/l<0.001EPA 8270D 0.0012#
    Benzo(j)fluoranthène ug/l<0.002EPA 8270D 0.002#
    Benzo(k)fluoranthène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
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HYDROCARB.POLYCYCL.AROMATIQUES #
    Chrysène ug/l0.001EPA 8270D 0.001#
    Dibenzo(ah)anthracène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
    Fluoranthène ug/l0.0020EPA 8270D 0.0014#
    Fluorène ug/l0.001EPA 8270D 0.001#
    Indeno(1,2,3-cd)pyrène ug/l<0.001EPA 8270D 0.001#
    Naphtalène ug/l0.0030EPA 8270D 0.0022#
    Phénanthrène ug/l<0.007EPA 8270D 0.0068#
    Pyrène ug/l<0.002EPA 8270D 0.002#

PESTICIDES par LCMSMS
2,6-Dichlorobenzamide ng/l<25DIN 38407-35

AMPA ng/l<25ISO 16308

Atrazine ng/l<25DIN 38407-35

Atrazine-2-hydroxy ng/l<25DIN 38407-35

Atrazine-desethyl ng/l<25DIN 38407-35

Atrazine-desisopropyl ng/l<25DIN 38407-35

Bentazone ng/l<5DIN 38407-35

Chloridazon ng/l<25DIN 38407-35

Dimethenamid ng/l<25DIN 38407-35

Fluazifop-P ng/l<25DIN 38407-35

Glyphosate ng/l<25ISO 16308

MCPA ng/l<10DIN 38407-35

Mecoprop ng/l<5DIN 38407-35

Metazachlor ng/l<25DIN 38407-35

Metazachlor-ESA ng/l<25DIN 38407-35

Metazachlor-OXA ng/l<25DIN 38407-35

Metolachlor ng/l<25DIN 38407-35

Metolachlor-ESA ng/l<25DIN 38407-35

Metolachlor-OXA ng/l<25DIN 38407-35

Nicosulfuron ng/l<25DIN 38407-35

Propachlor ng/l<25DIN 38407-35

Quinmerac ng/l<25DIN 38407-35

Simazine ng/l<25DIN 38407-35

Tebuconazole ng/l<25DIN 38407-35

Tembotrione ng/ln.d.DIN 38407-35

Terbuthylazine ng/l<25DIN 38407-35

Terbuthylazine-desethyl ng/l<25DIN 38407-35
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Observations : Néant Résultats validés le 07/03/2016 par  JH 

MEDICAMENTS par LCMSMS
Carbamazepin ng/l<25DIN 38407-35

Lidocaine ng/l<25DIN 38407-35

Page 5 sur 6

cc: AC-ESCH-ALZETTE-ST-POMP  

Bureaux: Téléphone:
Téléfax: e-mail: TVA:

1, av. du Rock'n'Roll  L-4361 Esch-sur-Alzette (+352) 24 556 - 422
(+352) 24 556 - 7400 labo@eau.etat.lu LU18877607

longnew20151016

du 10/03/2016

2016-02-15-002-CCRéf. Laboratoire:

Rapport AGE-16-27347

N° échantillon(s): BD00919 - BD00919

L’échantillon est conforme aux normes en vigueur en ce qui concerne les paramètres analysés.

Appréciation: 

Les résultats ne tiennent pas compte des incertitudes de mesure. Des renseignements supplémentaires sur les méthodes d'analyse et les incertitudes sont 
disponibles sur simple demande.  
 
Informations spécifiques concernant les eaux potables: 
L’appréciation concernant une eau potable se rapporte au règlement grand-ducal du 7 octobre 2002 relatif à la qualité des eaux destinées à la consommation 
humaine. 
Les résultats bactériologiques sont à interpréter selon la norme ISO 8199: 

<1 : organismes non-détectés dans le volume étudié 
1-3 : organismes présents dans le volume étudié 
4-9 : nombre estimatif d’organismes présents dans le volume étudié 

 
Informations spécifiques concernant les eaux de surface: 
Les normes de qualité environnementale se basent sur le règlement grand-ducal du 30 décembre 2010 relatif à l'évaluation de l'état des masses d'eau de 
surface. 
Les normes suivantes sont appliquées aux échantillonnages sous accréditation: 

ISO 19458     : analyses microbiologiques 
ISO 5667-1    : techniques d'échantillonnage 
ISO 5667-3    : conservation et manipulation des échantillons  
ISO 5667-6    : rivières et cours d'eau 
ISO 5667-10 : eaux usées 
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6, rue Vauban  ● L-2663 Luxembourg 
Tel.: 43 90 30-60  ● Fax: 43 90 30-43 
oeko@oekotopten.lu ● www.oekotopten.lu 

  

  

OekoTopten.lu ist eine Initiative vom Ministerium für nachhaltige Entwicklung und Infrastrukturen, Mouvement 
Ecologique und Oekozenter Pafendall und wird unterstützt durch das europäische Förderprogramm „Intelligent 

Energy Europe“ 

 

DIE LAST MIT DEM RAD … 

 

In den Straßen Kopenhagens und Amsterdams gehören sie schon zum Alltagsbild. Auch in 
anderen europäischen Städten wie Paris und Stuttgart ist der Trend steigend– Lastenräder!  
Oekotopten.lu hat jetzt die energieeffizientesten Modelle aufgelistet! 

Ob zum Einkaufen, Kleinkinder zur Schule fahren oder den Sonntagsausflug samt 
Picknickausrüstung, das Lastenrad erlebt eine Renaissance. Elektrisch unterstützt, können 
Lastenräder im Nahverkehr eine wahre Alternative zum Auto sein. Denn Sie sind mittlerweile nicht 
nur leistungsstark, sondern auch im Gegensatz zum Auto umweltfreundlich, praktisch, preiswert 
und kommen bis vor jede Tür. Bis zu 200 kg Last versprechen manche Hersteller - für den normalen 
Besuch im Supermarkt mehr als genug. Die meisten Motorisierungen auf Oekotopten.lu meistern 
sogar mit voller Last größere Steigungen – ideal für das heimische Gelände.  

Besonders im Ausland greifen mittlerweile gewerbliche und kommunale Dienste schon auf 
Lastenräder zurück und zeigen, dass auch die elektrisch unterstützten Versionen im 
Wirtschaftsverkehr eine wichtige Rolle spielen können.  Hier bieten sich die Seitenwände der 
Ladeflächen als zusätzliche mobile Werbefläche an. So findet man in einigen Städten der 
Großregion wie Saarbrücken das elektrische Lastenrad auch schon im öffentlichen Bike-Sharing 
unter dem Motto „Radeln mit dem Großraumtaxi“ 

Lastenräder dürfen normalerweise auf Fahrradpisten fahren. Der Radfahrer sollte sich allerdings 
bewusst sein, dass in der Praxis nicht alle Fahrradwege geeignet sind. So befinden sich auf einigen 
schlecht geplanten Radwegen noch 90° Kurven oder andere Schikanen, die ein sicheres 
Manövrieren erschweren, gar gefährden können. Auch an die Breite eines Lastenfahrrads muss 
man sich erst gewöhnen und auf weitere Verkehrsteilnehmer achtgeben. Eine Beleuchtung ist laut 
Straßenverkehrsordnung wie bei jedem Rad Pflicht, und eine ausreichende Signalisierung mit 
Reflektoren oder Ähnlichem ist zu empfehlen, um überholende Fahrzeuge auf die Überlänge des 
Fahrrades aufmerksam zu machen.  
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Die Wahl des geeigneten Lastenrads hängt vom Einsatzzweck ab. Soll das Rad auch für kleine 
Passagiere geeignet sein, sollen in der Regel große oder nur kleine Einkäufe getätigt werden? 
Die Wahl der geeigneten Motorisierung hängt von der Länge und Neigung des Weges ab. Fahren 
Sie nur kürzere Strecken innerorts auf ebener Strecke genügt in der Regel ein kleinerer Motor, der 
lediglich das Anschieben erleichtert. Für kleinere Einkäufe reicht eventuell auch ein kompaktes 
Lastenrad, das nicht wesentlich größer als ein gewöhnliches Fahrrad ist. Fahren Sie längere 
Strecken mit größeren Steigungen und höherer Last ist auf jeden Fall ein leistungsstarker Motor 
mit genügend Akkukapazität zu empfehlen.   Lassen Sie sich von unseren Oekotopten-Partnern 
beraten welches Lastenrad in welcher Ausführung zu Ihren Bedürfnissen passt! Denn bei 
manchen Einsätzen, wie zum Beispiel dem Transport von Kindern, sind auch spezielle Accessoires 
wie Kindergurte, Babysitze, Regenschutz und natürlich Helmschutz erforderlich. Auch zum Sichern 
und Schutz von Waren kann z.B. eine gute angepasste Federung oder Sonstiges nötig sein. 

Die Lenkung bei Lastenrädern ist je nach Modell unterschiedlich: zweirädrige Lastenräder sind 
generell leichter und gelenkiger. Dreirädrige Lastenräder haben öfters mehr Kapazität an 
Volumen, sind sicherer beim Anfahren und kippsicher. Dreirädrigen Lastenpedelcs mit Hilfsmotor 
ermöglichen zudem Senioren neue Fortbewegungsmöglichkeiten oder lassen sie wieder mehr 
Spaß am Radfahren haben. 

Eine Liste mit den besten elektrisch unterstützen Lastenräder finden Sie auf www.oekotopten.lu 
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LA VAGUE DU CARGO BIKE … 

Dans les rues de Copenhague ou d’Amsterdam, leur usage est déjà bien implanté ... et dans les 
grandes villes comme Paris ou Stuttgart, ils font de plus en plus leur apparition: les vélos cargo 
ont le vent en poupe! Cette tendance a motivé Oekotopten.lu à dresser la liste des modèles les 
plus efficaces en terme d’énergie. 

Que ce soit pour faire les emplettes, conduire les petits à l’école ou partir faire un pique-nique le 
dimanche, le vélo cargo vit un véritable renouveau. En banlieue, l’assistance motorisée a permis 
au cargo bike de se hisser au rang de véritable alternative à la voiture. Car ce type de vélo ne 
s’avère désormais non seulement puissant, mais également écologique (contrairement à la 
voiture!), pratique, économique et doté du grand avantage de pouvoir accéder les rues les plus 
« difficiles ». Parfaitement adaptés aux courses habituelles dans le supermarché, certains modèles 
offrent des plateformes de chargement pouvant atteindre 200 kg, selon les constructeurs. La liste 
Oekotopten.lu reprend bon nombre de modèles motorisés qui – même chargés à ras bord - 
bravent les pentes les plus raides, ce qui fait de ces vélos cargo un moyen de locomotion idéal 
pour nos contrées.   

On note que le recours au vélo cargo par des entreprises commerciales ou encore les services 
communaux est particulièrement implanté à l’étranger, ce qui démontre que les modèles 
motorisés peuvent jouer un rôle important au niveau du trafic commercial. Qui plus est, les faces 
latérales des plateformes de chargement offrent des surfaces publicitaires mobiles idéales. Dans 
certaines villes de la Grande Région, telle Sarrebruck, le cargo bike électrique a trouvé sa place 
dans le système de vélos en libre-service, selon la devise « rouler à vélo en taxi maxi ».   

En théorie, les cargo bikes sont autorisés à rouler sur les voies réservées aux vélos. Leurs 
utilisateurs doivent néanmoins être conscients du fait qu’en pratique, toutes les voies ne s’y 
prêtent pas forcément. Certaines pistes cyclables mal conçues comportent parfois encore des 
virages à 90° ou autres obstacles qui font qu’il est difficile, voire dangereux de les emprunter. S’y 
ajoute la largeur du vélo cargo à laquelle il faut d’abord s’habituer et laquelle il faut prendre en 
compte par rapport aux autres cyclistes en route. Le code de la route impose le respect d’un 
éclairage de vélo, comme c’est le cas pour l’ensemble des vélos. Au-delà, il recommandé d’équiper 
son vélo cargo d’une signalisation adaptée, de réflecteurs et autres accessoires, qui avertissent les 
voitures qui doublent de la surlongueur de ce type de vélo.  
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Le choix du bon vélo cargo est fonction de son utilisation. Le vélo servira-t-il aussi au transport 
de petits passagers ... et en règle générale au shopping quotidien ou plutôt aux grandes 
emplettes? La motorisation adaptée dépend de la distance à parcourir et de la pente à braver. 
Pour une utilisation principalement en banlieue, des distances courtes et dépourvues de pentes, 
un moteur léger à assistance électrique qui facilite le départ, fera parfaitement l’affaire. Pour les 
petites courses, optez éventuellement pour un vélo cargo compact, qui n’est pas beaucoup plus 
grand qu’un vélo classique. Par contre, pour le transport de charges plus importantes, sur des 
distances plus longues et à pentes variables, un moteur performant doté d’une batterie puissante 
est un must.   Les partenaires d’Oekotopten se tiennent à votre entière disposition pour vous 
conseiller selon vos besoins et vous orienter dans votre choix. Il est important de noter qu’en 
présence de certains besoins, comme p.ex. le transport d’enfants, des accessoires spécifiques tels 
que courroies d’enfant, sièges pour bébés/enfants, protection contre la pluie et casques 
protecteurs sont évidemment indispensables. Une bonne suspension adaptée, des accessoires 
similaires s’avèrent tout aussi incontournables afin de sécuriser et protéger  marchandises, 
courses etc. 

La direction des vélos cargo varie selon le modèle: les modèles biporteurs sont généralement 
plus légers et plus souples alors que les vélos triporteurs disposent d’une plus grande capacité de 
charge, s’avèrent plus sûrs lors du départ et ne risquent pas de basculer. Les pedelecs tricycles 
cargo à assistance motorisée offrent au-delà des options de déplacement toutes nouvelles pour 
les personnes du 3ème âge ou leur permettent de retrouver le goût de la pratique du vélo.  
La liste des meilleurs vélos cargo à assistance électrique peut être téléchargée sur 
www.oekotopten.lu 
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